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lacara

Țara intre două congrese

Botoșani — aceiași nume,
alt oraș. Un oraș nou

Hotăritea comuniștilor, voința întregului popor

Sînt orașe Care trăiesc, decenii 
în sir sub pecetea cuvintelor 
unui bărbat ilustru ca sub stig
matul unei maladii invincibile. 
Astfel,, cîndva. și cei din Boto
șani vor fi pierdut speranța că 
mai tîrziu sau mai devreme vor 
izbuti să ia de piept o sumă din 
cuvintele lui Nicolae lorga și să 
le dovedească mincinoase. „Gla
sul trecutului tău — mărturisea 
istoricul, gîndind la locul său de 
baștină — nu te farmecă decît 
cînd îl auzi mai de departe". . 
Amare vorbe, desprinse parcă 
dintr-o inimă rănită crunt. înțe-

lenită în tristețe... Vremea le-a rupt cum rupe gospoda
rul-pe genunchi un vreasc uscat, la gura sobelor istoriei, 
care duduie.

E toamnă cam tîrzle. Soare cu dinți pierdut în ceruri 
mohorîte. Cobori in Botoșanii de acum, pe un peron 
pustiu ca o faleză septentrională. Dacă există așezări de 
oameni a căror gară le rezumă existenta, aici, la Boto
șani. ea nu exprimă sufletul orașului. Nu-1 mai exprimă, 
vreau să spun, deoarece pînă măi ieri și gara si orașul 
erau una. Dar azi pare un nasture cusut pe întuneric : 
altă culoare s-ar fi cuvenit să aibă. Adică nu dezleagă 
înțelegerea pentru prezentul urbei, dimpotrivă. întruchi
pează pagini din trecutul ei. Și dacă treci peste descum- 

■ Dănirea - care te încearcă, ai șanse mari să te dezbari de 
consternare. Treptat, lovind cu coatele în aerul orașului, 
ti se dezvăluie o lume urnită cu speranță și elan către 
un viitor rîvnit. Case căzute într-o rînă, cu marchize, des
cinse parcă din schițele lui Sandu Aldea, privesc cu sute de 
ocheți de geam, uimite, gropile de fundatii care se cască 
lingă rădăcina lor. Plopii orașului de altădată, porniți 
spre cer întocmai ca o aspirație, sînt astăzi mîngiiați pe 
creștet'din balcoane de fiii nu numai încălțati ai unor 
oameni care au copilărit desculți. în umbra blocurilor 
nr l,‘f itfine noi, cu mărfuri noi și cu mormane de nădej- 
v nouă, aruncă în eclipsă frontoane sparte de bezna 

adunată pe pragurile unor dughene parcă bîntuite de fan
tome. Din parcurile vechi ale orașului, prin care și-au 
tîrît cîndva durerea poeții unui veac netrebnic, aleile co
boară spre bulevarde largi, aerisite, tăiate hotărît de-a 
curmezișul unui trecut instăpînit de igrasie. Intr-adevăr,, 
la Botoșani, o nouă geografie,, socială și urbană, se su
prapune temerar peste degringolada ulițelor vechi, pul- 
verizînd vertiginos paragina. Și nu ne mai rămâne de 
acum decît să tragem linie și să adunăm.

La Botoșani și în județul cu același nume construcțiile 
de locuințe din fondurile și cu sprijinul statului. înregis
trează de decenii un ritm accelerat : 563 apartamente 
între anii 1951—1900. 3 637 între 1961—1970. 4 398 între
1971—1975. ca să ajungă la 14 000 în anii cincinalului în 
curs. în 1968 existau numai 160 de locuri în creșe și vor
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Scriu aceste, rînduri cd să-mi deschid 
un cer de mărăcini. Dealtfel trăiesc ca 
să mă dau rupt, chinuit și bucuros, în 
fiecare zi, oricărui cuvînt din limba 
română. Căci pe toate le simt ca pe 
niște ulii ciugulind văzduhul din mine. 
Sînt gata oricînd să le hrănesc cu ce/e 
mai frumoase clipe ale mele — și, o 
clipă frumoasă, se știp, seamănă cu o 
boroboață săvirșită de un copil căruia, 
dacă-l ții in dreptul lămpii, îi vezi 
singele curgind, ca o necontenită că
dere de luceferi în cascade vii. Lumina 
repede a vieții noastre se petrece in 
înfloriri ale vorbei, durerea e tăcută, 
suferința, tipărită cu înțelepciunea gin- 
dului. Trec să pun o întrebare plină de 
negură : in. ce colt al tîmplei se cască 
urîtul sau fărădelegea uciderii unui cu
vînt ? Dac-am putea să ne uităm in 
dedesubtul osului am găsi acolo, pro
babil, pecetea unei lovituri de cal, o 
gîlgîire de apă stătută și fără izvor în 
munți, scheunat de lup șchiop și un 
prost cu tichie, rozînd mărgăritare în 
gingiile chioare de fildeș și schimbîn- 
du-le în tablă.

Limba română e actul meu de

La al Xll-lea Congres, 
Ceaușescu reales!

In întreaga țară. în adunări.ge
nerale, în conferințe de partid, în 
plenare ale organizațiilor de masă 
și obștești, în toate forumurile de
mocrației noastre, la toate nivelele 
de decizie ale comuniștilor, ale po
porului, s-a rostit, vibrant și so
lemn, în aceste zile premergătoare 
Congresului al Xll-lea al P.C.R., 
propunerea — devenită de fapt ho- 
tărîrea întregii națiuni. — ea tova
rășul Nicolae Ceaușescu să fie re
ales în înalta funcție de secretar 
general al Partidului Comunist Ro
mân. Mii și mii de telegrame adre
sate C.C. al P.C.R., tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, stoluri de mesa
geri ai dragostei, ai admirației, ai 
credinței poporului in cel ce le 
călăuzește destinele, mărturii ale 
adeziunii depline, înflăcărate la 
proiectele documentelor Congresului 
al Xll-lea — devenite, platforma 
națională de existență a României 
socialiste, în acest ceas 'istoric, ăl 
devenirii noastre — dau glas aces
tei unanime hotăriri cu acea forță 
cu care noi, românii, știm, am știut 
dintotdeâuna, în momentele cardi
nale ale destinului nostru, să ne 
spunem cuvintul, să ne exprimăm 
opțiunile.

Pentru cine parcurge fragmentele 
telegramelor publicate în presă, 
pentru cine ă asistat la dezbaterile 
ce le-au premers — și. pentru cine 
știe cit de greu se supune cuvintul 
minții și inimii, pînă să capete 
plasticitate și vibrație de membra

nă, pînă să poată reține, întregi, 
gindurile și simțămintele celor ce-1 
lasă să zboare prin lume — un 
adevăr se impune, și anume acela 
că niciodată, in întreaga noastră 
istorie, n-a existat, aici, la noi, cu 
o asemenea forță și la o asemenea 
scară, adică la scara națiunii în
tregi. o mai deplină sudură a co
lectivității noastre umane cu cel ce 
o reprezintă, o exprimă și o con
duce, Noi am avut mulți și strălu
ciți conducători și bărbați ai nea
mului, o întreagă pleiadă de spirite 
luminate, autori ai unei creații is
torice grație căreia sîntem' ceea ce 
sîntem, dar niciodată, de cînd ne 
știm, unitatea noastră în jurul unei 
forțe politice și al unui conducător 
de excepție n-a fost atit de totală, 
atît de fermă. Fiindcă niciodată, de 
cînd ne știm, n-am fost ceea; ce’ 
sîntem azi și ceea ce, pe temelia- 
teafără a acestui azi, năzuim pen-. 
ti u mîine.

Este ideea care, străbate, ci un 
fir roșu, propunerea-hotărîre a co
muniștilor, a națiunii întregi,1 ca 
omul din fruntea partidului și a 
statului să fie, la apropiatul Con
gres, reales în înalta funcție, ca o 
garanție (e cuvintul pe care-1 Citim 
în mii de scrisori, pe care l-am 
auzit pretutindeni !) a înfăptuirii 
neabătute a Programului Partidului

(Continuare în pagina 3)
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CARTEA
în atmosfera aceasta de muncă 

și creație de dinaintea Congresului 
al Xll-lea al partidului. redacția 
revistei Flacăra — ca toate publi
cațiile. noastre — prin toate pagi
nile ei, își dedică eforturile, în mod 
natural, acestui mare moment na
țional, străduindu-se să aducă în 
zona meditației și a expresiei fapte 
semnificative de muncă și de crea
ție, să acționeze cu spirit revoluțio- 
nar-umanist pentru slujirea țării, 
a oamenilor, a devenirii noastre. 
Instrumentele sînt diverse, clar un 
cântec amplu poate fi auzit — și 
făgăduim să’fie. auzit — dinspre 
paginile noastre spre cititori. Insă 
Flacăra este nu doar o aspirație 
săptămîhală, ea încearcă să fie și o 
școală, la care toți învățăm, a gîn- 
dirii tranzitive, a acțiunii 'directe 
prin scris, o dovadă că atunci cînd 
sînt în contact cu viața, cu pasio
nanta realitate, cu oamenii, cu ideile 
devenite realitate sau cu ideile care 
trebuie ajutate pentru a deveni 
realitate, cînd sînt în contact cu 
lupta reală dintre nou și vechi, 
scriitorii pot produce, nu simple 
încăierări de breaslă, nu penibile 
dueluri fără obiect, ci pot produce, 
cu cărțile lor, realitatea. Unii cred ea 
viața literară este viața de la Casa 
Scriitorilor, este atmosfera de la nu 
știu ce casă de creație, în care 
trăiesc și scriu și scriitori mari, dar 
în care se petrec și lucruri degra
dante. Unii cred că viața literară 
este o viață tribală. în care orice 
undă de aer proaspăt, de viață alt 
fel decît literară deranjează. Unii 
cred că literatura este înmulțire 
prin ea însăși. Poate că în anumite 
cazuri și este astfel. Nu vreau să 
transform credința mea într-o altă 
dogmă sufocantă. Dar, dacă e ade
vărat că viață literară înseamnă și 
această pierdere de vreme, -cu une
le rezultate surprinzătoare și plă- 
eute, atunci e mult mai adevărat că 
viața literară este viața cărților 
unei epoci și că raporturile cu ade
vărat spirituale se pot stabili nu 
doar între vanitate și vanitate, in
tr-un cadru niciodată spart, într-un 
țarc cîteodată fermecător, ci între 
conștiința creatorilor și conștiința 
cititorilor ca între doi oameni ai 
muncii și ai demnității. Aceasta 
este opțiunea redacției revistei 
Flacăra. în care trăiesc mulți scri
itori, prea ocupați pentru a mai 
avea vreme să-și aranjeze o „pre
să" literară bună. Iată de ce am 
simțit nevoia să încălcăm principiul 
pe care l-am hotărît, de la venirea, 
la Flacăra, ca în revista Flacăra 
să nu apară nici o recenzie despre 
nici una dintre cărțile redactorilor 
noștri. Prezentăm cititorilor cărțile 
redactorilor noștri Adi Cusin, Du
mitru Eliade, Adrian Dohotaru, 
Ovidiu loanițoaia, Nelu Ionescu, N. 
Grigore Mărășanu, Tudor Octavian, 
Horia Pătrașcu, Mihai Pelin, Ilie 
Purcaru, Eugen Seceleanu, în pagi
nile 16 și 17, din ideea declarată că 
sîntem datori încă multe cărți ci
titorilor noștri și acestui fel de viață 
literară. în ultima clipă vin din ti- 
prografie cărțile altor doi colegi, 
Nicolae Cristache și George 
Arion, despre care vom vorbi cu 
un prilej viitor. Opțiunea noastră 
pentru o literatură curajoasă, cin
stită, pentr.u nuanță și , vocație, 
pentru muncă și inspirație, este și 
omagiul pe care-1 a'ducem pe 
această cale partidului, din care noi 
înșine facem parte, dar a cărui in
finită înțelepciune n-o putem cu
prinde în cuvinte. Fie ca semenii 
noștri dragi, cititorii, să se poată 
recunoaște în eforturilenoastre 
săptămînale, eforturi din care cîteo
dată apare, misterioasă și învingă
toare, ea, cea mai frumoasă și mai 
puternică dintre toate hîrtiile lumii, 
ea, iluzia superlativă, Cartea.

ADRIAN PĂUNESCU ■

naștere, eu sînt ființă sub măslinul ei, 
care rodește de două mii de ani, drep
tul meu e să-i țin dealul verde și bătut 
de soare și să stau în genunchi sub 
ploaia cîntecelor ce țîșnesc din ea.

111linii

Mult e dulce

Tocmai la limba 

română ?

Dar ia auziți: o scriitoare, care e șî 
profesoară de limba română, numită 
într-o comisie de bacalaureat, n-a vrut 
cu nici un chip să dea notă de trecere 
cîtorva candidați care confundau

subiectul cu predicatul, și atunci, pro- 
f^orii ceilalți, toți ingineri de meserie, 
au început să strige, plini de indignare 
și dispreț : cum, tovarășă, tocmai la 
limba română I ?

Adică se poate la matematică, fizică, 
chimie, engleză, rusă, franceză — dar 
tocmai la română I ? Care, limbă 
română, in mintea lor; e, acum, mai 
prejos decît caligrafia, desenul, mu
zica, spartul geamurilor cu praștia, 
adunatul prunelor și recreația mare.

Obsedați de veacul acesta, colorat 
cu miracolele tehnicii, inginerii de 
felul celor din povestea profesoarei, 
plini de aroganța ce-o dezvoltă fierul, 
prezent în toate întîmplările care duc 
spre mileniul trei (mult prea prezent și 
în carnea omenească, fierul !), funda

mentează o credință împotriva pămîn- 
tului din fața casei.

Cine dă dreptul acelora la o limbă 
românească vorbită peltic, oblic și 
opintit ? Știu, încărcat de tristețe, că 
spun vorbe pierdute, că încerc un dans 
de fluturi sub un clopot de ape.

FĂNUȘ NEAGU ■

A discuta 

cu oamenii
Mă intilnesc, zilele trecute, cu un to

varăș de prin Transilvania pe care l-am 
cunoscut în calitatea de secretar al unui 
comitet județean de partid din acea zonă 
și, din vorbă în vorbă, poveștindu-mi 
noutăți despre oamenii și locurile sale, 
he vine în minte la amîndoi numele unei 
tovarășe, secretară a unei organizații de 
partid la o fabrică de tricotaje, un acti
vist minunat.

„Da, îmi zice interlocutorul, știi dum
neata că femeia aceasta, trecută cam de 
multișor de prima tinerețe, mi-a pus și 
mie, tot ca activist, niște semne de în
trebare ?“

„Ce fel ?“, zic eu.
„Uite, m-a mirat totdeauna în ce constă 

secretul acestei tovarășe de a se face 
atît de mult iubită și respectată de cei 

. din jurul său. M-a mirat fiindcă, spre 
deosebire de alții, care în tinerețe au 
apucat din plin vremurile bune de azi, 
ea n-a putut să termine școlile cele mai 
înalte. Și totuși, oamenii — care au de
venit atît de pretențioși în ceea ce pri
vește pregătirea cadrelor lor de condu-

(Continuare în pagina 10)
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

Ședința Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.

Cu privire la creșterea rolului Frontului Unității Socialiste

în viața social-politică a României și îmbunătățirea organizării sale

Marți, 39 octombrie, sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, se
cretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socia
liste România, președintele Frontului Unității Socialiste, a avut Ioc ședința 
Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.

Comitetul Politie Executiv a luat în dezbatere propunerile formulate de 
tovarășul Nicolae Ceausescu „Cu privire la creșterea rolului Frontului Uni
tății Socialiste în viața social-politică a României si îmbunătățirea organi
zării sale".

Comitetul Politic Executiv a dat o înaltă apreciere si a aprobat întru totul 
propunerile secretarului general al partidului, considerînd că aplicarea lor 
va avea o mare însemnătate politică pentru dezvoltarea democrației socialiste 
și participarea activă a întregului popor Ia făurirea conștientă a propriului 
său viitor comunist.

Comitetul Politic Executiv a hotărît ca propunerile tovarășului Nicolae 
Ceaușescu să fie date publicității, urmînd ca Plenara Consiliului Național al 
Frontului Unității Socialiste să adopte măsurile necesare pentru traducerea lor 
în viață, astfel încît să se asigure o tot mai largă și intensă participare a clasei 
noastre muncitoare, a țărănimii și intelectualității, a tuturor cetățenilor, fără 
deosebire de naționalitate, Ia înfăptuirea politicii interne și externe a partidului 
și statului, la vasta operă de construire a societății socialiste multilateral 
dezvoltate si a orînduirii comuniste pe pămîntul României.

Schimbările profunde produse în struc
tura socială a României și în relațiile so
ciale, ca rezultat al dezvoltării forțelor de 
producție, al desfășurării cu succes a ope
rei de construcție socialistă; au determinat 
creșterea puternică a conștiinței maselor 
largi populare, participarea lor conștientă, 
tot mai activă la viața politică a țării 
noastre.

Noul cadru organizatoric realizat prin 
constituirea consiliilor oamenilor muncii 
și instituționalizarea adunărilor generale, 
precum și congresele cu caracter național 
ținute în ultimii ani pe diferite domenii 
de activitate asigură participarea largă a 
oamenilor muncii la conducerea tuturor 
sectoarelor economico-sociale, a întregii 
societăți. Sistemul nostru democratic de 
organizare și conducere a vieții publice 
demonstrează cu putere superioritatea de
mocrației noastre socialiste care asigură 
poporului posibilitatea făuririi libere a 
propriului său destin, a viitorului său co
munist.

Ca o expresie a unității și coeziunii po
porului nostru, în cadrul Frontului Uni
tății Socialiste sînt reunite toate organi
zațiile sociale, economice, de masă, uniu
nile de creatori, societăți științifice, pre
cum și cultele religioase. De asemenea, în 
sate au fost constituite organizatii ale 
Frontului Unității Socialiste.

Trebuie să spunem însă că acest cadru 

nu permite să cuprindem în activitatea 
politică o serie de categorii de oameni ai 
muncii. Aceasta se datorește faptului că 
multe din organizațiile și organismele cu
prinse în Frontul Unității Socialiste nu au 
caracter de organizații politice.

Avînd în vedere creșterea continuă a 
conștiinței politice a oamenilor muncii, a 
dorinței acestora și, totodată, a necesită
ții participării lor tot mai active la viața 
politică, se impune să adoptăm formele 
Organizatorice corespunzătoare. în acest 
scop, apare necesar să se constituie în ca
drul Frontului Unității Socialiste organi
zații proprii ale acestuia, care să pri
mească membrii individuali din rîndul ce
tățenilor ce nu fac parte din Partidul Co
munist Român. Organizațiile proprii ale 
Frontului Unității Socialiste vor trebui să 
se constituie pe sate, orașe și cartiere, 
precum și în întreprinderi si instituții. în 
comune, orașe și municipii este necesar 
Să se constituie, pe lingă consiliile Fron
tului Unității Socialiste, comitete ale or
ganizațiilor Frontului Unității Socialiste. 
De asemenea, va trebui să se creeze co
mitete ale organizațiilor Frontului Unității 
Socialiste atît în cadrul consiliilor jude
țene, cît și al Consiliului Național al 
Frontului Unității Socialiste.

Pentru o cuprindere cît mai largă a 
maselor la viața politică, inclusiv a ti
nerei generații, este necesar să aibă posi

bilitatea de a deveni membru al unei or
ganizații a Frontului Unității Socialiste 
orice cetățean care a împlinit vârsta de 18 
ani. Membrii organizațiilor Frontului Uni
tății Socialiste vor avea dreptul de a fi 
aleși în comitetele de conducere la toate 
nivelurile. Toate organizațiile F.U.S. își 
vor desfășura activitatea sub îndrumarea 
organizațiilor de partid.

Sarcina principală a organizațiilor Fron
tului Unității Socialiste va trebui să fie 
asigurarea participării membrilor lor la 
întreaga viață politică a țării. Ei vor lua 
parte activă la discutarea tuturor legilor 
și hotărârilor supuse dezbaterii întregului 
popor. în cadrul organizațiilor se vor dis
cuta. de asemenea, hotărârile consiliilor 
populare, măsurile care privesc viata și 
dezvoltarea economico-socială a localită
ților urbane și rurale. De asemenea, orga
nizațiile Frontului Unității Socialiste vor 
participa la desemnarea candidaților de 
deputați pentru consiliile populare de to'a- 
te categoriile.

Totodată, în viitor, deputății consiliilor 
popu’are vor fi desemnati și din rîndul 
membrilor organizațiilor Frontului Unită
ții Socialiste.

Comitetele organizațiilor Frontului Uni
tății Socialiste își vor desfășura activita
tea în cadrul consiliilor Frontului Unității 
Socialiste, avînd reprezentanti în aceste 
consilii, inclusiv în Consiliul National.

în întreaga lor activitate, organizațiile 
Frontului Unității Socialiste se vor con
duce după legile țării și hotărârile Parti
dului Comunist Român — forța politică 
conducătoare a societății noastre socialiste.

Totodată, este necesar să se aducă une
le îmbunătățiri în organizarea consiliilor 
Frontului Unității Socialiste în conducerea 
acestora.

în acest sens propun următoarele :
— Președintele Consiliului comunal și 

orășenesc al Frontului Unității Socialiste 
să fie unul din secretarii sau secretarii ad
juncti ai comitetului de partid respectiv.

— La municipii și județe, președintele 
Consiliului Frontului Unității Socialiste să 
fie un secretar sau un membru al birou
lui comitetului de partid respectiv.

— Pe plan central președinte al Fron
tului Unității Socialiste să fie secretarul 
general al Partidului Comunist Român.

în același timp, pentru conducerea ac
tivității- curente să se instituie funcția de 

președinte executiv al Consiliului Na 
nai al Frontului Unității Socialiste.

Consider necesare aceste măsuri ții 
seama de amplificarea activității con: 
ilor Frontului Unității Socialiste, ca 
mare a constituirii organizațiilor pro; 
precum și pentru realizarea unei con 
ceri operative, permanente a activi 
comune a organizațiilor de masă și 
ștești.

Adoptarea acestor măsuri va oferi 
drul organizat de participare la viața 
litică a milioanelor de oameni ai mui 
cetățeni ai Republicii Socialiste Rom: 
care nu sînt membri ai Partidului Coi 
nist Român și care înfăptuiesc neab; 
politica partidului nostru, ce corespu 
pe deplin intereselor vitale ale întreg 
popor. Aceste măsuri organizatorice 
amplificare a democrației în viata poli 
a tării corespund pe deplin noii etape 
torice în care se găsește România — a< 
a edificării societății socialiste multii, 
ral dezvoltate. Ele constituie o cer. 
obiectivă a mersului nostru înainte 
toate planurile, a unirii și dinamizării 
turor energiilor și capacităților creati 
ale. poporului în vederea asigurării 1 
greșului multilateral al patriei.

Măsurile propuse sînt o nouă și e 
ventă expresie a forței orînduirii noa 
socialiste, a unității de nezdruncinat 
întregului popor în jurul partidului. 1 
adoptarea lor ridicăm pe o treaptă n< 
mai înaltă, sistemul nostru democr 
general, asigurăm intensificarea pârtiei 
rii celor mai largi mase de oameni 
muncii, fără deosebire de naționalități 

"întregului popor, la conducerea societ 
la făurirea conștientă a vieții noi, lib 
independente și prospere, la măreatp c 
ră de zidire a socialismului și comu 
mului în România. Se va afirma astfe 
mai puternic unitatea întregului popoi 
jurul Partidului Comunist Român, se 
întări tot mai mult orînduirea noastră 
cialistă, independenta și suveranitatea 
triei, se va accelera mersul nostru îna: 
pe calea progresului și civilizației cos 
niște.

NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general 

al Partidului Comunist Român 
Președintele Republicii Socialiste Rome

Oamenii muncii din Pitești 
se angajează să fie exemplu 

la traducerea in viață 
a programului bunăstării

Mă aflu printre delegații Conferinței 
organizației municipale de partid Pitești, 
cîteva sute de oameni, bărbați și femei, 
îmbrăcați sărbătorește, firesc emoționați, 
pentru că acolo, în darea de seamă pe 
care o prezintă acum Valeriu Nicolescu, 
prim-secretar al Comitetului municipal 
de partid, este vorba de ei, de faptele lor 
de muncă și de viață, elemente care le 
dimensionează capacitatea, forța de a se 
realiza ca personalitate umană colectivă, 
posibilitățile lor de â gospodări valori im
portante din averea • noastră națională 
spre folosul lor și al patriei. Firesc emo
ționați, pentru că, printre alți invitați, la 
lucrările Conferinței participă și tovară
șul Dumitru Popa, secretar al Comitetu
lui Central al Partidului Comunist Ro
mân, motiv care atrage atenția asupra 
importantei pe care o acordă conducerea 
superioară de partid și de stat acestei 
puternice organizații municipale de partid 
care însumează peste 34 090 de membri ai 
partidului ! Forța este uriașă, mă gîndesc 
acum că, dacă fiecare comunist, din 
această puternică organizație, ar înfăptui 
într-un an un singur fapt de excepție, ar 
fi 34 900 de fapte de excepție, combustie 
umană care mi se pare mie ar putea să 
înalțe un oraș din temelii, să mute, cum 
se spune, munții din loc.

Darea de seamă consemnează, desigur, 
fapte lăudabile, ne notăm în fuga con
deiului cîteva cifre, pe care, pentru a nu 
greși, le vom verifica într-una din pauze :

„în 4 ani, s-au realizat : 94 miliarde lei 
producție globală, cu 36 miliarde mai 
mult decît în tot cincinalul precedent ; 
productivitatea muncii este de două ori 
mai mare decît în 1975 ; s-au exportat 

mărfuri de 2,5 miliarde lei valută ; s-au 
construit 9 7G1 apartamente, cu 1 699 mai 
mult ; s-au redus cheltuielile cu 250 lei 
la o mie lei producție marfă ; au crescut 
veniturile și s-au desfăcut mărfuri în va
loare de peste 4 miliarde lei. cu 1,2 mi
liarde mai mult decît în 1975“.

Ce ne relatează însă un fidel martor 
ocular, scriitoarea Otilia Nicolescu, ne
despărțită niciodată de orașul ei natal : 
„Era un tîrg modest, cu două cartiere 
muncitorești grupate în jurul fabricii de 
tăbăcărie din Găvana și în jurul Depoului 
C.F.R. Casele erau mici, sărace, cu duzi 
pitici la poartă, străzile .înguste, cișmele, 
maidane pe care plozi desculți bateau o 
minge de cîrpă. Duminicile erau colorate 
de călușari, înveselite cu braga, ciubuc și 
susan. Ne îngrămădeam în două cinema
tografe insalubre, în două librării și o 
cofetărie. Sîmbăta, Piteștiul se tulbura : 
veneau țăranii să vîndă în tîrg porumbul 
și vitele ; cumpărau cite ceva și plecau 
hurducînd căruțele într-un amurg pră
fuit !“

Acum, rețin din darea de seamă urmă
toarea realizare care ni se pare oarecum 
esențială : în 1952, Piteștiul avea cam 
30 000 locuitori. Astăzi, are de 9 ori pe 
atît și 95 la sută dir^e ei locuiesc în 
apartamente noi ! în acești ani, Piteștiul 
a fost ridicat la puterea a 9-a sau, ca să 
nu greșesc, a crescut de 9 ori ; fiecare 
cartier nou, din cele 9 cartiere, are popu
lația Piteștiului din 1952 !

Dar comuniștii participant la Confe
rință nu se îmbată cu succesele repurta
te : atît darea de seamă, cît și partici- 
panții la discuții, vreo 36 la număr, s-au 
oprit mai ales asupra lipsurilor, a neîm- 
plinirilor, asupra a ceea ce trebuie înlă
turat din stilul și metodele lor de muncă, 
din deprinderi și mentalitate, pentru ca 
munca lor să devină exemplară, să cape
te noi valențe calitative. Reținem mal 
ales criticile formulate în Conferință la 
adresa colectivelor de oameni ai muncii 
de la Combinatul petrochimic și de la în
treprinderea de autoturisme, colective 
care nu și-au îndeplinit sarcinile de plan, 
pentru că, printre alte cauze, există și 
aceea a nepunerii în funcțiune a unor ca
pacități de- producție pentru care există 
plan. Aceste cauze, se spune în darea de 
seamă, puteau fi în bună parte înlătura
te, dacă biroul și secretariatul Comitetu
lui municipal de partid ar fi acționat mai 

energic, ar fi controlat mai sistematic, ar 
fi îndrumat mai îndeaproape activitatea! 
organizațiilor de partid de la aceste în
treprinderi.

Iată, profităm de o primă pauză și ne 
adresăm lui Nicolae Bărâș, secretarul co
mitetului de partid de la întreprinderea 
de autoturisme ; e un om tînăr și energic, 
vechi activist de partid și, am constatat 
noi din cuvîntul său, nu a Uitat să fie și 
autocritic :

— Ați fost, am văzut, criticați mai 
ales pentru indicele șcăzut de folosire a 
mașinilor-unelte, ceea ce ne duce cu gîn- 
dul la indisciplină mai ales ; de ce ?

Da, pe 9 luni, indicele de care vor
biți este de numai 78,9 la sută față de 
86,5 la sută ; sigur, este o problemă de in
disciplină, pentru că numărul mare de 
absențe nemotivate, de concedii medicale 
și de învoiri nu poate să reflecte altceva 
decît indisciplină. Noi sîntem o organi
zație puternică, cu peste 4 500 de comu
niști, și trebuie fiecare să fim mult mai 
exlgenți cu noi înșine, dar și cu ceilalți. 
Aceasta cu - atît mai mult cu cît Directi
vele Congresului al XII-lea prevăd spo
rirea volumului de investiții cu peste 26 
la sută și realizarea a 150 000 de autotu
risme pe an ! E o sarcină care ne ono
rează, dar care ne pune și serioase pro
bleme de organizare, de disciplină a 
muncii, de responsabilitate comunistă. 
Prin măsurile pe care le vom lua, stabi
lite deja, sperăm să ne achităm onorabil 
de obligații.

în aceiași termeni de autocritică seve
ră, de preocupare permanentă pentru în
tărirea disciplinei, creșterea conștiinței 
muncitorești, și-au rostit cuvîntul și 
Mircea Manta, secretar al Comitetului de 
partid de la Combinatul petrochimic, in
ginerul Mihai Zisu, director la întreprin
derea' de motoare electrice, Antdneta Io
nescu, secretar âl Comitetului de partid 
din comerț, Viorica Mareșanu, președinta 
Comitetului municipal al femeilor, Ștefan 
Ștlrbu, secretarul Comitetului de partid 
„Sănătatea", mulți alții.

în cuvîntul său, tovarășul Dumitru 
Popa, secretar al Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român, a subliniat 
activitatea bună desfășurată de Comite
tul municipal de partid, a reținut de ase
menea cu deplină satisfacție hotărîrea 
unanimă, exprimată cu deosebită căldură 
și entuziasm de întreaga Conferință, ca 

tovarășul Nicolae Ceaușescu, secr< 
general al Partidului Comunist Ron 
să fie reales în înalta funcție de secr< 
general al partidului la cel detal XII; 
Congr,es ; în același timp, vorbitorul 
referit, în mod analitic, la lipsurile c 
mai persistă în activitatea unor colec 
de oameni ai muncii, în activitatea 
mitetului municipal de partid și a re 
mandat acestora să acționeze cu te 
hotărîrea pentru înlăturarea lor.

îmbunătățirea stilului și a metod: 
de muncă ale organelor și organizați 
de partid din municipiul Pitești se im 
ne cu atît mai mult, credem noi, cu 
viitorul acestui mare oraș, prefigurat 
Documentele Congresului al XII-lea, < 
cum niciodată n-au visat oamenii lui. 
ne amintim de tîrgul de odinioară și 
luăm aminte la Cetatea care ni se va 
fățișa ochilor în 1985 : volumul prod 
ției industriale se va dubla ; product: 
tatea muncii sociale, pe om al muncii, 
ajunge la peste’713 000 lei ; producția i 
die pe locuitor va fi în 1985, de 158 
lei ; vor spori livrările la export cu II 
sută ; se vor construi peste 12 000 apa: 
mente, 200 săli clasă/ 1 600 locuri în. cr 
și grădinițe.

Și pentru că scopul suprem al polii 
partidului nostru este creșterea conți: 
a nivelului de trai ■ al oamenilor mur 
al întregului popor muncitor, să ne ir 
ginăm și omul care va făuri dar și c 
va beneficia de aceste bunuri ale soț 
lismului. Privesc în sală la acești 
meni minunați, mă gîndesc la cele pr 
34 000 de fapte de excepție, posibile 
tr-un an, și sînt convins că această 
ternică organizație a comuniștilor pil 
teni, în care secretarul general al parti 
lui, tovarășul Nicolae Ceaușescu, și-a 
primat de atîtea ori o deosebită înc 
dere, iată, de curînd în Meșajul adri 
țărănimii cooperatiste, lucrătorilor din 
treorinderile agricole de stat, mecani 
terilor, tuturor oamenilor muncii din a; 
cultură, cu prilejul „Zilei Recoltei", u: 
se remarcă rezultatele bune obținute 
județul Argeș, sînt foarte convins că 
piteștenii, vor face totul, așa cum se S) 
ne în darea de seamă, în toate docum 
tele adoptate de Conferință, ca acest P 
gram de acțiune să fie tradus în viață 
mod exemplar.

N. GRIGORE MĂRÂȘANU
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ISTORIA NOASTRA, VIAȚA NOASTRĂ

40 de ani de la alegerea tovarășului Nicolae Ceausescu ih conducerea U. T. C.

Exemplul unei vieți exemplare
Acum. în această perioadă premergă

toare lucrărilor Congresului al XII-lea, ale 
cărui documente — supuse dezbaterii ma
selor largi — prefigurează țării un viitor 
strălucit, deschizînd perspective largi în
floririi multilaterale a României socialis
te. o semnificație deosebită o are sărbă
torirea a 40 de ani de la alegerea tova
rășului Nicolae Ceaușescu în conducerea 
organizației revoluționare de tineret din 
tara noastră, a Uniunii Tineretului Comu
nist. Patruzeci de ani reprezintă o viață 
de om și cinstind această aniversare a- 
ducem un omagiu vieții și activității pa
triotului și revoluționarului înflăcărat, dîrz 
5i clarvăzător, al cărui nume a devenit 
simbolul României de azi. al unei țări 
libere și independente.

Insă această sărbătoare capătă o rezo
nantă deosebită în conștiința noastră toc
mai pentru că șirul celor patruzeci de ani 
amintiti au însemnat drumul jertfă și 
in cele din urmă triumful ideilor de 
dreptate și libertate națională și socială 
ale unui întreg popor.

Intrind la vîrsta de 12 ani în lupta ti
neretului sindical revoluționar, tînărul 
Nicolae Ceaușescu făcea din plin dovada 
unui rar dinamism și a unui înnăscut spi- 
'it organizatoric. De aceea, in 1933. cînd 
devenise membru al Uniunii Tineretului 
Comunist și cînd, în luna iunie a aceluiași 
an, din inițiativa partidului comunist lua
se ființă Comitetul Național Antifascist, 
din conducerea acestuia făcea parte și ute- 
cisțuj Nicolae Ceaușescu. Organizarea și 
pârtiei. area directă la numeroase acțiuni 
antifasciste, solidaritatea manifestată cu 
prilejul procesului de la Craiova din iu
nie 1934 față de conducătorii luptelor 
muncitorilor ceferiști și petroliști din ia
nuarie—februarie 1933. curajul si dîrzenia 
dovedite în cursul arestărilor și persecu
țiilor la care a fost supus, probau spi
ritul său revoluționar, patriotic, abnegația 
și dăruirea sa pentru cauza clasei mun
citoare. împlinirea celor patru decenii de 
la alegerea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
în conducerea Uniunii Tineretului Comu
nist prilejuiește, așadar, evocarea cadru
lui social-politic în care s-au format con
știința. ideile revoluționare, concepția 
despre lume și viată ale celui mai iubit 
fiu al poporului român, bărbatul aflat as
tăzi în fruntea partidului și a tării, omul 
a cărui realegere în înalta funcție de 
secretar general al P.C.R. o susține cu 
însuflețire întreaga națiune română.

Partidul. Uniunea Tineretului Comunist 
l-au încredințat încă de la începutul acti
vității sale revoluționare importante răs
punderi. îndeplinirea lor presupunea sa
crificii deosebite. Tînărul militant, tînărul 
comunist a avut de îndurat suferințe, o 
aspră prigoană din partea aparatului re
presiv burghez. Niciodată însă primejdi
ile nu l-au făcut să abandoneze lunta. Po
trivit documentelor timpului. în anul 193S 
lucra ca secretar al Comitetului regional 
Prahova al U.T.C.. desfășurînd o susținu
tă activitate politică, particlpînd la nu- 
mercose acțiuni întreprinse în ilegalita
te. militînd pentru ca un număr tot mai 
mare de tineri să cunoască temeinic și 
să urmeze din deplinătatea convingerii și 
conștiinței lor cuvîntul partidului. După o 
vreme, tînărul activist este arestat, trimis 
în judecată la Brașov, condamnat. Abia 
ieșit din închisoare el se avîntă din nou 
în luptă, cu spirit de sacrificiu si cu o 
dîrzenie de neînduplecat, oferind astfel 
încă de pe atunci exemplul unei vieți con
sacrate împlinirii idealurilor de progres, 
de dreptate și libertate ale poporului. 
Prezenta tovarășului Nicolae Ceaușescu în 
numeroase acțiuni de luptă desfășurate la 
chemarea partidului comunist, rolul său 
proeminent în organizarea marii de
monstratii antifasciste prilejuite de săr
bătorirea zilei de 1 Mai 1939, reflectau 
prețuirea și încrederea pe care partidul

La al XII-lea Congres, 
Ceaușescu reales!

(Urmare din pag. 1)
Comunist Român, programul pro
gresului și al înfloririi țării, progra
mul civilizației noastre socialiste și 
comuniste, programul neștirbitei 
păstrări și consolidări a indepen
denței și libertății, programul bună
stării și fericirii oamenilor. O ga
ranție care, de aproape un deceniu 
și jumătate, de la Congresul al 
IX-lea al partidului, s-a înscris 
adînc în conștiința noastră, face 
parte din ființa noastră, din fap
tele prin care ne răsfrîngem peste 
țară această ființă, aureolînd-o cu 
succesele-corolar ale socialismului, 
cele mai mari, cele mai dense, cele 
mai pline de eficiență în prezent, 
cele mai larg-deschizătoare de cer
titudini în viitor. Fiindcă tot ceea 
ce s-a întîmplat, aicî, la noi, în 
acest deceniu și jumătate, con
firmă prin cele mai nobile, mai 
temeinice, mai impresionante 
fapte, ceea ce partidul și omul

o acorda neînfricatului militant comunist, 
care făcuse în repetate rinduri dovada 
intransigentei sale revoluționare, a tactu
lui și viziunii politice largi, a înal
telor sale calități organizatorice. Era 
tocmai momentul cînd. initiate încă 
din primăvara acelui an, se conturau 
eforturile pentru reorganizarea Uniunii 
Tineretului Comunist. Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu avea 21 de ani. A străbătut 
atunci țara de la un capăt la altul, aju- 
tînd la refacerea comitetelor regionale. 
I s-a încredințat conducerea unei comisii 
constituite din activiști de partid cu ex
periență in munca desfășurată în rîndurile 
tineretului, comisie căreia i-a revenit mi
siunea de a trece la reorganizarea U.T.C.- 
lui. S-a întîlnit cu tineri din numeroase 
localități, a analizat împreună cu ei ce 
era de făcut, a propus soluții realiste 
pentru o bună organizare a activității 
politico-educative în condiții de deplină 
conspirativitate. A fost, după cum arată 
toate mărturiile istoriei, sufletul tuturor 
manifestărilor politice, ideologice și cul
turale care au pregătit convocarea con
ferinței de reorganizare a U.T.C.-ului. în 
cadrul acestor acțiuni s-a afirmat si tî- 
năra militantă Elena Petrescu, care se 
afla în fruntea Comisiei de reorganizare 
într-unul din sectoarele Capitalei. Confe
rința s-a ținut în octombrie 1939 într-o 
casă conspirativă din București și a 
dezbătut, timp de citeva zile, probleme 
privind acțiunea practică de reorganizare, 
situația politică internă si internațională, 
implicațiile grave ale războiului asupra 
tineretului, asupra vieții întregii țări. 
Participanții la conferință l-au ales pe 
tovarășul Nicolae Ceausescu în Secreta
riatul C.C. al U.T.C.

Organizația tineretului comunist a 
înscris în anii crinceni ce au urmat înalte 
pagini de eroism și devotament pa
triotic în lupta aprigă împotriva dictaturii 
militare fasciste, împotriva războiului. 
Multi uteciști s-au jertfit pentru liberta
tea poporului. Numele multora este 
înscris în marea carte a istoriei, ca parti
cipant! la revoluția de eliberare sociala 
și națională, antifascistă si antiimperia- 
listă începută la 23 August 1944. După

din fruntea lui — eminentul 
conducător politic, patriotul în
flăcărat, revoluționarul dîrz și clar
văzător, omul de omenie și de cu- 
vînt — și-au asumat ca țel suprem 
al întregii activități, ca legăminte 
sacre luate în fața poporului. As
tăzi, la aproape un deceniu și ju
mătate de la Congresul al IX-lea al 
partidului, nimeni, oriunde s-ar 
afla, nu poate spune că legămintele 
n-au devenit faptă vie, nu poate 
spune că punctele fundamental? 
din programul partidului n-au fost 
împlinite,- întrupate în strălucita 
realitate social-economică a Româ
niei, simbolizată prin numele celui 
care-i conduce perpetua înălțare. 
De gîndirea sa temerară, de con
știința sa veșnic trează, de activi
tatea sa neobosită, dinamică, tu
multuoasă, novatoare, se leagă tot 
ceea ce, astăzi, la noi, înseamnă 
valoarea — noua valoare — a omu
lui și a țării, se leagă noile cote 
calitative ale economiei, ale cultu
rii, ale civilizației și democrației, 
ale întregii noastre vieți sociale, se 
leagă prestigiul fără precedent de 
care ne bucurăm în lume, se leagă 
noua noastră demnitate, se leagă 
nădejdile noastre de viitor, înalt și 
științific fundamentate în documen
tele programatice ale dezvoltării 

Eliberare, în calitate de secretar general 
al U.T.C., tovarășul Nicolae Ceausescu îsi 
aduce o contribuție esențială în angajarea 
fermă a tineretului în acțiunile de 
democratizare și refacere economică a 
tării, pentru înfăptuirea sarcinilor revo
luției democrat-populare. în anii care au 
urmat, evenimentele, sarcinile revoluțio
nare au făcut ca tovarășul Nicolae 
Ceaușescu să îndeplinească funcții de 
înaltă răspundere pe linie de partid si de 
stat. Niciodată însă nu s-a îndepărtat de 
tineret, de cei care reprezintă „viitorul 
însuși al națiunii, noastre socialiste", 
după cum stă înscris in chiar Programul 
partidului. De nenumărate ori secretarul 
general al partidului nostru, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. s-a adresat tinerilor 
cu însuflețitoarea chemare de a fi în 
primele rinduri ale luptei dintre nou și 
vechi. îndemnlndu-i să se pregătească 
temeinic pentru această luptă de care 
depinde în mod fundamental progresul 
societății, să sprijine — cu competentă 
profesională, cu o gîndire politică îna
intată, cu entuziasmul propriu vîrstei — 
transformarea structurală a tuturor latu
rilor vieții sociale, trecerea la o nouă 
calitate a muncii si vieții. în strădania 
sa de a răspunde îndemnurilor la ini
țiativă, la creație în economie. în învătă- 
mînt și știință, în viața social-politică, 
tineretul român găsește un strălucit exem
plu de comportare comunistă, de dina
mism revoluționar în însăsi activitatea 
pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
înconjurat de stima si respectul tuturor 
fiilor tării, o desfășoară în fruntea parti
dului și a statului. în activitatea neobosită 
a tovarășului Nicolae Ceaușescu. repre
zentant strălucit al celor mai nobile 
idealuri și aspirații ale poporului român, 
personalitate de frunte a vieții politice 
internaționale, tinerii patriei, toți cetățe
nii țării află un inestimabil model de 
acțiune, de muncă si viată comunistă, de 
cutezanță revoluționară. de fierbinte 
patriotism, de slujire neabătută a inte
reselor fundamentale ale patriei și 
poporului român, ale cauzei păcii și 
socialismului in lume.

DUMITRU COSTESCU ■

noastre, care vor fi supuse spre 
aprobare Congresului al XII-lea al 
partidului.

Uniți cu întreaga lor ființă, cu 
crezul, cu inima și cu fapta, in ju- 
rul partidului, al secretarului său 
general, oamenii muncii din patria 
noastră, indiferent de naționalitate, 
dau glas, în aceste zile, voinței lor 
de a înfăptui exemplar programul 
partidului, marile sarcini ce se 
anunță la orizontul zilelor care vin.

Propunînd realegerea, în fruntea 
partidului, a omului care, mai mult 
ca oricare altul, i-a înțeles, le-a 
slujit interesele, le-a îndeplinit spe
ranțele, le-a mobilizat și dinamizat 
virtuțile creatoare, cel ce trăiesc, 
muncesc, visează și luptă în numele 
României de azi și de mîine, în 
numele slavei țării și al fericirii 
urmașilor, știu că, prin înfăptuirea 
propunerii, a voinței lor, nimic, ni
meni și niciodată nu vor putea în- 
tîrzia sau abate atingerea marilor 
țeluri pe care și le-au propus, că 
nimic, nimeni și niciodată nu vor 
putea împiedica marșul progresului 
acestei țări, care este ceea ce a 
ajuns să fie — și ceea ce, cu și 
mai mare strălucire, va fi — prin 
hărnicia și eroismul unei națiuni 
strîns unită în jurul partidului său 
și a omului din fruntea sa.

„Seînteia tineretului" 

35
Se împlinesc în aceste zile 35 

de ani de la apariția primului 
număr al ziarului „Seînteia tine
retului", organ central al Uniunii 
Tineretului Comunist. Născut in 
anii de început ai puterii popu
lare, cînd țara trăia atmosfera 
unor prefaceri radicale, cînd 
poporul condus de comuniști 
pregătea saltul istoric al Româ
niei, ziarul tineretului comunist 
exprima opțiunea definitivă a 
tinerei generații, a organizației 
sale revoluționare pentru un vi
itor al muncii libere și demne, 
dedicată dezvoltării patriei. încă 
de la începuturile sale ziarul s-a 
bucurat de îndrumarea ne
mijlocită a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, pe atunci ‘ secretar 
general al Uniunii Tineretului 
Comunist. Apelul său vibrant, 
adresat tineretului țării din pa
ginile „Scinteii tineretului" — 
„Se așteaptă de la voi, dragi ti
neri și tinere, o muncă grea, ab
negație, elan tineresc, pentru a 
putea fi clădită o viață, într-o 
Românie nouă" — deschidea, vi
zionar, drumul de muncă și lup
tă al unei generații devotate par
tidului, poporului român. Un 
drum a cărui cronică vie, entu
ziastă a trecut firesc in paginile 
ziarului, transformîndu-l într-un 
puternic factor de mobilizare a 
tinerilor în vastul front al zidirii 
României noi. Un ziar scris de 
tineri, pentru tineri — iată, sin
tetic, statutul de muncă și 
existență cotidiană al „Scânteii 
tineretului", al paginilor citite 
odinioară de brigadierii de la 
Bumbești-Livezeni ori Salva-Vi- 
șeu, iar astăzi de cei de la Cana
lul Dunăre—Marea Neagră, de la 
Combinatul minier Oltenia ori 
de la Zalău. Abordînd în egală 
măsură problemele pregătirii 
profesionale ale tinerilor, ale 
educării lor în spirit comunist, 
urmînd îndeaproape direcțiile de 
acțiune ale Uniunii Tineretului 
Comunist, dedicînd rubrici, pa
gini, vieții culturale, artistice, 
sportive a tineretului, ziarul și-a 
definit în acești 35 de ani de 
existență un profil distinct, o 
personalitate proprie în peisajul 
presei noastre comuniste.

Deopotrivă, publicație de inter
venție directă, eficientă „la zi", 
cit și școală de formare a unor 
gazetari comuniști ale căror sem
nături pot fi întîlnite acum în 
întreaga presă, „Seînteia tinere
tului" își face din îndeplinirea 
sarcinilor încredințate de parte.. 
de secretarul său general, tova
rășul Nicolae Ceaușescu, suprema 
rațiune de a fi, dovada patriotis
mului, a convingerilor politice și 
profesionale ale fiecărui membru 
al colectivului de redacție.

La acest moment aniversar, re
vista „Flacăra" adresează colec
tivului „Scînteii tineretului" ura
rea de a realiza noi și importante 
succese în activitatea publicisti
că, de a răspunde întotdeauna, 
la cel mai înalt nivel, exigențelor 
și dorințelor tineretului țării.
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OMUL LA TRIBUNA SOCIALĂ

Idei călăuză în documentele pregătitoare ale Congresului al XII-lea al P. C. R.

Valorificarea superioară a tuturor
„Să creăm cu îndrăzneală.

să aplicăm cu promptitudine"
— Tovarășe profesor, ca om cu pre

ocupări atît de diverse pe tărim științific 
și social, ca om care se dăruiește cu pasi
une luptei ce se desfășoară în societatea 

, noastră pentru înfăptuirea revoluției tea- 
nico-științifice, v-am ruga, in această 
convorbire, să vă rostiți opinia asupra 

’ unuia din importantele documente pregă- 
i titoare ale Congresului al XII-lea și ami- 
me Programul-direetivă al cercetării ștj- 

, iuțifice.
— Faptul că știința si tehnologia din 

I țara noastră au astăzi un program distinct 
I ce urmează a fi aprobat de Congresul 
■ partidului, în urma unei largi dezbateri 
■ publice, este, după opinia mea, im 
! moment istoric deosebit. Ilustrînd foarte 
expresiv ceea ce s-a întimplat în ultimii 
ani în țara noastră, faptul că strategia 

i dezvoltării economieo-sociale a devenit o 
■emanație a întregului partid, a întregului 
popor, Programul-direetivă de cercetare 
științifică, dezvoltare tehnologică și pro-' 
greș tehnic marchează, indiscutabil, adîn- 
cirea acestui proces democratic și se referă 
Ja factorul esențial pentru evoluția noas
tră ascendentă, pentru progresul econo- 
mico-social. Prevederile acestui document 

fse implică, prin urmare, în tot ceea ce, 
'în cuvinte simple, denumim destinul viitor 
al națiunii noastre. Tocmai de aceea m-aș 

i simți îndemnat să mă refer riu atît lâ 
i datele conținute în document cît l-a sem- 
: nificatia sa, de ansamblu.

— Poftiți, e tocmai ceea ce v-am solici
tat.

— Știți foarte bine, și n-avem motive să 
n-o spunem deschis, mulți ani am 
fost în bună măsură tributari unor idei 
după care la noi nu s-ar putea realiza 
lucruri deosebite în tehnologie si știință 
și că trebuie să cumpărăm de la altii 
care, chipurile, sînt mai deștepti. Personal 
mâ număr, printre cei care nu ac
ceptă o astfel de opinie, și, cu justi
ficată mîndrie, vreau să relev că nivehii 
unde sîntem azi și nivelul pe care ne pro
punem a-1 atinge, probează fără putință 
de tăgadă justețea liniei politice promo
vate de secretarul general al partidului, 
de tovarășul Nicolae Ceausescu, care a 
cerut să respingem atitudinea retrogradă 
de ploconire în fața realizărilor altora, să 
ne bazăm pe capacitatea creatoare a na
țiunii noastre.

Nu spun că trebuie să fim o oază 
Izolată de lume, că noi putem face totul, 
dar oricum, prin ceea ce am făcut oină 
acum în istorie, prin multele realizări 
care au confirmat, la nivel mondial, geniul 
creator românesc, putem afirma că avem 
suficiente date, destule acumulări ce ne 
arată lumii în stare să realizăm parametrii 
dezvoltării, să ne sporim avuția națională 
in primul rînd prin promovarea creației 
noastre, cu curaj și răspundere deplină. 
Programul-direetivă al cercetării a reușit 
să surprindă tocmai acele aspecte care 
înseamnă un efort deosebit cu privire la 
folosirea capacității naționale de creație, 
astfel incit să se treacă definitiv si plenar 
de la faza acumulărilor de fabrici. între
prinderi, tehnologii în care într-o măsură 
sau alta eram datori inteligenței altora, la 
faza în care temeiul tuturor dezvoltărilor 
și perfecționărilor să fie creația proprie, 
originală. Cu alte cuvinte, Programul- 
direetivă de cercetare si progres tehnic 
deschide perspective absolut extraor
dinare pentru anii ce vin, genera
ției tinere ca și celei vîrstnice, pentru 
a-și arăta măsura capacităților atît in 
domeniile fundamentale în care sîntem 
chemati să descoperim legitățile materiei 
vii ca și ale celei inerte, ale cosmosului 
ca .și ale pămintului, ale societății ca și 
ale universului cit si în domeniul tehno
logic, economic unde se asigură premi
sele unei competiții normale și stimula
toare cu cele mai dezvoltate națiuni ale 
। lu mii.

— Ce-ați soeoti cu deosebire important 
pentru succesul acestui program ?

j — înainte de toate, o apropiere pînâ 
îaproape de contopire a celor două mo
mente din biografia oricărei invenții sau 

i descoperiri — creația propriu-zisâ și va
lorificarea ei practică. Transmisia de la 
Tocul de descoperire oină la locul de 
Transfer în practică. în interesul economic 
și social este încă extrem de deficitară. 
iProgramul-directivă reclamă, cred eu, și 
sporirea a ceea ce în limbaj obișnuit nu
mim capacitatea de absorbție a economiei. 
■Oricît de extraordinare ar fi realizările 
frontului științific dacă în celelalte sectoa
re, în primul rînd in cele economice, nu 

■sînt asimilate rapid, rezultatele respective 
fie că vor fi pierdute, fie că vor fi depă
șite de realizările altora. O asemenea con
diție , capacitatea de absorbție mărită este 
absolut necesară și trebuie să rezulte din 
efortul conjugat al tuturor factorilor de 
răspundere, din fiecare întreprindere, cen
trală sau minister, din fiecare unitate 
economică sau socială. în sfîrșit, dar nu 

in ultimul rînd, aș vedea un factor de 
stimulare în respectarea mai fermă și pe 
acest tărim a principiilor echității so
cialiste. Pe temeiul acestor principii 
să introducem in mod simetric sancțio
narea celor care nu fac tot ceea ce au 
de făcut cît și recompensarea acelora care 
fac mai mult decât li se cere. în alti 
termeni, să acționăm și să perfecționăm 
acele pirghii ce pot stimula și mai bine 
energiile creatoare, în spiritul grijii pe 
care statul socialist poate si trebuie să 
o aibă față de acele minți luminate care, 
cu abnegație și sacrificii, oferă rodul 
creației lor poporului care i-a născut.

— Și piuă acum, avem în vedere ulti
mul deceniu, cercetarea științifică și pro
gresul tehnologie s-au desfășurat pe baza 
unui program național. E insă pentru 
prima oară eind Programul-direetivă este 
supus dezbaterii largi a comuniștilor, a în
tregului popor. Ce semnificație atribuiți 
acestui fapt ?

— Aceea, la care, sînt sigur, vă gînditi 
și dumneavoastră. Anume că, în vremea 
de azi, creația nu este apanajul unor 
cercuri restrinse de specialiști sau 

■ al unor institute de specialitate. Ideile 
majore, ideile de avaiigardă pot să apară 
foarte bine în colective ale unor între
prinderi aproape anonime, sau chiar în 
mintea unor persoane singulare. Insti
tutelor de specialitate Ie revine sarcina 
să sprijine transmisia între ideile și reali
zarea practică, să o facă optimă, în raport 
cu tot ce există pe plan mondial, astfel 
îneît realizarea finală să se bucure de 
calitatea cea mai înaltă posibilă. Și in
vers, se poate întîmpla ca să se nască o 
idee intr-un institut, atunci evident unei 
întreprinderi sau institut de proiectare 
sau altor colective din discipline colate
rale le revine sarcina să ajute ca, ceea ce 
s-a născut, să ajungă rapid la locul în 
care capătă formă, funcțiune și ca
litate de a fi utilizată social-economic. 
Deci, creația științifică nu este apana
jul strict al unei elite, deși elita respec
tivă este de fapt o necesitate națională. 
Avem nevoie de oameni de înaltă com
petență creatoare și capabili să înțeleagă 
noul. Și această competentă creativă tre
buie să o dezvoltăm pe toate canalele 
naționale, de la muncitorul tînăr care a 
intrat in întreprindere, pînă la așa-zisul 
savant erudit. De aceea. Programul cer
cetării este al întregii națiuni, iar la el 
trebuie să-și dea concursul întreaga na
țiune.

— Tovarășe profesor, cînd v-ați referit 
ta condiții, v-ați gindit cumva și la cele 
ce țin de atitudinea oamenilor fată de 
nou ?

— în primul rînd la aceasta. Fiindcă, 
vă răspund, nu din informații indirecte, 
ci din constatările pe teren, din confrun
tarea cu zeci și zeci de întreprinderi și 
instituții : de condiții tehnico-materiale nu 
ducem lipsă, avem nivel și capacitate 
tehnico-materială națională, cu tot ceea 
ce impune realizarea Programului-direc- 
tivă pentru introducerea noului, pentru 
creația științifică și tehnică. Din păcate, 
există nenumărate subterfugii și atitudini 
ale unor factori de decizie pe diferite ni
vele, fie în producție, fie în centrale, în 
ministere, care din diferite motive și ra
țiuni, în loc să sprijine utilizarea acestei 
scumpe si importante baze tehnico-mate
riale, să o pună în slujba realizării nou
lui, preferă să încurce, să contra- 
pună soluții care nu înseamnă de- 
cît a cumpăra de la alții. Pe unii 
presa sau diferitele analize ale unor 
brigăzi de control îi scot în evidență, dar 
mulți dintre acești factori nSgativi rămîn 
nedescoperiți și asta explică de ce la ora 
actuală mai multe mii de dosare de in
venții stau în arhiva oficiului de stat de 
profil. în loc să fie căutate și solicitate 
cu ardoare, îndeosebi de conducătorii cen
tralelor. întreprinderilor, institutelor de 
cercetare și proiectare, de factorii de 
decizie ministerială.

— „Flacăra" a scris recent, și nu prima 
oară, de realizarea profesorului Antoni» 
de la Politehnică. Medaliat cu aur la 
Nurnberg, brevetat în numeroase țări de 
mare prestigiu tehnic, aparatul acesta, 
important pentru economisirea energiei, 
aproape că nu e luat în seamă de indus
trie, de ministerele interesate.

— Nu e numai cazul pe care 1-ati citat. 
Sînt multe altele similare. Cîștigăm meda
lii la saloanele și expozițiile internațio
nale cu invenții românești, iar autorii lor 
duoă ce s-a scris în presă sau au primit 
confirmarea diplomei și a medaliei ajung, 
fie să bată la uși închise, fie sînt uitați 
pur și simplu și uneori chiar mai rău. Se 
întîmpla astfel fiindcă n-am reușit încă 
să creăm acel curent de absorbție per
manentă din partea industriei față de 
nou.

— Se invocă adeseori presiunea sarci
nilor Ia zi, a planului de producție.

• ION MANZATU, născut Ia 11 august 
1932, comuna Bobîlna, județul Cluj. Absol
vent, promoția 1955, al Facultății de fizică 
și matematică — Universitatea București, 
Din 1963, doctor în fizică, lector și confe
rențiar la Politehnica, iar din 19Î2 profesor 
titular la Facultatea de fizică a Universi
tății din București. A îndeplinit munci de 
răspundere Ia I.F.A., în Comitetul de Stat 
pentru energie nucleară, în cadrul C.N.S.T., 
făcînd parte de asemenea din secțiunea de 
specialitate a Consiliului Suprem al Dez
voltării Economice și Sociale. Consultant 
permanent al Programelor O.N.U. pentru 
protecția mediului înconjurător și 
pentru problemele energiei și consultant 
U.N.E.S.C.O. în problemele sistemelor de 
informare ; membru al Societății europene 
de fizică. Distins în mai multe rînduri cu 
ordine și medalii, cu un premiu al Acade
miei Republicii Socialiste România.

— Da, așa se întmplă, dar o asemenea 
concepție este profund dăunătoare și aduce 
inevitabil activitatea întreprinderii în con
flict cu calitatea și "nivelul pieței. Dacă 
miile de propuneri, unele continuate în 
invenții, inovații sau raționalizări ar 
constitui o preocupare de fond, așa 
cum este producția zilnică curentă și 
s-ar corela cele două activități, atunci 
nu am mai avea nici un fel de 
întîrziere în promovarea noului valoros, 
ci dimpotrivă creatorii ar fi ei solicitați și 
chemați, așa cum în unele întreprinderi 
se mai întîmplă. să rezolve probleme cu 
care este confruntată activitatea economică 
si socială.

— Tot așa. ca o chestiune de principiu, 
am dori să știm cum vedeți problema 
priorităților in introducerea noului.

— Criteriile de prioritate sînt cele pe 
care Ie are în vedere documentul de 
partid : nevoile tării, resursele, capacita-. 
tea cit si posibilitatea succesului în com
it tiția internațională. După opinia mea, în 
prima treaptă a priorității se cere situată, 
ceea ce în Programul partidului apare 
ca scopul suprem, și anume condiția de 
sănătate a societății : de bună stare, de 
dezvoltare armonioasă. Se spune că, de 
exemplu, medicina, ocrotirea sănătății 
n-ar fi o ramură economică. Un om 
productiv bolnav, în condițiile anu
lui 1981, ținînd cont de productivi
tatea pe cap de locuitor, de producti
vitatea minimă oe cap de locuitor, pierde 
anual cel puțin 70 mii de lei în cadrulunui 
județ și peste 200 de mii intr-o ramură in
dustrială medie. Ca să nu mai adăugăm 
la aceasta și cheltuielile făcute de stat pen
tru spitalizări, medicamente, personal 
medical etc. Să nu fiu înțeles greșit. Nu 
mâ pronunț împotriva rețelei sanitare de 
ocrotire a sănătății, dar cred că pentru a 
fi cu adevărat ramură economică ea tre
buie să-și îndrepte mai hotărît atenția 
spre prevenire, așa cum a cerut și secre
tarul general al partidului. Aș pune 
cercetarea în acest domeniu al sănătății 
în aceeași ordine de prioritate cu ramu
rile care valorifică rapid, cu consum mic 
de materie primă si energie si cu încor
porare mare de inteligentă creațiile pro
prii. Este știut că electronica, ciberne
tica. chimia fină, automatica, sistemele 
informaționale, aparatura medicală și de 
cercetare sînt cele mai scumpe produse 
oe piața mondială. As pune, de aseme
nea, alături ceea ce în Directivele de dez
voltare economico-socială și in cele de 
știință și tehnologie pot apărea oare
cum disparat : sectorul industriei ali
mentare. Sînt peste 120 de națiuni în 
curs de dezvoltare care cer alimente. 
Statele, care vor putea asigura atît pro
duse alimentare cît și tehnologii de in
dustrializare a produselor de acest fel vor 
avea supremații echivalente cu acelea 
care dețin tehnologii electronice de au
tomatizare. spațiale etc. Iar. fără un 
sistem informațional bine organizat și 
eficient nu se va mai putea progresa 
decît în ritmuri necorespunzătoare, întru- 

cît tehnica informațională a devenit ese: 
țială atit pentru decizii cît si penți 
activitatea de creație sau curentă.

— Mulți din inventatorii care se adr 
sează redacției vă rostesc numele. Sen 
că vă cunosc și că îi cunoașteți. Care ; 
fi din experiența pe care o dețineți soli 
ți» pentru ca inventatorii să nu mai ba 
pe la uși, pentru ea invențiile valoroa 
să-și găsească drum rapid spre practică

— Cu aproximativ un secol în urmă. 
Germania s-a născut pentru prima da 
o disciplină nouă; necunoscută în gener 
în instituțiile de invătămînt șl mai put 
cunoscută la noi. Este vorba despre te< 
ria invenției. Astăzi, toate națiunile de: 
voltate au organizat o adevărată vinătoar 
atit internă cit și internațională a invent, 
ilor valoroase. Lucrul acesta este explici 
bil dacă ne gîndim la cîteva exemple r< 
cente in care o invenție, precum xerox: 
a adus beneficii de peste S00 de milioar 
de dolari, in mai puțin dq 5 ani. O ii 
venție intr-un domeniu, cum este o 
farmaceutic, poate să aducă sute de mii 
oane sau miliarde de dolari pe o perioac 
extrem de scurtă, dacă produsul respe< 
tiv este eficient si repede promova 
Exemplele s-ar putea multiplica. în tai 
noastră, cum știti. avem o largă mișcai 
de invenții. Din păcate, avem insă : 
multe situații neplăcute, generate „e feți 
formism, de comoditate, de teamă de ris 
șl aș îndrăzni să spun și de alți facto: 
mai puțin legați de interior care blocheaz 
drumul firesc al invențiilor spre locul d 
realizare. Am întlnit situații de-a drepți 
absurde, în care idei generoase, invent 
realizate la prototip au fost respinse d 
institutele de specialitate, pe diferite mo 
tive în Ioc ca acestea să fie bucuroase d 
a le trece imediat în tematica lor de valo 
rificare.

— Poate erau motive obiective, justifi 
cate.

— Nu. vorbesc de invenții valoroase rc 
cunoscute ca atare si care au fost ret 
pilise. Este nedrept să vezi acest lucri 
De asemenea. întreprinderi care avea 
nevoie de soluții tehnice existente î 
dosarele de brevete românești au prefers 
șă apeleze la import de licență sau utila 
în loc să denună un efort suplimente 
pentru a-si soluționa problemele cu auto: 
români.

— S-a scris și despre unele cazuri î 
care idei valoroase sau realizări deosebii 
ne-au fost pur si simplu furate.

— Furtul a fost cu atît mai grav eu ei 
în unele cazuri, atît furtul cît și trădare 
apar încurajate de unele persoane retro 
grade, de parcă singurul lor scop ar fi s 
rămînem mereu în coada altora. Toat 
astea la un loc dovedesc că cel mai im 
portant tezaur național, — invențiile - 
nu este încă în adevărata atenție a tu 
turor factorilor din economia națiv .ală.

— Soluția, care credeți că ar fi solii 
fia ?

— Dacă s-ar institui acele colective d 
analiză permanentă a invențiilor, forma 
te din specialiști competenti si imparțial 
capabili să înțeleagă noul, dacă fiecare u 
nitate ar avea un asemenea colectiv, dac. 
sistemul informational oe calculator a 
funcționa și cu programe de acest fel 
dacă toți factorii de decizie ar lupta pentri 
nou, nu am mai întîlni asemenea anomali 
și am face ceea ce e firesc să facem : an 
analiza totul și am accepta ceea ce est 
valoros. Apoi, am crea toate con 
dițiile pentru ca în maximă citez 
noul să se transforme în valoare econo 
mică socială. De aceea, e timpul ca în pos 
turile de analiză a invențiilor să nu punen 
oameni nerealizați, refractari la nou, ma 
ales care „nu sînt buni în altă parte" ; a 
ceasta este o mare greșeală și, din păcate 
ea mai există și se propagă în anumiti 
unități economice și chiar la nivelul uno 
ministere.

— Tovarășe profesor, să trecem din 
colo de principii, oferiți-ne exemple, dii 
cele pentru care dv. personal suferiți ci 
nu sînt valorificate.

— întîmplarea a făcut ca ani în șir si 
fiu mai apropiat de cîteva domenii îi 
care creatorii din tara noastră au reali, 
zări deosebite. Continuu să mă întreb cun 
e posibil ca realizări de cea mai eviden 
tă notorietate să rămînă în continuare ne 
luate în seamă. Este bunăoară aparatul d< 
zbor individual. S-a realizat, ar fi fos 
extrem de util în utilizări speciale, da 
au trecut de atunci aproape 18 ani și bî 
neînțeles brevetul a fost uitat deși au 
torul este pomenit de către alte state cart 
au reușit înaintea noastră să generalizezi 
această invenție. Americanii mentioneaz: 
că ceea ce au făcut ei este _ după o idei 
a Iui Justin Capră, a românului Justii 
Capră.

Energia valurilor constituie pentru toa
tă lumea una din soluțiile crizei energe 
tice. Am văzut cu ochii- mei sistemul ce 
mai. perfecționat din lume ■ realizat și d< 
către un român, dar care printr-o idei 
ingenioasă a transformat acest sistem per
fecționat într-o invenție românească. Pen
tru soluția lui înălțimea minimă a va 
tarilor nu mai trebuie să fie de minin 
un metru ci este suficient să fie de lț 
cm ; construcția este deosebit de simpli 
și robustă. N-a luat-o nimeni în seamă
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resurselor materiale și umane
Trecînd în alt domeniu, urmăresc de peste 
un an efectele unor medicamente anti- 
canceroase. Și pot spune că în cel puțin 
18. cazuri, extrem de grave, autorii, care 
îmi sînt și prieteni, au realizat adevărate 
minuni : Atît pe pacienți români cit și 
străini. Ar trebui ca autoritățile de resort 
sâ ia imediat problema în mînă, să facă 
totul pentru a vedea cit este eficientă și 
cît este neeficientă,

— Vă referiti cumva Ia dr. Mihai Leon- 
topol 7

— Da, întîi la el, apoi la prof. dr. Ion 
Brad, la fizicianul Ion Dinu, ca și la ing, 
N. lonescu-Dimboviță. Revista dv. i-a 
pomenit pe toți, eu îi pomenesc în calitate 
de martor și susținător.

— Noi am scris despre multi altii.
— Intr-adevăr domeniul medical a fost 

pe larg susținut de revista „Flacăra" și 
de redactorul ei șef, poetul și militantul 
patriot Adrian Păunescu. A fost susținut 
cu realizări de frunte cum sînt dr. Ion 
Pușcaș, cunoscut pe multe meridiane ale . 
lumii, dr. Vasile Boici, dr. Florin Dumi
trescu și alții. Din păcate, factori de 
frînă, obiectivi sau subiectivi se opun cu 
înverșunare la promovarea noului în a- 
cest domeniu de mare importanță.

îmi vine în minte și cazul dr. Dinu Flo
rea de la Cîmpina’ căruia anumite, persoa
ne oficiale au încercat să-i smulgă cu forța 
secretul metodelor sale, în loc să-i creeze 
-- ram aveau răspunderea — condiții pen
tru o generalizare legală în conformitate 
cu indicațiile conducerii de partid și de. 
stat. .

— Pornind de la cazurile menționate, aș 
aminti că. deseori, mai ales în domeniul 
medicinei, argumentul care se aduce e că 
unii dintre autorii noilor soluții, nu ar fi 
specialiști ai domeniului sau nu ar fi a- 
tins nivelul de specializare. în cazul >n 
care totuși sînt pregătiti pentru domeniul 
respectiv, al celor care lucrează în in
stitute sau în organele de decizii. Ce pă
rere aveți de această obiecție 7

— Atl atins un punct delicat, sensibil 
Si important.

—- Nădăjduim să nu-1 ocoliti nici dum
neavoastră.

—- Nu, n-am s-p fac. Nu este suficient 
să ai diplomă universitară, pentru ca să 
te numești în același timp și creator. Ba 
aș putea spune,: dimpotrivă, multă lume 
după ce deține o asemenea diplomă re
nunță la absolut orice activitate creatoare, 
fie că este știință și tehnică, fie că este 
artă sau literatură, pur și simplu duce o 
viață de rutină. în medicina. moder- . 
nă medicul are nevoie tot mai evident 
de prezența unor specialiști din alte do
menii. Are nevoie de biochimiști. are ne
voie de electronist!. are nevoie de oa
meni care creează aparatură medicală, de 
biofizicieni, de ciberneticleni care să pro
grameze diferitele experiențe medicale 
sau teste medicale ețc. Se pune in mo
mentul de fată problema ca se reali
zeze diagnosticul pe bază programată, iată 
că profilul medical capătă un cu totul alt 
conținut dccît cel tradițional. De aceea 
mi se pare că este falsă ideea că aceia 
care gîndesc, realizează produse medica
mentoase. aparate medicale și nu fac 
parte din corpul medical n-ar trebui 
să fie luați în seamă de autoritățile de 
resort. Și ca să fiu și mai pregnant, amin
tesc că ultimii doi laureați ai Premiului 
Nobel pentru medicină nici pe departe nu 
sînt medici. -

— Sînt un fel de Florin Dumitrescu care 
nu lucrează într-un institut pendinte de 
Ministerul Sănătății.

— Da. Cei doi sînt specialiști în dome
nii conexe și nimeni nu s-a scandalizat 
pentru acest fapt, ci dimpotrivă a fost a- 
olaudat. Iar faptul că cineva aducînd o 
mare descoperire nu este acceptat pe mo
tiv că el fiind într-un domeniu iar reali
zarea lui face parte din alt domeniu mi 
se pare o poziție de neîngăduit. Și din a- 
ceșt motiv. în trecutul nu prea îndepăr
tat am pierdut oameni deosebiți, printre 
care un dermatolog de mare valoâre, care 
dacă ar fi fost luați în seamă, în mod co
respunzător, astăzi ei riu ar fi o sursă foar
te grasă de cîștig pentru concernele și 
trusturile din alte părți. în ce mă pri
vește : nu recunosc că este om de știin
ță. indiferent de domeniu, acela care res
pinge o idee, o propunere, o realizare nu
mai pe motivul că autorul ei, nu face 
parte din casta lui. E clar sper.

— E clar, tovarășe profesor, dar nu pu
tem trece cu vederea că șihț si titularii 
de brevete. Aceștia n-au nimic de zis 7

— Răspunsul meu la această problemă 
a întreprinderilor .titulare ele brevet .este 
următorul; atîta vreme cît în acordarea 
titulaturii de brevet există, contrar Le-, 
gii 82/1974, mult formalism și lipsă ? de 

răspundere, evident acestor unităti nu le 
revine nimic real ca răspundere prin lege. 
Ca urmare, cred că doi factori ar putea 
schimba complet această situație :. între
prinderile răspunzătoare sau titulare de 
brevet să fie obligate prin lege atunci cînd 
acceptă această, titulatură să suporte sanc
țiunile legale în caz de nerespectare, dar 
și avantajele materiale în căz de realizare 
și depășire. Corespunzător, colectivele 
care aduc noul la forma lui utilă socie
tății să fie recompensate în mod cores
punzător. în proporția de venit național 
pe care îl creează.

— îmi vine în minte acea idee pe care 
marele Coandă a numit-o INCHEST. Bă
nuiesc că în această idee a lui și în a- 
ceastă strădanie de a și-o vedea realiza
tă își găsea reflectarea experiența ama
ră a multor cercetători de-a lungul veacu
rilor de Ia noi din tară si din alte tari.

— De fapt ideea regretatului Henri 
Coandă nu s-a născut dintr-o modă' sau o 
dorință extravagantă de a face ceva care 
n-ar mai fi existat. Dimpotrivă. La ora ac
tuală, există trusturi, concerne și mari în
treprinderi în lume care și-au angajat 
peste 30% din personalul de care dispun 
ca o grupare distinctă' creatoare. Cu a- 
tît mai vîrtos putem să considerăm ex
trem de valoroasă această idee cînd este 
vorba de o națiune’ cu atîta creativitate. 
și cu putere de creativitate cum este a 
noastră. Un institut bine organizat, un 
institut national, al creației științifice și 

: tehnice. în sensul propus conducerii parti- 
, dului, initial de către regretatul academi

cian Henri Coandă redevine o necesitate, 
nu pentru a se suprapune activității in
stitutelor de creație existente, ci pentru 
a prelua acele idei deosebite care au o 
incidență interdisciplinară, deci, cu largă 
aplicație națională. într-un asemenea 
institut nu au ce căuta erudiții plafo
nați, ci numai oamenii cu idei noi, cu 
capacitatea de a transpune în practică, cu 
capacitatea de a colabora cu alții. N-au 
ce căuta nici conducători puși numai pen
tru a conduce. Ci oameni dornici de a-și 
sacrifica viata pentru a transforma idei 
valoroase în realitate. O asemenea institu
ție trebuie să stea alături de Oficiul de 
Stat pentru Invenții și Mărci, să spri
jine întreaga rețea de cercetare și ingine
rie, ea trebuie să sprijine întreaga eco
nomie și, în consecință, caracterul: unei 
asemenea activități nu poate fi pozitiv 
decît în măsura în care se perindă anual 
sau la cîtiva ani prin laboratoarele si a-

; telierele ei sute și mii de creatori.
Tovarășe profesor, sâ abordăm și alte 

domenii. Cum vedeți criza energiei 7
■— Mai întîi, eu nu cred într-o criză a 

energiei. Criza e reală dat de fapt este 
o criză a tehnologiei. Vă rog s-p scrieți 
ad-litteram. Majoritatea tehnologiilor e- 
nergetlce utilizate în prezent s-au gene
rat cu decenii sau secole în urmă si au 
rămas aproape nemodificate, lumea con- 
siderînd că nu este cazul să. se preocupe 
de perfectionarea tehnologiilor energeti
ce. Bunăoară, generatoarele din termocen
trale sînt foarte apropiate de ceea ce e- 
rau acum 50—60 ani. Liniile de trans
misie actuale sînt foarte apropiate de cele 
care erau acum 30—40 de ani. Transfor
matoarele actuale, becurile, mașinile elec
trice, cu puține excepții, au principii cu
noscute și sînt realizate de zeci si zeci 
de ani. Evident. în momentul în care e- 
nergia primară, pe care o constituie pe
trolul, a devenit o problemă mondială, teh
nologiile care utilizau cu risipă energia 
au intrat in panică. Energie există din 
belșug, nu a zburat în cosmos de pe pă- 
mînt dar au fost utilizate niște surse mo- 
nocultură cu tehnologii foarte risipitoare 
și astăzi trebuie să găsim alte tehnologii. 
Ca urmare, problema care se pune, sigur 
începe de la conservarea energiei, de la 
utilizarea ei rațională, dar mai ales de la 
găsirea unor noi tehnologii.

— Dc producere și de utilizare a ener
giei,

— Exact. Am să vă dau un exemplu 
foarte concret : becurile Incandescente ac
tuale utilizează energia pe care o primesc 
cu un randament extrem de scăzut. In
credibil. Sub 15%. Știați asta 7

— Nu.
—■ Sub 15%. Și atunci. ne întrebăm : de 

ce nu utilizăm becuri în care randamen
tul să depășească 85% ?

— Există asemenea becuri 7
— Cum să nu, becurile cu dublu fila- 

. ment. becurile cu fluorescentă etc. Dar 
; aceasta este o parte mică a energiei na

ționale. Există încă arzătoare casni
ce si industriale care funcționează în pre
zent cu randamente medii în jur de 

8—12%. Deci, 85% din energie este pier
dută. Aceasta constituie grosul. Am pome
nit de o invenție care realizează un randa
ment de 90%. Poate mai sînt multe, alte 
idei similare. Trebuie să avem curajul să 
schimbăm aceste arzătoare. Apoi de ce 
să continuăm a utiliza tehnologii cu ran
damente, sub 20% în arderea hidrocarbu
rilor. Un motor cu benzină are-acest ran
dament sub 20%.

— Sînteți fizician. Ce să facem 7
— Există propuneri românești de teh

nologii pentru utilizarea combustibilului 
în reactoarele de avioane care să atingă 
70% și nu 18% cît este în prezent. De ce 
nu încercăm asemenea motoare ? Astăzi 
avem un Program-directivă în acest cens. 
Dar cheia lui se cheamă înnoire tehno
logică.

— Am citit de curînd că Brazilia re
nunță la motorul cu benzină.

— De ce să ne uităm la Brazilia cînd 
municipiul Iași își trecuse în întregime 
toate taxiurile pe un deșeu indus
trial. De ce să ne referim, zic, la 
Brazilia care îsi va trece un milion de 
autovehicule pe metanol cînd- orașul Iași 
oină recent avea toate taxiurile și. mul
te alte autovehicule din oraș pe un de- 
seu industrial care se arunca si polua 
atmosfera și apele. Numai că dlntr-o mă
sură organizatorică aplicată rigid, acuma 
nu le mai au si nici altii nu folosesc res
pectivele deșeuri.

— Aceasta este foarte interesant,
—■ Păi ati scris despre problema aceas

ta. Există la fabricile chimice de acolo un 
deșeu, un reziduu, care este nemaipome
nit de bun și merge splendid în motoa
rele termice. Aproape ca și benzina. Sigur 
nu atingea 150 la oră dar și 100 era cred 
foarte bine.

— Si de ce ziceți că nu le mai au 7
— Pentru că în momentul în care sra 

redus parcul, pentru a economisi benzi
na. nu s-a avut în vedere că. taxiurile din 
Iași nu foloseau benzină.

— în lumea de azi se mai vorbește și 
de o criză a materiilor prime.

—SI aici problema se pune la fel. Este 
criza tehnologiilor și a structurii produc
ției. Avem tehnologii cu consumuri uriașe 
ce trebuie comutate pe tehnologii cu con
sumuri mai mici. Iată, de pildă, o serie de 
tehnologii utilizate actualmente în valori
ficarea minereurilor, îndeosebi a celor 
scumpe, pierd cantități foarte mari 4 din 
conținutul util al acestora. Aceasta în timn 
ce tehnologii de valorificare mai complexă 
zac îh sertarele OSIiyi-uIui. Și cum ne-am 
putea împăca cu faptul că. de pildă, re- 
cuperarSa acidului sulfuric pierdut la fa
bricile de profil nu este încă rezolvată, 
că mangahul și magneziul încă nu au 
tehnologii corespunzătoare pentru produ
cere pe scară industrială la noi în tară, 
deși, aceste tehnologii există în brevete și 
au fost demonstrate. Și iată cum problema 
materiilor prime, de fapt nu este o proble
mă în sine, ci tot una tehnologică.

— După 9 ani consacrat! cu pasiune 
activității de conducere în organisme de 
coordonare a activității științifice și 
tehnologice v-ați reîntors acum la ca
tedră, la activitatea profesională. Care 
este, din acest loc, aportul dumneavoastră 
la lupta pentru nou 7

,E datoria altora să aprecieze.' Pot 
doar să vă spun că sînt angajat in cîte- 
va programe de cercetări privind elabo
rarea unei noi mecanici cuantice care să 
cuprindă efectele neliniare din natură, in 
programul biofizic, pentru elucidarea unor 
efecte electromagnetice ale ființei vii și, 
respectiv, cuantificarea metabolismului 
intermediar. Aș putea de asemenea cita, 
ca o preocupare care îmi este extrem de 
dragă, dezvoltarea unui program național 
privind fizica energiei pentru că toate fe
nomenele energetice își au originea în 
fizică, lucru care a cam fost uitat. Fără 
îndoială, acestea sînt - programe ambițioa
se, la fel de pasionante ca și munca de 
conducere, dar ele se întrepătrund, și 
astăzi, după ani de experiență, pot spune 
că satisfacția pe care o resimți în momen
tul cînd ai un rezultat concret pentru o 
persoană ca mine se transformă Imediat 
în dorința de a fi împărtășită poporului 
tău. De aici derivă de fapt și caracteristica 
aceasta, poate gravă, a vieții mele de a 
căuta mereu noul, plină de dificultăți, de 
greutăți și aș spune chiar aversiuni ale 
prietenilor sau neprietenilor. Port un res
pect deosebit față de cei care au acumulat 
și realizat mai mult, cit și fată de cei care 
urmează să acumuleze și să realizeze mai 
mult decît am făcut noi. Există o conti
nuitate inerentă. și necesară, indiferent în 
ce domeniu lucrăm și nimic nu trebuie 
să ne abată de ja înțelegerea menirii pe 
care o avem pe toată durata existenței 
noastre, aceea de a sluji permanent și cu 
toată dăruirea patria și poporul. In aceas
tă’ înțelegere se exprimă și gîndul meu 
de profundă adeziune și angajare în în
făptuirea politicii . partidului, a îndemnu
rilor secretarului general, tovarășul Nicolae 
Ceausescu. cărora le datorăm această 
mare împlinire : noul ca stare de spirit.

NICOLAE ARSENIE ■

Sîîîp de lumină
întîmplarea sau norocul, nu știu, 

sau poate că maica dialectica, zeița 
care îmi scoate în fată oamenii și 
conflictele despre care am scris și 
scriu, m-a pus în legătură. în urmă 
cu mai mulți ani, cinci sau cinci
sprezece. cu un om excepțional, nu 
bun. nu deosebit, nu interesant, ci 
excepțional, din toate punctele de i 
vedere : din punctul de vedere al 
conduitei zilnice (sobre si firești, 
conduită de țăran care se limpezise 
mult, fără a se despărți d-e tărănie, 

; . de tot ce luase de acasă, de la pă- 
I ’ rinti si de la străbuni) : din punc

tul de vedere ceva măi complex si
S . mai cuprinzător al convingerilor 
| politice (ferme si de neclintit, fără 

a fi insă si rigide, omul rămînînd 
el însusi. la capătul unor dificultăți

| care îi puteau face praf, cum s-a 
| și întîmplat cu altii), din punctul 

de vedere mai greu de numit al a-
I cumulării de cunoștințe (omul a- 
I cesta nu e intelectual, în sensul
I vechi și cam depășit al acestui cu- ț 

vînt. nu e doctor docent și nici nu 
dorește să fie. dar e mai cult si 

■ mai instruit decît foarte multi doc
tori docenți, a citit mult, a adunat 
enorm de multe cunoștințe . politice

I si literar-culturale. si. ceea ce e si 
I mai interesant și semnificativ, a în

vățat să gîndească. și-a creat un 
sistem propriu de cernere si de dis
cernere ă lucrurilor, exis.tînd auto-

I nom. în raport cu lumea, fiind, 
B cum spune el câteodată, „tară de 
â șine stătătoare, independență si li- 
I- beră“) : din punctul celălalt de ve

dere, al întemeierii și scoaterii la
I- lumină a unei familii (semn de te

meinicie ,și. de seriozitate, mai ales
I că băieții lui. trei.la număr. îi sea- 
j mănă în toate privințele, avînd 
1 fată de. el „ayanta.iul unor, zile mai 

liniștite, ei nefiind obligați să se 
formeze si să se edifice din mers, 
de-a lungul unor perioade comoli-■

| cate si aspre, chiar dure, deoarece 
3 nu a fost. atît de ușor să vezi și să 
I- admiti că e nevoie s-o iei mereu 
’ de la capăt si că libertatea, adevă

rata libertate, nu; stă decît lîngă cel
I ce luptă mereu pentru ea, prin tot 

ce săvîrșește !“).
Omul acesta este, de peste trei

zeci de ani. activist de partid și 
poate că munca aceasta l-a ajutat 

a sâ fie cum este el acum. să. devină 
ceea ce a devenit, un om exemplar, 

1 pe cît de viu si de personal in toa-
■ te ale lui. în mers si în vorbă, în

privire și în zîmbet, ne atît de con- 
vingătoR în exemplaritatea sa fi- '

I rească și profundă, dinăuntrul că
reia a izvorît si izvorăște b lumi- 

j nozitate unică, o armonie pe care 
I nu o poate da decît desăvîrșirea, a- 
j devărata si ne deplin evidențiata
f regăsire a unui oni.

N-aș zice însă că e numai asta 
la mijloc, activitatea politică des
fășurată de-a lungul atîtor ani, j

| fără întrerupere.
Secretul sau explicația acestei j

| deveniri rezidă' în păstrarea legă- |
I turii cu cei de acasă, cu felul lor |

de a fi. cu gîndul lor cel.mal bun I
și cu modal lor de a aborda „pro- I

| blemele mari ale lumii", mai cu |
grijă, fără învăpăieri de prisos. Re- I

I zidă. în ultimă instanță, în. situarea
lui pe linia unei străvechi tradiții

I de cumintenid și de înțelepciune,
din care n-a lipsit niciodată neîm- 
păcarea cu nedreptatea și cu opre
siunea, indiferent de unde veneau 
ele. dinăuntrul sau dinafară. Rezidă 
în realizarea. în practică, a unei co
muniuni aproape desâvîrșite între | 
ceea ce au avut și au mai bun „cele 
două clase de bază ale tării, țără
nimea și muncitorimea", lucru pe 
care el l-a făcut din instinct și cam 
pe bîjbîitele la început, săvîrșindu-1 
apoi cu o deliberare care i-au dat 
nespus de multă tărie, l-au verti-

| calizat și l-au luminat definitiv. |
Nici n-ai crede, cînd te uiți la el, 

că e în stare de un efort atît de | 
mare și că duce cu sine, în chipul | 
cel mai firesc. înzestrări atît de a- g 
lese, calități asa de mari : o cinste 
permanentă și firească, intrată de- I 
finitiv în felul său de a fi : o do- | 
rință necurmată și neostenită de a ’ 
fi de folos altora, de a lupta pen- 

j tru binele, tuturor, cu gîndul. cu. j 
I vorba, și cu. fapta ; o prospețime de ’ 
L om tînăr, care știe foarte multe lu- 1 

cruri despre viată, care a învătat I 
| foarte mult, rămînînd deschis tu

turor primenirilor, cu ajutorul că
rora s-a edificat dealtfel pe sine,

I trecînd printr-un lanț întreg de re- I 
găsiri, suitoare și maiestuoase toa- | 
te. din ce în ce mai suitoare și mai |

I maiestuoase.
Omul acesta simplu si scăpărător, 

inteligent si modest, devotat trup 
și suflet ideii căreia i-a închinat în-

I treaga viață, nici nu e om, e un 
adevărat stîlp de lumină, scurta

I . mea evocare rămînînd cu mult în • 
I urma lui. așa cum rămîne în urma 

alcătuirilor vii orice încercare . de
I adunare a lor înțr-o singură și ul

timă definire, cum rămîne în urma j
I „modelului" orice portret al fru- 
| museții.

ION LĂNCRĂNJAN ■ I
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SUB SEMNUL URGENTEI

Doresc să remarc îndeosebi rezultatele bune obținute de 
județele Vrancea, Argeș, Prahova, care se situează pe 
locuri fruntașe în întrecerea pentru recolte bogate din acest 
an și să le felicit călduros pentru realizările lor.

(Din Mesajul tovarășului Nicolae Ceausescu adresat țărănimii 
cooperatiste, lucrătorilor din întreprinderile agricole de stat, meca
nizatorilor și specialiștilor, tuturor oamenilor muncii din agricultură, 
cu prilejul „Zilei Recoltei")

Recolta are încă nevoie de oameni,
de zile și nopți de efort

In urmă eu o săptămină. mai precis pe 
20 octombrie, statistica suprafețelor încă 
nerecoltate in județele Constanța și Ga
lați se prezenta astfel : în județul Con
stanța, mai erau de sirius porumbul de pc 
o suprafață de 53 870 hectare, iar în jude
țul Galați mai trebuia recoltai porumbul 
de pe o suprafață de 13 856 hectare.

Județul CONSTANȚA — Sflrșit de săp
tămînă. Pe directorul general adjunct, cu 
producția vegetală, Gheorghe Ivana, îl 
găsim la sediul Direcției generale pentru 
agricultură și industrie alimentară a ju
dețului Constanța. Desigur, prima între
bare pe care am adresat-o a fost : — De 
ce județul Constanța, mare cultivator și 
implicit producător de porumb, la ora ac
tuală, conform statisticilor, la recoltatul și 
transportul porumbului este județul cel 
mai rămas în urmă ?

— Desigur, există o mulțime de scuze 
obiective și poate tot atâtea motive su
biective. Pe ansamblul unităților agricole, 
intre' recoltări și livrări există la ora ac

tuală încă un decalai foarte mare, pe to
talul unităților agricole. Sînt încă multe 
cooperative care nu și-au onorai nici mă
car 25 la sută din obligațiile contractuale. 
Toate aceste fapte, ne spune inginerul 
Gheorghe Ivana, se datorează în primul 
rînd factorilor climatici, care anul acesta, 
lâ noi în județ, nu prea au fost favorabili 
agriculturii. Dacă mai punem la socoteală 
faptul că județul nostru are una din cele _ 
mai mari suprafețe cultivate cu porumb 
pare normal ca recoltatul să se desfășoa
re într-un timp mai îndelungat. Pînă as
tăzi s-au recoltat diu totalul de 186 056 
hectare circa 150 316. A mai rămas, d-eei, 
de strips porumbul de pe o. suprafață de 
35 740 de hectare. Rezultă că în ultimele 
zile s-a intensificat ritmul existînd zile 
cînd s-au recoltat între 3 600 pînă la 4 000 
de hectare. Au fost perioade riad s-au 
depășit chiar și aceste cifre. Sînt toate 
condițiile ca. în citeva zile, prin intensi
ficarea ritmului să se termine de recoltat 
întreaga suprafață și de transportat în
treaga cantitate către bazele de recepție. 
Și fiindcă sîntem la capitolul . transport, 
pînă acum s-au transportat 425 791 tone 
din totalul de 596 991 recoltate. Deci, pe 
lingă cantitățile care trebuie culese, mai 
avem de transportat o cantitate de 171 000 
tone. Către fondul de stat s-au livrat pînă 
în prezent o cantitate importantă. Acum 
toate forțele eliberate de la struguri și le
gume sînt concentrate la eliberarea tere
nurilor. prin strângerea grabnică a între
gii cantitătî de porumb. Pentru a nu se 
pierde nici un bob din recoltă, boabele 
care cad din știuleți sînt recuperate în 
buncărele combinelor.. Reglarea mașinilor 
se face și de două ori pe zi. tocmai în 
ideea de a se pierde -cît mai puțin.

—- Care este situația însămîn țărilor de 
toamnă ?

— La acest capitol stăm foarte bine. Pe 
data de 18 octombrie s-au terminat în- 
sămînțările de pe întreaga suprafață pla
nificată procentul fiind de 101 la sută. 
Tradusă în cifre situația se prezintă în fe
lul următor : dintr-un plan de însămin- 
țări de 176 765 hectare s-au însămînțat 
177 738. Față de alți ani. prin.tr-un efort 
deosebit, s-au reușit, după părerea mea, 
două lucruri ce merită consemnate. Pri
mul este că s-au mărit suprafețele sole
lor, totodată micșorîndu-se numărul lor. 
Astfel, acum nu sînt parcele mai mici de 

600 hectare — acest fapt ducînd ia o în
grijire .unifotmă a suprafețelor si la alt 
grad de fertilizare. Aici, aș sublinia, că 
la un hectar s-au folosit 52 kilograme de 
fosfor și 37 kilograme de azot. Desigur, 
au fost și greutăți.. De la complexul com
binatului de Ia Turnu-Măgurele nu ne-au 
venit 18 000 de tone de îngrășăminte com
plexe. fapt ce ne-a creat multe greutăți. 
Alt aspect este că prin folosirea între
gului teren agricol, prin micșorarea ca 
suprafață a drumurilor, cu o treime, s-au 
cîștigat în felul acesta peste i 000 de hec
tare. în momentul de fată se mai însă
mânțează manual doar spatiile din jurul 
stîjpilor. Primele unități care au terminat 
atît recoltatul cît și însămîntatul sînt : 
consiliul unic agroindustrial 23 August, 
Cobadinul. Sibioara și Hîrșova. Unde mai 
este încă de lucru ? La Topraisar, Pante- 
limon, Uogealac și Mihail Kogălniceanu.

Plecăm însoțiți de inginerul Gheorghe 
Ivana, pe terenurile comunei Mihail Ko- 
gălniceanu. Aici, în ajutorul cooperatori
lor. care puteau fi. numărat) pe degetele 

unei singure mâini, au venit 30 de munci
tori de la Tarnm și 180 de încadrați de la 
C.F.R. Aflăm că acești oameni, de câteva 
săptămîni, au muncit de dimineață pînă 
seara târziu la strânsul porumbului si că 
în această zonă a câmpului mai sînt de 
recoltat 38 de hectare care a doua zi sa 
vor termina. Dar mai sînt încă multe 
greutăți. Astfel porumbul după ce este 
recoltat mecanizat, din combină trece 
direct în remorcă, Apoi este basculat, se 
fac grămezi, se ia fiecare știulete la mină șl 
i se rup pânusii rămași. Apoi se fac alte 
grămezi, se încarcă în coșuri, se asteantă 
să vină basculanta care se încarcă din 
nou. Primul necaz este faptul că ța toți 
oamenii prezenti la muncă exista doar 
un număr de aproximativ 40 de aseme
nea coșuri. Altul și cel mai important este 
acela că se pierde foarte mult timp și 
forță de muncă prin tot felul de basculări 
repetate. Aceste operații se pot face direct 
la bazele de recepție odată cu intro
ducerea știuletilor in dispozitivele de ba
tere. îl întrebăm pe inginerul Gheorghe 
Ivana de ce nu se procedează altfel. Ne 
explică că altfel nu s-a legiferat prin- 
tr-o dispoziție a ministerului și că așa se 
obișnuiește aici. Ne arătăm totuși nedu
merirea, fiindcă asemenea practici le-am 
mai întîlnlt în baza de recepție din comu
na Independența — județul Galati. Este 
un mod clar de economisire a timpului 
și a forței de muncă — fapt ce trebuie 
generalizat în aceste zile acolo unde re
coltatul porumbului a rămas în urmă. Și 
încă un lucru : șoferii pot da și ei o mină 
de ajutor oamenilor venițj la muncă, nu 
să-i privească din cabinele încălzite ale 
mașinilor.

La ferma de legume îl găsim pe Gheor
ghe Corbeanu, în vîrstă de 79 de ani, care 
ne spune că varza se strică pe cîmp, 
fiindcă a fost tăiată iar eei de la I.L.F.- 
Constanța nu trimit in mod regulat ma
șini ca să o ridice.

Județul GALAȚI

Duminică dimineața, la Direcția agri
colă a județului Galati ni se spune că pe 
directorul general Ticu Stoleru îl putem 
găsi pe teren, la consiliul unic agroin
dustrial Vameș. Plecăm intr-acolo. După 
multe eforturi și căutări reușim să-l gă
sim pe cîmp, în zona numită „Loturi", din 

comuna Independența, fiind însoțit de 
Neagu Frîngulea, președintele C.A.P.-ului 
din localitate, și de primarul comunei In
dependența — Nicolae Tiriboi. Avea loc o 
mică ședință legată do buna funcționare a 
combinelor.

— Vă rog, atenție la prima secție din 
stingă a combinei. Este înfundată. Lasă la 
cîțiva metri cite un știulete. Nu se poate. 
Cealaltă merge foarte bine. Vă rog ca 
elevii veniti astăzi la cîmp să controleze 
întreaga suprafață de pămînt. ea să nu 
mai rămînă nici un știulete. Cît mai este 
de recoltat în această parte 7 50 de hec
tare ! Cîți oameni aveți 3 520 I Nu există 
nici o scuză. Astăzi, de Ziua recoltei, pînă 
diseară totul să fie recoltat și transportat 
la baza de recepție. Dacă sini greutăți, 
mă găsiți încă un ceas acolo.

Comenzile sînt scurte și par decupate 
din niște telexuri. Pe partea cealaltă a 
drumului, griul verde și mare cît un lat 
de palmă completează decorul. Directo
rul general Ticu Stolerii ne spune că pînă 
la baza de recepție, care este la cîțiva ki
lometri, ne stă la dispoziție răspunzîn- 
du-ne la toate întrebările. Firește că pri
ma întrebare a fost ca și la Constanta :

— Tovarășe director general, acum o 
săptămînă statisticile arătau că în județul 
Galați mai este de recoltat porumbul de 
pe o suprafață de 13 856 de hectare. Care 
este situația astăzi ?

— Astăzi, conform însuflețitorului în
demn adresat de către tovarășul Nicolae 
Ceausescu prin mesajul transmis țărăni
mii cooperatiste, tuturor oamenilor mun
cii din agricultură, cu prilejul Zilei recol
tei în întregul județ peste 30 000 de oa
meni au răspuns chemării de a face din 
Ziua recoltei, o zi a muncii cu rezul
tate maxime. Diseară . putem raporta că 
de pe întreaga suprafață se va recolta po
rumbul și că va fi transportat prin cele 
800 de utilaje la bazele de recepție. în 
ciuda faptului că ritmul a fost mare, pe 
mine personal nu m-a satisfăcut. Se pu
teau face mult mai multe pentru urgen
tarea recoltării și a depozitării. Astfel, în 
ultimul timp am eliminat depănușarea în 
urma combinei care în momentul de fată 
nu-și mai are rostul fiindcă porumbul 
este foarte uscat și prin operația de ba

tere cad toate boabele. Deci, astăzi pu
tem raporta terminarea Culesului de pe o 
suprafață de 97 602 de hectare. T-a 15 oc
tombrie s-au terminat și insammțările de 
pe o suprafață de 100 928 de hectare, mai 
mult cu o mie de hectare fată de supra
fața planificată. Să vedem situația la baza 
de recepție din Independența, care este 
cea mai mare din județ și care este pre
gătită să preia, datorită mării producții de 
anul acesta de porumb, oricare cantitate 
prin amenajarea atît a uhor baze volante 
cît și prin confecționarea unor paitale 
care se pot ridica în cel mai scurt timp. 
Unui din C.A.P.-urile fruntașe din județ 
este cel de la Schela, care avînd de predat 
o cantitate de 903 tone, a predat către 
fondul de stat, de o săptămînă, o cantitate 
de 1438 tone. Alte C.A.P.-uri sânt rele din 
Pechea care în loc de 1711 tone a predat 
1970, iar cel din Caza Vodă a predat 
2293 tone.

C.A.P.-UÎ din Șendreni a avut de pre
dat la baza de recepție 1367 de tone și a 
predat doar 677, iar. cei din Pîscu din- 
tr-u.n total de 4 895 de tone au predat doar 
jumătate. Revenind la Independența s-au 
predat 3 677 de tone porumb de cea mai 
bună calitate urmind ca ’ astăzi încă 1 000 
de tone să fie aduse la baza de recepție. 
Pînă în prezent la această bază de re
cepție s-au recepționat 21 845 de tone.

Drumul ce leagă comuna Independența 
de Schela trece peste cîmp. preț de cîțiva 
kilometri. Fiindcă am auzit că este o co
mună fruntașă, am dorit să vedem ce fac 
cooperatorii de aici, astăzi 28 octombrie, 
Ziua recoltei. Pe președintele C.A.P.-ului, 
Petrea Botezata. îl găsim pe cîmp la re
coltatul morcovilor.

— Morcovii reprezintă un bun aliment 
pentru hrana animalelor. în ciuda faptu
lui că astăzi a fost frig, 350 de coopera
tori, încă de la ora 6, se aflau pe câmp 
la strînsul cocenilor și la recoltarea sfe
clei de pe ultimele suprafețe. 108 de tone 
de sfeclă au fost transportate pînă la ora 
prînzului. Revenind la porumb, și văd că 
știți rezultatele obținute de noi, vă pot 
spune doar atît : „a fost cea mai mare re
coltă de porumb din istoria C.A.P.-uhii 
nostru".

SORIN POSTOLACHE H

La Trei Iezere 
trag din greu năvoadele 

„Colibri" se avîntă, în sfîrșit, pe brațul 
Dunărea Veche, trecem prin Marele M, pe 
canalul Eracle, și ne îndreptăm cu toată 
forța cailor-putere spre locul cu pricina, 
încă o jumătate de oră de mers pe canale 
din ce în ce mai înguste, croite printre 
plaiuri și stufărișuri, și, iată, deodată ie
șim la loc deschis. Am ajuns I strigă bucu
ros pilotul nostru. Vasile Tudor. Și își 
scoate ambarcațiunea din viteză.

împreună cu întregul echipaj, pornim 
convoi spre cherhanale.

Vasile Diev, pescar de frunte, unul din
tre cei mai destoinici comuniști, poves
tește :

— Mă aflam, mai pe primăvară, la 
treabă. Ca și acum. Pescuiam la ta- 
liene pe gîrla Hlîbohîia, în incinta 
Stepanului. Băgasem cam de multișor 
capcanele și trebuia să văd dacă 
agățasem ceva. Că planul, știți că e 
plan. Și balta are destul pește. N-a
puc bine să cîrmesc lotca, că-1 și văd pe 
unul de-i zice Ivan Serghei, un tînăr că
ruia nu-i prea plăcea să muncească cinstit 
în echipa noastră. Cotrobăia de zor talie- 
nele mele ; voia icre de știucă. I-am spus-o 
eu frumosul să-și caute de drum, că ce 
face el înseamnă furt din munca altuia. 
Dar mi-am găsit-o cu hoțomanul. S-a dus 
'unde s-a dus și s-a întors iute cu văru-său. 
Le-am zis cîteva vorbe de dojana. Ăsta de 
îi zisei eu Serghei, nici una, nici alta ri
dică vîsla și mă Izbește cu ea. Am căzut 
lovit ca de trăsnet. Am simțit că-mi rup
sese mina ; apoi nici nu mai știu bine ce-a 
urmat. Aproape cincizeci de zile am stat cu 
mîna în ghips. Cu greu au reușit doctorii 
să-mi sudeze osul. Neisprăvitul ăla și-a 
luat și el răsplata : un an închisoare co- 
recțională; Păcat că mai avem și astfel de 
inși prost educați de-acasă ! Ăsta a fost 
un necaz al meu. în muncă am avut însă 
și am și multe bucurii : am prins somni 
și de patruzeci-cincizeci de kilograme. Și 
muncesc, și ăîștig și eu destul de bine. Trei 
mii de lei tot am luat pe luna trecută...

— Și ce, vere, parcă e mult ? îl întărită 
Ivan Suvorov, un bărbat blond, neobișnuit 
de blond, cu părul ca soarele. De-abia de 
acu’ încolo începe câștigul ăl mare. în 
acord global, dacă muncim bine, se înțe
lege — putem lua chiar și mai mult decît 
a luat Victor Patzaichin luna trecută.

— Da, da. Se poate, încuviință Simion 
Radaschin, șeful de echipă. Asta depinde 
însă numai de noi, dacă ne realizăm pla
nul. Și dacă-1 depășim. Din aproape șapte 
sute de tone, cît avem planificat anul 
ăsta, am realizat 370. Așa că, acu-i acu : 
să vă vedem ! Putem recupera noi totul 
pînă la Congres ?

Și secretarul de partid Serghei Trofo- 
mov, cel învestit abia eu o seară înainte, 
și Iliev Vasile, și Victor Patzaichin, și 
Serghei Ivan, și Suvorov, blondul acela 
exagerat, se gîndesc cu seriozitate și răs
pundere la sarcina de plan reamintită de 
tovarășul Radaschin. Doar pe Ilie Coro- 
liov, un zdrahon de lipovean, îl frămîntă 
și o altă problemă. El, ca și alți comuniști 
din echipa sa, dă piept, chiar în toamna 
asta, cu sesiunea de examene. Pentru 
completarea studiilor dă ultimul asalt cu 
clasa a VIII-a. Ne-a mărturisit că dorește 
fierbinte șă întâmpine Congresul parti
dului dînd țării pește cît mai mult,' dar 
și cu studiile gata încheiate. Nu înțelege 
însă de ce pentru cele cîteva ore de me
ditații săptămânale să se ducă tocmai la 
Crișan, cale de eîțiva kilometri. Aproape 
o zi pierde de la muncă. „N-ar fi mal 
bine — zice el tare — ca profesorul să se 
deplaseze pînă la noi, la locul dintre 
iezere, și acolo să ne instruiască 7“ Tot el 
își răspunde, puțin nedumerit: „Dar cum 
ajunge pînă lâ noi profesorul 3 ! ...în 
problema asta cred eu că trebuie să ne 
ajute secretarul nostru de partid—"

Auzind că vorbim de școală, Pavel Bu- 
haev, un alt pescar de ispravă, își amin
tește de necazul cîtorva copii din sătucul 
de la Mila 23. Ei au terminat clasa a 
patra. Pentru a urma mai departe, tre
buie să meargă tocmai la școala generală 
de opt ani din comuna Crișan. Școală 
mare. Cu internat. Există și autobuz. Pînă 
acolo calea-i însă cam lungă și le vine 
peste mînă. Mai ales acum, cînd cineva, 
nu tocmai cugetat, le-a tăiat cu un dig 
canalul de acces pe apă. Ce-i de făcut 2 
Copiii trebuie să ajungă la timp și neobo
siți la școală. E o problemă serioasă, de 
meditație dar și de intervenție hotărâtă, 
nu numai pentru secretarul de partid. Ci 
și pentru organul local al puterii de stat.

De ce un fiu al deltei nu vrea sâ devină 
pescar ? Am încercat să aflăm motivele. 
Din scurta discuție avută în drum spre 
cherhana cu tînărul Filaret Butelchin, 
întîmplător venit la Trei Iezere să-și ajute 
tatăl la trasul năvoadelor, n-am reușit să 
desprindem mare lucru. El ne-a spus că 
are alte gînduri și a tăcut Păcat Sigur, 
poate că el, ca și Țiganev-junior, are 
altă chemare. Tinerii țării au azi atîtea 
posibilități ! Numai că acum înțeleg eu 
bine îngrijorarea aceea, deloc aparentă, 
a secretarului de partid pe centrală : „Va 
veni o vreme — spunea el — și vremea 
asta e pe-aproape, cînd sculele astea 
perfecționate de nescari, chiar și tradițio
nalele noastre scule nu va mai avea cine 
să le mînuie. Pescarii care mai sînt devin 
din ce în ce mai în vîrstă ; îmbătrînesc, 
ies la pensie șî tot mai greu se găsește 
cine să le ia locul. Și trebuie înțelese 
bine și amărăciunea lui Larion Țiganov și 
destăinuirile bătrînului Nichita Butel
chin : ...pe năpîrstocîi ăștia de azi nu-i 
prea atrage meseria noastră, a părinților. 
De vină sîntem și noi.
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DEPINDE DE NOI

Noul, 
în permanentă 

ofensivă
Unitate teTitorial-administrativă. dis

tinctă. sectorul 1 este binecunoscut ca 
parte integrantă, inseparabilă și armonios 
dezvoltată a Capitalei Republicii Socia
liste România. El se impune in economia 
și conștiința Întregii țări printr-o mulțime 
de repere ce ii definesc și îi dau persona
litate. Atei ființează, bunăoară, peste 1 300 
puternice unități economice, social-cultu- 
rale și de : învățământ, printre care renu
mitele întreprinderi industriale Grivița 
roșie. Automatica, Laromet, Tehnometal, 
Precizia, Dacia ; Combinatul poligrafic 
„Casa Scânteii", Televiziunea română ; 
mari și prestigioase institute de învăță- 
mînț superior, 143 de școli, licee, grădinițe ; 
circa 40 de institute de proiectare și cer
cetare științifică ; uniuni de creație, mari 
unități de artă profesionistă, precum ves
titul Teatru Național „î. L. Caragiale". 
Tot aici își află sediul o serie de minis
tere, organisme- centrale și instituții de in
teres republican și chiar internațional.

M-dtn convins de incontestabilele cali
tăți încă o dată și definitiv, recent, cind 
am avut prilejul să particip la lucrările 
forumului eomuniștilor din sector — Con
ferința de dare de seamă și alegeri a co
mitetului de partid. în prezența tovarășu

lui Gheorghe Pană, membru al Comitetu
lui Politic Executiv al. C.C. al P.C.R., 
prim-seefetar al Comitetului municipal da 
partid București, primarul Capitalei, ' cei . 
care au luat cuvântul au definit clar rea
lizările remarcabile' eu care comuniștii și 
ceilalți oameni ai muncii din acest sector 
ai Capitalei întimpină cel de-al XII-Iea 
Congres al partidului. Pe trei ani și nouă 
luni din actualul cincinal, planul produc
ției globale industriale a fost depășit cu 
2,6 miliarde lei, cel al. producției marfă cu 
1,4 miliarde tei, iar plănui la export a 
fost îndeplinit în proporție de 124 la sută. 
Numai pe cele nouă luni expirate din 
acest an a fost realizată suplimentar o 
producție netă de 112,milioane lei, o pro
ducție marfă de, 217 milioane lei, iar sarci
nile la export au fosț depășite cu 216 mili
oane lei valută. .' , '

Conferința comuniștilor din sectorul 1, 
trecînd în revistă realizările, a. evaluat, î® 
mod critic și autocritic, întreaga activitate 
desfășurată pînă acum de organele și or
ganizațiile de partid subordonate. Ca un 
fir roșu a străbătut. documentele prezen
tatei îndeosebi .darea- deșeamă. prezentată, 
de tovarășul Gheorghe. Dumitru, prim- 
seefetar al Comitetului de partid al secto

rului 1, ca să luările de euvînt. exprimarea 
avîntului și aspirației tuturor spre noua 
calitate. Și fie că la tribuna acestui forum 
au urcat tovarășii : Ilie Bologa, secretarul 
comitetului de partid de. la întreprinderea 
de utilaj chimic Gr ivita roșie, Ion Geam- 
bașu, directorul general al Centralei in
dustriale de echipamente de telecomuni
cații și automatizare, Diaconu Maria, se
cretara. comitetului de partid de la între
prinderea textilă Dacia, Dumitru Roșea, 
secretarul comitetului de partid de la 
Combinatul poligrafic „Casa Scânteii", fie 
că au vorbit comuniștii Ion Lup. Costică 
Roșu, Horea Stoica, Doina Ardorie, scri
itorul Ion Hohana sau actorul George 
Mottoi, proaspătul secretar al comitetului 
de. partid al Teatrului Național „I. L. Ca- 
ragiăle", sau Petre Dobra, de Ia întreprin
derea „Tetmometal", Gheorghe Constantin 
de Ia întreprinderea metalurgică „Laro- 
met" sau Virgil Dobra, primarul comunei 
Otopehi, cu toții' și-au exprimat încrede
rea nețărmurită în politica înțeleaptă a 
partidului, în clarviziunea și realismul cu 
care acesta ctitorește toate planurile de
venirii noastre.

înflăcărați de puternic patriotism, de 
același patriotism fierbinte ce animă în 
ae.es.te zite o întreagă- țâră, în numele ce
lor pe care i-au reprezentat la conferință, 
ei au dat glas adeziunii unanime față 
de- hotărîrea: Plenarei C,C. al P.C.R. din 
iunie a', c. ea tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
cel mai iubit fiu al poporului, omul de 
înălță omenie, prestigioasă personalitate 
a vieții- intemățiohate, să fie reales de 
Congresul al Xll-lea în înalta funcție de 
secretar general al Partidului Comunist. 
Român, .Totodată, ei au afirmat, aprecierea 
și adeziunea unanimă față de documentele 
programatice pregătite pentru cel de-aî; 
XII-Iea Congres al partidului și s-au an
gajat. să muncească neobosit, cu întreagă 
pasiune, cu totală dăruire și devotament, 
pentru traducerea lor neabătută în viață.

.Sentimentele acestea patriotice, de pu
ternic angajament revoluționar, își gă
sesc un fundament temeinic nu numai în 
realizările de pînă acum, ci și în aspira
țiile viitoare, prefigurate de documentele 
programatice pentru cel de-al XII-Iea 
Congres, amplu prefigurate în Programul 
partidului de construire a societății socia
liste multilateral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism. în conformitate 
cu planul dezvoltării eeonomico-sociale în 
profil teritorial, în sectorul 1 al Capitalei 
se prevede, printre altele, ca producția 
globală industrială să depășească încă din 
primul an al cincinalului plafonul de 15 
miliarde lei. Ea va crește apoi într-un 
ritm mediu anual de 6,1 la sută, urmînd 
ca în 1985 să fie cu 33,5 la sută mai mare 
decât prevederile, pe anul 1980. Producția 
netă va înregistra o creștere de 7,6 la sută. 
Corespunzător producției globale va 
crește și producția marfă. Ritmul mediu 
anual va fi de 5,9 ta sută, ceea ce va face 
ca volumul mărfurilor realizate în 
1985 să fie cu 33,2 la sută mai mare decit 
cel prevăzut în anul 1980. Creșteri mai 
mari vor cunoaște îndeosebi industriile de 
vîrf, car» asigură valorificarea, superioară 
a resurselor de materii prime și energetice, 
în sector se vor construi încă. 36 000 de 
apartamente ;• slut prevăzute a se da în fo
losință,. până Ia finele. cincinalului. încă 
1350 de locuri in grădinițe, 138 săli de 
clasă, 800 noi paturi în spitale, se vor rea- 
Hză două noi policlinici și ub dispensar, 
un cinematograf cu 650 de locuri și o casă 
de. cultură cu 800 de locuri ; vor continua 
lucrările Ia metrou și se va da în folo
sință, cu cei puțin un an mai devreme, 
pasajul denivelat de Ia Podul Grant. Var 
loarea totală a investițiilor acordate secto
rului va fi de aproape 40 de miliarde de 
tei. '
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C? nevoi au cetățenii și ce servicii le oferă cooperația

CĂRUȚAȘII
Lista cu nevoi

Nevoile oamenilor, așa, în general, sînt 
multe. Nevoile orășenilor sînt ceva mai 
multe. Țăranii au însă, și încă, și parcă 
și mai multe nevoi. Nevoile țăranilor din 
jurul Bucureștilor sînt încă și mai și, 
imediata proximitate a Capitalei ajutîn- 
du-i și încurcîndu-i în aceeași măsură. 
La Mihăilești, Cornetu, Bragadiru, Cioro- 
gîrla, Dragomirești, Domnești arta de a 
trăi a locuitorilor este cufundată pînă 
peste cap in cimpul magnetic al vieții 
metropolei. Vrei să-ți ridici casă nouă ? 
Vrei s-o mărești și s-o. repari pe cea ve
che ? Asta înseamnă că ai nevoie (de 
-exemplu) de : cărămidă, ciment, carton, 
var, humă, praf de cretă, bitum, seîndu- 
ră, mozaic, bile manele, placaj, faianță, 
sobe de teracotă, ipsos, țeava, instalații 
sanitare, sîrmă. stîlpi, țiglă, tablă...

Cam asta ar fi lista (departe de a fi 
completă) a unor anume nevoi. Vorba e :

Cum si Ie rezolvă țăranii, acum?
Deci, cum și cu ce își procură țăranii 

din jurul Capitalei necesarele și sus-zise- 
le materiale de construcții și combus
tibilii ? Răspunsul (incomplet) la între
barea cu ce este firesc : cu bani. Bine, 
dar cu cîți bani 1 — abia (și de fapt) 
aceasta este întrebarea. Veți spune poate 
că fiecare material își are prețul său. 
Teoretic — da. Practic — da și nu. Ace
lași material (aceeași cantitate și aceeași 
calitate) poate fi cumpărat cu bani mai 
mulți ori cu bani mai puțini. Citez din- 
tr-o sesizare primită la redacție : „Aveam 
nevoie de o ștangă (țeavă) lungă de 2 m 
și de 3 saci cu ciment M-am dus la de
pozit S-a nimerit să nu aibă nici una, 
nici alta. Cind să plec m-a prins de mî- 
necă un căruțaș : «cind le doriți ? unde 
stați ? vă costă atît și atît ; vreți ? bine, 
nu vreți ? tot bine». Am dat (mai mult, 
bineînțeles) și am luat La căruțași gă
sești ce vrei, oricînd. Ia depozit doar cînd 
și cînd. Ei stau toată ziua acolo. Urmă
resc și află cînd sosesc mai ales mate
rialele deficitare. Le cumpără. Uneori 
chiar ei, căruțașii — mai ales cînd sînt 
înțeleși cu șefii de depozite. Co
munele și satele aflate pe brîul Bucu
reștilor au ajuns la cheremul căruța
șilor..."

Este adevărat ?, l-am întrebat pe Octa
vian Novac, președintele cooperativei de 
consum din Domnești. Dumnealui este 
un bărbat cu studii economice superiria- 
re, încă tinăr, volubil, receptiv Ia nou, 
doritor de bine în general și în special 
pentru țăranii cooperatori, relativ robust 
și posesorul unui splendid Fiat albastru 
(fapt care mi-a amintit că respectiva cu
loare aparține metafizicii, meditației, 
filosofici). Mi-a răspuns : „La 1 iunie am 
înființat aici un depozit de materiale toc
mai în scopul de a-i ajuta pe locuitorii 
din zonă și de a-i scăpa de chinul adu
cerii materialelor necesare tocmai de Ia 
București. Se vînd Ia depozitul inaugurat 
de noi materiale care, lunar, ajung în 
jurul valorii de 600 000 Iei. Se construiește 
mult, cu etaj, vindem mari cantități de 
cherestea, lemn, uși, ferestre, plăci aglo
merate din lemn... Vine omul la depozit 
și cere. Dacă avem, îl vindem. Dacă nu. I 
se răspunde : Eu aduc, o să-mi vină, dar 

n-am de unde să știu și cînd. Cărăușii 
stau zilnic acolo, sînt aproape convins. 
Pe de altă parte eu n-am nici cum, nici 
de ce să le interzic să cumpere ciment 
de la mine. Ei profită de asta, sînt aproa
pe convins, deși nu i-am prins. în felul 
ăsta pricepi cum, deși n-au nici carte, 
n-au nici parte, cărăușii fac avere. Nu 
există nici o posibilitate ca sâ-i controlezi 
în ceea ce fac. Cărăușia se face mai puțin 
în comună, mai mult în județ. Pentru 
cantități foarte mari eu ii pot ajuta pe 
oameni cu un camion de 5 t închiriat 
de I.T.A. București și cu un tractor cu 
remorcă pe care-I plătesc Ia UJ.C.C. 
Ilfov. Dar cînd cumpără omul cîte 5 t de 
materiale, odată ? Altfel ar sta lucrurile 
dacă aș dispune de 1—2 taxi-furgonete“.

E clar. Dar -sînt și cazuri cînd — pre- 
supunînd, că depozitul te-a fericit cu ce-ți 
trebuia — n-ai avea nevoie nici de taxi- 
furgonet. Cum te descurci ?■ Iată un 
exemplu luat chiar pe o stradă din Dom
nești. Pentru ceea ce văd, ar fi bună o 
căruță. Pentru distanțele scurte și medii 
căruțele sînt formidabile. (Bine făcută și 
cu cai buni o căruță este bună și pe dis
tanțe mai lungi.) Constantina și Dumitru 
Ciobanu au cumpărat de la depozit 35 de 
metri de plasă de sirmă, pentru gard, 
spun. El e ceferist, ea „mai lucrează pe 
la ceapeu". N-au căruță. Au în schimb 
un cărucior pentru transportat butelia 
aragazului. De sub balotul plasei firava 
jucărie pe roți de landou nici nu se mai 
vede. Oricum, cei doi soți trag cu nă
dejde, stau aici, aproape, e de presupus 
că vor ajunge pe propria bătătură in 
condiții bune. Gheorghe Voicu din 
Clinceni a cumpărat 40 de kg de pastă de 
var și, uite, Ie duce acasă într-un sac de 
plastic așezat tot pe un cărucior pentru 
aragaz. Are de parcurs patru kilometri, în 
autobuz nu-1 primește nimeni cu așa 
ceva.

Cine sini căruțașii?
în primul rind sînt mari admiratori, 

îngrijitori și iubitori de cai. Datorită lor 
— iertată-mi fie afirmația — satele din 
jurul Bucureștiului redevin, adevărate 
planete ale cailor. Datorită lor, acum, Ia 
întrebarea -Quo vadis, El Zorab ?» se 
poate răspunde cu certitudine : spre sec- Ț 
torul particular de prestări servicii. (De 
unde vine calul nu mai întrebăm. Ne-a 
spus-o Arghezi în „Pribegie": „Aș vrea să 
mingii calul, că vine din poveste".) Unii 
întreprinzători au sesizat dificultățile pe 
care le traversează motoarele cu benzină 
drept pentru care au înlocuit caii-putere 
cu cati-cai. Deși o pereche de cai de 
tracțiune, frumoși, mari, grași și lucioși 
costă aproape 60 000 de lei ! Scump, dar 
să știți că face. Investiția se amortizează 
rapid. Că doar n-o s-o cred pe Stingă Ni- 
culina ; adică, dumneaei ar face cărăușie 
doar așa, de dragi ce-i sînt oamenii. Era 
în mijlocul drumului, cu căruța plină cu 
mobila unui client. Lucrează pe același 
atelaj cu Dumitru Neacșu, soțul nelegi
tim. Cînd bărbatul îi pleacă la serviciul 
lui de șofer la o fabrică de pîine din Ca
pitală, calul il mînă Niculina cu biciui, 
cu îndemânare și cu folos. Anul ăsta n-a 
plătit taxa de viză, așa că autorizația de 
cărăușie i-a fost reținută la primărie, n-o 
are. «Aha, mă întrebați pe mine de auto
rizație, duceți-vă Ia a Iu* Bîrlea, ăla n-are 

nici autorizație și erește și peste o sută 
de porci !» Ne-am dus. Așa este. Bătrânul 
Cristea A. Dumitru, zis Bîrlea, n-are nici 
el autorizație de cărăușie. (Porcii nu i-am 
numărat, firește. Nu știu dacă sînt «peste 
sută». Registrul agricol pretinde că n-ar 
fi vorba decît de 45. Probabil că-i așa. 
Cert e că doar 5 (cinci) au fost contrac
tați cu statul, că te și miri cu ce-i hră
nește. Si pentru că tot sintem la acest 
capitol, așa, în treacăt, să consemnăm și 
că tot aici, la Domnești, de pe urma celor 
161 de porcine pe care le crește și ocro
tește locuitorul Constantin Dumitru are 
un- Mercedes de toată frumusețea.) Veci
nul lui. Cristea, Marin N. Gheorghe, n-are 
nici el autorizație, recunoaște fără sfială' 
La urma urmei de ce s-ar sfii ? Ce, le 
face cineva ceva căruțașilor care nu au 
autorizație de cărăușie ? S-a legat cineva 
de Vișan Tănase, de Stănescu Vasile, de 
Stoica Tănase ori de Dogaru Alexandru ? 
Nici aceștia nu au autorizație, deși fac 
cărăușie. Nicolae Constantin, secretarul 
Consiliului popular, e de părere că pro- 
blema-i de competența miliției. Plutonie
rul Gheorghe Stoicea, șeful postului, și 
plutonierul major Dumitru Teodosescu 
cred invers. Mai mult. în clipa în care le 
aduc la cunoștință că în Domnești căru
țașii comit și alte încălcări, tovarășii mi
lițieni mă asigură că n-ar fi așa. Pentru 
că este exact cum le-am spus : Ilie Nica, 
Stingă Niculina, lancu Petre, Zamfir 
Gheorghe, Tatu Ion, Petroff Ioana și Ve- 
licu Stanca sînt toți căruțași autorizați, 
însă în primul rînd aceiași numiți suit 
membri ai cooperativei agricole de pro
ducție din comună. Or, Statutul C.A.P. 
(adoptat de Congresul al III-lea al 
U.N.CA.P. și aprobat prin Decretul Con
siliului de Stat nr. 346/28 septembrie 1977) 
este fără echivoc : „Cooperatorii care de
țin sau dobîndesc animale și inventar 
agricol ...sînt obligați să Ie înstrăineze în 
termenul holărit de adunarea generală. 
După expirarea termenului, astfel de bu
nuri deținute în plus se valorifică de către 
cooperativa agricolă în contul proprieta
rului".

„Credeți că art. S din Statut a fost 
votat pentru a fi încălcat ?“ „Noi avem 
nevoie de căruțași. Oamenii au nevoie 
să-și transporte combustibilul, una, alta. 
Și nici nu sînt mulți. Primarul din Ghim
pați mi-a spus că pe teritoriul lui sînt 
166 de cal. Există cetățeni, membri co
operatori din Olteni și din Ciurari, care au 
la căruțele lor particulare și cai de re
zervă ! Ăstora de ce li se permite să se 
țină de cărăușii. ?“ (Marin Ion, primar)'. 
„Voi fi sincer. C.A.P.-UI Ie-a dat aviz 
pentru obținerea autorizațiilor de cărăuși. 
Știți de ce ? Ca să aibă nu numai cetă
țenii, dar și cooperativa cu ce să trans
porte ceea ce trebuie transportat. Este 
adevărat că șl noi avem atelaje, dar nouă 
ni s-a interzis să dăm concentrate ca hra
nă pentru cai. Ți-i și milă, pînă în pri
măvară ajung de-i saltă de coadă pînă și 
un copil, așa-s de „grei" ! Mai bine i-am 
omorî, cum s-a mai făcut cîndva, deși rău 
s-a făcut. Dar un cal care nu mănîncă 7 
duble de porumb pe săptămână nu-ți trage 
căruța. O dublă de porumb costă 50 de lei. 
Cine-ți dă voie în C.A.P. să cheltui 1 400 
de lei pe lună pe porumbul mîncat de un 
cal ?• Nimeni. Numai particularii își per
mit. Ei cîștigă bine șl își permit Despre 
căruțașii ăștia eu aș spune că e rău cu 
rău, dar ar fi și mai rău fără rău...“ (Ma
rin Gh. Tudorache, președintele C.A.P. 
Domnești). Cum pot căruțașii să cîștige 
atît de mult ?

Reglementările din depozite
Subsemnatului, unul dintre căruțașii 

aflați permanent Ia poarta Depozitului nr. 
601 de pe Calea 13 Septembrie nr. 242 din 
București (sînt nouă bruneți eu șișuri in 

ochi șî cu bice în mîini : Dumitru Mircea, 
Sandu Gheorghe, Constantin Ion, Nistor 
Ion, Sandu Ștefan. Tudorache Marin, 
Veleiu Ștefan, Marinescu Niculina, Matei 
Dumitru) i-a cerut 3 lei/buc. de cărămidă 
și 70 de Iei pentru sacul de ciment, bașca 
transportul la Domnești. Culmea e că in 
ziua respectivă depozitul n-avea nici că
rămidă. nici ciment, dar camionagiul Ma
tei George „putea să-mi procure" (oficiat, 
prețurile sînt : 0,80 lei/buc. cărămidă șî 
50 de Iei sacul de ciment). De. unde ar fi 
avut căruțașul, dacă nu i s-ar fi vândut ? 
De unde și întrebarea : de ce depozitele 
vînd. mărfuri și căruțașilor (ori inter
pușilor) ? De ce Ii se permite să staționeze 
în incinta depozitelor ? Este adevărat că 
mi s-au arătat și câteva anunțuri... regle
mentatoare. Se spun acolo tot felul de 
chestii interesante : că activitatea de că
răușie se poate executa exclusiv de per
soanele care posedă autorizații ; că fiecare 
să aibă pusă pe vehicul o tăbliță indica
toare (20X10 cm) pe care să fie înscrise 
numele și prenumele proprietarului, adre
sa, numărul și anul eliberării autorizației 
de funcționare ; că dacă ești nemulțumit 
de tariful pe care ți l-au impus cărăușii 
poți să-i reclami la telefoanele : 31 53 04 și 
3115 03... Care sînt aceste tarife?, I-ain 
întrebat pe Constantin Voicu, șeful uni
tății 601. «Tarife există doar pentru com
bustibili, pentru restul materialelor nu 
există*. Avizul tn chestie ne îndeamnă 
cum n-ar fi îndrăznit nici Kafka : „Res
pectați tarifele inexistente I" Cei doi to
varăși care semnează adresa, un prim-vice- 
președinte și un șef de secție financiară, 
nu știu dacă vor fi controlat și felul cum 
se aplică. Ar fi constatat că-i la fel de 
ineficientă ca și cea de Ia depozitul Dom
nești. Acolo, „Prin prezenta vă punem in 
vedere să nu mai permiteți să intre in 
depozit decît cărăuși autorizați care dețin 
asupra lor autorizații de executare a ac
tivității de cărăușie". Cum se respectă ? 
In ziua de 16 octombrie, astfel: cărăușul 
Tănase Vișan, n-are autorizație, dar stă 
în curtea depozitului și așteaptă ; ce anu
me ? cimentul care trebuia să vină astăzi; 
după zece saci de ciment a oprit în curtea 
depozitului și autobasculanta 34-B-7383 
aparținind de I.U.T. Bujoreni — misterul 
se dezleagă în clipa cînd aflu că Tobă Va
sile, șoferul, nu este altcineva decît fiul 
căruțașului poreclit în Dîrvari (sat în co
muna Ciorogîrla) Sandu al Popii. Fili- 
era-i simplă. Fiul cumpără folosindu-se 
de mașina statului, iar tatăl... Tot după 
ciment („material deficitar, mi-ai pro
mis") sosise și autoturismul Fiat 125 
3-B-6935 și Barbu Nicolae, str. Ramura 
Jiului nr. 14, București, posesorul unei 
prea solide căruțe cu inimă reglabilă și cu 
geometrie variabilă. Să te mai miri de ce 
fac avere cărăușii și interpușii lor ?

Cam se poate rezolva?

întrebarea am adresat-o tovarășului Ni
colae Ionescu, director în Centrocoop. «In 
și pentru mediul rural cărăușia trebuie 
organizată de către C.A.P., așa cum stipu
lează și scrisoarea 33121/5 aprilie 1978 
emisă de Ministerul Agriculturii : coope
rativele agricole de producție și asocia
țiile inte-cooperatiste trebuie să transpor
te lemnul și cărbunii de foc, să organize
ze spartul și aranjatul lemnelor. De ce nu 
s-ar proceda la fel și cu celelalte mate
riale ?*

Oare este atît de costisitor dacă s-ar 
aproba concentrate și pentru animalele 
de tracțiune ?

MIRCEA BUNEA ■
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SĂ GÎNDIM CU CAPETELE NOASTRE

Să facem totul
pentru afirmarea 

spiritului revoluționar 
in știință și economie
Pentru: întîia pară în țara noastră, oa

menii de știință, cercetătorii, inginerii, 
proiecțanții, cadrele didactice, toți cei . 
chemați sa contribuie la promovarea pro- 

. greșului în economie, la descifrarea unor 
noi legități ale lumii materiale și spiri
tuale, dispun de un document programa
tic de o: largă cuprindere,. în care sînt. ja
lonate. principalele piieptări și obiective.. 
privind . așezarea fermă la. baza dezvol
tării’ ecdnonuco-soeiale a celor măi avan
sate ciiceriri ale revoluției tehnicp-științi- 
fice. Elaborat, ba și celelalte' două docu
mente^programatice,, prin aportul nemij-. 
locit, determinant al tovarășului Nicolae 
Ceaușeșcu, Proiecții! Programului-directi- 
vă de cercetare științifică va fi supus 
spre dezbatere Și aprobare .celui jde-al 
XII-lea Congres al comuniștilor, eveni
ment crucial în destinul colectiv al po
porului nostru, amplă retrospectivă a tre- * 
cutului național și moment debișiv în 
deschiderea unor noi orizonturi de cjvili- 
zație socialistă și, progres multilateral.

Din. mulțimea . ideilor-forță care ștruc- - 
turează . proiectele programelor-directivă,. 
aș dori să reliefez, cu această ocazie, pe 
cea privind necesitatea promovării unei 
gîndiri științifice îndrăznețe, . revoluțio
nare, în ..abordarea celor mai . complexe 
probleme ale . naturii și societății,. înce- 
pmd cu eele consacrate. optimizării teh
nicii și tehnologiilor și terminînd cu de
licatele investigații pentru deslușirea natu- . 
rii interioare și exterioare omului. Un 
program vast și dinamic, . dar pentru în
făptuirea căruia este necesar — așa cum 
se preconizează în documentele progra
matice — ca între soluțiile tehnice și ști
ințifice elaborate și introducerea lor în 
practica de fiecare zi, să existe un .sufi
cient decalaj de timp, ce trebuie realizat 
Prm_ devansarea de către cercetarea ști- ■ 
ințifică a nevoilor concrete ale fiecărui 
domeniu economic. în lumina acestor re
comandări, formulate de partidul nostru, 
de secretarul său general, Universitatea, 
din Brașov, care cuprinde, în clipa de 
față, cinci facultăți și peste 10 000 de stu-. 
denți, a elaborat un plan ferm privind, 
realizarea în devans a unor soluții lega
te de necesitățile viitoare ale economiei 
naționale. Din ansamblul direcțiilor de 
cercetare aș dori să amintesc următoarele 
teme de cercetare : perfecționarea unor 
tehnologii de vîrf în prelucrarea prin 
electrochimie și electroeroziune a meta
lelor dure. Sînt prevăzute de asemenea 
realizarea, prin colaborare, a unor noi 
tehnologii moderne în prelucrarea lem
nului, precum și elaborarea unor stan
duri de încercare în vederea sporirii ca
lității produselor. în domeniul valorifi
cării unor noi surse de energie, a fost 
instituit un program ce preconizează fo
losirea prin gazeificare a combustibililor 
inferiori, utilizarea energiei eoliene și in
stalarea de microhidrocentrale în bazine
le torențiale montane. Sînt numai cîteva 
exemple. ~

Prin cercetarea laborioasă a realității în 
conformitate cu mărețele și mobilizatoa
rele hotărîri ce vor fi adoptate la apro
piatul Congres al partidului nostru și pe 
baza unor noi teme de cercetare racordate 
la nevoile viitorului, va trebui să facem 
totul, și prin toate mijloacele, pentru a 
contribui cu întreaga ‘noastră capacitate 
de muncă și creație la afirmarea puter
nică a spiritului revoluționar în știință și 
tehnologie. Dispunem de condiții excelen
te pentru împlinirea acestor deziderate. 
Succesele viitoare se vor naște pe trun
chiul solid al prezentului, prin destoini
cia unui popor harnic și sub îndrumarea 
unui partid încercat, puternic, unit, în 
fruntea căruia se află tovarășul Nicolae 
Ceaușeșcu, omul care întruchipează cre
zul, vigoarea și înțelepciunea întregii 
noastre națiuni, și pe care, prin votul de- 
legaților la Congres, îl dorim în conti
nuare la cîrma destinului național, în 
înalta funcție de secretar general al Parti
dului Comunist Român, de conducător al 
partidului și statului nostru.

Prof. dr. ing. FLOREA DUDIȚA g 
rectorul Universității din Brașov

Dr. C. lonescu-Tirgoviște:

Dacă toată lumea și-ar menține, 
in funcție de vlrstă și sex, greutatea 

corporală, durata medie a vieții 
ar spori cu zece ani

— De la bun început, o precizare : pentru combaterea bo
lilor cardiovasculare — iar aceasta nu este numai convinge
rea mea — trebuie să avem în vedere nu numai depistarea 
afecțiunilor cardiace său posibilitatea transplantului de cord, 
ci deopotrivă, și in primul find, combaterea factorilor de risc 
vascular. Iar cum aceștia., cei mai multi, sînt de ordin ali
mentar, acțiunea trebuie să aibă în vedere în primul rînd 
problemele de nutriție, lată două exemple : in 1977, Comite
tul de nutriție de pe lingă senatul S.U.A, a inițiat un expe
riment pe un larg eșantion de indivizi. Pe baza recomandări
lor făcute și în opoziție cu aportul caloric pe care îl dețin în 
mod obișnuit unele alimente in hrana zilnică a cetățenilor 
americani, a fost fixată următoarea rație calorică : grăsimi 
animăle 30% (și nil 42%’cît constituia pînă la data respectivă1 
consumul .individual), consum de zahăr in proporție de 10% 
(în loc de 1.7%), legume și fructe 17% (în loc de numai 12%), 
3 grame de sare, (și nu 12) în decurs de 24 de ore. S-a con
statat astfel scăderea impresionantă a mortalității- prin: boli 
cardiovasculare. Cel de-al doilea eXemplu se referă la con
cluziile unor cercetări întreprinse in legătură cu modul de 
alimentație âl1 unor triburi din Africa. Australia și America 
de Sud unde sarea nu este' cunoscută Sub formă de produs ; 
rafinat. De data aceasta â fost făcut evident făptui că- res
pectivele populații' nu cunoșteau hipertensiunea arterială. .

— Cum apreciat) în calitate de specialist în nutriție bucă
tăria romaneasca?

— Despre virtuțile și scăderile gastronomiei naționale aș 
dori să mă pronunț cu alt prilej; Eventual în cadril! unei suite 
de articole meftițe-să ofer-e publicului larg nu numai conside
rații de principiu, ci și recomandări concrete de ordin practic, 
■ Deocamdată țeste totuși bine de știut că și la noi în țară . 
alimentația în exces sau'modul necorespunzător în care este 
alcătuită dieta zilnică reprezintă: cauza principală în declan
șarea si agravarea bolilor metabolice. Astfel, prin mijlocirea 
unor ample cercetări întreprinse de Clinica de nutriție și boli 
metabolice Condusă de prof.-dr. Iulian Mincu; s-a putut sta
bili pe bază- de date' statistice că alimentația este principalul 
factor etiologic al unor numeroase afecțiuni. în prezent, popu
lația adultă a țării este afectată în proporție de 25% de obe
zitate, dislipidemiile sînt prezente într-un procent de 15%, 
diabetul în proporție de 3%, iar aproximativ 15% din popu
lația adultă ă țării este nevoită să suporte consecințele evi
dente sau mascate ale hipertensiunii.

— Ce Ioc ocupă studiul bolilor metabolice în cadrul învă- 
țămîntului universitar ?

— Un loc mai mult decît molest. De faot. cu excepția hi
pertensiunii arteriale, prezentată pe larg studenților, și a ce
lor două ore de curs consacrate diabetului zaharat, toate ce
lelalte afecțiuni metabolice lipsesc cu desăvîrșire din progra
ma analitică a învățămîhtului de specialitate.

— O lipsă care, bănuim, este compensată prin studii de alimentație fiziologică ?
— învățămîntul superior medical nu prevede nici o oră 

pentru problemele de nutriți^ ! De necrezut, dar totuși ade
vărat.

— O situație paradoxală, dar care cere evident o explicație.
— Cu zece ani în urmă. Ministerul Sănătății a considerat 

oportună introducerea cursului de nutriție în cadrul învăță-

De ce nu Odobleja?
Recent apărutul Dicționar cronologic al științei și tehnicii 

universale (coordonator acad. Șt. Bălan), publicat de Editura 
științifică și enciclopedică, București, -1979, introduce în cir
cuitul cărților de referință numele lui Odobleja. (Nu discutăm 
acum acuratețea textului.) La pagina 93, în' dreptul anului 
1948, scrie : „N. Wiener fundamentează noua știință „Ciber
netica", pe care, în 1938, o intuise Ștefan Odobleja" (subl. 
noastră). Iar la pagina 192 : „Apare la New York (sic ! corect: 
Paris) lucrarea Cybernetics... a matematicianului american 
(subl. n.) Norbert Wiener (1894—1964), în care autorul fun
damentează noua știință a ciberneticii, care a exercitat o pu
ternică influență asupra dezvoltării ulterioare a științei mon
diale. încă din 1938—1939, savantul român (subl. n.) Ștefan 
Odobleja (1902—1978), în lucrarea sa, apărută la Paris, Psycho
logic Consonantiste, intuise bazele generalizate (subl. n.) ale 
acestei științe". :

Sigur, e ceva. Dar, întreb eu, și întreabă orice om de bună- 
credință, de ce în dreptul anului 1938 (ori 1939) nu apare nu
mele lui Odobleja în timp ce alte „intuiții", mai mult sau 
mai1 puțin importante, sînt prinse în dicționar? De ce să. mi
nimalizăm astfel aportul nostru ? De ce facem exces de „mo
destie" cînd e vorba de a arăta meritele unuia dintre noi? 
De ce nu Odobleja și alții da ? Pentru ce și pentru cine ?

Și, mai departe :
A apărut, vara aceasta, la Editura Academiei Republicii So

cialiste România, un volum de studii intitulat Precursori ro
mâni ai ciberneticii, care pune în lumină contribuțiile aduse 
de D. Danielopolu. Șt. Odobleja. P. Postelnicu.

Cartea se adresează și străinătății, căci procesul Odobleja 
are dimensiuni universale. Chiar în acest scop este imprimată 
și o traducere a prefeței. Dar în timp ce prefața, semnată 
de profesorul M. Drăgănescu, este serioasă, documentată, 
are tinută științifică riguroasă. traducerea acesteia în engleză, 
publicată la sfîrșitul cărții, este o mostră de rea-credință, un 
argument ce va deveni clasic pentru valabilitatea, uneori, a 
butadei italiene în materie („traduttore-traditore"). Cum și-a 
permis obscurul traducător să minimalizeze meritele savan
tului român traducînd textul „cea mai importantă contribu
ție. oe planul gîndirii, la o viziune cibernetică generalizată, 
a adus-o Ștefan Odobleja" (prefața românească, p. 9), prin „it 
was Stefan Odobleja who made a step forward in working 
out a generalized systematic conception" (p. 145) ? (Adică — 
în Ioc de a ști că Odobleja aduce cea mai importantă contri
buție, străinii află că Odobleja a făcut un pas înainte ; și, 
apoi, din textul englez lipsește cuvintul esențial — ciberne
tică ; și determinantul său — generalizată.)

De ce nu Odobleja, de ce alții da ? Pentru cine și pentru 
ce ?

Să mergem, mal departe, să luăm seama la întreaga discu
ție care se desfășoară în chestiunea Odobleja.

Unii vin cu argumente, cu probe, cu afirmații susținute de 
granitul faptelor palpabile. A dat tonul acesta — al cinstei, 
modestiei, bunei-cuviințe, seriozității și probității în argumen
tare — însuși Odobleja. Cartea iui postumă (și, se știe, 
această carte putea apărea cu ani înainte, de nu s-ar fi ter
giversat tipărirea ei) — Psihologia consonantistă și ciberne
tica, anărută la Editura Scrisul românesc. Craiova, 1978, este 
un model de dezbatere științifică, de argumentație solidă, de

mîntului postuniversitar. S-a prevăzut, de asemenea, aborda
rea sistematică a problemelor de nutriție și boli metabolice 
în etapa secundariatului. Cu acel prilej s-au format și 14 me
dici nutriționiști care lucrează în prezent în cîteva așezămin
te spitalicești din țară. Din păcate, cu cinci ani îh urmă, din 
motive cu totul inexplicabile, fosta conducere a Ministerului 
Sănătății a dispus desființarea acestei specialități, ceea ce a 
împiedicat ani la rînd formarea de cadre 'specializate în acest 
domeniu.. Din fericire și. deopotrivă, din nefericire, mutațiile 
care au intervenit în profilul patologiei generale Sau, altmin
teri spus, creșterea îngrijorătoare a maladiilor metabolice, au 
impus și revizuirea acestei ontici greșite. în prezent. Minis
terul Sănătății acordă o mult mai mare xațenție problemei. 
Dar din păcate mult, foarte mult nu se va putea 
face fără sprijinul unei instituții de profil, deci al unui in
stitut de cercetări în acest domeniu.

— Care ar fi profilul și menirea unui institut de nutriție ?
— în primul rînd dea coordona toate cercetările de specia

litate. Apoi : de a descoperi și exploata noi surse alimentare, 
de a programa și testă toate produsele care apar pe piață, de 
a conlucra cu toate sectoarele implicate în producerea bunu
rilor alimentare (agricultură și zootehnie in primul rînd), de 
â informă îh mod constant populația prin cele mai variate 
mijloace asupra consecințelor bune sau nefaste ale dietei 

.. alimentare. Dar toate acestea,nu înainte de,.a avea și sufi
ciente cadre de specialitate. în clipă de-față, numărul medi
cilor' nutritionist! nu depășește în țara noastră cifra de 25 ! 
într-o asemenea Situație nu e de mirare că apar de la o zi 
la alta produse alimentare care pot aduce grave prejudicii 
stării de sănătate a populației, și tot din aceleași motive pu
blicul' larg dovedește cunoștințe foarte vagi despre ceea ce șe 

. cheamă alimentație rațională. în sprijinul acestor idei; ăș dori 
să aduc în îhcheiere un ultim exemplu : dacă știința ar des
coperi leacul cancerului, durata mediei de viață, ar crește: cu 
un an. Dacă. . însă, toată lumea și-ar menține, în funcție de 
vîrstă Și sex, greutatea corporală, longevitatea, ar spori cu 
zece ani, ' ’
; Liviu TIMBUS Q

Cercetări medicale românești de prestigiu
• Cercetări medicale recente, efețtuate de dr. Ioan 

Pușcaș din Șimleu, Siîvaniei și colectivul de colabora
tori, alcătuit din chimiștii Paulă Șurany, Marioara Do- 
muța, dr. Livia Voicui dr. Gh. Buzaș, dr. Petru Con- 
trașiu, dr. Aurel Chiu, dr. Vereș Tudoran Ladislau, 
dr. Grigore Tăgureanu, dr. Ștefan Blaj și dr. Mircea * 
Bălășoiu, au elucidat mecanismul de acțiune a uno; 
agenți terapeutici antiuleeroși, precum și a unor hor
moni tisulari asupra secreției gastrice acide la om. 
Astfel, prin experiențe laborioase efectuate in vitro și 
in vivo; cercetările au depionstrat clar că pirenzepinul 
(Gastrozepin produs de firma Boehringer din R.F.G.) 
și prostaglandinele E2 inhibă activitatea enzimei anhi- 
draza carbonică din celula acidogenă, reducind sau 
oprind chiar producția de acid clorhidric a mucoasei 
gastrice, atît prin acțiune directă, cit' și prin interac
țiune eu alte elemente sau mesageri intracelulari. Prin 
aceste descoperiri se aduc contribuții deosebite atît în 
mecanismul formării acidului clorhidric, cit și al gene
zei ulcerelor gastro-duodenale la om. Ele contribuie în 
aceeași măsură la explicarea mecanismului de acțiune 
a acestor substanțe în secreția gastrică, mecanism in
tim, necunoscut pînă în prezent, cu toate încercările 
făcute de diferite centre de cercetare medicală din 
străinătate. Descoperirile autorilor români, bine cu
noscuti în presa medicală de specialitate din tară și 
străinătate, au fost călduros primite pentru publicare 
de prestigioasele reviste „International Journal of 
Clinical Pharmacology and Biopharmacology" și „Drug 
Research".

L.T. ■

obiectivizare pînă la autosacrilegiu. Odobleja pune faptele în 
talgerele celor două coloane paralele ale cărții și lasă cînta- 
rul să decidă suveran;

La fel au procedat și procedează oamenii de știință ce au 
respect față de adevăr și care au scos la lumină contribuția 

’ lui Odobleja fără nici un ințeres, ba, uneori, chiar în dauna 
- unui interes individual momentan (au recunoscut, adică, fie 

și cu jenă trecătoare, că au ignorat multă vreme tratat;.! din 
1938—1939). Aceștia spun : da Odobleja și argumentează. 
Spun : da Odobleja și aduc fapte. Spun o propoziție și pun 
pe masă probele ce o confirmă.

în -timp ce unii aduc probe, alții sînt fericiți a crede că 
știu adevărul, deoarece „așa arată Wiener în lucrările sale". 
Ba tot aceștia sînt îngrijorați ca nu cumva cartea lui Qdo- 
bleja să ne pună într-o lumină defavorabilă. Ei recomandă 
măsură și dau exemplu cazul lui Paulescu și Pala.de etc. „pe 
care străinătatea cu atîta atenție i-ă recunoscut". Cu cîtă 
atentie l-a recunoscut pe Paulescu străinătatea ? Savantul 
român descoperă insulina și face public acest lucru, iar niște 
străini o „redescoperă" după un an și primesc Premiul Nobel.

Altora teza că cibernetica. a apărut in 1938. și nu în 1948, îh 
România și nu în altă parte „li se pare nedemonstrată", dar, 
mai ales. ..nedemonstrabilă". De ce. tovarășe profesor Ion 
Irimie ? De unde știți dv. că „dealtfel, chiar dacă Wiener 
ar fi cunoscut direct sau indirect lucrarea în discuție, aceasta 
nu l-ar fi putut inspira decisiv" ? Cum explicați faptul că no
țiunile de la Odobleja se regăsesc la Wiener ? Și apoi : ce în
țelegeți prin a „inspira decisiv" 1...

O opinie cel puțin ciudată dovedește-dr. ing. Mariana Beliș 
— „unul dintre savantii notorii ai ciberneticii mondiale" —- 
cum o gratulează senin prefațatorul unei cărți de-a sa (vezi 
ing. Stelian Bajureanu, Mecanismele inteligenței Marianei 
B-eliș, în Săptămina, 9 martie 1979. p. 7). Cind i se spune că 
nu l-a citat pe Odobleja. răspunde senin : „nicăieri nu am 
auzit acest nume" ; „Nu am avut cum să-1 cunosc, întrucît 
nimeni nu îl cunoștea".

Deci, un român, un „savant notoriu al ciberneticii". își face 
un titlu de cinste din faptul că nu l-a cunoscut pe Odobleja ? 
Ba afirmă senin : „am constatat că (lucrarea sa) nu este cu 
nimic legată" de cibernetică. Nu v-a pus pe gînduri. tovarășă 
M. Beliș. faptul că omul care a prefațat (profesorul Drăgă- 
nescu) ediția în română a cărții lui Wiener, în 1972, vine în 
1978 — după ce, între timp, studiase tratatul lui Odobleja, și 
afirmă clar: „Nimeni nu a avut înainte de Ștefan Odobleja 
o asemenea concepție cibernetică generalizată. Pentru acest 
motiv întregul moment de gîndire oferit istoriei științei și 
culturii românești, și nu numai românești, de către Ștefan 
Odobleja în anii 1938—1939. va căpăta strălucirea cuvenită ma
rilor idei ale minții umane" („Viitorul social", 1978, nr. 2, 
p. 334) ?

Cit privește faptul că se regăsesc în lucrarea dv. — cum 
arată ing. Bajureanu —■ cîte una, alta din tratatul lui Odo- 
bleia — aceasta-i de-acum altă poveste.

Vin savanti din alte țări și-l recunosc pe Odobleja, iar noi 
ne facem că nu auzim...

Exprimăm speranța că se va trece peste idiosincrazii șî 
complexe (despre rea-credință nu vorbim), că tratatul din 
1938—1939 al lui Odobleja — ce așteaptă încă să îmbrace haina 
limbii române pentru a putea fi la îndemîna cititorului — va 
fi valorificat, va fi studiat și va intra, așa cum o merita de 
mult, în patrimoniul științei și culturii universale.

LIVIU P. GIURGEȘTi ■
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INTELIGENȚA ROMANEASCĂ ÎN ACȚIUNE

Un inventator profesionist

• Invențiile lui Petre Milu ar putea fi momentul unei adevărate revolu
ții in domeniul motoarelor axiale, ai instalațiilor pentru captarea energiei 
valurilor și in alte cîteva, de fierbinte actualitate.

Mărturisind de foarte timpuriu. încă 
di" asii adolescenței, o predispoziție na
turală și uri egală măsură curiozitate și 
preocupare constantă pentru tehnica mo
toarelor — eroul rindurilot care urmează, 
inventatorul Petre Milu, prezintă, intr-o 
cuceritoare demonstrație, cazul fericit al 
omului care a realizat o identificare to
tală între pasiune și meseria aleasă. Cu 
toate acestea, abia în ultimii ani Petre 
Milu ă devenit beneficiarul unui statut 
profesional greu de găsit în nomenclatorul 
profesiunilor atestate prin acte normative 
și pe care mi-aș permite să-I denumesc, 
folosind o asociere semantică, statutul 
de inventator profesionist.

Sînt cîțiva ani de cînd Petre Milu lu
crează la Institutul național de motoare 
termice, unde, cucerind interesul și apre
cierea specialiștilor, vocația sa remarca
bilă de inventator, a fost declarată pro
fesiune de, bază. La oca actuală, cu alte 
cuvinte, în cadrul institutului amintit, în
tr-un compartiment special amenajat și 
bueurîndu-se de sprijinul unui restrîns 
colectiv de specialiști în materie. Petre 
Milu are o singură îndatorire : de a in- 
yenta și de a-și perfecta invențiile.

Relatarea noastră, se va mărgini la două 
dintre realizările acestui înzestrat creator 
și în mod special la motorul axial in doi 
timpi, piesă unică, după știința noastră, 
prioritară pe plan mondial dacă avem in 
vedere literatura de specialitate rezervată 
domeniului respectiv. Motorul, imaginat și 
înfăptuit de inventatorul Petre Milu, pro
pune un concept tehnic ce tinde șă 
înlocuiască odată și pentru totdeauna 
principiul de construcție și func
ționare al motorului clasic. Acesta, se 
pare, și-a spus ultimul cuvînt. ajungind 
la un prag limită, iar marile firme pro
ducătoare nu mai pot aduce practic nimic 
nou, ei doar mici îmbunătățiri competi
tive, cum ăr fi de pildă noile sisteme 
de aprindere și carburație, sau folosirea 
unor materiale mai rezistente la uzură. 
„Motorul clasic, obișnuiește să spună Pe
tre Milu, se dovedește îmbătrînit și de
pășit de vreme și el conține din naștere 
o racilă de concepție': sistemul blelă-ma- 
nivelă". El reclamă gabarit și mase mari, 
ceea ce sporește considerabil greutatea 
totală a autovehiculului, efortul de trac
țiune hecesîtînd consumuri ridicate de 
carburanți. :

Motorul în, doi timpi a devenit cunoscut 
și publicului din tara noastră odată cu 
apariția autoturismelor de tip Wartburg și 
Trabant. Dar deocamdată, cu toate că se 
dovedesc printre cele mai bune cin lume, 
sînt departe de a prezenta o soluție op
timă prin conceptul lor funcțional. Tra- 
bantul a izbutit să devină, mai ales in 
condițiile penurie» de benzină, un autotu
rism extrem de căutat. El consumă pu
țin, cu toate că, în fapt, la capacitatea sa, 
are nevoie de o cantitate mare de com
bustibil. Nu e nici un paradox la mijloc. 
O să ne explicăm, comparind două auto
vehicule cu capacități apropiate. Wart- 
burgul, cu o capacitate de 1 000 centimetri 
cubi, dezvoltă o putere de 45 HP și con
sumă peste opt litri de benzină la suta 
de kilometri. Dacia-1300, investită cu o 
putere de 55 HP, are nevoie doar de 7 litri 
la suta de kilometri. Se va Înțelege deci 
că Trabantul se recomandă ca o mașină 
rentabilă, deoarece are o greutate mică 
și consumă puțin, numai deoarece este 
mic, ușor, deși cam neîncăpător (24 HP 
la o capacitate de 600 cm3). Dar el este, in 
același timp, gălăgios și poluant.

Ei bine, motorul axial conceput de com
patriotul nostru se recomandă nu numai 
prin absența arborelui cotit, ci, dimpo
trivă, și prin înlăturarea tuturor neajun
surilor ce viciază schema constructivă a 
motoarelor în doi timpi realizate pînă în 
prezent în lume.

Motorul inventatorului Petre Milu, 
realizat într-o concepție cinematică de o 
mare originalitate, dezvoltă o putere de 
24 HP la o capacitate cilindrică de numai 
250 cm3 (față de 600 cm3 cît are Traban
tul). El este de patru ori mai ușor decît 
motorul clasic (aproximativ 0,5 kg pe HP), 
posedă 6 cilindri (și nu doi, cit au în
deobște motoarele în doi timpi) și, lucru 
cu totul deosebit, grație unui sistem de 
răcire și unui circuit gazodinamic 
profund originale, el înlătură emisiunile 
poluante, beneficiind de un circuit de un
gere separat (dar fără pompă de ulei !). 
Cu alte cuvinte, mult mai mic, nepoluant, 
cu un consum de benzină de 5 litri la 
sută și cu o gazodinamică ce exclude 
sistemul de distribuție, vilbrochenul, ta- 
cheții, culbutorii, tijele împingătoare, 
arcurile de supape și alte piese indispen
sabile motorului clasic.

Nu e nevoie sâ ne declarăm specialiști 
pentru a înțelege că sîntem pe cale de a 
fi .martorii unei adevărate revoluții în teh
nica motoarelor cu ardere internă si că, 
totodată, acest concept novator, cu ne
așteptate implicații în tehnologia și econo
mia motoarelor, aparține unui român.

Fotografia care însoțește rîndurile noas
tre îl înfățișează pe inventatorul Petre 
Milu ținînd în mîîni un obiect greu de 
definit la prima vedere. Ește vorba tot 
de o invenție de ultimă.oră, realizată în 
răstimpul „odihnei active", sau altmin
teri spus în orele de după-amiază pe care 
Petre Milu le folosește, în mod obișnuit, 
pentru a-și continua studiile și cercetă
rile în micul său laborator amenajat în 
curtea casei sale din comuna Otopeni. 
Piesa pe care o prezintă fotoreporterului 
nostru constituie modelul experimental. 

miniatural, realizat din aluminiu și oțel 
inoxidabil,, al unei instalații pentru valo
rificarea ‘energiei valurilor. Este vorba tot. 
de un concept original, deosebit de insta
lațiile, similare cunoscute pe plan mon
dial care, după cum o dovedesc studiile 
de specialitate, se bazează în general pe 
plute articulate sau pe tuburi flotante pe 
verticală, ce antrenează turbine cu cir
cuite de ulei sau apă. Nu vom oferi date 
privind schema constructivă, ci doar 
citeva informații in legătură cu perfor
manțele de ordin practic. S-a demonstrat 
experimental că instalația realizează pre
siuni superioare celor cunoscute pînă în 
prezent, și pe un spațiu mult mai redus : 
aproximativ 5 kw pe o suprafață de 
1,5 m2. Pe o suprafață de 100 metri pă- 
trați, zece instalații de acest concept, 
fiecare de 6 kW și beneficiind de valuri 
cu o înălțime de 50 cm și cu o frecvență 
de 20 de valuri pe minut — ar însuma o 
putere instalată de 60 kW (capabilă de a 
alimenta un mic orășel).

Despre Petre Milu am scris pentru întîia 
oară cu un an in urmă. Articolul nostru a 
antrenat și curiozitatea altor colegi de 
breaslă, dar nimeni n-a scris vreodată 
despre omul Petre Milu. Iată de ce, in- 
fățișînd cititorilor noștri acest portret con
cret al pasiunii, sîntem tentați să adu
cem și citeva dâre privind configurația 
spirituală a eroului nostru. O vom face 
și pentru a demonstra și prin acest exem
plu că între pasiune, hărnicie și tăria de 
caracter, legătura nu este numai necesară, 
ci și indisolubilă.

O conversație cu Petre Milu eviden
țiază din prima clipă rigoarea calmă a 
omului în permanentă criză de timp, obli
gat tocmai de aceea să-și drămuiască 
vorbele în judecăți simple și concise. Ni
mic din emfaza, retorismul și perorațiile 
savante ale unor interlocutori (inventatori 
și ei). Totul pe scurt, la obiect, și de fie
care dată foarte puține lucruri despre 
propria persoană. O atmosferă de austeri
tate și precizie, dar în mijlocul căreia 
gazda noastră se dovedește în permanentă 
amabil, prietenos, binevoitor. Purtînd 
toată vremea în priviri lumina si seni
nul insului predispus pentru visare și 
meditații solitare, Petre Milu nu se arată 
niciodată nici ocupat, tocmai fiindcă este, 
nici doborît și angoasat de probleme, toc
mai fiindcă le are, și nici inoportuna! de 
vizite intempestive, deoarece în cazul său,, 
eadența timpului nu marchează doar opt 
ore de muncă, ci, ca întotdeauna, o în
treagă zi lumină.

— Așa m-am deprins, așa m-au obișnuit 
alții — îmi spune la plecare inventatorul. 
Să lucrez dimineața Ia serviciu, iar 
după-măsa în atelierul din curtea casei. 
Dacă n-aș face așa, cred că aș muri. Și 
e păcat : viața e frumoasă.

Sau ceea ce mi-a amintit o cunoscută: 
alocuțiune a lui Stendhal, atît de actuală, 
azi ca oricînd, în definirea conceptului 
de fericire înfăptuită prin osîrdia muncii 
și forța pasiunii : „Fericit e omul care 
face din meseria sa o pasiune".

LIVIU MAIOR S

Experimentul științific — 

moment de înaltă responsabilitate
Despre cazul și cazurile doctorului Mihai 

Dănilă, ale cărui medicamente, brevetate 
de O.S.I.M., au fost aplicate, cu bune 
rezultate, în tratarea maladiei neopla- 
zice, a miasteniei gravis și a hepatitei 
cronice evolutive, revista noastră ă mai 
scris. La 18 ianuarie 1979, cerînd repu
nerea pe rol a dosarului respectiv, „Fla
căra" a oferit cititorilor amănunte refe
ritoare la cercetările lui Mihai Dănilă, 
notând vindecările și ameliorările înre
gistrate prin aplicarea terapiei propuse 
de medicul bucureștean, alâturînd obser
vațiilor proprii declarațiile mai multor 
pacienți, pe care preparatele luf Mihai 
Dănilă i-au scos din necaz și din sufe
rință, redîndu-i familiilor și locurilor de 
muncă. Pacienți care, după mărturisirile 
lor, încercaseră toate mijloacele puse la 
dispoziție de așa-zisa terapie clasică fără 
a obține vreo îmbunătățire a situației sau 
vreo nădejde.

Ca urmare a articolului respectiv și, 
mai ales, ca urmare a solicitărilor bolna
vilor, Ministerul Sănătății i-a emis lui 
Mihai Dănilă, medic de circumscripție în 
comuna Icoana, județul Olt, un ordin de 
detașare în București, pe o durată de 
6 luni. Astfel, acesta a reînceput să acti
veze în cadrul Institutului de viruso
logie, unde mai lucrase, scurte perioade, 
în 1975 și 1976, avînd de rezolvat, în pri
mele. zile, peste 2 000 de bolnavi, pentru 
tratarea cărora ministerul de resort eli
berase aprobările , de rigoare. Din păcate, 
după cum ne-a fost dat să constatăm la 
vremea, respectivă,, repunînd pe rol dosa
rul doctorului Dănilă, Ministerul Sănătă
ții n-a făcut altceva decît să așeze căruța 
înaintea cailor, începînd prin a acorda 
aprobări peste aprobări și... oprindu-se 
.aici! La Institutul de virusologie, în 
afara amabilității gazdelor, în frunte cu 
profesorul Nicolae Cajal, doctorul Dănilă 
n-a găsit nimic pentru a-și continua și 
aprofunda cercetările. Nu i s-a alocat 
nici un fond, necesar pentru procurarea 
materiilor prime, nu i s-a pus la dispo
ziție nici măcar un spațiu de lucru, con
diție elementară și, . firește, indispensa
bilă desfășurării activității, bolnavii fiind 
primiți și consultați în biblioteca insti
tutului, pe coridoare, în atelierul mecanic, 
sau, pur și simplu, în, curte! In plus. 

cercetarea sa n-a fost cuprinsă într-un 
Cadru legal. care s-o tuteleze și s-o 
orienteze, neîncheindu-se nici un fel dC 
contract; nici un fel de protocol, la ex
pirarea căruia, după cum se obișnuiește 
pretutindeni în perimetrul științei, o co
misie autorizată să se poată pronunța 
asupra: valabilității sau futilității acțiu
nii respective.

A fost nevoie, puțin timp după aceea, 
de o. nouă solicitare a bolnavilor la se
diul Ministerului Sănătății, pentru ca 
lucrurile să șe apropie de normal. De 
la 1 martie, Mihai Dănilă a fost detașat 
la Policlinica Titan, unde i s-au asigu
rat, grație înțelegerii conducerii unității,, 
un cabinet și 4 cadre medicale cu pregă
tire medie. Aici, de la data amintită și 
pînă la cea a documentării noastre, 26 oc
tombrie, în temeiul detașării inițiale și al 
unor scurte prelungiri, obținute după se
rioase insistențe, doctorul Dănilă a con
sultat exact 6176 de bolnavi, întocmind 
tot atîtea fișe, riguroase, amănunțite. 
.Socotind că fiecare din acești bolnavi a 
fost obligat să revină, de mai multe ori, 
pentru' continuarea tratamentului, ajun
gem la concluzia că, în răstimpul ulti
melor 8 luni, Mihai Dănilă a onorat 
40 001) de consultații, cifră ce probează, 
pe. de p parte, o solicitare deosebită din 
partea pacienților și, pe de alta, un ritm 
de muncă sufocant, o conștiință profe
sională remarcabilă.

De data asta, învățînd probabil din cele 
întîmplate la Institutul de virusologie, mi
nisterul a procedat mai aproape de uzan
țe, înfimțîhd o comisie pentru suprave
gherea cercetării, colectiv format din au
torități medicale de prestigiu, cum ar fi 
profesorii Nicolae Cajal, Ștefan Berceanu,' 
Cornel Baloescu, Constantin Anastasatu 
ș.a. Surprinzător însă, comisia s-a întrunit 
foarte rar, . din martie în mai numai 
de două ori, niciodată îh plen, fără a so
coti de . cuviință să-1 convoace și pe cel 
direct interesat de cauză, pe doctorul 
Mihai Dănilă! în cele din urmă, după mai 
multe cereri scrise, acesta a fost acceptat 
la una din reuniunile comisiei ministe
riale,, unde i s-a cerut, mai fățiș sau mai 
voalat, să intervină cu terapia sa nu îh 
cazurile pe care: aceasta, pe baza expe
rienței, și le asumase, ci în altele ! De 

pildă, în neoplasme mamare, bronho- 
pulmonare sau digestive foarte gravș, 
inoperabile, intrate în faze definitiv com
promise, irecuperabile! Ajunși aici. Se 
cade să subliniem, din respect față de 
adevăr, că la început, animată de unele 
bune -intenții, comisia a întocmit un am
plu și pretențios proces verbal, în cafe 
stipula, între altele:

„Fiecare experiment necesită mini
mum 98 de zile pentru a fi efectuat 
și pentru a se prezenta comisiei datele 
brute... «

Se propune încheierea unui contract 
cu Academia de științe medical^, 
C.N.S.T. sau O.S.I.M. pentru acope
rirea tuturor cheltuielilor efectuate cu 

t ocazia experimentului...
Protocolul experimental și cel clinic 

vor fi puse în aplicare numai după 
aprobarea lor de către Ministerul Să
nătății...

In lotul experimental, bolnavii tre
buie să intre cu dosar complet, biop
sia să fie citită în 3 centre de cerce
tări histopatologice, componența lotu
lui ce va ocupa aceste 20 de paturi să 
satisfacă cele 4 categorii de tumori 
semnalate, stipulate în protocol" etc.. 

Din păcate, toate propunerile de măi 
sus n-au rămas decît pe hîrtie! Nu s-ța 
semnat nicî un contract, nu s-a dat nici 
o aprobare pentru cele 20 de paturi, ex
perimentul prezentîndu-se azi, la 8 Iutii 
de la declanșarea lui, în faza inițială! Ba 
mai mult. Din cite sîntem informați, 
cîțiva dintre bolnavii pe care i-a tratat 
și vindecat doctorul Dănilă au fost supuși 
unui regim de Intimidare, R. D. din Bucu
rești, T. V. din Vărăști, Teleorman, sau 
E. P. din Galați, ca să cităm numai cîteva 
exemple, fiind vizitați de reprezentanți ai 

. Ministerului Sănătății și somați să recu
noască, în scris, că i-au. înmînat acestuia 
bani și cadouri ?! O asemenea practică, de 
intimidare și șantaj, organic străină lega
lității ce guvernează România socialistă, 
inadmisibilă dincolo de orice explicații, 
scoate și mai mult în evidență atmosfera 
care a însoțit, pe tot parcursul, experi
mentul (ne) efectuat la Policlinica Titan. 

Această afirmație, la care procedăm cu 
toată răspunderea, e întărită de un alt 
element, de dată mâi recentă. Prin adre
sa 43758. Ministerul Sănătății a informat, 
cu puțin tirtip în urmă. Institutul de viru
sologie, că :

„Vă facetn cunoscut că s-a aprobat 
de către conducerea Ministerului Sănă
tății detașarea tov. dr. M. Dănilă pen
tru continuarea experimentului său 
pînă la data de 30 octombrie.

Conform indicației tov. ministru Eu
gen Proca, comisia special instituită 
pentru verificarea experimentului ur- 
mează să prezinte conducerii ministe
rului. pînă la 30 octombrie 1979, con
cluziile definitive asupra rezultatelor 
obținute, tov. ministru a indicat comi
siei să-și înceapă activitatea de control' 
la 15 septembrie. ■ -

BOLNAVII CE SE PREZINTĂ PEN»! 
TRU TRATAMENTUL TOV. M. DA- 
NILĂ DUPĂ DATA DE 30 OCTOM
BRIE 1979 VOR FI ÎNDRUMAȚI CĂn 
TRE SERVICIUL DE SPECIALITATE 
DIN UNITĂȚILE SANITARE TERI
TORIALE" (subl. n.). Semnează direc-' 
■tor adjunct, dr, A. Ciocan și inspector 
principal, dr. Dan Evantia.

Textul de mai sus. reprodus în întregi
me, naște cîteva nedumeriri, ca să nu. le- 
zicem altfel. De pildă, pe ce bază, ne în-ț 
trebăm si întrebăm, va hotărî comisia reu
șita sau eșecul experimentului, de vreme 
ce. cum aminteam, majoritatea propuneri
lor ei au fost ignorate și de vreme ce.- 
iată un alt argument, nici unul din mem
brii ei n-a avut curiozitatea să cerceteze, 
cel puțin pînă la data de 26 octombrie, 
nici măcar una din cele 6 176 de fise în
tocmite la Policlinica Titan ?! în ce temei 
va decide comisia și. mai ales, cît de com^ 
potentă și de conformă cu adevărul va fi. 
decizia respectivă ? ! Dar. mergînd mai 
departe, e oare nevoie de vreun'punct de 
vedere, pro sau contra experimentului,., 
din moment ce adresa ministerială notea- > 
ză. în partea ei finală, că bolnavii ce sa
vor adresa, după data de 30 octombrie.: 
doctorului Dănilă vor fi dirijati către uni-, 
tătile sanitare teritoriale ? 1 Se pare că nu., 
ministerul hotărând. încă înainte ca mem-i 
brii comisiei să se fi pronunțat într-un. 
fel sau altul, că experimentul n-a. 
izbutit ?!

Să fim bine înțeleși. Nefiind specialiști, ■ 
noi nu plecăm de la ideeâ că terapia doc
torului Mihai Dănilă reprezintă remediul 
tuturor bolilor. Ea poate fi bună sau 
poate fi rea, dar fiecare din aceste va
riante trebuie demonstrată, trebuie sus
ținută cu probe științifice, convingătoa
re, limpezi. Plecăm însă de- la ideea, 
inspirată din înțelepciunea documentelor 
de partid, că si această terapie, ca și alte
le, poate aduce ceva nou în lupta pentru 
sănătatea publică, ea avînd, ca o conse
cință logică, dreptul la o experimentare, 
loială, deschisă, lipsită de vicii și de cap
cane. Ceea ce, după cum am încercat saț 
arătăm pînă acum, nu s-a întîmplat.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■
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GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

„Terenurile în pantă reprezintă 
o mare rezervă de creștere 

a producției agricole în România!"
— Mă uit ta dealurile di®". jur și ceea 

ce ați reușii să faceți dv., cu ele. to
varășe Gheorghe Stoian, mi se pare 
de-a dreptul un miracol.

— Eu zic să nu vâ entuziasmați prea 
mult de ,1a început ; toate dealurile 
României, chiar și cele erodate. ar 
putea să arate astfel. Trebuie să arate 
astfel !

— Uite, pe tulpina aia de strugure 
adulmecă un graur : înseamnă că pă- 
mîntul ăsta, altădată sterp, erodat piuă 
Ia singe, ispitește acum nu numai oa
menii, ci și păsările cerului. Semn de 
belșug !

— S-ar putea să fie cum ziceți : cu
legem în prezent 5100 kilograme po
rumb boabe la hectar, în condiții de 
neirigare, de pe terenuri de pe care 
nu se obțineau mai mult de o mie de 
kilograme în timpuri, bune. Cînd am 
venit aici, în 1963, totul semăna cu o 
pîrloagă, se punea problema desfiin
țării stațiunii : se pierdeau 3 milioane 
pe an ! Acum, stațiunea Perieni e 
unitate model de folosire a terenuri
lor erodate. Livrăm anual statului 3 000 
tone semințe de porumb, grîu, fasole, 
mazăre, in și ierburi, mai livrăm 1 200 
tone de struguri, 10 tone lînă, 300 de 
berbecuți, 300 de mioare de prăsilă și 
alte produse. Toate de pe 2 100 hectare.

— E destul de pe 2100 hectare ?
_— Nu poți niciodată să spui că e 

destul ; mai ales cînd n-ai atins nici 
cele mai mari producții, n-ai ameliorat 
nici toate terenurile. Cert este că, în 
1963, stațiunea înregistra 3—4 milioa
ne lei pierderi, iar acum obținem un 
beneficiu de 8 milioane !

— Deci, și pe dealurile sterpe, ero
date, în pantă, se poate face o agri
cultură eficientă, de înalt randament 
productiv. Numai să vrem.

— Să vrem, să vrem, dar uneori mă 
întreb 'de ce nu vrem ?

— Cum vine asta ?
— Noi sîntem titularii Programului 

de cercetare pentru eroziunea solului, 
program național nominalizat în pla
nul de stat. Conform acestei obligații, 
am pus la punct o tehnologie de com
batere a terenurilor erodate, în pante, 
vreo 7,2 milioane de hectare în toată 
țara, terenuri de pe care ori nu se ob
ține nimic, ori producțiile care se ob
țin sînt foarte mici și trag în jos ni
velul producțiilor medii obținute la 
hectar. Rezultatele de la Perieni ne 
îndreptățesc să spunem că tehnologiile 
folosite aici sînt bune. Ba, mai mult, 
ele sînt perfectibile, sînt îmbunătățite 
an de an : am amenajat, printre altele, 
o suprafață de 15 hectare cu pante în
tre 30 și 40 la sută pentru cultura po
rumbului, griului, a altor culturi. Dar 
puțini sînt aceia care ne solicită aceste 
tehnologii, în pofida faptului că avem 
mari, suprafețe erodate, cu pante mai 
mari de 25 la sută. Mulți dintre con
ducătorii unor unități agricole nu fo
losesc nici măcar terenurile cu pantă 
de pînș lâ 16 grade care ar putea de-, 
veni țarini fertile.

— De ce credeți că specialiștii din 
agricultură, agronomii continuă să în-

• Gheorghe Stoian s-a născut în 
Bălășești (Galați) ia 15 februarie 1928 
O A absolvit Institutul agronomic „Ni
colae Bălcescu“ din București 9 Dfn 
1963 este director al Stațiunii cen
trale de cercetări pentru combaterea 
eroziunii solului Perieni (Vaslui) O 
Membru de partid din anul I960 ® De
corat cu Ordinul Muncii clasa a IlI-a.

toarcă spatele acestor terenuri, le 
lasă; cum sînt, accentuindu-se astfel 
procesul de degradare ?

— de Interes în gospodă
rirea pămîntului, în sporirea produc
țiilor agricole. Unii agronomi mai sînt 
dirijați în- itinerarul profesiei lor de un 
fel de mentalitate de arendaș; rămîn 
sau merg acolo unde e bine, dar fără 
ca efortul lor să determine acest bine. 
Nu se implică, nu se angajează în re- 
vitalizarea acestor 'dealuri care ar 
schimba mult situația din. agricultura 
țării noastre.

— Deci, înnobilarea acestor terenuri 
devine și o problemă de conștiință ?

— în primul rînd. Sigur, să te apuci 
de o astfel de treabă e nevoie și de 
fonduri și de mașini agricole echipate 
corespunzător terenurilor în pantă și 
de curaj. Dar jumătate aproape din 
aceste terenuri în pantă, erodate, nu 
depășesc înclinații de pînă la 16 la 
sută. S-ar putea deci ara pe curba de 
nivel cu tractoarele pe pneuri, cu echi
pamentele pe care le avem. Ei bine, 
specialiștii din agricultură, unii nu-i 
obligă pe mecanizatori să are pe curba 
de nivel ; ară tot așa cum rău au în
vățat : din deal în vale, accelerind ast
fel degradarea pămîntului.

— Și ce se va intim pl a cu aceste 
terenuri ?

— Atîta timp cît nu vom aplica noi
le tehnologii de combatere a eroziunii 

. solului, cît timp întreprinderile de ma- 
, șini agricole nu vor asimila și fabrica 
o sistemă de mașini pentru lucru pe 
curba de nivel, cît timp nu vom avea 
nici curajul să ne luăm de piept cu 
greutățile care, firește, nu ne vor ocoli 
la început, terenurile despre care vor
bim vor continua să se degradeze.

— Știți, îmi vine în minte acum no
țiunea de „criză alimentară-4, o noțiu
ne care începe să se folosească din ce 
în ce mai des. Am putea-o evita ?

— Noi, în România, în condițiile ri
nei agriculturi noi, nici n-ar trebui 
să ne punem o astfel de problemă. Și 
cred că nici nu trebuie să ne-o punem: 
în sensul în care această noțiune ar 
fi în măsură să producă panică. Tre
buie însă să ne propunem, să pornim 
mai ales la revitalizarea dealurilor, a 
tuturor terenurilor erodate, să folosim 
rațional tot pămîntul țării. Am da atî- 
tea produse agricole încit ne-ar priso
si, am putea vinde și altora mult mai 
mult. Am prospera adică mai mult și 
de pe urma agriculturii.

— Ce exemple ma! puteți oferi în 
afară de rezultatele obținute de co
lectivul stațiunii ?

— C.A.P. Ivănești, de pildă, a 
însămînțat ierburi pe 700 hectare 
de dealuri care nu produceau ni
mic. Obțin atîta iarbă-furaj acum, 
incit și-au permis să înființeze un 
complex de îngrășare a mieilor. 
Obțin 25—30 tone de masă verde la 
hectar, iarbă leguminoasă care stabili
zează și terenul. In județul Vaslui, în
treprinderile agricole de stat Zorleni, 
Vaslui, Laza au trecut la înierbarea 
dealurilor cu plante mari și au rezul
tate foarte bune : în aceste întreprin
deri iarba se cosește, nu se paște ca 
în unele cooperative agricole, și ast
fel terenul se stabilizează. Dacă dea
lurile se însămînțează și se pasc, nu 
durează nici doi ani ; se degradează 1

— Costă scump transformarea dealu
rilor în pășuni sau țarini fertile ?

—. Intre 3 000—4 000 lei hectarul. Dar 
se amortizează în cinci ani. Cîștigul 
cel mai mare constă însă în faptul că 
se combate total eroziunea, solul se 
însănătoșește, iar după cîțiva ani poate 
fi cultivat cu cereale și plante tehnice.

— Sînteți in măsură să oferiți me
todele cercetate de dv. și altor unități 
interesate în combaterea eroziunii so
lului ?

— Totdeauna am oferit cu plăcere 
tot ce am avut mai nou în această 
problemă : sîntem gata să oferim oricui 
o bogată experiență, metode de com
batere a eroziunii ; firește, cu adaptă
rile necesare la condițiile localei Nu
mai că unii cercetători din alte insti
tute și unități agricole nu poposesc a- 
supra experiențelor noastre, ale țării, 
și sînt tentați să caute experiențe, u- 
neori tot atît de bune sau mai puțin 
bune, prin America, prin mai știu eu 
pe unde. Care este rezultatul acestor 
experiențe' importate ? Rezultatele 
cercetărilor de la Perieni le-ați cu
noscut : în timp ce noi obținem 5 100 
kilograme porumb boabe la hectar pe 
terenuri neirigate, întreprinderile a- 
gricole de lîngă noi obțin doar 3 000 
kilograme, iar cooperativele agricole a- 
bia obțin 2 000. De ce ? Pentru că nu 
țin seama de rezultatul acestor cerce
tări și ară tot din deal în vale.

— tnvățâmînțul superior, facultățile 
de profil cum acționează în acest sens ?

— Facultățile de profil din țară nu 
înarmează viitorii ingineri agronomi cu 

-solide cunoștințe despre aplicarea 
noilor tehnologii specifice terenurilor 
în pantă. Oamenii ajung în producție, 
în producție nu-i întreabă nimeni de
spre așa ceva și ne întrebăm de unde 
lipsa de interes în combaterea ero
ziunii solurilor.

— Dar dv. oferiți facultăților re
zultatele cercetărilor ?

— în măsura în care sîntem solici
tați. Vreau însă să mai rețineți ceva : 
nici un institut agronomic n-a trimis 
pînă acum nici un student în practică 
la Perieni. Un academician străin ne 
ruga să-i primim studenții in practi-

că. Dar studenții de la Iași, aici, la 
doi pași, nu vin să se inițieze în com
baterea eroziunii solului. Dacă nu-i 
trimite nimeni !

— Tovarășe director Gheorghe Sto
ian. după cîte știm, în anul 1975, cu 
prilejui vizftei de lucru pc care a 
făcut-o la Perieni, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a trasai sarcina ca toate 
dealurile României să arate astfel. 
Din discuțiile de pînă acum rezultă 
că nu toate arată astfel. Cine trebuia 
să acționeze mai mult în acest sens ?

— Cu ocazia vizitei din 21—25 iulie 
1975, 'tovarășul Nicolae Ceaușescu, se
cretarul general al partidului nostru, 
a trasat sarcină organelor agricole de 
brice rang ca, în doi sau trei ani, ex
periența Stațiunii de cercetări agrico
le Perieni să fie generalizată în toată 
țara. Au venit, după data aceea, mii 
de specialiști interesați în problemă, 
au văzut, s-au minunat, ne-au între
bat, s-au documentat și au plecat de 
unde au venit. Dealurile României au 
rămas însă tot la fel. Avem evidența 
lor aici, în caietele astea. Unii, gred, 
nu și-au plătit nici valoarea diurnei. 
O să vi se pară, poate, că sînt pornit, 
supărat pe cei care nu fac nimic în 
direcția ameliorării solului. Nu sint 
pornit, vreau numai să înțeleagă toată 
lumea că terenurile în pantă repre-, 
zintă o mare rezervă de creștere a 
producțiilor agricole la hectar în Româ
nia ; prin aplicarea întregului com
plex de măsuri antierozionale. Pe a- 
locuri se mai aplică aceste măsuri, dar 
după doi sau trei ani se distrug lu
crările, pentru că nu se întrețin, și 
totul se ia de la capăt cu cheltuieli 
și mai mari.

— Răspunsul la întrebare e incom
plet ; cine trebuia să acționeze cu 
toată energia în această direcție ?

— Eu zic că treaba s-ar urni, ar_ 
merge mult mai bine dacă la Minis- . 
terul Agriculturii și Industriei Alimen
tare ar exista o grupă de spe
cialiști care să se ocupe de genera
lizarea în producție a rezultatelor cer
cetărilor ; iar la direcțiile agricole ju
dețene, măcar un om ar trebui să se 
ocupe de treaba asta, dacă ar da două 
telefoane pe lună să primească o si
tuație .operativă și tot -ar fi mare lucru.

— Ce ar însemna pentru România 
transformarea acestor dealuri sterpe în 
pajiști sau în țarini fertile ?

— Ar însemna că de pe jumătate din 
suprafața agricolă a țării am obține un . 
spor de producție de peste 50 la sută ! 
Sau, hai să zicem, să fim mai modești, 
30 la sută. Noi, la Perieni, am triplat 
producția care se obținea acum cîțiva 
ani pe aceste terenuri. Nu trebuie să 
rămînem indiferenți față de această 
realitate. Trebuie să ne gîndim și la 
urmași să le lăsăm pămîntul țării 
în stare de a-i putea hrăni și pe ei. 
Nu e puțin lucru.

— Ce i-ați mai dori dv. agriculturii 
românești ?

— Sistematizare. La ora actuală 
e o mare întrepătrundere între fondul 
agricol și cel forestier. Cele mai mul
te păduri care există pe terenurile a- 
gricole sînt și azi așa cum le-a așe
zat natura ; ca să ari pe lîngă ele tre
buie să faci un adevărat slalom, să 
risipești mult combustibil Prin siste^ 
matizare obținem sole cu laturi rec
tangulare, drepte adică, crește randa
mentul mașitiiîor și al oamenilor la 
maximum, economisim carburanți. Vi
itorul agriculturii românești depinde și 
de sistematizarea terenurilor ei și chiar 
a pădurilor.

N. GRIGORE MÂRÂȘANU ■

A discuta cu oamenii
(Urmare din pagina 1)

cere — sînt într-o covârșitoare majori
tate, atît cînd se discută despre munca 
pe care o face, cît și la votul secret, în 
favoarea ei".

Secretarul comitetului județean a cău
tat deci secretul și l-a aflat : el constă 
în lucrul cel măi simplu din lume, în 
„discuțiile cu oamenii".

„Am observat — îmi relata interlocu
torul — că și atunci cînd se ducea în 
secții sau chema la dînsa o muncitoare să 
traseze o sarcină, secretara despre care 
vorbim începea nu cu problema respec
tivă ci cu „Ce-ți fac .copiii ?“. „Ce-ți face 
logodnicul ?“, „Cum ți-ai aranjat casa ?“, 
„Cum mergi cu seralul ?“ etc. etc. Dar 
asta nu ca o „tehnică", nu ca un 
vicleșug de a le apropia și „prinde" 
pe fete, ci căutînd. in modul cel 
mai autentic omenesc, nu numai să afle 
problemele oamenilor ei, dar și luptîn- 
du-se pentru soluționarea lor. în plus, 
era la mijloc și o observație psihologică 
fină : cunoscînd starea de spirit a omu
lui într-un moment sau altul, secretara 
știa precis pe ce teren lasă îndeplinirea 
unei îndatoriri. Decide deci în conse
cință, deseori hotărînd să însărcineze pe 
altcineva cu obligația respectivă, lăsînd 
cîmp liber omului de a-și vedea de cele 
ce-1 frămîntă, dar și asigurîndu-se că 
ceea ce trebuie făcut se va face în con
dițiile cele'mai bune. O pedagogie sim
plă, eficientă, care trezește respectul și 
prețuirea oamenilor".

Mărturisesc că exemplul acelei femei 
m-a preocupat și mă preocupă mult. Sîn
tem noi toți. întotdeauna, așa ? Vibrăm 
— atît pentru problemele pe care le 
avem de soluționat, cît și pentru. fiecare 

om în parte — cu inima așezată perma
nent în acea . balanță a sensibilității pe 
care o are secretara de partid despre 
care scriu aici 'l

S-o spun limpede : mi se pare că unii 
cam uită să stea de vorbă cu oamenii. 
Probleme, desigur, sînt multe, foarte 
multe, peste tot. Dar oamenii există și 
ei și mi se pare absurd să-1 vezi pe unii 
tovarăși cu munci mai mici sau mai mari 
de răspundere în colectivele respective 
confundîndu-i, într-un fel sau altul, pe 
cei cu care realizează planurile cu... ma
șinile din ateliere, nu atît prin lipsa de 
„preocupare generală pentru oameni", cît 
prin absența oricărui dialog individual 
cu ei. Cunosc și unele cole^ive în care 
șefii vorbesc oamenilor — de ani și ani 
de zile — doar din prezidii și numai în 
legătură cu cîteva teme, desigur foarte 
importante, dar care nu pot acoperi toată 
gama problematicii lor de muncă și 
viață. Pentr u alții, oamenii există doar 
la orele — fixate prin regulament — de 
audiență. Ceea ce este mult prea puțin !

Deosebit de important mi se pare dia
logul obișnuit cu oamenii nu atît pentru 
a „soluționa probleme", cît pur și sim
plu pentru a fi mereu, puls lingă puls, în 
rîndul celor cu care munceșt’. Oamenii 
simt în modul cel mai firesc nevoia unui 
racord permanent — pe olanul ideilor, al 
preocupărilor, al problemelor la zi — cu 
cei ce-i conduc direct. în lipsa acestui 
racord înfloresc „vorbele" („se zice că...“, 
„am auzit că..." etc), uneori niște zvonuri 
absolut stupide stăruie total nejustificat, 
apar diferențele de tensiune în angajarea 
propriu-zisă la înfăptuirea a ceea ce e de 
înfăptuit. Fiindcă omul participă infinit 
mai activ — chiar dacă sarcinile sau chiar 
greutățile sînt mai mari — atunci cînd 
este în cunoștință de cauză, cînd i-o spune, 
simplu și clar, șeful lui, cînd știe de ce, 
cînd poate înțelege — nu numai prin pris

ma . datoriei de încadrat, dar și omenește 
-- rațiunea unei măsuri, a unui efort pe 
care trebuie să-1 depună.

E ciudat deci că uneori chiar și șefi 
„cu multă carte" — cum rezulta, indirect, 
din relatarea secretarului județean pe 
care l-am citat — nu înțeleg acest adevăr 
elementar. Mi șe pare, pe de altă parte, 
nefiresc că în unele locuri plecîndu-se, 
probabil, de la ideea că oamenii au acum 
alt nivel de pregătire decît altădată, a 
cam slăbit ceea ce se numește „munca po
litică de masă". In acele locuri se discută, 
de asemenea, insuficient cu oamenii, iar 
cînd se discută se pleacă prea mult doar 
de la „teme date" și prea puțin de la 
„situații și probleme existente", faptul cel 
mai păgubitor petrecîndu-se, cred, atunci 
cînd această disjuncție între problemele 
planificate și cele ce-i frămîntă pe oameni 
se referă la tineri.

Am să dau un exemplu aproape tipic. 
Mi se povestește că directorul unei case 
de cultură a tineretului convinge condu
cerea unei școli să trimită un număr de 
elevi la Un spectacol în după-amiaza unei 
zile. „Ce clase n-au mai fost la casa de 
cultură ?“ se pune întrebarea. Cutare, cu
tare clasă. „Să se ducă deci aceste cla
se", vine decizia. Pentru unii nu era o 
problemă, aveau timp, alții însă aveau 
pentru a doua zi un program școlar de-a 
dreptul sufocant. Normal era ca tovarășii 
care se ocupă de programul didactic să-și 
pună întrebarea — pot sau nu pot în acea 
zi elevii respectivi să se ducă cu toții la 
respectivul spectacol ? (între altele, tre
buia făcut acest lucru întrucît vremea 
culturii ..cu cîrdul" a trecut de mult.) S-a 
decis însă așa. La sosire, în sală, muzică 
ușoară, cînteee dintre cele mai 'noi. Tenta
ție (tineri !). Se închid ușile, cineva stă 
de pază Ia intrare și începe imediat un 
spectacol de... folclor.,

Se poate pune întrebarea: este 

ceva rău în aceasta ? Deloc ? Ba, 
dimpotrivă vom > zice și noi. Mai ales 
pentru unii tinerii din orașe, care 
n-au trăit în atmosfera autentică a 
folclorului, educarea lor este absolut ne
cesară. Dar așa ? Oferindu-le, fără să-i 
pregătești, un asemenea program ce se 
vrea educativ într-o zi cînd mintea le stă 
la alte probleme, grele și urgente? Și 
(mai ales !) crezînd că-i poți „prinde" 
în acest fel în „capcana cunoașterii" ? Din 
cîte am aflat, în loc să apară dragostea 
de folclor, multora le-a apărut în minte 
ideea de a găsi o formulă pentru a reuși 
să dispară de sub atenția supraveghetori
lor de la ușă. Iar unii au și găsit-o.

Mi se pare că avem și aici o mostră 
teribilă, deosebit de elocventă, în ceea ce 
privește festele pe care le poate juca 
absența dialogului cu oamenii : decizii 
care, la prima vedere, pot părea juste, 
dar care în realitate au efecte aljsolut 
contrarii bunelor intenții de la care s-a 
plecat. Cu totul altceva ăr fi fost ca, după 
un dialog cu tinerii despre ceea ce tre
buie să intre în programul formării per
sonalității lor, după . ce. ai reușit să-i con
vingi că a cunoaște creația poporului tău 
reprezintă o latură absolut obligatorie 
pentru un om evoluat, să eșalonezi, la 
timpul potrivit și în consens cu ei înșiși, 
cu programul și voința lor. prezența la 
spectacolele de instruire în acest scop.

...Desigur, acesta este un simplu exem
plu. Unul dintre cele foarte multe și 
foarte diverse care se pot da, exemple 
care pledează, credem, fără putință de 
tăgadă că a discuta permanent cu oamenii 
reprezintă o condiție elementară a unei 
bune conduceri. Fără de care, numai în 
mod aparent „se poate".

Fiindcă, în realitate (dacă nu ne ducem 
singuri cu vorba !) nu se poate...
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DEPINDE DE NOI

specie specifice montane (VIII)

Munții, energia.
Ne propunem în cele ce urmează să 
jzbatem o realitate legată de resursele 
i, palpabile și specifice, ale Carpaților: 
lația dintre apă — lemn — om — și 
iii de muncă :
Apa Carpaților înseamnă nivelul preci- 
tațiilor, al umidității. înseamnă izvoare- 
naturaîe, iar prin ea pădurile, vegetația 

irajeră și animalele devin cu putință a fi. 
Apa munților noștri mai înseamnă insă 
rîurile și piraiele care curg mereu înnoi- 

, curgere măsurată în milenii sau în 
■cunde. Dar fiecare metru de curgere în- 
;amnă și energie. O energie — o sumă 
e energii — care nu este încă utilizată 
»cît într-o mult prea mică măsură. Hi- 
'oenergia rîurilor și pîraielor noastre 
iontane poate contribui însutit și esen- 
al la închiderea circuitului existențial 
n Carpați : minihidrocentrale electri- 
î pe toate rîurile și mai ales pe toate 
Paiele zonei de munte ! Instalații sim- 
le însă cu scopuri multiple. Să luăm, 
ire exemplu, o regiune, pe care am do- 
~o model pentru muntele românesc : ba
nul Domelor. Un oraș și încă nouă co- 
mne trăiesc, ca pretutindeni, aservite re- 
dei electrice naționale. în aproape toate 
icuințele ard becuri, se întrebuințează 
idiatoare, boilere, reșouri, mașini de căl
it. de spălat rufe, radiouri, televizoare 
;c. în industriile locale, mașini și unel- 
> se pun în mișcare hrănindu-se din plin 
j energia produsă undeva la Borzești, la 
îcaz sau la Porțile de Fier. Iar aici, trei 
uri cu debite mijlocii — Bistrița, Dor- 
a și Neagra — străbat acest bazin al 
lornelor, zeci de pîraie brăzdează această 
nclavă a naturii, a zootehniei și pădurii 
lontane, irosind o mare cantitate de

.perfect posibilă, așurnîndu-și 
reptul de a răpi din dreptul la existență 
• prin energie — a unor regiuni fără 
pe, fără astfel de ape, deci fără astfel 
e șanse. Poate și mai paradoxal o să ni 
» pară faptul că, deși puține, au existat 
>tuși în zonă și minihidrocentrale, și fe- 
istraie, și mori de apă, dar s-au des- . 
ințat !
în actul interpretării, hidroelectrifica- 

aa autonomă, pe bază de căderi de apă 
rici și fără baraje costisitoare, oriunde in 
ona de munte, n-ar însemna doar elec- 
ricitate obținută fără consum de petrol 
au cărbune, ci ar însemna eliberarea 
pre regiunile industrializate și lipsite de 
pe cu scurgere rapidă a unor importante 
antități de energie elecțrică ce se con- 
umă acum, aici. Ar însemna deci un 
port la sistemul energetic național prin 
eea ce ar putea prisosi. Dar înseamnă in 
celași timp și încurajarea zootehniei lo- 
ale, a turismului și micropisciculturii

Din nou despre cazul loan Tudor
După cum se știe, revista noastră 

a publicat, recent, o revenire în ca
zul doctorului Ioan Tudor, șeful 
secției de recuperare de la Spitalul 
clinic „Dr. Gheorghe Marinescu" 
din București. în urma articolului 
intitulat „Cum a fost scos doctorul 
Ioan Tudor halat curat am pri
mit la redacție scrisoarea de mai 
jos, purtînd semnătura a 11 oameni 
ai muncii din respectiva secție de 
recuperare. Iată fragmentele ei cele 
mai importante :

„Sîntem un grup de kinesiterapeuți de 
1 Spitalul „Dr. Gh. Marinescu", secția re- 
uperare a clinicii de neurochirurgie, care 
im lucrat cu dr. Ioan Tudor, șeful secției 
le la înființarea ei din 1975. După atîția 
ni de existență dorim să vă relatăm 
.specte concludente care fac din serviciul 
nenționat, singurul de recuperare neuro- 
notorie din Capitală, un eșec total ; și, 
;reu de crezut, un. loc unde îngrijirea 
lolnavilor se face sub orice nivel din toate 
•unctele de vedere. După părerea noastră 
oate relele din secție, începînd cu extrem 
le precara asistență medicală acordată 
lolnavilor și terminînd cu abuzurile și 
tmosfera greu de suportat, se datoresc 
irezenței în funcția de șef de secție a 
Ir. Ioan Tudor. Vă scriem în dorința de 
i scoate adevărul la lumină, de a salva 
ceasta secție unde nu acționează nici pri- 
eperea, nici umanismul.
Recuperarea neuromotorie este o dis- 

iplină nouă, foarte puțin cunoscută in 
ntimitatea ei chiar de către corpul me- 
lical, pe de o parte, iar pe de altă parte 
teexistînd în București și alte servicii de 
irofil care ar fi permis o comparație, 
oate acestea au făcut ca nici o persoană 
au instituție autorizată să nu sesizeze cît 
ste de jalnică asistența medicală acor- 
lată. Deși noi sîntem convinși -că fiind 
orba despre o secție nouă, cineva mă- 
:ar ar fi trebuit să analizeze pînă acum 
ictivitatea de fond și în primul rînd ni- 
'elul profesional real al tuturor membri- 
or secției. Controlul ar fi putut desco- 
>eri mai de mult gravele carențe de pre- 
țătire ale dr. Tudor. După ce am lucrat 
mpreună cu acest medic de la înființarea 
serviciului, putem afirma cu toată răs
punderea că dumnealui a rămas și acum, 
lupă patru ani, total nepregătit în, dome- 
riul recuperării, deși a beneficiat de o 
specializate în R. F. Germania de trei

boii de povară
ș.a., prin efectul prețurilor scăzute la care 
s-ar putea furniza energie electrică.

Apele zonei de munte, cele cu debit su
ficient, au mai însemnat — pînă acum 
15—20 de ani — un important și ieftin 
mijloc de transport pentru o altă mare și 
prețioasă valoare a munților noștri : lem
nul. în bazinul Dornelor, plutăritul a fost 
zeci de ani soluția unică a transportului 
lemnului pînă Ia mari distanțe, pînă la 
Galați și chiar la Marea Neagră ! Plută
ritul devenise o meserie iar plutașii — 
acești curajoși marinari ai învolburatelor 
ape de munte — nu erau alții decît tot 
crescătorii de animale, mulți dintre ei 
încă în viață !

Azi, plutăritul este, practic, abandonat 
ca metodă. Mijlocul de transport gratuit 
numit -apă nu mai transportă nimic.
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Astăzi, transportul pe aceeași distanță 
a lemnului se face cu importante consu
muri de carburanți.

Poate că specialiștii de resort au reflec
tat la aceste aspecte, poate că dieselizarea 
ar însemna o soluție, poate că plutele și 
remorcile vor circula împreună. Noi însă, 
cînd ne gîndim la revenirea la plutărit, 
nu o facem numai cu scopul ieftinirii 
transportului lemnului și al economisirii 
de carburanți, ci la un întreg ansamblu 
de scopuri interesind, deopotrivă, sectorul 
energetic ca și zootehnia, silvicultura, 
turismul, sănătatea.

în contextul tratat o specială atenție se 
cuvine s-o acordăm boilor de muncă. 
Ce au însemnat, ce înseamnă și ce pot în
semna boii de muncă pentru Carpați ?

Perioada ultimelor două decenii a fost 
marcată aici de mecanizarea transportu
rilor și a principalelor lucrări forestiere, 
conducted — am spune firesc — și la 
micșorarea considerabilă a numărului de 
boi de muncă. Spre exemplu de la cea. 
300 boi de muncă existenți prin anii 1955, 
in Vatra Dornei au mai rămas doar 18. în 
oricare comună din jur, numărul boilor 
de muncă era de la 50 perechi în sus iar 
astăzi abia dacă se mai cresc cîteva 
perechi.

Pentru viitorul Carpaților, boii de mun- ■ 
că pot însemna foarte mult.

— Prin reînviorarea creșterii boilor de 
muncă s-ar putea economisi mijloace de 
transport auto; utilaje mecanice, deci me
tal, și Însemnate Cantități de carburant.

Cu ajutorul boilor de.rnuncă s-ar 
putea asigura valorificarea unor impor

luni. La întoarcerea de la specializare nu 
ne-a adus nici un fel de material didac
tic, nu ne-a învățat nimic și nici nu a 
dovedit vreodată că ar fi învățat ceva 
acolo. Dacă ar fi fost numai după dr. Tu
dor, recuperarea profesată în această sec
ție ar fi rămas rudimentară, lipsită de 
orice bază științifică. Ceea ce dumnealui 
cere să se facă bolnavului arată limpede 
că nu s-a ocupat de pregătirea sa. E mo
mentul să spunem că cel mai important 
mijloc de recuperare a bolnavilor cu defi
cite neuromotorii este kinesiterapia știin
țifică. La noi nu există școli de kmesite- 
rapie. Șeful secției avea deci obligația să 
ne instruiască începînd de la A-ul me
seriei, astfel îneît să nu facem ce ne taie 
capul cu fiecare bolnav. E șocant ce vom 
spune, dar vreme de patru ani nu ne-a 
învățat niciodată nimic. După ce, prin 
strădanie, am descoperit adincimea mese
riei noastre, după ce ne-am însușit în 
bună măsură kinesiterapia, deși nu sîntem 
medici putem aprecia dacă un medic este 
instruit, competent în domeniul recupe
rării. Astfel vă rugăm să vă explicați 
faptul că ne simțim îndreptățiți să facem 
referiri la flagranta lipsă de profesiona- 
litate, de competență a dr. Tudor in do
meniul recuperării. Datorită acestei ne
priceperi, șute de bolnavi, cărora nu Ii. 
s-a făcut ce trebuia, au rămas cu infir
mități mari. Acest adevăr îl știm numai 
noi. Nu l-au înțeles nici bolnavii, nici 
familiile lor. O dovadă tragică a felului 
în care a înțeles dr. Tudor să-și practice 
meseria o reprezintă moartea inginerului 
Anton Leonte. Despre aceasta s-a ocupat 
pe larg revista „Flăcăra" în cîteva arti
cole. Mai întîi în legătură cu excelenta 
operație reușită de prof. dr. Constantin 
Arseni, iar apoi comentînd nefastul dez- 
nodămînt. După intervenție, pacientul și 
familia sa primiseră toate asigurările că 
se află în afara oricărui pericol. El avea 
să moară, însă, în secția de recuperare, 
datorită unor eforturi fizice mari și pre
lungite la care a fost supus fără nici o 
investigație a stării aparatului cardiovas
cular. Nu este adevărat, așa cum a decla
rat dr. Tudor, că pacientul- a murit în 
prima zi cînd a coborît la sala de gim
nastică după cîțiva pași între paralele. 
Anton Leonte a murit după multe zile 
de efort făcut în sala de gimnastică unde 
i se cerea să execute numeroase reprize 
de genoflexiuni — indicație catastrofală.

Activitatea dr. Tudor s-a rezumat vreme 

tante cantități de material lemnos, care 
astăzi se pierd definitiv, prin putrezire, 
fiind imposibilă extragerea lor din locu
rile inaccesibile mijloacelor mecanice de 
exploatare și contribuind astfel și la îm
bolnăvirea pădurii.

Boii după utilizare la muncă și chiar în 
caz de accidentare, înseamnă și carne pen
tru consum. Să ne gîndim numai la 
faptul că un bou îngrășat înseamnă 
800—1 200 kg carne în viu 1 Deci o sin
gură pereche de boi îngrășați reprezin
tă o tonă de carne sau chiar mai mult! 
Și mai înseampâ și piei dintre cele mai 
mari și mai bune.

Convinși de utilitatea și de rațiunea spo
ririi efectivelor de boi de muncă, ne pu
nem însă întrebarea dacă mai este cu 
putință convingerea producătorilor din 
zona de munte să-i crească și să-i utili
zeze complex ? Răspunsul dacă poate ii 
afirmativ, el este insă și condiționat. Evi
dent că o pereche de boi de muncă va 
consuma o mare cantitate de furaje, ne- 
cesitînd formare, antrenare, îngrijire și 
atelaje. Și mai ales necesită omul, cărău
șul, care să-i însoțească, să-i conducă și 
să execute și munca de încărcare și des
cărcare a mărfurilor. Mai ajung astfel 
in discuție și unele meserii, ea fierăria, 
rotăria, curelăria.

Una dintre căile reînviorării creșterii 
boilor pentru muncă ar putea deveni sti
mularea prin preț. Actualmente prețurile 
pentru categoria „bovine adulte" contrac
tate cu statul nu acoperă nici pe de
parte investițiile presupuse de creșterea 
boilor pentru muncă.

Dacă însă ar putea deveni cu putință 
ca actualele prețuri prevăzute pentru ca
tegoria „tineret bovin" să se aplice și 
pentru boii de muncă, o primă parte a 
problemei s-ar putea considera rezolvată, 
deoarece calitatea cărnii ar putea fi asi
gurată printr-o condiționare : predarea 
spre industria cărnii să se efectueze la 
vîrsta maximă de șase ani — cînd țesutul 
muscular își menține principalele calități 
nutritive și gustative — iar animalul să 
se afle într-o bună stare de îngrășare. In 
acest mod ar rezulta importante cantități 
de carne în plus.

Ar rămine de rezolvat cea de a doua 
parte a problemei — a utilizării boilor de 
muncă în activități forestiere, la extra
gerea lemnului din locuri mai greu acce
sibile și ’executarea altor activități cu ca
racter industrial sau agricol, astfel că pe 
o perioadă de cel puțin 2/3 dintr-un an, 
să-i fie asigurat crescătorului-cărăuș și 
locul de muncă cu animalele, și atelajele 
proprii. Pieile și producerea îngrășămin- 
tului natural ar rămîne ultimele aspecte 
privind avantajele ce ar putea decurge 
din sporirea efectivelor de boi de muncă 
în zona de munte. .

Vorbim deci despre o formă de „autono
mie gestionară la capitolul energie" in 
zona de munte puțind lesne observa că 
în nici o verigă a acestui lanț exis
tențial nu intervine cuvîntul PETRO L...

RADU REY ■

de patru ani numai la o vizită fugară și 
formală a bolnavilor, făcută de două ori 
pe săptămînă. Nepriceperea în materie de 
recuperare se poate aprecia și după ob
servațiile pe care le notează la rubrica 
de evoluție a fiecărui caz, ele neavind, 
de cele mal multe ori, nici o legătură cu 
schimbarea în timp a tabloului clinic în 
relație eu tratamentul aplicat.

Ocupația de bază a șefului secției re
cuperare este reprezentată doar de inter
nări și externări. Termenul folosit de re
vista „Flacăra" că dr. ^Tudor „scoate la 
mezat paturile", corespunde realității. Ex
ternarea bolnavilor este și ea pentru 
dr. Ioan Tudor un prilej de- șantaj. El 
invocă niște pretinse legi ale Ministeru
lui Sănătății, deci legi ale țării, care ar 
prevedea externarea pacientilor după un 
scurt interval. Asemenea legi nu există. 
Nici un for oficial nu limitează durata 
spitalizării pentru bolnavii care au nevoie 
de recuperare, oficialitatea cunoscind că 
recuperarea este un proces lung. Dar 
dr. Tudor a inventat mijlocul de a-i 
hărțui pe bolnavi, aruneînd vina pe niște 
restricții imaginare, făcînd pacienții să 
comenteze defavorabil legile statului care 
le apar astfel nemiloase și inumane și 
aceasta numai pentru a-i obliga să-și 
cumpere prelungirea internării. Practica 
aici menționată este greu de dovedit din 
două motive — atît timp cît dr. Tudor 
va fi șeful secției nici un bolnav sau 
rudă a acestuia nu va avea curajul să 
declare că a dat bani deoarece revin, de 
cele mai multe ori, în secția de recupe- 

T rare — în al doilea rînd, mulți dintre ei 
se gîndesc că prin demascare l-ar putea 
priva de libertate. Pe timorarea și cumse- 
cădenia oamenilor mizează și dr. Tudor, 
iar „întreprinderea" lui prosperă fără 
perdea.

...Ceea ce nu putem înțelege este că 
după apariția articolelor, atît de bine do
cumentate, din revista „Flacăra", nu s-a 
întreprins nici o cercetare serioasă, nici 
o analiză temeinică și bineînțeles nu s-au 
adoptat nici măsuri corespunzătoare.

Pentru toate acestea așteptăm din 
partea dumneavoastră o intervenție cu 
adevărat principială în scopul curmării 
abuzurilor de tot felul și a incompetenței 
pe post de conducere pentru ca. în sfirșit, 
singurul serviciu de recuperare neuromo
torie din București să devină profesio
nalizat și moral.

N.R. Ținem scrisoarea la dispoziția celor 
interesați, rugind totodată conducerea 
Spitalului clinic „Dr. Gheorghe Marinescu" 
să ia act de conținutul ei și să procedeze 
în conformitate cu Legea presei.

0 ctitorie si omul ce-a creat-o:

Victor Gomoiu

Ceea ce se chema prin anii 1926—1929 
— și mai înainte — Calea Vergului era 
„fostul drum între vii", drum îngust, pe 
care nu aveau loc de trecut două căruțe, 
mărginit pe dreapta și pe stingă de cite 
un șir de lemn cîinesc, ale cărui rădăcini 
formau adevărate maluri, conturînd un 
fel de albie ; cînd era timp' uscat și ba
tea vîntul, se forma o coloană de praf 
care se întindea pe kilometri, iar după 
ploaie devenea un „fluviu" cu noroi în 
care nu se angajau nici căruțașii. Orașul 
însuși se oprea la Șoseaua Mihai Bravu 
care era un simplu drum de țară, nepa
vat și nici pietruit, mărginit de șanțuri 
cu apă verzuie, stătută, pe care creștea 
lintiță, iar marginile erau marcate prin- 
tr-un șir de ardeiul broaștei. Peste a- 
cestea nu se putea trece decît cu ajuto
rul unei seînduri, aruncată în formă de 
pod. Pe locul zis „Bariera Vergului" era 
o enormă adîncitură. în formă de pîlnie, 
în care se adunau apele de ploaie și fă
ceau imposibilă trecerea din Calea Călă
rașilor mai departe...

N-am apelat la această întoarcere în 
timp în scopul realizării unui reportaj 
despre Calea Vergului de altădată, chiar 
dacă ideea, trebuie să o recunoaștem, este 
tentantă. De acei ani și de aceste locuri 
este legată — ca de atîtea altele, dealt
fel — o marcantă personalitate medicală 
a timpului : dr. Victor Gomoiu. I se în
credințase in acel an, 1926, împuternici
rea de a administra operele de binefa
cere. Deși fondul preluat era relativ mic, 
prin împrumuturi și eforturi financiare 
personale, el a realizat. în ciuda tuturor 
suspiciunilor, în această zonă, „pe un te
ren în afara orașului, într-un cîmp cu 
gunoaie", în doar 3 ani, un adevărat com
plex de asistentă medico-socială în Ba
riera Vergului — actualul Spital clinic de 
copii „23 August" din Bd. Muncii. în
trebat fiind, pe cînd începuse construcția, 
realizată după schițele sale, „dar, docto
re, te-ai gîndit d-ta bine cînd ai plasat 
dispensarul in mizeria aceea de acolo ?“, 
nu s-a sfiit a le răspunde fără menaja
mente : „Interesul meu personal era să 
fi așezat dispensarul aici, la șosefa, căci 
aș fi avut prilejul să mă plimb fără 
să-mi murdăresc încălțămintea, pe cînd 
acolo este noroi care trece peste cizmă 
și exală numai miros de bălegar și apă 
stătută. Dar cu cît constat mai mult - mi
zeria acelui cartier — cel mai oropsit al 
Bucureștiului (n.n. — denumit Sectorul 
negru) — cu atît sînt mai mulțumit de 
opera pe care am inițiat-o acolo și de 
faptul că am așezat-o tocmai acolo. Căci 
civilizația centrului se face singură, dar 
aceea a periferiei trebuie făcută de alții. 
Niciodată epidemiile nu se răspîndesc de 
la centru la periferie".

Omul realizărilor — cum îl definește 
arhitectul Simotta. căruia i-a fost încre
dințată construcția — ă reușit să adune 
în jurul său un grup de entuziaști eu 
care să dea viață îndrăznețului plan de 
a ridica în acest cartier pricăjit al Capi
talei, lipsit cu totul de asistență medica
lă, un complex medico-social pe cît de 
original, pe atît de util și de adecvat 
condițiilor de fapt.

Activitatea sa științifică desfășurată pe 
plan european i-a adus nu numai nume
roase cinstiri, dar și multiple legături cu 
personalități străine din aproape 50 de 
țări ale lumii.

S-ar putea vorbi — cum dealtfel au 
și făcut-o alții — într-un roman despre 
savantul Victor Gomoiu. Să ne întoarcem 
la OMUL Victor Gomoiu, aflat într-o 
simbioză perfectă cu savantul. Cezar Pe
trescu sintetiza în modul cel mai expre
siv poate. într-un articol omagial, perso
nalitatea doctorului Victor Gomoiu, vor
bind despre „temperamentul focos" al a- 
cestuia, despre figura tăioasă și aspră, 
gata să se năpustească asupra răufăcăto
rilor,... trecînd prin viață întreg, verti
cal, fără să-și fi încovoiat șira spinării. 
El. laureatul atîtor concursuri și premii 
— nota mai departe Cezar Petrescu — a 
fost în permanent război cu tirania aro
gantă a procopsiților și cu poltroneria 
molcută a celor care se agățau pe pulpa
nele mai-mărilor ca să parvină. Nu era 
un om comod, firește ! Dincolo de ascu
țitele însușiri profesionale, de reputația 
sa de chirurg, de lucrările de specialitate 
și de activitatea sa spitalicească, și-a ja
lonat pretutindeni trecerea cu faptă du
rabilă de gospodar.

Și. am zice noi, întoreîndu-ne la rostul 
acestor rînduri, că printre . aceste fapte 
durabile se numără și spitalul din Ba
riera Vergului, pentru realizarea căruia 
și-a sacrificat tot ce-i aparținea : timpul, 
munca și banii săi. legîndu-și de această 
înfăptuire întreaga viață. De aceea cre
dem că s-ar cuveni, întru cinstirea lui, 
ca actualul spital clinic de copii din Bd. 
Muncii să-i poarte numele. în acest an 
s-au împlinit 50 de ani de la înființarea 
Societății române de istoria medicinei, cu 
care ocazie, în semn de prețuire, a fost 
scoasă o medalie ce-i poartă chipul; la 
Craiova există deja Casa memorială Vic
tor Gomoiu. iar la Vînju Mare un bule
vard îi poartă numele. Sînt dovezi ale 
cinstirii lui de necontestat, fapt care ne 
dă dreptul să susținem ideea numirii spi
talului al carpi fondator a fost Victor 
Gomoiu.

GEORGETA BLĂNARU ■
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Reporteri in circuit. Pe Dunăre, de la Baziaș la Sulina

Tulcea — mare vatră metalurgică
Privită de la ultimul etaj al hotelului 

„Delta", Dunărea dă în fiecare ceas al 
zilei un spectacol care atrage pe larga fa
leză de la Tulcea o lume multicoloră. în 
veșnică, preumblare, venită de la depăr
tări și rosturi atit de diferite, unită aici 
prin aceeași chemare, ca în lentila unui 
ochean care ne face pe toți îneîntători 
și festivi. Tulcea, pragul de trecere spre 
tărîmul mirific al deltei, realitatea cărților 
cu poze răsfoite in copilărie, țara pelica
nilor, a lebedelor plutind printre nuferi 
a gîștelor sălbatice, a pescarilor cu barbă 
și pipă trăgînd năvoadele grele de pește, 
pentru unii un întirziat premiu școlar, care 
au învățat repede la geografie că de la Tul
cea Dunărea se împarte în cele trei brațe 
ale sale — ce se varsă în mare, Chilia, 
Sulina și Sfintul Gheorghe, 5640 km2 de 
vis, cu o floră și o faună ce trebuie pro
tejate, frămîntă somnul a peste 80 000 de 
turiști ce se. abat anual pe evantaiul răs
firat al grindului și pădurii Letea, la Crj- 
șan și Mătiță, Puiu șau Roșu-Roșuleț, zone 
de b inestimabilă, sursă de valori econo
mice și de bucurie a sufletului. Dar către 
frumusețile și curiozitățile celui -mai tînăr 
pămînt al continentului, principala poartă 
rămine orașul Tulcea. De pe culmea înso
rită a Monumentului Independenței ce 
străjuiește zările, Dunărea se desfășoară 
cu tot pitorescul săli, orașul răsfirat pe 
șapte coline și. aproape de aceeași vîrstă 
cu. memorabila Romă, străzi cu iz orien
tal armonizate cu arhitectura modernă, în
drăzneață, a noilor edificii, un oraș in 
amplă și continuă dezvoltare, port mari- 
timo-fluvial, centru al industrializării peș
telui, profilîndu-și pe zare silueta puter
nicului Combinat metalurgic, marele pro
ducător de alumină, orașul constructor do 
nave, important centru turistic, orașul 
puîsind în ritmul inimii întregii țări. Prin
tre mulțimea de turiști se disting localnici 
care au direcții precise, cumpărături pre
cise.^ Magazine moderne (unde e însă 
ceainăria de plăcută atmosferă și nobili 
utilitate din centrul orașului ?), mărfuri, 
pînă și Taifun contra țînțarilor. Strada 
Isaccei a devenit un loc de promenadă, 
vegetația abundentă, cinematograful, casa 
de cultură a sindicatelor și atit de moder
na Casă a tineretului, „Ciuperca", inau
gurată chiar la 2 mai 1978, cheamă tinerii 
teșiți de la lucru. Această „Ciupereă“a cărei 
denumire s-a extins asupra unei întregi 
zone de agrement, este proiectul plin de 
fantezie al arhitectului tulcean Valeriu 
Pop. Frumoasă și utilă construcție. Pro
fesorul Victor Claus, directorul Casei ti
neretului, și instructorul Ionel Tunsu ne 
poartă prin clădirea circulară, prozentîn- 
du-ne activitatea cercurilor de radio, de 
cihefoto, de arte plastice, design și năvo- 
modele. L-am găsit aici pe inginerul 
Traian Ispir de la Șantierul naval Tul
cea executând cu membrii cercului o co
mandă a Muzeului marinei din Constanța 
— 6 machete de nave fluviale. în ultra
moderna sală de spectacole aflăm că la 
ultimul simpozion ținut aici pe tema „Tul
cea în trecut și astăzi" au participat 
-unsprezece profesori. universitari din 
București. Nu stingherim repetiția corului 
de cameră condus de Nicolae tana, care 
a obținut locul I la faza interjudețeană de 
muzică tînără. Nu mică ne-ă fost mirarea 
să descoperim la etajul Casei tineretului 
un hotel pentru tinerii veniți. să viziteze 
municipiul Tulcea. Alături de inspiratul 
edificiu se lucrează la un complex spor
tiv cu trei terenuri de tenis de cîmp, cu 
teren de handbal, de baschet. Am rămas 
îngindurâți privind pe plaja Ciuperca o 

tablă care avertizează că -apa ștrandului 
este poluată. Oare, chiar nu se poate face 
nimic ? In apa cea mare a Dunării, printre 
vapoare de pescuit oceanic, șalupe rapide 
și pinze de uleiuri plutind, pe sub pîcla 
ce se abate adeseori de la Combinatul 
metalurgic ridicat atit de aproape de. cen
trul orașului, nu se prea poate înota. La 
ora aceea insă viața culturală la Tulcea 
mai era împrospătată de expoziția de artă 
plastică de la sala ..Dacia" unde lucrările 
lui Gasser Gunter Forst, Tudor Popescu 
și Vasile Gheorghiu se impuneau atenție, 
prin nota de real, profesionalism al fiecă
ruia dintre ei, buni coloriști și graficieni, 
urmărind Tulcea m devenirea ei. Circula
ția atitor navd pe Dunăre ne-a atras aten
ția că Tulcea a devenit un port interna
țional ce se situează în categoria primelor 
trei porturi maritime fluviale, alături de
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0 MIIUUNATAIWFAPTUIRE
Galați și de Brăila.. Noile obiective. indus
triale ale orașului cu o . pondere însemnată 
în economia țării fac din bătrînul fluviu, 
cărăușul a mii de tone de bauxită, man- 
gan, balast, nisip, piatră, mărfuri. Mutîn- 
du-ne unghiul de observație de la lume 
la ce face lumea, vom afla că încă de la 
începutul lunii iulie la Șantierul naval 
Tulcea constructorii și montorii au dat in 
foiosipță instalația automată de debitat 
tablă din secția construcții corp navă și 
prima porțiune a căii de rulare pe care a 
și fost trasă nava „Filiași". Eliberîndu-sc 
instalația de ridicare-lansare. s-au creat 
astfel premisele andocării și reparării, a 
două nave, concomitent. Numărul lor se 
va dubla. O asemenea vocație portuară a 
impus construirea celui mai important port, 
cel mineralier, cu un cheu maritim de 240 
metri, un alt cheu, lung de .100 de metri, 
fiind destinat navelor fluviale. Portul co
mercial, portul pescăresc, portul de călă
tori și cel al centralei „Delta Dunării" dau 
imaginea organizată a unui du-te-vino 
de nave sub diferite pavilioane cărora 
ochiul călătorului le surprinde doar pito
rescul.

L-am vizitat pe tovarășul Gheorghe Co-, 
jocaru, comandantul portului Tulcea, exact 
cînd un vas austriac plin cu excursioniști, 
a acostat fără aprobare la ponton. Discu
ție cu secunzii vasului, tineri și frumoși, 
ca de operetă, timp în care pe puntea șu-; 
perioară se soreau într-o dulce ignorare 
a legilor fluviale excursioniști, excursio- 
niste în așteptarea promisiunilor deltei. 
„Principala sarcină a noastră, ne spune to
varășul comandant, este derularea mărfu
rilor de import-export necesare Combina
tului metalurgic. Activitatea fluvială se 
referă la toată gama mărfurilor posibile, 
de la produsele agroalimențare la cele in
dustriale. Acestea se ridică la un milion 
două sute de mii lone pe un pentru Tui- 

cea și 4a trei milioane tone pe an pentru 
portul Mahmudia care asigură calcarul 
pentru Combinatul siderurgic Galați. Ma
caralele tip Cangur ridicînd cîte 16 tone 
o dată lucrează zi și noapte. Sarcina me
die a activității portuare, ne referim 
la trafic, este de 12 mii tone pe zi. Noi 
ne-am realizat planul pe primele șase luni 
cu o depășire de 200 mii de tone. Avînd 
în dotare și flota turistică, trebuie să vă 
spunem că într-o singură oră pleacă si 
via 720 de călători. „Și vreți să ne spu
neți, tovarășe comandant, că totul merge 
ca. pe apă ?“ „Dumneavoastră vă referiti, 
la vasele care așteaptă să fie descărcate ? 
Ca urmare a dezvoltării județului, a in
dustrializării rapide și extensive, portul 
apare neîncăpător. In Tulcea există o 
singură dană maritimă unde poate fi ope
rat un. singur vapor. Chiar acum avem 

șase nave cu .minereu de bauxită adusă 
din Grecia și care așteaptă de șapte zile 
să fie descărcate. Aceasta se explică însă 
și datorită insuficienței' mijloacelor.de 
transport auto la Combinatul metalurgic. 
Firește, se plătesc contrastalii Sînt factori 
externi care nu depind de noi și care fac 
ca apariția navelor. să nu aibă o ritmi
citate controlabilă. O parte, din. pierderi 
le suportă firma Mineral Import-Export, 
o parte ceilalți parteneri, mai pierdem șl 
noi. Iar staționarea unei nave .se calculea
ză în valută. Dar dacă ne gîndim doar la 
cîteva decenii în urmă, mișcarea, navelor 
de astăzi din portul Tulcea exprimă cum 
nu se poate mai grăitor saltul economic al 
județului nostru, implicat cu toată energia 
sa în treburile țării".

Cea mai tînă?ă vatră a metalurgiei ro
mânești, Tulcea, a adus schimbări spec
taculoase în viața multor oameni care se 
mulțumeau, pînă mai ieri cu pescuitul, cu 
agricultura ori cu meserii care îi țineau în 
anonimatul existenței. La Combinatul me
talurgic lucrează acum cîteva mii de oa
meni în trei schimburi. Mii de oa
meni cu o nouă vocație — aceea de me- 
talurgiști, de mgri producători de alumi
nă. Pe Dealul Taberei, deasupra, Dunării, 
se înalță o impresionantă cetate', care d<J- , 
monstrează clar că socialismul a trezit Ia 
viață și aici, meleaguri cu activități tra
diționale, specifice Tulcei. Directorul com
binatului, tovarășul Cristian Boiangiu, ne 
informează că dintre cele. trei uzine — de 
alumină, de ’feroaliaje și de produse mag- 
neziene — primele două sînt puse în func
țiune. Uzina de alumină lucrează, la întreaga 
ei capacitate. Producția s-a dublat la 400 mii 
de tone alumină pe an, capacitatea uzi
nei fiind proiectată pe spațiile existente, 
..Chiar ieri, ne spunea tovarășul Cristian 
Boiangiu, am. realizat cea mai mare pro
ducție — 1 100 tone alumină pe zi ! Ceea

ce înseamnă sute de mii tone alum 
an. Noi sintem pentru economia țl 
sarea în bucate, asigurînd alumina 
Slatina, producătoarea de aluminiu 
roaliajele pentru înnobilarea oțelul 
unde s-ar produce el. Feroaliajele i 
nă o premieră pe țară, dat fiind că 
s-a dat in funcțiune primul cuptor 
cea. Și cînd vă gîndiți că ele se 
tau pînă atunci, din Suedia, din 
Franța și R.F.G. In curînd vom 
la o capacitate de 280 mii tone pe 
remarcat este faptul că totul s-a 5 
prin tehnologie, proprie. Grupul șc 
combinatului pregătește peste șai 
sută din forța de muncă necesară 
Intr-o zonă neindustrializată pînă 
nu e ușor să-i aduci pe agricultor și 
la o nouă condiție. Uzina de produs 
neziene va avea ca profil fabricare 
refractare de calitate superioară c; 
tualmente se aduc din Austria, Italie 
nia și Anglia.. Astfel ia naștere că 
necesară pentru construcția cupt 
Siemens-Martin, a cuptoarelor elec 
convertizoarelor, a. melanjoarelor ci 
zistență foarte mare, așteptate la 
Hunedoara, Reșița, Tîrgoviște, toti 
tru oțelul patriei". „Combinatul m 
gic este un mare consumator de e 
Ce . ați făcut in sensul reducerii 
sensul economiei la întregul nivel 
ducției ?“ „într-adevăr, folosim cii 
tone păcură pe zi, energia electrică . 
— cam cit toată Dobrogea într-o ; 
preocupări majore ale oamenilor 
pentru reducerea acestui consum, 
ții sînț. La Feroaliaje se studiază f< 
integrală a resurselor "materiale sec 
— praful de la epurarea gaze 
zgura. La fabricarea ferosiliciulu 
ful rezultat din gazele. arse, i 
în instalațiile de. epurare se 
sește pentru ingrășămintele chimi 
avem mcâ puse la punct, soluții] 
transport, acesta fiind un praf foa; 
Praful și zgura rezultate di; 'nț 
feroaliajelor cu mangan se 
fabricarea , fontei. Se fac cercetări 
brichețarea lui. Șeful instalației de 
cere, a siliciului metalic, inginerul 
ghe Untea, a realizat o ingenioasă i 
ție pentru recuperarea căldurii din 
arse. Astfel nu mai folosim energ 
mică pentru grupurile sociale. Tot 
avem apă caldă fără să ne coste. î 
tul e bun. Metoda trebuie extinsă 
mizarea funcționării CET-ului duce 
nomisirea a 20 milioane kilowați ort 
fără consum suplimentar de comb 
De calitatea muncii oamenilor depii 
litatea aluminei, a feroaliajelor. F< 
muncă trebuie recuperată. In aces 
de un an de zile, noi avem, în af 
duminici, o zi liberă pe lună. Dar 
bui să avem și niște case de odil 
combinatului, să avem unde să-i 
tem pe oameni pentru două zile. L 
cația biroului județean de pastid 
repartizat o cabană pentru aceste 
bere, dar care de la construcția ei 
folosită. S-au făcut formele de tran 
la centrala „Delta Dunării" dar 
a aprobat transferul. Și uite așa... . 
face treabă, nu glumă, dar cu polur 
.stăm prea bine. Dacă la alumină pr 
epurării gazelor este rezolvată prii 
trofiltrare, la feroaliaje sacii filtra 
import, și care costă foarte scump 
deteriorat. Avem nevoie de zece n 
saci noi. Ar trebui făcută o fabrică c 
gen pentru toată țara". Mergem la uî 
feroaliaje. Sintem în față cupîojulu 
la schimbul B, cînd topitdrul șei 
Marian dirijează șarja 9 067, o șarjă 
descântă de șilicomangan, ridicată 
ciul rulant, și turnată ca însuși s 
luminînd chipurile, sufletul celor c 
nobilează oțelul. In aceste momente 
faleza multicoloră sute de brațe fa 
ne celor care neștiind numărul șa 
mai sus, se îndreaptă, pe un vas al 
gătit ca pentru o nuntă, spre pacea 
nunile deltei.
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Șoferi pe marile șantiere:

Muncă, bărbăție, fapte de comuniști

Primul om al Grupului de șantiere 
ret-Buzău, inginerul Liviu Guțiu. a stu- 
at construcțiile.- hidrotehnice la Timi- 
ara, terminînd printre primii, și a fost 
partizat in proiectare la București, unde 
a stat nici măcar o zi. Așa gin dea prin 
57 proaspătul, pe atunci, inginer Guțiu : 
lum poate să lucreze în proiectare 
leva care nu știe cu adevărat ceri acela 
i. șantier și cum crește un baraj 1“ 
mțea că.are nevoie ele cel puțin un an 

.' Bicaz. De atunci au trecut 22 de ani, 
drept că a mai schimbat locul, trecîhd 
aval.de Bicaz la toate ctitoriile luminii 

: pe Bistrița. a.poi pe Buzău și pe Prut 
Stînca. dar fără a trăda măcar pentru 
zi șantierul. Vorbește cu" patos despre 
ate cite a văzut și a trăit în acești ani, 
ini, despre izbînzile omului în lupta cu 
tura ; Bicazul, tunelul Tașca-Bicaz lung 
> zece kilometri, barajul din beton con- 
aforță de la Poiana Uzului — cel mai 
are din țară și în primele opt din lume, 
riul - < cel- mai mare baraj din tară 
>uă milioane metri cubi- de umplutură, 
acum lucrările de pe Șiret.
Vorbind de Șiret, mai exact de primele 
ei amenajări hidroenergetice de pe Si- 
t și anume : Galbeni. Răcăciunt și Be- 
ști. care la un loc vor da in jur de 
0MW. deci ceva mai mult decît Bicazul, 
lăm că pentru cele trei lucrări sînt nece- 
re 29 de milioane metri cubi de ter^sa- 
ente — o cifră salt mai exact o eantita- 

cu totul si cu totul impresionantă.. Se 
țelege. na șnunea directorul Guțiu. că 

cazul barajelor din arocamente centrul 
: greutate M întregii a>-tMtMi sînt șofe- 
- Și ei șoferi, asemeni s'antierlștilor de 
te meserii, sînt trocuți prin, școala 
pră a șaht icrelor. Majoritatea sînt oa- 
eni vechi., legați trup și suflet 

de șantiere, își duc viața in rulote 
sau în barăci. Sigur, mai sint și 
printre șoferii de pe șantiere vreo 
cîțiva care seamănă cu cei de pe șosele 
și atunci se spune că șoferul e tot șofer. 
Numai că în șantier ei sînt priviți altfel, 
sînt niște oameni fără de care nu se poate. 
Inginerul Guțiu își amintește de un șofer 
moldovean hitru care zicea- că la sfîrșit, 
atunci cînd se taie panglica, ei, șoferii, sînt 
cam uitați. în acele clipe sînt mai aproa
pe minerii, brigadierii, betoniștii, adică 
cei care au efectuat ultimele lucrări sau 
ultimele retușuri. Or, acești șoferi sint, 
cum foarte bine se simte pe șantier, niște 
oameni de excepție, o viață de șofer fiind 
foarte adesea o viață de erou. Numai din 
obișnuință și din oarecare comoditate 
atunci cînd e vorba de ei spunem doar 
șoferi. Ei sint aceia care ajută barajul să 
urce pe verticală .și cel de la Siriu are 
aproape 20 de metri, depun strat eu strat 
pietrișul sau. argila cu răbdare de con
structori, cum se și cred și dealtfel - și 
chiar sint. Multora li s-ar putea spune, 
pentru că merită, șoferi de elită sau șo
feri de excepție. Pe cei mai multi, ingi
nerul Guțiu îi știe după nume și după 
fapte. Șoferul Cărămidă (la trei mii de 
oameni e greu de reținut și numele mic) 
a fost și la Bicaz, a eoborît și el pe Bis
trița la vale, iar acum e la Siriu și rar 
întâlnești unul ca el. La feț de celebru 
printre șantieriști este, și Burac. Un șo
fer excepțional este și mai tînărul Bidi- 
ga, fost la Poiana Uzului, Bucecea și 
acum pe Șiret. Dună ce au participat la 
ridicarea câtorva hidrocentrale pe Bistri
ța, Podoleanu. și Gîrbea lucredză acum la 
canalizarea și stația de epurare a muni
cipiului Bacău, tot o lucrare la Grupului 
de șantiere Siret-Buzău al T.C.H. Cei doi

dau dovada unei discipline deosebite, di- 
rijînd întreg procesul tehnologic. Prin se
riozitatea lor obligă exeavatoriștii să in
tre în ritm, transportă îngrijit betonul de- 
terminindu-i și pe ceilalți să" procedeze 

, la fel. Tot așa printre traileriști sînt cei 
trei frați Stroie, unul mai bun decît ce
lălalt.

Primul obiectiv hidroenergetic din salba 
de lumini a Șiretului este situat în ime
diata apropiere a satului Galbeni. Cîteva 
barăci, o centrală termică la care încă se 
lucie iză, dar care se spune că va fi gata 
in doua săptămîni. O aglomerare de ma
șini și utilaje într-un permanent du-te-vi
no, <i permanentă forfotă cu zgomotele de 
rigoare și strigătele șantieriștilor ce do
mină zgomotul aproape surd ăl Șiretului 
molcom, și plictisit, așa cum e Șiretul in 
absența viiturilor. Stavilă in calea viitu
rilor vor fi. cele zece milioane metri cubi 
de terasamente ce vor zăgăzui furia ape
lor. creînd o acumulare de peste 40 mi
lioane metri cubi de apă ce va permite 
irigarea unor. mari suprafețe agricole, ha- 

■ vigațla pe.rîul Șiret, iar o bună parte va. 
da energie electrica. lori Birjoveanu. in- 
ginerul-șef al șantierului Galbeni, ne pre
zintă colonia și stadiul actual al lucrări
lor începute din primăvară. Se muncește 

- din. plin la umplerea digului dinspre sa
tul Galbeni. a digului-de pe malul drept 
și; â canalului de aducțiune. La această 
oră cea mai mare parte a planului este 
in mina șoferilojuși ei își fac datoria , cu 
prisosință. Lucrează în două schimburi a 
cite zece ore și -deocamdată ei duc greul 
pentru că lucrările' de specialitate vor fi 
atacate abia anul viitor; l •

Am străbătut șantierul în ultimele zile 
ale lunii octombrie, deci in toamnă, un 
anotimp nu tocmai plăcut pentru șoferi. 
Gîfîind sub povara celor 13 tone o auto
basculantă ROMAN-diesel își face loc pe 
lîrigă noi. Uit munte de om lăsat adine 
in spătar, cu o mînă pe volan șl cu ochii 
roată peste tot, catadicsește să ne arunce 
un salut. Aflu că e chiar Gheorghe Bi- 
diga, un tînăr de treizeci de ani, din care 
zece pe șantier, ani începuți la Poiana 
Uzului de unde și este de loc. După ce 
descarcă încercăm să legăm o vorbă cu 
dumnealui. E foarte cumpătat; Nu-i place 
vorba multă. Este un om al faptelor. Pe 
șantier, pe mașină e greu și nu rezistă 
decît cine are drag de ea și se obișnuiește 
eu viața de șantier. Dar celui care și-a 
ales-,o de mic și n-a avut alta, viața asta 
îi este cea mai dragă. Ne mărturisește că 

z nu și-ar schimba nici meseria și nici 
viața cu nimic altceva. Are un aparta
ment cu două camere în Bacău? în car
tierul Aviatori, familie, un băiat, Marius,, 
de șase ani și cam tot ce-i trebuie unui 
om. Aici, pe șantier, nu-și pierde vremea. 
A reușit o performanță unică în șantiere
le pe unde a umblat, terminîndu-și pla
nul pe anul acesta încă de la începutul 
lunii august. Acum muncește pentru anul 
viitor. Ajutorul său, Simion Docan, îi calcă 
pe urme, doar îi este consătean. Dacă Bi- 
diga transportă 10 000 tone pe lună, aju
torul și consăteanul său reușește 8 000-9 000, 
cam de două ori cit au plan. Mașina, pe 
care au botezat-o și o alintă cu numele de 
Doina, are pretențiile. ei. Dacă-i dai ce-i 
trebuie răspunde ia toate comenzile și 
poți să-i ceri orice. Asta-i mașina și omul 
e la fel.

Mecanicul auto Dimofte Tasache ne-a 
întărit convingerea că secretele lui Bi- 
diga și Docan se leagă de întreținerea și 
păstrarea mașinii, de aproape o jumătate 
de milion valoare, în bune condiții. Bi- 
diga merge la atelierul mex-anic doar pen
tru mici remedieri cel mult o dată pe 
lună. Cu o zi înainte fusese pentru pom
pa de basculare. Pentru eliminarea tim
pilor morți a fost înlocuită, urmînd a fi 
reparată după aceea. Dealtfel în modestul 
atelier mecanic se fac minuni. Strungarul 

Constantin Știrbii a executat fără freză 
chiar segmenți de compresor și axuri încă 
din martie și merg foarte bine și acum.

Un șofer vechi de nu i se mai cunoaște 
nici data pe carnet este Vasile Mazăre, 
care găsește de cuviință că din experi
ența lui poate să dea și mai tinerilor abia 
îeșiți din școala de trei luni de la Rîm- 
nicu Vilcea, școală ce pregătește șoferi 
pentru șantierele T.C.H. Are diurn ca a- 
jutor un băiat' bun,' pe Ion Ardeleănu, un 
puști conștiincios în care are' încredere 
să-i dea mașina pe mînă. Alții au prac- 
ticanți chiar mai buni decît Ardeleanu, 
căruia nu-i mai trebuie mult și iese șofer 
bun din elî Mai rămîne să' se deprindă 
cu greul. Pe dig nu-i ca pe asfalt. Sînt 
probleme mari cînd plouă și toamna 
plouă des de nu te poți lipi de excava
tor. Iarna sînt probleme cu pornirea și cu 
viscolul, dar oamenii, adică șoferii aceștia 
de excepție nu se dau bătuți. De ce să 
fie ei mai prejos decît un dulgher sau un 
betonist. Eroii noștri de astăzi și aceia 
care duc greul acum pe șantierul Hidro
centralei Galbeni se numesc șoferi. Am 
fi nedrepți dacă ri-am aminti că tot' pe 
acest șantier muncesc brigadierii Dumitru 
Pușcașul și Gheorghe Asimionesei distinși 
nu de mult la Stînca pe Prut cu Ordipul 
Muncii clasa I, sau maistrul Gheorghe 
Preutu, un șef de lot, mai bun decît zece 
ingineri,; după expresia directorului Gu
țiu. Aceștia, cu modestie, au recunoscut 
că în faza în care se. află lucrările Ia'Gal
beni este timpul șoferilor și ei muncesc 
bine, uneori chiar eroic. Sint. cazuri cînd 
viața de șofer se apropie foarte mult de 
viața de erou sau chiar se confundă 
cu ea.

ION PREDOȘANU E

Maria Toma — șofer pe autocisternă, 
singura femeie printre cei 117 șoferi de la 
Galbeni, deși nu a făcut cine știe ce 
isprăvi în meserie, merită laudele noastre 
și numai pentru curajul de a se încumeta 
să practice această meserie bărbătească

Gheorghe Bidiga la volanul autobascu
lantei „Doina"

Botoșani —
irmare din pag. 1)
2 100 în 1980. în aceeași perioadă, de la 

2. numărul grădinițelor urcă la 438, in- 
mind 27 279 locuri. La rîndul lui. cămi- 
il nou atrage după sine și un context 
milial pe măsură și, din acest punct de 
dere, este semnificativă și dinamica des- 
cerii de bunuri de folosință îndelungată : 
tr-un deceniu, ritmul pătrunderii tele- 
zoarelor în ambianța noilor aparțamen- 

a crescut cu 332,3 la sută, al mobilei 
■ 421,5 la sută, al mașinilor de spălat cu 
7,3 la sută, al frigiderelor cu 623 la sută, 
i alte, cuvinte.. însăși viața de fiecare zi 
oamenilor se vede invadată cu folos de 
perele, unei modernități tonice, reașezin- 
i-se în rosturi mai înalte, cu tot corte- 
ul ei de cucejiri acumulate, în trecut, cu 
telepciunea, demnitatea și bunul gust 
overbial ale moldovenilor. Și iată cum, 
t recapitulînd geografia nouă a Botoșa- 
lor. stradă cu stradă, edificiu cu edifi- 
i, viață cu viață, ajungi treptat la ințe- 
gerea că ai descins în epicentrul unei 
nanităti care s-a răsucit energic în is- 
rie. avînd acum acces deplin la renun

un oraș nou
țările și împlinirile care decurg din gestu
rile curajoase.

Coloanele constructorilor curg peste oraș 
asemeni unui val. în urma lor miroase a 
cărămidă proaspăt arsă, a tencuială proas
pătă, a var acuma stins, mișcarea lor des
chide breșe largi în mult îmbătrînita Cale 
Națională, parcă negîndu-i semnificația 
numelui. O breșă, la un capăt, i-a așezat 
recent în față structura insolită a zidu- 
lilor unui cinematograf. O altă breșă, în- 
tr-o coastă, ridică azi privirea trecătorilor 
Dină la înălțimea celor'trei etaje ale ma
relui magazin universal care poartă. chiar' 
numele orașului renăscut. Prin altă bre
șă. pe sub cupolele de v< gelătie «luium- 
nală ale unui scuar cochet, ajungi în pia
ța sediului politic și administrativ al Bo
toșanilor. o pildă pentru ceea ce înseamnă 
arhitectură inspirată. Apoi 'convoaiele de 
blocuri. îngemănîndu-se în ■ străzi, și car
tiere. cu nume de profundă rezonanță in 
istoria acestui colț de țară. Desigur, Calea 
Națională, și pentru cei din Botoșani, se 
potrivește azi în altă matcă, mai fertilă, 
în timp ce amintirea celei ce a fost se 

învelește într-o caldă duioșie, moldove
nească pînă în măduva oaselor.

O primă consecință a mutațiilor din 
viata Botoșanilor : botoșănenii se reîntorc 
acasă. Ani lungi, deși natalitatea înregis
tra progrese, oamenii locului se risipeau 
spre alte zări și populația orașului stagna. 
Acum, industriile care au înflorit aici îi 
recheamă. Electrocontact. Integrata și tn- 
treprinderea mecanică pentru agricultură 
și industria alimentară sînt trei dintre 
unitățile industriale din Botoșani care au 
contribuit decisiv la ridicarea valorii pro
ducției globale a județului de la 474 în 
I960 la 6 889,2 milioane lei în 1979. Numai 
prima dintre întreprinderile citate dispu
ne de o capacitate: de producție egală cu 
capacitatea din I960 a întregului județ 
Botoșani. în sfîrșit în halele celei de-a 
treia am constatat pe 1 viu cum se închea
gă și se consolidează dinastiile muncito
rești pe un meleag îndelung văduvit de 
binefacerile industriei. De pildă, strunga
rul Petre Mihalache, .șeful atelierului de 
prelucrări meeanied și secretar al comu
niștilor din întreprindere. ă fost urmat, ân- 
meserie de fratele său Mihai Maistrul 
Neculai Vladovici i-a tras după el pe eei 
doi fii ai săi. Alexandru și Neculai. Pe 
urmele lui Nicolae Sănduc și Adolf Hiigel, 
muncitori de înaltă calificare, pășesc acum 

mai tinerii Mihai Măzăreanu, Pintilic Do
garii și Aurel Popoviei; sau foarte tînărul 
Pintilie Tănăsucă. Tînăra industrie din. 
Botoșani își are de acum și campionii ei : 
in meseria aleasă, strungarul Petre Luca 
nu r-a lăsat pînă cînd nu a fost distins 
cu brățara de aur. în cadrul unui concurs 
republican. Revelator este și drumul par
curs de Ioan Mihalache. fost muncitor 
necalificat în atelierele din care se stră
duia -să se' înjghebeze această mare uzină, 
în urmă cu două decenii, trecut apoi prin 
flăcările; iuți ale studiilor superioare și 
reîntors aici, ca să devină directorul în
treprinderii mecanice pentru agricultură 
si industria alimentară, unitate pivot de 
ramură.;

Da. cei din Botoșani revin acasă și dacă 
unii dintre ei. cil precădere tinerii și fe
tele. măi bat și ari, la ceas de seară, to
cita Cafe Națională, în lungul caldarimu- 
lui- care a.mai rămas, din ea.. întrezărim 
crescînd chiar din foiala lor pestriță sta
tura viguroasă ,a 'famihilor muncitorești de 
mîine. statornicia lor și sporul lor în mun
că. A fer e dimineața . Botoșanilor, chiar 
dacă; cei care revin acasă descind din tre
nuri într-o gară nemairimînd cu viața 
marelui oraș, asemeni unui nasture cusut 
pe întuneric.
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Sînt elev în ultimul an al Șco
lii profesionale C.F.R. nr. 11 
București și urmează ca în viito
rii 5 ani să lucrez . la I.M.M.R. 
„Grivița roșie" București, con
form contractului de muncă nr. 
4432/1976. Problema mea este ur
mătoarea : Doresc să urmez 
cursurile Școlii de șoferi amatori 
din București, îndeplinind toate 
condițiile în acest sens. Respecti
va școală îmi răspunde că trebuie 
să le fac la Pitești — localitate 
cu care eu nu mai am nici o le
gătură cel puțin cinci-șase ani 
de acum înainte. Sper că prin 
publicarea acestor rînduri foru
rile în drept mă vor lămuri care 
e modalitatea de a urma cursu
rile acestei școli în Capitală. 
(Gheorghe Vlădetcu, comuna 
Leordeni, județul Argeș)

Vreau să vă spun cîteva cu
vinte despre starea cu totul ne- 
corespunzătoare a drumului na
țional Brad—Abrud, singura le
gătură dintre cele două orașe. 
Drumul cu pricina figurează în 
ghidurile turistice ca fiind com
plet modernizat. Adevărul este 
că de cinci ani se lucrează la as
faltarea lui (are o lungime de 
40 de kilometri) și nici astăzi 
nu este gata. Cei cinci kilome
tri care au mai rămas ne fac 
viața un coșmar și mașinile 
praf. (Ioan Lazea, Brad)

Pînă Ia data de 24 mai 1979, 
mașina PECO ne aducea buteli
ile de aragaz pînă în satul Mi- 
trofani, la sediul C.A.P. După 
această dată mașina n-a mai ve
nit. Ca să schimbăm buteliile 
trebuie să parcurgem între 16 și 
28 de kilometri, dus-întors. (Gh. 
Mihai, sat Mltrofani, corn. Șu
tești, jud. Vîlcea)

Primim din partea Ministeru
lui Educației și Invățâmîntului: 
„Urmare a scrisorii prin care 
tov. Păun Adriana reclamă ex
matricularea fiului său din școa
la profesională de poligrafie vă 
informăm : Atmosfera creată în 
internat se datorează în mare 
parte lipsei de control a condu
cerii școlii și a profesorilor dlri- 
ginți. Situația a fost analizată 
cu factorii de răspundere din 
școală și s-a dispus demiterea 
din funcția de pedagog a tov. 
Jercan Ion și sancționarea lui 
Dan Gheorghe (al doilea peda
gog). Elevul a fost reînscris în 
anul I al școlii profesionale",

Din anul 1975 am intrat în că
minul de bâtrîni din Mihăilești, 
jud. Ilfov. în această perioadă 
m-am îmbolnăvit de TBC și am 
plecat la sanatoriul Izvorul, co
muna Vînătorii Mici, jud. Ilfov, 
unde am stat de la 12 septem
brie 1976 pînă la 30 martie 1977. 
în această perioadă trebuia să 
primesc pensia personal" După 
plecarea din sanatoriu am făcut 
diferite demersuri pentru a mi 
se trimite pensia pentru perioa
da de sanatoriu. Cu toate aces
tea nici pînă în ziua de azi n-am 
primit banii. (Aurel Tudor, Că
minul de bătrîni, Mihăilești — 
jud. Ilfov)

Cu ocazia unei vizite în Româ
nia, am aflat de dr. Boici și de 
medicamentul său, Boicil. Sufe
rind de mulți ani de reumatism 
și negăsind un medicament e- 
ficace aici, în R.F.G., m-am de
cis să fac tratament cu Boicil 
forte la Timișoara. Boala era 
atît de gravă încît nu mă pu
team pieptăna, bărbieri, nu pu
team să dau mina cu cineva. 
După cinci tratamente făcute de 
dr. Boici, nu mai simt dureri și 
sînt în stare să întrebuințez nor
mal ambele mîini. Cunoscînd 
limba română, am stat de vorbă 
cu ceilalți pacienți. Sînt adine 
impresionat de minunile realiza
te de dr. Boici cu medicamentul' 
său. Cu aceste rjndurî încerc să 
exprim adînca recunoștință pen
tru dr. Boici, pentru condițiile 
de tratament, pentru acest me
dicament care îmi permite să 
lucrez zilnic și să-mi cîștig exis
tența. (Erieh Vorreiter — R.F. 
Germania)

în legătură cu scrisoarea adre
sată redacției de către Popescu 
Petre din comuna Boișoara, jud. 
Vîlcea, primim din partea Mi
nisterului Educației și învăță- 
mîntului următoarele : „Cele 
sesizate de dv. au fost reale. 
Pentru aceasta s-au luat mă
suri corespunzătoare, tov. Po
pescu Florea fiind sancționat 
disciplinar de către Inspectora
tul școlar județean Vîlcqa și 
schimbat din funcția de direc
tor al Școlii generale Găujani".

Se împlinesc 10 ani de cînd 
avem greutăți în privința trans
portului in comun. Zilnic par
curgem 10 kilometri dus-întors 
pînă la stația actuală. în octom
brie 1978 situația părea a se fi 
rezolvat, dar aceasta a durat 
doar trei zile. După ce s-a pre
lungit traseul autobuzului pînă 
la capătul satului nostru, stația 
a dispărut. (Alexandru Mirică, 
sat Dobrușa de Sus, com. Ște- 
fănești, jud. Vîlcea)

împreună cu un grup de oa
meni ai muncii de la întreprin
derea de autocamioane Brașov 
am contractat locuințe proprie
tate personală la bloc, D-5, str. 
Zorilor nr. 7, Brașov, cu termen 
de dare în folosință la 30.XII. 
1979. Toate bune numai că nu 
vedetn cum va fi respectată a- 
eeastă dată deoarece constructo
rul nici n-a început lucrul și 
este vorba de un bloc tip P+10 
etaje. (în numele grupului sem
nează Ștefan Pop, Purcăreni, 
jud. Brașov)

La data de 11 iulie 1979 am 
predat pentru prelucrare, la a- 
telierul „Bijuteria" de la com
plexul Modarom, un inel de aur 
în greutate de 13.80 grame. 
Bonul de primire are numărul 
3 869, poziția 3 818, iar chitanța 
de plată a manoperei, 365 lei, 
numărul 4 333/137062. Termen 
de ridicare : 25 august 1979. 
Nici pînă în ziua de azi n-am 
reușit să intru în posesia res
pectivului obiect și sesizările 
mele la Uniunea județeană a 
cooperativelor meșteșugărești au 
rămas fără răspuns. (Vaier Bol- 
deanu, Brașov)

Consiliul popular aî județului 
Alba ne trimite următorul răs
puns în legătură cu scrisoarea 
Măriei Șuteu din Aiud : „In 
cazul dumneavoastră, avînd 48 
de zile concediu fără plată, uni
tatea v-a redus sporul de ve
chime șl v-a încadrat la bază, 
ca pe o persoană nou încadrată, 
cu toate că în cartea de muncă 
nu apare înregistrată încetarea 
activității și nu există nici o 
decizie în acest sens. Față de 
cele de mai sus, unitatea a pro
cedat greșit, motiv pentru care 
dv. urmează să solicitați drep
turile de personal avute inițial. 
Menționăm că s-a luat legătura 
cu CEC — sucursala Alba Iulia 
— și i s-a comunicat punctul 
nostru de vedere".

„Unul din șantierele de foraj 
ale IPEG se găsește Ia 25 kilo
metri de Lugoj, în zona satu
lui Visag care aparține de com. 
Vlad Delamarina. Pe acest șan
tier lucrează în jur de 40 de 
oameni. în sat se găsesc un 
bufet cu băuturi și țigări și o 
prăvălie sătească, însă nu există 
nici un magazin alimentar. Pen
tru aprovizionare, muncitorii 
trebuie să piardă o zi, deci și 
schimbul, ca să facă uri drum 
pînă la Lugoj". (Gh. Petroșel — 
Lugoj)

Pe strada noastră (strada Vol
taire nr. 4—6) situată în plin 
centrul municipiului Cluj-Napo- 
ca, se află întreprinderea de 
produse zaharoase „Feieacul", 
sursa unor delicioase produse, 
dar și a unui zgomot infernal 
care crește de la trimestru la 
trimestru. Pe lîngă poluarea fo
nică, fabrica mai emană și po- 
luanți rezultați din procesul teh
nologic și din neevacuarea la 
vreme a reziduurilor depozitate 
în curtea întreprinderii. în urma 
sesizărilor noastre. Consiliul 
popular al municipiului ne-a dat 
dreptate, dar situația nu s-a 
schimbat cu nimic. (Semnează 
un grup de 15 locatari)

în luna aprilie 1979 am cumpă
rat o canapea de tip „Firicel" 
produsă de IPL Rădăuți. La 
puțină vreme după folosire, 
„Firicel" n-a mai fost bună de 
nimic, viciile ascunse de fabri
cație făcînd-o inutilizabilă. La 
sesizarea mea întreprinderea a 
trimis un delegat. Acesta mi-a 
dat dreptate, a făcut un proces- 
verbal, canapeaua însă tot nu se 
poate folosi. (Valentin Diaconii, 
Bacău)

în numele locatarilor blocuri
lor nr. 16, 26, 27, 28 din str. Li
bertății vă scriu în speranța că 
ne puteți ajuta. La blocurile 
amintite, două dintre ele — nr. 
27 și 28 — date în folosință de 
exact un an, n-a curs niciodată 
apa caldă. Deși s-au făcut sesi
zări peste sesizări, nimeni n-a 
văzut apă caldă. (Săndor Istvân, 
Tîrgu Secuiesc, jud. Covasna)

Ca în toate marile orașe, cu 
ani în urmă, s-a deschis și la 
Pitești o casă de comenzi pen
tru produse alimentare. Mijloc 
civilizat și util pentru aprovizio
nare, foarte apreciat de gospo
dine. însă „casa" cu pricina a 
dispărut fără urmă, regretele 
noastre neimpresionînd pe ni
meni. (Lucia Ionescu, Pitești)

Cităm din răspunsul trimis de 
Consiliul popular al județului 
Prahova în legătură cu scrisoa
rea adresată de un grup de loca
tari din Sinaia, str. Karl Marx, 
nr. 17, revistei noastre : „S-a 
dat dispoziție unității de gospo
dărie comunală și locativă Si
naia să execute imediat lucrări
le de revizie a învelitoriî din ți
glă, înlocuind acolo, unde este 
cazul, țiglele care prezintă de
fecțiuni, procedînd și la cimen
tarea rosturilor, lucrare care a 
și început".

Sîntem frații Ionuț și Daniela 
loniță și locuim în București, 
str. Aleea Boteni, nr. 4, Bloc M 
51, sc. B, ap. 68, sectorul VI.

Vă adresăm rugămintea șă pu
blicați rândurile noastre de caldă 
mulțumire, recunoștință și urări 
de sănătate dr. conf. Alexandru 
Constantinovici de la Spitalul 
„Dr. Marinescu", Secția neuro
chirurgie. care ne-a redat ta
tăl, țintuit de mai mulți ani la 
pat de o grea boală. Acum este 
soare, fericire și voie bună și în 
casa noastră, ne bucurăm și noi, 
ca toți copiii acestei țâri, de un 
tată sănătos, care, datorită ab
negației. dăruirii, omeniei și 
înaltului profesionalism ale doc
torului Alexandru Constantino- 
vici, are, după mulți ani, din nou 
posibilitatea să urmărească edu
cația, să ne ajute la lecții, să iasă 
cu noi la plimbare și la joacă.

îi mulțumim din inimă docto
rului Constanținovici.

Primim din partea Direcției 
sanitare a județului Buzău : 
„Urmare a adresei dumneavoas
tră, direcția sanitară a intervenit 
la Oficiul farmaceutic Ploiești și 
bolnava Chivu Veronica, din 
municipiul Buzău, a primit gra
tuit medicarne.nteie necesare".

Deși aștept de multă vreme 
repartizarea unei locuințe cores
punzătoare — stau cu soția și 
cei 8 copii minori într-un apar
tament de 2 camere — mă văd 
nevoit șă vă semnalez mai ales 
o problemă a sute de locuitori 
ai cartierului Crihala din Dro- 
beta-Turnu Severin. La etajele 
superioare — trei și patru — 
apa potabilă și menajeră nu 
curge decît 1—2 ore din 24, iar 
aceasta se întîmplă noaptea spre 
ziuă, între orele 3 și 5, deși noi 
plătim în întregime apa, ca și 
locatarii de la etajele I și 2. 
(Sever Vătuiu)

■
Consiliul popular al județului 

Olt : „Urmare a scrisorii adre
sate revistei FLACĂRA, prin 
care este sesizată starea neco
respunzătoare a drumului co
munal nr. 20 Strejești de Jos— 
Strejești de Sus—Runcu, și a 
podului de lemn de pe acest 
drum, în urma cercetărilor efec
tuate de ing. DuțesCu Nicolae, 
directorul Direcției județene de 
drumuriși poduri Olt, vă comu
nicăm : drumul are o stare de 
viabilitate satisfăcătoare, s-a 
dispus transportarea de balast 
pe cîteva porțiuni și se va face 
reprofilarea drumului cu auto- 
grederul, Podul de lemn ce tra
versează pîrîul Manu a fost re- 
Parafr.

■
După apariția în FLACÂRA 

nr, 28 din acest an a anchetei 
„Un huligan fruntaș în produc
ție", viața noastră își urmează 
cursul de pînă atunci, cu deose
birea că Stingă Apostol și-a per
fecționat metodele de șicanare. 
Ne întrerupe lumina sistematic, 
contorul general aflîndu-se în 
apartamentul lui. Este foarte 
greu pentru doi bătrîni de peste 
80 de ani, în singurătatea lor, ca, 
în orele tîrzii ale nopții, să or- 
becăie prin întuneric după paha
rul de apă și tableta de care le 
poate depinde viața ; ori să gă
sească dimineața frigiderul dez
ghețat, cu apă scursă în mîacare. 
(Traian Stelniceanu, București)

Comitetul sectorului 3 al 
P.C.R. „La scrisoarea prin 
care cetățeana Croitoru Ana s-a 
adresat redacției dv. vă infor
măm că în zona locuinței peți-, 
ționarei sînt propuse a se con
strui un complex școlar, un com
plex comercial și o piață alimen
tară și două blocuri de locuințe 
cu partere comerciale".

Bucuria noastră de a locui pe 
str. Rîndunicii din Arad este 
umbrită de faptul că municipa
litatea n-a introdus și aici apă, 
deși ne-a promis încă de acum 
doi ani. (Petru Mureșan, Arad)

Vă arătăm cîteva din aspectele 
întîlnite la băile Sovata, aspecte 
care contrastează cu bunul re
nume al stațiunii. Astfel, pîinea 
este crudă, la cantina nr. 5 ținu
ta personalului este neglijentă, 
halatele sint murdare, ceștile de 
ceai ciobite, cănile de apă ne
spălate și, în general, totul ara
tă de parcă nimeni n-ar fi stă- 
pîn acolo. (Scrisoare semnată de 
un grup de 13 persoane)

Comitetul municipal București 
al P.C.R. : „Referitor la scrisoa
rea lui Isac Constantin trimisă 
redacției dv. vă informăm că, 
din cercetările efectuate, cei în 
cauză au comis unele abateri. 
Astfel, Ion Biriș a fost scos din 
funcția de șef birou personal, 
învățămînt, retribuție din I.C.E. 
ROMPETROL și sancționat de 
adunarea generală a organizației 
de bază cu „vot de blam", iar 
Sotingeanu Ion a fost scos din 
funcția de inspector personal din 
I.C.E. ROMPETROL".

Mă numesc Dediu Mihai și lo
cuiesc în Ploiești, aleea Godea- 
nu, bl. 119, apartament 7 A, mi- 
croraion Ploiești vest. De cinci 
ani, de cînd s-au dat blocurile 
în funcțiune, noi, locuitorii car
tierului luptăm cu noroiul. Pe 
aleile pietonale, construite sub 
nivelul terenului înconjurător, 
băltesc apele strînse de Ia ploi. 
Toamna și primăvara avem ne
voie de cizme ca să ne putem 
descurca cît de cît. Am sesizat 
primăria, am sesizat șantierul, 
fiind plimbați însă de la Ana la 
Caiafa. Nu cerem mult, doar o 
simplă cale de acces pe care să 
se poată circula omenește.

• Huliganii de ia „Flora" au fost dați afară!
Primim din partea tovarășului I. Apostol, director al Com

plexului de hoteluri și restaurante „Flora", următoarele :

în urma celor relatate în revista „Flacăra" nr. 43/1872 din 
25 octombrie 1979 sijb titlul „Un act de huliganism care nu 
poate rămîne nepedepsit", vă aducem la. cunoștință urmă
toarele :

Sîntem de acord cu punctul de vedere exprimat de redac
torul dumneavoastră în ceea ce privește atitudinea antisoci
ală, huliganică a lucrătorului Gheorghe Nicolae, șef de sală 
Ia restaurantul „Flora".

Totodată a rezultat că șeful de unitate Bărbulescu Nicolae, 
încâlcind normele legale, n-a informat conducerea C.UIL 
„Flora" despre acest eveniment și nu a luat măsuri pentru 
prevenirea acestei abateri grave.

La sesizarea organului de miliție Circa 2, sectorul 1 prin 
adresa nr. 1/606462 din M X 1979 (sosită cu mare întîrziere) 
și mai ales — imediat după apariția articolului — cazul a 
fost discutat în cadrul Consiliului oamenilor muncii, care a 
hotărît desfacerea contractului de muncă a numitului Gheor
ghe Nicolae, măsură aplicată prin Decizia nr. 1210 din 26 
X 1979. ,

în ceea ce privește șeful de unitate Bărbulescu Nicolae, . 
s-a hotărît scoaterea clin funcție și trecerea intr-o întreprin
dere de construcții.

Vă rugăm să faceți public răspunsul nostru, să primiți 
mulțumirile noastre pentru ajutorul acordat și să ne per
miteți să asigurăm pe această cale consumatorii că vor fi 
bine primiți și tratați cu toată solicitudinea în cadrul uni
tății „Flora".

Cazul lui Gheorghe Nicolae constituie un fapt eu totul 
izolat, de care întregul colectiv din unitățile noastre se deso
lidarizează.

Materialul apărui în presă, împreună eu măsurile luate, 
au fost prelucrate ații în cadrul colectivului de lucrători al 
unității „Flora", cît și cu celelalte colective din unități și 
factori de răspundere, pentru a preintîmpina astfel de aba
teri pe viitor.

• „FLACÂRA" nu ia în considerare scrisorile ano
nime fi nu primește acte originale. Scrieți-ne cît mai 
concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați eventual 
telefonul unde vă putem găsi.

Primim de la întreprinderea 
tie articole de sticlărie București 
următorul răspuns : „în legătu
ră cu scrisoarea adresată revis
tei FLACĂRA de către lucrăto
rii întreprinderii noastre Miu 
Alexandru și Miu Maria, vă in
formăm că sîntem foarte sur
prinși pentru faptul că s-au 
adresat direct redacției fără 
să se adreseze mai înainte 
comitetului de sindicat din 
întreprindere așa cum au pro
cedat toți ceilalți colegi de 
muncă. Menționăm că această 
familie a fost ajutată de între
prindere, rezolvîndu-i-se proble
ma stabilirii defintive în Capi
tală. I s-a atribuit în 1976 un 
apartament de 2 camere, e ade
vărat, cu lemne, dar acestea erau 
posibilitățile în acea perioadă. 
De asemenea, ei au fost îndru
mați să depună cererea de locu
ință la bloc, așa cum o depun 
toți oamenii muncii, ca să fie 
analizate de C.O.M. și nu să se 
facă o intervenție cum doreau 
dînșii."

Dulvara Eufrosina (fiică) și 
Dulvara Petre (tată), domiciliați 
în București, str. Sebastian nr. 
108, corp. A2, vă aducem la cu
noștință că chiriașa Popa Maria 
se ocupă de aproape doi ani de 
zile cu creșterea porcilor în a- 
partament. Ne-am adresat mili
ției și Sanepidului, am introdus 
acțiune judecătorească, a fost 
efectuată și o expertiză tehnică.. 
In final s-a dispus evacuarea 
lui Popa Maria. Iată însă că ne 
aflăm Ia sfîrșitul anului 1979 și 
chiriașa n-a fost evacuată. Creș
te mai departe porci".

n
Centrul metodologic de para- 

dontologie informează că, în 
sfîrșit, apa de gură medicinală 
OSSIDENTA, în flacoane origi
nale, în ambalaj galben-cărămi- 
ziu cu bandă violet, se află spre 
vînzare în farmaciile cu pro
gram permanent și cele de sec
tor.

Rugăm pacienții cărora îe-a 
fost prescrisă, ca și pe cei care 
își veghează igiena lor buco- 
gingivo-dentară să o folosească 
cu toată încrederea, deoarece în
treprinderea Bio'farm a prepa
rat-o întocmai după formula 
prescrisă de noi și brevetată de 
Oficiul de Stat pentru Invenții 
și Mărci.

în farmaciile din țară se va 
găsi în luna decembrie. (Medic 
primar dr. Grig. Osipov-Sinești)
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ONORATĂ INSTANȚĂ A MORALEI

O obligație fără termen de prescriere:

Răspunderea umană

I
n 1971, după 19 ani de abne
gație exemplară în muncă, 
ileana M. își contrariază co
legii prin semne evidente de 
extenuare fizică și psihică: 
lucrează neglijent, are reac

ții intempestive la zgomote firești, devine 
revendicativă în consecință și acuză per
secuții imaginare.

Or, ceea ce numai cu cîteva luni în urmă 
ar fi părut de domeniul imaginației mor
bide, se petrece în împrejurări ce vizează 
paradoxul: Ilenei M. i se desface con
tractul de muncă pentru întîrzieri repe
tate și refuzul îndeplinirii unor obligații 
vagi de serviciu.

1979, după 8 ani, octombrie, în aparta
mentul familiei M. Un vestibul desparte 
suferințele în două camere separate. Ilea
na M. — sindrom paranoid. Ioan M. — 
infarct miocardic. Rodica, fiica, pendu
lează fără speranță între extremitățile 
ireconciliabilului. Altădată, diminețile, 
vestibulul era inundat de lumina filtrată 
prin ușile deschise ale celor două ca
mere. De aproape patru ani cele două 
uși tac zăvorite în ranchiună.

in camera Ilenei M. răzbat 
D acorduri timide de acordeon.

De pe canapea se ridică o fe
meie mărunțită de suferință: 
chipul ei are culoarea lumi
nii becului de deasupra, un

ghiurile gurii s-au prăbușit peste bărbia 
tremurătoare de prea multe ori zdrunci
nată de plîns. ca și umerii căzuti spre 
manile obișnuite să rămînă vreme înde- 
»^.gatâ în poală.

.„Nu știu cine ești dumneata și ce vrei, 
spune eliberîndu-se din curelele acor
deonului pe care-1 așază pe covor. Se 
mai poate îndrepta ceva? Rîdeau numai 
cînd mă vedeau pe coridor. Cînd te speli 
pe mîini. Ie ștergi apoi cu o hîrtie. dacă 
ai, sau le vînturi, ce era de rîs în asta? 
închideți geamurile, îi rugam, nu suport 
zgomotul, și dacă Ie închideau de gura 
mea, apoi le deschideau iarăși. Eu făceam 
și munca șefului meu și n-am mal vrut 
s-o fac. Iar el mi-a spus că de ce nu 
vreau să duc dosarele, cum să le duc și 
de ce: era un om pentru asta și apoi eu 
sînt femeie. Nu sînt femeie?..."

între realitate și angoasele depresive 
Ileana M. nu mai are puterea de a aș
terne hotarul rațiunii. Dibuind către viața 
trecută ochii i se împăienjenesc de la
crimi și neputință, cutele frunții se adîn- 
cesc galbene și convulsiile gîndurilor o 
ferecă în tăceri subliniate dureros de 
spasmele bărbiei.

Rodica M„ fiica, are acum 27 de ani.
— Pe atunci aveai 19 ani. Presupun că 

poți să-ti aduci bine aminte cele întîm- 
plate. Dar înainte am să-ti citesc o adre
să a întreprinderii unde a lucrat mama, 
către Procuratura locală: „Tovarășa Ileana 
M. a fost unul dintre cei mai buni func
ționari ai institutului, fiind în mai multe 
rînduri evidențiată și premiată. De un 
timp a devenit, irascibilă, refuză sarcini 
și are manifestări ciudate: stă ore în șir 
petală privind într-un punct fix și repetă 
cu miinile aceleași gesturi sincopate. 
Apreciind activitatea depusă oină acum, 
conducerea întreprinderii nu a vrut să 
treacă la desfacerea disciplinară a con
tractului de muncă, sfătuind-o să se tra
teze" etc.

Mama dumitale a refuzat, refuzul de a 
se trata fiind de fapt o caracteristică a 
bolnavilor de paranoia, tn încheiere, în
treprinderea. scrie:. „Față de cele sus- 
arătate rugăm să binevoiți a efectua in
vestigațiile necesare. în condițiile art. 9 
din Decretul nr. 12, iar în cazul cînd veți 
ajunge la concluzia că este necesară lua
rea măsurii de internare pentru trata
ment medical, rugăm a dispune în con
secință".

Cunoașteți această adresă?
— Nu.
— înainte de a-i desface contractul de 

muncă, conducerea întreprinderii a cerut 
sprijinul procuraturii.

—■ înseamnă că nu se mai îndoiau dc 
boala mamei. Cum sc explică atunci că 
i-au desfăcut contractul de muncă. Cum 
poți desface un contract de muncă fiindcă, 
un om s-a îmbolnăvit?

— Procuratura nu putea interveni. De
cretul 12 îi conferă competențe numai în 
caz de pericol social. Mama dumitale re
fuza să se interneze și starea ei depre
sivă se agrava cu urmări în muncă...

— Legile prevăd cum trebuie să se pro
cedeze în cazuri de boală. Mama nu pre
zenta semnele unui om periculos social. 
Adresa este semnată și de un jurisconsult 
și totuși se. apelează la serviciile procu
raturii. Cine prezenta cu adevărat un pe
ricol social: mama, care se îmbolnăvise, 
sau cei ce au chemat procuratura împo
triva unui om al muncii care s-a imboD 
năvit ? Procuratura trebuie chemată ? Sau 
medicul, cu tact și pe căi adecvate?

— Voi n-ați știut nimic? Mă refer la 
tatăl dumitale, mai ales.

— N-ara știut nimic de boala marnei. 
Știam că are neplăceri la serviciu. Tata 
spunea că între funcționari se petrec ade
sea neînțelegeri. Suferea. fiindcă mama 
spunea că rîd de ea, dar el nu putea cre
de, mama a fost totdeauna stimată și 
apreciată. Pe urmă am înțeles de ce rî
deau și că într-adevăr rîdeau, atunci pă
rea neverosimil și în fața neverosimilului 

ești înclinat să crezi că nu e adevărat, că 
există motive care-ți scapă pentru ca un 
om să afirme ce afirmă.

— Și cînd i-au desfăcut contractul de 
muncă?

— Nici atunci nu ne-a spus nimic, ceea 
ce dovedește că boala nu era decît într-o 
fază ușoară, mama mai trăia încă senti
mentul culpabilității, nu dădea vina Pe 
ceilalți, nu se revolta. Pleca în parc și la 
ora _ trei revenea. încerca să rezolve sin
gură. A urmat procesul și nu ne îndoiam 
că se va reveni la măsura drastică, dar 
nu s-a revenit. în timpul procesului, tata 
afla despre întîrzieri la serviciu, despre 
refuzul de a îndeplini sarcini și înclina 
să dea dreptate întreprinderii, neștiind de 
existența bolii. De existența bolii știa în
treprinderea. Iată paradoxul. Mama, după 
ce a pierdut contestația, a dat vina pe 
tata.

— Pînă atunci n-ați observat nimic ciu
dat în comportarea ei?

— Nimic. Poate părea mai obosită, acum 
e greu să-mi aduc aminte.

— Muncea mult?
— Foarte mult. Avea grijă de lecțiile 

mele, m-ajuta continuu, își aducea lucrări 
de serviciu acasă, gătea, făcea curat, cum
părături, spăla, în ultimul an fiind nu 
prea aveam timp s-o ajut și mă obișnui
sem să facă ea totul, ședințe, la slujba ei. 
Ia mine Ia școală, Ia bloc, administrarea 
casei intra în exclusivitate în sarcina ei, 
tata, ca militar, fiind mai mult plecat.

— O iubeai ?
— Foarte mult.
— Mai mult ca pe tata?
— Egal.
— Totuși?...
— îi eram recunoscătoare mamei. 

M-ajutase în momente dificile din viața 
mea. A fost alături de mine cu o știință 
pe care abia acum o descopăr. Trăiam 
prin ea... Cred că am iubit-o din tot su
fletul.

® Legea ne apără: 
s-o cunoaștem, 
s-o respectăm!

— Și acum?
— Acum mi-e frică. Avem două came

re. Trebuie să dorm cu ea. Noaptea în
chide ușa. Trăiesc un sentiment de claus
trare și după ce adoarme mă dau jos din 
pat și deschid ușa, fără s-audă. Imediat 
coboară și ea și o închide la Ioc. Ai im
presia că doarme, dar nu doarme, indi
ferent ce oră este.

— Spuneai că după proces dădea vina 
pe tata?

— Da. Se certau și astfel mi-am dat 
seama că este bolnavă. Acuza tot felul de 
urmăriri, persecuții. Viața pentru noi de
venise un calvar. Tata s-a mutat în altă 
cameră. Am recurs Ia menaj separat. 
Boala se agrava. N-aveam Ia cine apela. 
Momentul salvării fusese ratat. Am stu
diat boala. In cele mai multe cazuri șe 
datorește unei psihotraume profesionale. 
La serviciu nu mai putea fi reîncadrată 
prin prescrierea termenelor de recurs. 
Dacă am fi internat-o noi, șocul ar fi pu
tut avea urmări tragice. N-ar fi scăpat 
niciodată de obsesia că fiică și soț au in
ternat-o cu forța. Am recurs la următo
rul procedeu: a fost chemată Ia miliție 
unde sesizase o mulțime de lucruri. Și 
de-acolo a fost transportată la spital. Am 
vizitat-o în fiecare zi aproape. Se ame
liorase foarte mult. Nu mai ținea minte 
nimic. Se credea încadrată în muncă, ui
tase totul. Acasă, inactivitatea a adus-o 
din nou în starea de mai înainte. Refuza 
să se încadreze-în altă parte. „Iii 20 de 
ani de muncă n-am fost decît fruntașă. 
Cum să mi se desfacă contractul de mun
că?" zicea. „Este o eroare". Și s-a apu
cat să îndrepte eroarea. A scris peste tot.y 
Ea nu spune că este bolnavă, oamenii văd^ 
că este și sînt convinși că au de-a face 
cu reclamațiile unui om bolnav. Și au 
dreptate. La început însă a avut ea. Boala 
ei este și urmarea unei nedreptăți.

— Din ce trăiește?
— Părinții mei au fost oameni Cu chib

zuință și rostul lor I-au văzut într-o casa, 
alături de mine. Au strîns bani pentru 
casă. Tata i-a dat acum jumătate din 
sumă. Nu cheltuiește mai mult de 250 lei 
pe lună. Mănîncă puțin și alte cheltuieli 
nu face. Stă în casă și cîntă la acordeon. 
Urăște pe toată lumea. Inclusiv Pe mine.

— Ai absolvit facultatea?
— Luni primesc repartiția. Sînt medic.
— Speri să rămîi aproape de casă?
— N-am șanse. Trebuie să recunosc 

însă că doresc să fiu repartizată cit mai 
departe de aici. Nu e frumos cum gîn- 
desc, dar așa simt.

— Ai obosit?
— Ca medic n-am dreptul să am iluzii. 

Singuri n-avem cum s-o ajutăm pe mama. 
Am pierdut-o pentru totdeauna. Boala 
progresează...

— Si tata?
— Tata ? Tata vrea să rămînă alături de 

ea, cu toate că pînă acum mama a introdus 
de două ori acțiune de divorț și-l urăște, 
aruneind asupra lui răspunderea nenoro
cirii ei. Tala și-a făcut bilanțul vieții, ,a 
57 de ani. și la scădere n-am rămas de- 
cit eu. Dorește ca măcar eu să trăiesc 
altfel.

— Accepți sacrificiul tatălui?
— Nici el. nici eu. nici mama n-am 

dorit și n-am crezul că vom ajunge aici. 
Am fost o familie normală, Un om s-a 
vrut acoperit de acte legale și fără com
plicații. A distrus un alt om și in fața 
legii penale este nevinovat. Sînt crime 
care nu sînt cuprinse încă în Codul penal. 
N-accept sacrificiul tatei Accept resem
narea lui, propunerea lui de a înțelege 
astfel viata. Sintem in fața ireparabilului. 
Să spunem că nu e adevărat de dragul 
frumuseții speranței.

— De dragul obligației luptei.
— Cu cine?
— Mama dumitale cum vede viața în 

continuare?
— Vrea să trăiască singură. Separată 

de noi. dușmanii ei. Are nevoie de duș
mani concreti și ne-a găsit pe noi.

— Poate e mai bine să trăiască separat, 
dacă așa dorește.

— Dacă boala n-ar progresa, poale Dar 
boala evoluează. Cine să o îngrijească 
atunci ? Nu vom fi noi, va dușmăni la 
întîmplare.

— Spui totuși „noi" ?
— Faptul că m-ar bucura o repartiție în 

cine știe ce colt de țară nu înseamnă ni
mic. înseamnă că m-am săturat, nu că 
dau bir cu fugitii. E mama mea.

— Nu se poate încadra nicăieri ?
— Nu vrea decît acolo unde a suferit 

rușinea desfacerii contractului de muncă. 
Dar nici n-ar mai putea. Acum este ex
tenuată psihie. Și totuși munca ar fi sin
gurul remediu eficient. Cum puteni ieși 
din acest cerc vicios ?

heorghe Andreicuț, procuror- 
/ ’ < șef adjunct, județul Mureș:
£ “ Obligația de a preveni agra-,

varea bolii, deteriorarea fi- 
n -4 zică și psihică a unui om 

este în primul rînd o obli
gație umană și nici legea n-a lăsat de
oparte această împrejurare. Dar nu citate 
din lege am să vă dau. Am să relatez 
povestea unei întîmplări de aici din Tg. 
Mureș. O întîmplare cu un schizofrenic, 
schizofrenia fiind și mai gravă și mai pe
riculoasă decît paranoia. Conducătorul u- 
nității s-a consultat cu medicul. Acesta a 
diagnosticat și tînărul. de un tînăr e vor
ba, a fost chemat sub un pretext oarecare 
la spital. Cu tact și firește cu multe e- 
forturi a fost ajutat, tînărul este azi tată 
de familie și un lucrător desăvîrșit și 
nu-și mai amintește de boala lui. jleana 
M. nu era deplin stăpînă pe faptele ei. 
Desfacerea contractului de muncă a fost 
abuzivă, pripită și după cite îmi spuneți 
cu urmări tragice. Fiind un proces civil, 
după atîția ani, termenele de prescriere 
s-au scurs și nu mai există nici o cale de 
atac. Rămîne răspunderea umană. între
prinderea poate reveni și să caute acum 
să repare ce mai poate fi reparat. Ori
cum e nevoie de sfatul și de concursul 
unui medic psihiatru. Și mai e nevoie de 
o atmosferă la care să adere cu înțele
gere și tandrețe toți din jurul ei.

Aurel Tero, directorul Direcției pentru 
probleme de muncă și ocrotiri sociale : 
Ileana M., după primele simptome și sem
ne de oboseală, trebuia schimbată de la 
locul de muncă unde nu mai făcea față, 
conform Legii nr. 3, art, 29. Dar nu for
mal, așa cum s-a făcut, pentru a declan
șa noi nemulțumiri și refuzuri de a mun
ci, pretexte pentru desfacerea contractu
lui de muncă, ci pornindu-se de la inten
ția curată de a-i veni în ajutor și a fa
voriza urmarea unui tratament medical, 
pe căi adecvate, cu tact și iscusință.

Paul Albert, vicepreședintele Tribunalu
lui județean : Dacă încercările de trata
ment n-ar fi dus la nici un rezultat, obli
gația întreprinderii, conform legii, era de 
a propune, urmînd căile prevăzute în ast
fel de cazuri, pensionarea Ilenei M. Adre
sa trimisă procuraturii este lipsită de 
sens. Iar desfacerea contractului de mun
că, nelegală. Acuzi un om că nu mai răs
punde de faptele sale și pentru faptele de 
care știi că nu e răspunzător îi desfaci 
contractul de muncă.

• Statutul stării de
sterilitate sufletească

Mă întreb în ce fel o fi trăit juriscon
sultul care a redactat și condus abuzul în 
toți acești opt ani. Nu l-am cunoscut. 
N-am vrut să-l cunosc de teamă că voi 
întîlni un tip jovial, simpatic și rațional. 
Cum aveam să privesc apoi în ochii pro
priilor mei copii, cînd fața lui, sînt sigur, 
nu se deosebește cu nimic de-a mea ?

Mă întreb ce-o gîndi el despre acest 
caz, dacă n-ar ști că despre el este vorba ? 
Și mă înfurii, fiindcă știu că raționalita
tea uneori camuflează starea de sterilitate 
sufletească ; ar gîndi, desigur, frumos, ne
ted și în formule elevate.

Mă întreb ce putem face pentru ca, în
tr-un' secol al tehnicii, să găsim în aceas
tă dezamăgită scenă umană puterea unei 
morale mai cuprinzătoare ?

NICOLAE CRISTACHEH

Birocrația ia ea acasă, 
prin unele birouri

El se numește Ion Constantin. Ea se 
numește Elena Constantin. Amîndoi au 
termmat în 197H Facultatea de hidrotehnică, 
secția tehnică edilitară, la șubiriginerL 
Cu media 9.55. el a avut dreptul să aleagă 
unul din marile orașe. Amîndoi au ales 
Ploieștiul și în data de 1 august 1978 s-au 
prezentat la Grupul întreprinderilor de 
gospodărie comunală și localivă Prahova 
(G.I.G.C.L.). Nu i-a întîmpinat nimeni cu 
flori. Nu s-a inventat incă sistemul. „Ni 
s-a spus, se adresează Ion Constantin re
dacției, că pentru bunul mers al activi® 
tații întreprinderii să mergem să lucrăm 
la Exploatarea de gospodărie comunală 
și loeativă Sinaia (E.G.C.L.). Am accep
tat înțelegînd foarte bine că G.I.G.C.L» 
Prahova nu înseamnă un birou călduț in 
inima Ploieștiului". Drumul în conți- 
nuare pare a fi limpede. Proaspăt repar
tizați se duc plini de vioiciune la Cîmoina 
unde funcționează întreprinderea ce tute
lează E.G.C.L. Sinaia, adică întreprinderea 
de gospodărie comunală și loeativă 
(LG.C.L.) Valea Prahovei. „Foarte supă
rat — apreciază Ion Constantin în me
moriul sâu —• directorul întreprinderii din 
Cimpina, tov. Șovăială, dă telefon la 
G.I.G.C.L. și spune că n-are ce face cu 
noi și că de fapt sîntem și slab pregătiți. 
Probabil că a ajuns la această concluzie 
mimai prîvindu-ne". G.I.G.C.L. insistă, și 
tovarășul director Șovăială este de acord 
să-i trimită pe cei doi la Sinaia. Ce s-a 
întâmplat în continuare ne spune tot # 
Ion Constantin :

„Primirea la Sinaia a fost mai caldă» 
Am fost întrebați dacă vrem să rămînem 
șî să nc punem pe treahă. Am răspuns a- 
firmativ. Eu am fost repartizat la secția 
apă-canal. iar soția la ..edilitare", ur
mînd ca posturile de stagiatură să ne fie 
trimise de la G.I G.C;L. Am umblat în 
audiențe, am făcut cereri peste cereri, ex
ploatarea din Sinaia. de asemenea, a 
trimis cîteva adrese pentru trimiterea a- 
cestor posturi A trecut exact un an și 
G.I.G.C.L. n-a trimis nimic. Am aflat, 
între timp, de la serviciul personal al 
grupului că posturile ne-au fost trimise 
dar tov. director Șovăială, de Ia Cimpina, 
le-a dat altora, crezînd că noi vom pleca 
și că poate dorim transferul. Np știm ce 
să mai facem. La 1 august 1979, șeful bi
roului personal al exploatării din Sinaia 
ne-a anunțat că dacă nu mergem după 
posturi nu ne mai poate plăti.
Sinaia

Directorul E.G.C.L., Radu Calnegru, ne 
spunea următoarele :

„Soții Constantin aii venit ca stagiari 
pe posturi de subingineri dar plătiți, timp 
de un an. din retribuția muncitorilor, po
trivit decretului 54/19*5. După un an se 
impunea ca ei să fie încadrați ea personal 
TESA. Era necesar ca în acest timp să 
li se înființeze posturi. Vă mai pot spune 
și altceva : mie copiii aceștia îmi plac» 
Sînt buni, bine pregătiți, el este ceva 
mai moale, mai încet, ea este însă spirt. 
Vă repet, îmi plac, sînt muncitori. Este 
motivul pentru care m-am zbătut atita 
la primărie să le fac rost de casă". 
Cimpina

La LG.C.L. Valea Prahovei am stat de 
vorbă în primul rînd cu secretara comi
tetului de partid, Niculînă Pantilimon^ 
care, deși nu cunoștea prea multe amă
nunte dip istoria' celor doi. afirma că 
posturi au existat cam tot timpul . in 
1979, „mai mult chiar, prin vară, au fost 
anunțate și în ziarul județean".

Să vedem, în sfîrșit, -care este și pă
rerea directorului Constantin Șovăială. 
„Cînd ne-au fost trimiși de Ia Ploiești, 
de la grup, nu era nevoie de subingi- 
nerii Constantin Ia Cimpina. Nici Sinaia 
ri-avea nevoie^ dar ne-am gîndîi că în
tr-un an se va ivi posibilitatea posturi
lor. Pe parcursul anului trecut anj avut 
posturi TESA, dar nu de subingineri. 
Anul acesta, grupul ne-a trimis posturi 
însă nu ne-a menționat că sînt pentru ei. 
Am dat posturile respective cadrelor eu 
vechime".

L-am întrebat pe tovarășul director 
dacă știe ce fel de oameni sînt Ion și 
Elena Constantin. Priceputi, harnici sau. 
dimpotrivă ? „De Ia tovarășul director 
Calnegru am auzit că nu sînț muncitori, 
că s^nt cam leneși.. Despre meserie, cită 
cunosc, nu știu nimic".

Din ce în ce mai clar, din ce în ce mai 
încurcat. Afirmațiile se bat cap în cap. 
Au fost și n-au fdst posturi. N-au fost, dar 
s-.au anunțat în pre°ă. Ba sînt leneși, ba 
sînt muncitori. înclinăm să-i dăm drep
tate directorului exploatării din Sinaia, 
dar ne pune pe gînduri afirmația directo
rului de la Cîmpinâ. Ne pune pe gînduri 
ușurința cu care a fost făcută. Ne pune 
pe gînduri nonșalanța cu care oamenii 
devin obiecte, mișcați și etichetați ca la 
un joc de șah prin corespondență. Com
plicata și minunata mașină birocratică 
lucrează perfect.
Ploiești.

Ni se pare foarte elocventă atitudinea se
cretarului comitetului de partid de grup, 
tovarășul Ion lancu. Dînsul n-a cunoscut 
problema și este uimit de „plimbările celor 
doi". „îmi pare rău că n-au venit Ia mine, 
lucrez, dealtfel, și Ia serviciul • personal. 
LG.C.L. Cimpina trebuia să-i încadreze 
pe posturi. Ei au fost vitregiți și de grup, 
la Ploiești, dar în special de Cimpina. 
Tovarășul director Șovăială nu este Ia 
prima situație de genul acesta. Ne-am 
mai tîrguii cu dînsul în probleme ase
mănătoare și nu se arăta deloc înțelegă
tor. Pe de altă parte. nici din partea 
grupului nu s-a insistat. Era necesară 
mai multă fermitate, trebuia dată sarcină".

RAZVAN BÂRBULESCU H
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Realitatea românească, temeiul acestor cărți
Reportaj și poezie

în repetate rîn- 
duri, deși fugitiv, 
am semnalat un 
curios proces, gene
ralizat în publicis
tica noastră : pro- 

■ zaizarea voită a 
poeziei lirice, din- 
tr-un fel de ebrie
tate cerebrală, pro
vocată „la sec", 
concomitentă cu în- 
fringerea unor doze 
variate de lirism in 

literatura reportericească. Cu alte cuvin
te, întorcîndu-și fața de la public și 
nesinchisindu-se de comunicativitatea 
„mesajului" lor, poeții intră într-un de
lir al logicii, chiar cînd e vorba de obiec
te, asamblînd idei și lucruri ca într-o pic
tură de colaj, într-o emulație reciprocă 
de năstrușnicie. Paralel însă, aceiași, cînd 
practică reportajul, iși înstrunesc lira cu 
cele șapte coarde, într-un concert armo
nios de ilustrare a frumuseților patriei și 
a înfăptuirilor oamenilor muncii. în toate 
ipostazele acesteia.

Nu derogă de ia acest ciudat fenomen 
de transfer nici prea talentatul Ilie Pur- 
caru, ale cărui cărți de reportaj și de in
terviuri pun în lumină poetică noblețea 
etică a muncii intelectuale (Colocvii, 1964, 
Convorbiri cu..., 1972, și România — con
vergențe la universal, 1975), iar acelea de 
raite prin țară (încă 3 km pînă la Apele 
Vii, Schițe ia un portret al satului oltean, 
1976, și Paralaxe Ia Miorița, 30 <ie sate in 
30 de ani, 1978) proiectează o puternică 
lumină asupra virtuților creatoare ale 
muncitorilor agricoli, în condițiile optime 
ale industrializării uneltelor.

Ca oltean, îi sînt recunoscător lui Ilie 
Purcaru că fibra sensibilă a olțenișmului 
i-a smuls pagini vibrante de emoție și de 
entuziasm, transmise, nu mă îndoiesc, ci
titorilor săi de pretutindeni, compatrioți 
sati numai cunoscători ai limbii noastre ; 
îi mulțumesc de asemenea că m-a fami
liarizat și cu ținuturi mai îndepărtate din 
toate zările românești, că mi-a făcut pre
zente locuri și ființe omenești pe care nu 
le-am cunoscut.

I-am citit cu plăcere și Versurile din 
Bunica Beps, 1974. Reală sau imaginară, 
venită din Anglia ca guvernantă, Elisa
beth moare și din dinții ei zîmbați, cum 
am spune noi oltenii, sau jimbați, cum 
soria Sadoveanu, ar fi -ieșit un cavou. De 
ce nu ? Imaginația e nelimitată și dacă 
pe această temă poetul a sofisticat inte
ligent și cu fantezie și dacă, mai ales, 
versurile cîntă, de ce nu ne-am lăsa furați 
de jocurile poetului ludic (ierte-ni-se tau
tologia !) 2 Jumătate din culegere îi este 
închinată acestei stranii bunici, a cărei 
viață și moarte nu stîrnesc în inima ne
potului, fictiv sau real, emoții de ordinul 
afectiv, dar în schimb îi pun în acțiune 
toate resorturile ingenioasei sale imagi- 
națit

Mi-au plăcut mai mult remarcabilele 
evocări de locuri și monumente : Mogo- 
șoaia. Curtea Veche, Mangalia,, Culă la 
Măldărești, Parc la Craiova, Pădure în 
Vîlcea (căreia nu-î lipsește nici nexul 
epic). Amintirea unui papagal eva
dat cînd stăpînul i-a deschis fereastra 
este evocată în interesantul poem Nao El 
Olones, după numele hispanizat al unui 
?strat francez vestit (spaima spapiolilor). 
n conspectul liricii actuale, Ilie Purcaru 

își concurează confrații cu un superior 
dar al muzicalității, într-o metrică tradi
țională, mînuită cu virtuozitate, ca și cum 
ar vrea să le dea „cu sîc“ celor prea 
mulți care au prozaizat deplin lirismul, 
renunțînd și la ritm.

ȘERBAN CIOCULTESCU ■

Poezia delicateței dinamice
Este necesar de 

la început să preci
zez că transcrierea 
unui poem din Ora 
24 de Adrian Do- 

■ hotaru ar umple ■ 
spațiul destinat co
mentariului volu
mului. Dar aproa
pe toate poemele 
sînt egal de fru
moase, iar cele 
cîteva care nu 
mi-au plăcut nici 

iș ști, așadar, dacă e 
itaf. Starea de somn.

Recviem, Ceața deasupra orașului sau 
altceva, și am temeiuri să cred că alege
rea unui poem anume ar trăda totalitatea 
unitară a volumului, acțiune la fel de de
zagreabilă ca și citarea unui vers din to
talitatea vie și compactă a unui poem.

Placheta lui Adrian Dohotaru este, vine 
și pleacă din iubire. Dar la el iubirea își 
pierde caracterul intensiv obișnuit, deter
minat de limitarea orin dragoste : poez’a 
lui Dohotaru nu indică o izolare în cuplu, 
pentru că iubirea devine premisa unei 
izolări în Lume. Arcul poetic prinde 
introspectiv și retrospectiv eul. feme’a și 
umanitatea universală. Orice întîmplare 

a iubirii va reprezenta un terminal al 
universului sau intrarea în univers, de
finind o necontenită voință de integrare.

Din postularea amintită decurg । cîteva 
particularități ale integrării poetice. Fra
pează mai întîi raportul dintre luciditate 
și afecțiune : gîndirea este critică și in 
continuă alarmă, dar cu conștiința sau 
generozitatea propriei și permanentei 
pierzanii, mereu și oriunde salvată de 
iubirea de Lume. O structură specială de 
acomodare determină continua echilibrare 
dramatică : afectivitatea aducînd opti
mismul unei rațiuni analitice în stare de 
criză, o luciditate comprehensivă tempe- 
rînd o afectivitate care uneori ar vrea 
Să-și ia cîmpii. în contextul acestui pa
radox existențial și poetic, lucrurile, stă
rile și faptele se intervertesc ca în baroc : 
dorința de fixare, de uitare de sine, de 
relaxare și chiar de abulie sau moarte se 
transformă brusc în tensiune explozivă,^ 
crispare și dinamism ; meraviglia și bucu
ria se nasc din nimic, din tern sau din 
depresiune, dar la capătul oricărui eveni
ment existențial și la sfîrșitul oricărui 
proces analitic complicat se află miracolul 
sentimentului simplu, al reacției simple, 
al gestului simplu fără să fie și reductiv.

O altă serie de elemente contrastive 
cuprinde grația și amplitudinea. Sceno
grafia iubirii se constituie din elementele 
clasice ale grațiosului și din tendințele 
moderne de interferare : grația e violen
tată de cîte un epilog metaforic din zona 
grotescului, invers, urîtul se epuizează în
tr-o imagine grațioasă. Amplitudinea, am
ploarea, amplificarea sînt cuvintele unei 
familii care definește sensul general și 
nuanțele acestei poezii : de la amploarea 
coordonării universale a micului fapt in
dividual prin meditația filosofică și core
lațiile metaforice, pînă la amploarea ver
sului care nu rareori depășește posibili
tățile paginii. Demersul poetic, prin am
bele sensuri, materializează o unică aspi
rație de evidențiere a purității lumii -sau 
dorința de a o purifica.

Prin urmare, o poezie a delicateții 
uneori dinamice și a generozității uneori 
contemplative, integral orientată către o 
iubire totală a totalității ; o poezie fru- 
moașă și uneori foarte frumoasă ; o poe
zie frumoasă este o poezie convingătoare ; 
poezia tardivă tipărită de Adrian Doho
taru este frumoasă în toate felurile.

MARIAN POPA 9

Ironie și gravitate
In 1973 apărea 

la Editura „Cartea 
Românească" volu
mul intitulat Eter
nitate locală, sem
nat de un tînăr pu
țin cunoscut, Eu
gen Seceleanu, as
tăzi un reporter in
cisiv, dezinvolt în 
abordarea multi
plelor subiecte pe 
care le oferă viața 
socială. Principala 

sa calitate : este un bun prozator- care se 
ignoră, în afara singurei cărți de beletris
tică publicate. Are un deosebit simț al 
evenimentului, banal în aparență, pe care 
știe însă să-l proiecteze într-un spațiu 
epic cu multiple conotații. De aici, a doua 
sa calitate, valabilă și pentru reporter : 
nu moralizează. Volumul său Eternitate 
locală, un microroman suav-caricatural, 
este mai degrabă un ingenios muzeu de 
fiziologii provinciale unite într-o intrigă 
derizorie, voit romanțioasă. Ca tehnică, el 
reprezintă mai curînd un fel de album 
ingenuu-grotesc. O subtilă parodie la 
ceea ce s-ar putea numi „roman sublim", 
album din care nu lipsește însă o duios 
ironică undă de umanlțate. Romanescul 
însuși este în cele din urmă parodiat, căci 
în final evenimentele, chiar dacă sînt pro
vocate de aceste personaje aproape meca- 
nomorfe, nu au nici o semnificație. Ele,' 
personajele, nu-și -pot schimba condiția, 
nici cea socială, nici cea psihologică. Nu 
evoluează adică ; acționează^ prin niște 
automațisme, fie dirijate de un fals meca
nism social, ridicol prin inutilitatea sa (așa 
cum este în carte „Asociația pensionarilor 
din cartierele de lîngă Olt"), fie solicitate 
de pasiuni senile. Perspectiva prozatorului 
rămîne în esență amuzantă, deși lumea 
surprinsă aici poate fi reprezentativă so
cial. Titlul însuși, o contradicție .în ter
men, numește individualitatea acestei lumi 
în care plictisul șî mediocritatea iau for
ma unor activități derizorii. -„Asociația 
pensionarilor" ține periodic ședințe, are 
un „statut" stabilit arbitrar, un „cod" al 
bunelor maniere, după cum își are și de
latorul ei care întocmește rapoarte către 
un superior anume, într-un limbaj de o 
mare savoare. De fapt, la Eugen Seceleanu 
comicul constă în excelenta dexteritate a 
parodierii unui limbaj presupus oficial și 
îneîntătoare sînt în acest sens îndeosebi 
„notele" de subsol, date ca texte autentice 
personajelor : scrisoarea unui delator, 
fragmente din jurnalul profesorului pen
sionar, darea de seamă a președintelui 
„Asociației", cererea de divorț a soției lui 
Ionel Taflan, pensionarul insurgent, poet 
și amant întîrziat. în prim plan se află 
deci universul hilar al unor pensionari 
care încearcă să-și substituie tabieturile 

firești prin „reforme" sociale sau morale. 
Un profesor de constituție, de pildă, îm
preună cu suplinitorul său la catedră ini
țiază un plan complex de „recuperare mo
rală" a indivizilor care vor să se sustragă 
acestei „eternități locale". El apără auto
matismul și inerția din convingerea că su
primă impostura, așa cum de exemplu în 
episodul în care se „aranjează" demasca
rea lui Ludovic Domșa, o lichea provin
cială, seducător al Consuelei Taflan. dom
nișoară romanțioasă și credulă. Evi
dent, întreaga țesătură a intrigi
lor e șarjată, convențională, dar sub
stratul de gravitate constă în sugestia cir- 
cularității acestor evenimente care, de 
fapt, le trăiesc pe personaje și nu sînt 
trăite de ele. .Este o lume duios dezaxată, 
o lume maniacă,. în deruta și nu patolo
gică. Ea trebuie astfel citită mai degrabă 
prințr-un filtru social decît printr-unul 
existențial.

PETRU POANTA 9

Spațiul poetului
Este surprinzător 

cit de ușor juuecam 
oamenii, formm- 
du-ne, de alitea 
ori, despre ei o 
imagine împuținată, 
cina nu este de-a 
dreptul falsă. Pe 
baza unor impresii 
de suprafață, re
ceptate comod, îi 
clasificăm in cate
gorii intelectuale 
sau artistice mai

ales in funcție de categoria profesio
nală căreia ii aparțin m mau preuomi- 
nant, ca și cînd profesia fiecăruia ar fi 
determinată în mod automat de însușiri 
dinainte stabilite și n-ar avea nimic a- 
leatoriu, ca și cînd individul și-ar urma 
aeștinul în afara oricărui impact cu ne
voile obștii. Știm însă, prea bine, că nu 
odată, el își sacrifică, in mou consimțit 
sau fără voie, chemările adinei, pentru că 
omul este o ființă socială in sacrificiul 
de sine, care poate fi o pierdere in ordi
nea individuală, este mai totdeauna un 
cîștig sub raport social. Pîraiele ce umplu 
albia unui fluviu își pierd individualita
tea dar fără această pierdere, presupumnd 
câ toate pîraiele ar curge singure, sepa
rat, la nesfîrșit, fluviul n-ar exista. Aceste 
cîteva reflecții ne-au fost provocate de 
lectura poeziilor lui «N. Grigore Mără- 
șanu, adunate pînă acum în trei volume : 
Insula (1973), Corabia de fosfor (1976) și 
Umbra fluviului (1979). îl știam pe auto
rul lor reporter, unul din cei mai cu
noscuti și, o mărturisim cu un sentiment 
culpabil, am început să-i citim poeziile 
cu prejudecata că vom întîlni. probabil, 
niște reportaje versificate sau o poezie a' 
evenimentului mărunt sau, cum trecem 
toți prin purgatoriul erotic, romanțe sen
timentale. Am întîlnlt prea de multe ori 
asemenea „devieri" de la profesia de re
porter îneît m-am blindat cu o sănătoasă 
reacție sceptică în atare împrejurări. Sur
priza însă n-a întîrziat să apară chiar de 
la primele lecturi. Un sunet pur al ver
sului, semn al unui îndelungat exercițiu 
de sertar, o privire iscoditoare asupra lu
mii, semn al talentului. Viața de 
forfotă a apelor, senzația panteisti- 
că ă omului, imaginile mirifice se 
asociază cu un sentiment al curgerii și 
renașterii vieții, nu o dată al tristeții în 
fața degradării naturii Ia care omul a- 
șistă, neputincios, cînd nu provoacă el 
însuși deteriorarea materiei. O poezie ca 
Pești de muzeu nu este o simplă descriere 
a unui acvariu ci un subtil avertisment a- 
dresat condiției vieții în ansamblu precum 
și expresia unei nostalgii primor
diale. Provenind din lumea vegeta
ției luxuriante a Brăilei. cu imensele-i 
teritorii . de apă. în care clocotește parcă 
geneza însăși, poetul, nu numai că n-a 
fost atins de aripile zeiței Lethe, cea dă
tătoare de uitare, evocată intr-o poezie ; 
dimpotrivă, întreaga-i ființă este atît de 
impregnată de peisajul matrice îneît a- 
proane că nu există noezie care să nu zu
grăvească ori să sugereze acest peisaj, 
să nu-și extragă semnificațiile din natura 
mater. Vitalitatea ierbii, atotbiruitoare, 
chiar în fața mortii (Luati aminte ia pu
terea ierbii) coincide cu Vine iarba ft lui 
Ion Gheorghe, dar fără energia agresivă 
de acolo, se însoțește, nu o dată cu un 
sentiment al scurgerii timpului căci. în 
mod paradoxal, tocmai excesul d» viată 
asociază, prin contrast, senzația dispari
ției, golul, existential. N Grigore Mă- 
rășanu. se vede limnede. a profitat enorm 
de contactul nemiiloclț. frecvent, spon
tan. cu manifestările multiole si fasci
nante ale vieții. Profesia de renorter îsi 
vădește consecințe din cele mai profita
bile. mai ales în comparație cu letargia 
și sterilitatea cafenelei. Cel care a scris 
poezii precum Peștele liniștii, Cîntecul 
braconierului. Hora delfinilor (în afara 
celor deja semnalate) se cuvine să intre, 
fără complexe. în rîndul poeților demni 
de interesul nostru.

POMPIUU MARCEA H

Bucuria cotidianului
Secretarul res

ponsabil de redac
ție al revistei Fla
căra, Tudor Octa
vian. — printre atî- 
tea treburi pe care 
le îndeplinește (și 
oricine calcă pra
gul redacției vede 
îndată că nu sînt 
puține) —. găseste 
timp să-scrie și li
teratură. Asta e o 
îndeletnicire a foar

te multor gazetari, s-ar putea spune, 
compensația secretă căutată în orele dră
muite de visare cîte le rămin, micul lor 
bovarism. Tudor Octavian însă nu se 
defulează acasă de traumele muncii re
dacționale, ci are un veritabil talent scri
itoricesc. Povestiri diferite (1968), cartea 
sa de debut, vădea din belșug observația 
bună a vieții cotidiene sub aspectele ei 
grotești, înduioșătoare, exaltate, cenușiu 
politice sau prozaice, cu o apreciabilă 
onestitate crudă, realistă, o vervă imagi
nativă nesecată și o tăietură netedă a rea
lizării grăbite, zvîcnite chiar,' fără zăbave 
sfătoase, plictisitoare. Din însuși titlul 
scurtului și originalului său roman Noiem
brie viteză avem mărturisită marca sti
lului acestuia nervos, expeditiv. Trebuie 
neapărat adăugată ironia, împinsă pînă 
la sarcasm și întoarsă fără dispensă și 
asupra naratorului, nu o dată cu o adevă
rată voluptate masochistă. Perpetua 5 ■ 
clinație spre tonul zeflemitor,, mie mi 
amintit pe Raymond Chandler, nu 
Truman Capote, și Tudor Octavian pare 
să confirm^ impresia mea, atâcînd cu ul
tima sa carte, Banda lui Mobius, genul 
polițist. Ca Philip Marlowe, tînărul erou 
din Noiembrie viteză își reprezintă con
diția de etern păgubos într-o imagine hi- 
pereuforică batjocoritoare și-l enervează 
mai ales binevoitorii. Dacă ironia era uri’ 
pic potolită, romanul ar fi fost o reușită 
eclatantă, nesacrificînd incontinentului de
bit asociativ persiflant o doză de auten
ticitate. Și așa avem o diagramă sufle
tească prețioasă a rănilor pe card Ie su
feră o parte din tineretul nostru în sen
sibilitatea sa. ascunzîndu-le sub dispozi
ția la sarcasm. Păcat doar că aparatul 
înregistrator artificializează într-o măsură 
mișcarea reală a tumultului interior, prin 
isterizare. Dar dincolo de liniile prea ner
vos zigzagate, reconstituirea unei anume 
mentalități juvenile greu adaptabile, ca 
și a mediului uman și social înconjurător, 
e cu totul remarcabilă și spune multe, 
în Banda lui Mobius domolirea ironiei 
are efecte salutare imediate și duce la o 
obiectivare a universului, absolut, necesară 
genului. Personajele izbutesc să trăiască 
o viață autonomă și cîștigă, în cazul ma
iorului Ghiță Ionescu, o individualizare 
simpatică rară. Nu lipsește misterul, in
genios sporit prin miei lovituri de tea
tru, pe măsura desfășurării anchetei. 
Dezamăgește doar slaba credibilități: .. a 
mobilurilor criminale, intelectualizate. jpeăț, 
te formula modernă, „dură", „tbught" a’ 
genului. Ntî lipsea iarăși mult ca.romanul 
să poată primi calificativul excelent, și 
spun asta avînd în vedere criteriile li
teraturii de înaltă calitate, fără nici o pre
judecată privind specia defectivă.

Inventivitatea speculativă a autorului 
(vezi admirabila bucată Analiza gramati
cală), canalizată mai bine, are serioase 
șanse să producă veritabile surprize la 
Tudor Octavian, prozator cu o notă pro
prie foarte pregnantă și realizări, de pe 
acum, evidente.

OV. S. CROHMÂLNICEANU ■

Responsabilitatea cuvîntului
Omul acesta cu 

profil ascuțit și 
privire neliniștită, 
chip veșnic tînăr, e 
un scriitor original. 
El caută dreptatea 
in intîmplări mis
terioase, uitate, în 
cotloanele unor su
flete sensibile, în 
dramele conflagra
țiilor, rîvnind la 
restabilirea ordinii 
normale acolo unde 
e un meliorist, nu 
bombonizate; după 

ce a complicat conflictele și după ce; a 
descîlcît firele, într-o atmosferă de clac- 
obscur, păstrează un grăunte de anxietate 
suspicioasă, care va germina în cugetele 
noastre ipoteze diverse asupra mai mul
tor încheieri posibile. Pentru că a fost o 
vreme magistrat, voi folosi termeni din 
acea îndeletnicire : dosarele sale rămîn 
deschise, oricînd li ss pot adăuga pagini 
noi și revelații.

Are o scriitură febricitată, unghiuioasă, 
meandrînd printre surprize, nu totdeauna 
comod digerabile, ba chiar cîteodată ne- 
comestibile. A ales însă teritoriul cel mai
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Vibranta clipă 
a duratei: 

Congresul al XII-lea
Există în istoria noastră contemporană 

iipe de intens fior, clipe cînd auzim 
impui, cînd puterea de a percepe sem- 
lificațiile zilei de azi și ale celei de 
aiine se amplifică, momente cînd medi- 
ația asupra evenimentului din jur ne 
prește și îndeamnă a zăbovi asupra-ne 
i asupra menirii de oameni ai unei lumi 
rămîntată de întrebările și problemele 
ericirii omului. O asemenea clipă dila- 
ată trăim întîmpinînd Congresul, vibra- 
iile istoriei contemporane le simțim mai 
ezonant în noi în această toamnă, și, 
a scriitori, tentația marilor teme, a 
narilor subiecte, a încercării de a da mai 
nult pentru cartea cea mare a acestui 
imp, pentru cartea cea mare a desti- 
mlui tău dar și a datoriei tale față de 
ititor, de popor, se impune cu atît mai 
ascinantă. Ideea dezvoltării și împlinirii 
nultilaterale a personalității umane, axul 
locumentelor puse de partid în dezba- 
erea țării, astfel încît Congresul să fie 
n cel mai profund sens un Congres pen- 
ru fericirea omului din România de azi, 
in Congres al evaluării lucide și al 
ierspectiveî raționale, științific revolu- 
ionare, oferă scrisului și scriitorului atît 
le minunat îndemn de angajare, deschi- 

mpul fertil de căutare a tot ce e 
nalt omenesc în noi, de valorificare a 
«nanismului socialismului, de perfectio- 
iare a structurilor pe care le-am elabo- 
•at, de înțelegere a lumii in mișcare și, 
n consecință, de luntă îmnotriva a tot 
;eea ce ar putea scleroza sistemul circu- 
.ator al vitalității și prospețimii orîndui- 
-ii noastre, ar putea umbri crezuri si de- 
zoțiuni pentru cauza care e viitorul.

Povestiri din mijlocul naturii...
E o zi frumoasă, brăzdată de un frig 

albastru, îndulcit de presimțirea primei 
zăpezi. Pe terasa unei cabane din Sinaia 
discut cu nea Guriță, unul din cei mai 
valoroși paznici și vînători. îmi place să 
discut cu paznicii, afli de la ei tot felul 
de amănunte despre viața grea a anima
lelor sălbatice. Căci — susținea nea Gu
riță - nu e ușor să fii iepure, nici să fii 
urs nu e la îndemîna oricui. Inteligența 
a puțini oameni se poate compara cu cea 
a urșilor — poate numai cea a lui Bis
marck.

Vînătorul — la al doilea pahar de țuică 
fiartă — își exprimă și. mai clar punctul 
de vedere. Tradiționala îngîmfare pro
fesională se împletea armonios cu o cri
minală modestie.

- — T.J, daeă aș fi urs, nu m-aș descurca, 
r^ainoaște el cu o sinceritate care m-a 
impresionat profund, de la bun în
ceput Păi pune-te în situația ursului, cît 
se luptă el, bietul, ca să aibă ce mînca. 
Nici în pădure mierea nu se găsește pe 
toate drumurile ; ursul e ca un copil, a- 
doră dulciurile. Trebuie să-i apărăm — 
mi-a spus vînătorul, electrocutat de un 
zîmbet foarte ciudat. Urșii sînt puțini, oa
menii sînt mulți— •

Ne împrietenisem și simțeam nevoia să 
stau de vorbă cu acest ins, jumătate paz
nic, jumătate vînător, jumătate omul 
„ursului". jumătate omul „omului". Eu 
plăteam țuica fiartă și ei. drept răsplată, 
îmi dezvăluia viața secretă a ființelor pă
durii. Ursul e toarte inteligent... E mai 
aproape de om decît maimuța... Gîndește, 
analizează, e omnivor, se gîndește la 
ziua de mîine, exact ca omul. E demn, 
în anumite situații umblă în două labe. 
Și să vezi cum se bucură Moș Martin cînd 
găsește miere 1 Așa mă bucuram și eu 
cînd eram copil_

— Eu am văzut și urși dresați care 
jucau tontoroiul, încerc eu să-i poto
lesc entuziasmul... Ursul, care e atît de 
demn, cum se pretează la una ca asta ?

Vînătorul mă săgeta cu o privire plină 
de dispreț.

— Joacă ursul 1 Ursul nu joacă. Nu se 
pretează Ia așa ceva. Se prostește așa, 
ca să înveselească țîncîi.

Iată-1 pe urs și cadru didactic, numai 
la una ca asta nu mă așteptam. Mă sim
țeam bicisnic, meschin, ignorant, îmi dă
deam seama că mai am mult pînă să 
devin și eu un urs autentic — că acest 
vis trufaș nu stă în puterea omului.

— Ursul e desăvîrșirea naturii — mă 
fulgeră încă o dată cu privirea ciudatul 
vînător, desăvîrșire a cărei coadă abia o- 
zăream în ceața ignoranței mele. El, ursul,' 
unește puterea cu inteligența, gîndește 
profund și mănîncă de toate. N-ai auzit 
de expresia „puterea ursului" ?

Peste cîteva zile i-am spus copleșit de 
indignare :

— Am auzit că ursul dumitale a mîncat 
un copil...

— Da. Știu. S-a publicat în presă. Dar 
e un monument al naturii...

— Cine ’
— Cum cine ? Ursul... Nu copilul, mon 

cher.
După alte cîteva zile am încercat să-l 

apropiatul viitor. Este un prilej pentru 
scriitor, odată mai mult,'să. se gîndească 
la oamenii minunați ai României de azi, 
la rezervele inepuizabile ale conștiinței 
de sine a unui popor care știe că zidește 
frumos și bine pentru el, care are marea 
șansă de a-și lega clipa de eternitate 
prin planuri nu numai îndrăznețe, 
profund vizionare, ci prin aport direct la 
așezarea unor pietre de temelie la edifi
cii esențiale pentru viața unei țări.

Epoci de intensă concentrare de ener
gii, de flux revoluționar nu sînt mereu 
în existența popoarelor. E o fericită șan
să a noastră de a fi implicați în revolu
ția cea mai profundă pe care a cunos
cut-o vreodată România, în cea mai con

A
 ieșit de sub tipar volumul de 
interviuri Sub semnul întrebării 
al poetului Adrian Păunescu. 
Cartea cuprinde convorbirile 
autorului cu Ioan Alexandru, 
Alexandru Andrițoiu, Paul An

gliei, George 'Apostu, Alexandru Bălăci, 
Cezar Baltag, Eugen Barbu, Ion Băieșu, 
Ștefan Bănulescu, Radu Beligan, Radu 
Boureanu, Augustin Buzura, Ion Cara- 
ion. Ion Caramitru, Nina Cassian, Șer
ban Cioculeseu, Liviu Ciulei, Radu Co- 
sașu, Octavian Cotescu, Ov. S. Croh- 
mălnieeanu. Constantin Daicoviciu, Dan 
Deșii®, Ștefan Aug. Doinaș, Mircea 
Eliade, Paul Engle, Tașeu Gheorghiu, 
Romulus Guga, AI. Ivasiuc, George 
Macovescu, Nicolae Manolescu, Mircea 
Martin, Teodor Mazilu, Meiiusz Jozsef, 
Aurel Dragoș Muntean®, Gell® Naum,

zdruncin cu o veste la fel de cumplită.
— Ursul dumitale a mîncat un băiat !
— Ei, nu chiar un băiat,, mă corectă el 

și cu blîndețe, și cu ironie. Avea deja 
douăzeci și trei de ani, nu se mai poate 
numi chiar un băiat. Știu. Nu-mi spui 
nimic nou. S-a publicat și în presă.

Vînătorul, din dorința de a scoate 
basma curată gigantica hărmălaie a na
turii, o micșora văzînd cu ochii, o sor
covea, o mîngîia cu o ploaie de diminu
tive,

— Eu cred că ursulețului îi era fomiță, 
de-aia a băgat în burticică băiețelul. Ești 
îngimfat, tinere. Mai avem pînă să de
venim cu toții urși.

Mă întîlnesc din nou după o săptă- 
rnină cu ciudatul vînător — prieten la 
cataramă cu ursul bine intenționat.

— Ursul dumitale n-are pic de carac
ter. A ajuns pînă, în centrul orașului, a 
mîncat mierea din piață. Se odihnea, în
soțit de câini, în .stația de taxi, asta e 
prea de tot. Trebuie să faci ceva. Ești 
paznic, ești vînător.

— Ursulnu se teme de cîîni. Ursul nu 
se teme de nimic...

A doua zi dimineața, gazda veni Ia 
mine îngrozită :

— Ursul a venit noaptea și mi-a mîn
cat o oaie. Or, pentru mine oaia e mană 
cerească.

— Și bărbatul nu era acasă?
— Eră. Dar n-âi voie să te atingi de 

uns, că e monument al naturii.
— Dar omul ?
— Omul nu e monument al naturii.

DUMITRU RADULESCU : 
Sculptură ceramică.

structivă dintre creațiile revoluționare, 
un timp al făuririi și .creației, un timp 
cînd avem sub ochi până la nervură ima
ginea lumii, cînd înțelegerea adîncului ne 
e mai aproape. Întîmpinînd Congresul, 
nu poți să nu te gîndești la dimensiunea 
interioară a evenimentului, la faptul că 
nu face parte dintr-o simplă mecanică 
socială. Profilul său e viu, tocmai prin 
dimensiunea de eveniment care își pune 
în centru omul ! Este aici, odată mai 
mult, febrilă și inspirată, gîndirea secre
tarului general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, viziunea sa asupra 
felului generos umanist în care trebuie 
să concepem și să înfăptuim construcția 
socială. Faptul că de pretutindeni, din 
cele mai îndepărtate colțuri ale țării, 
răzbate dorința fierbinte a milioane de 
oameni ca apropiatul Congres să realeagă 
în fruntea partidului pe omul care a fer
tilizat cu gîndul și fapta sa gîndul și 
fapta țării din ultimul deceniu și mai 
bine, e o consfințire a apartenenței la 
revoluția pe care tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a potențat-o eu îndrăzneală și 
înalt spirit patriotic, cu perpetuă tinerețe, 
are sensul marii responsabilități cu care 
partidul și țara știu să-și încredințeze 
destinele celui care in cel mai înalt mod 
îi reprezintă și slujesc. O adîncă recu
noștință și, totodată, o fermă dorință, o 
angajantă dorință de a continua un drum 
rodnic și ascendent.

PLATON FARDAU »

Fănuș Neagu, Al. Paleologu, Oetavian 
Paler, Eugen Papu, Miron Radu Paras- 
chivescu, Lucian Piniffie, Alexandru 
Piru. Ion Pop, Fodor Sandor, Dumitru 
Radu Popescu, Silvia Popoviei, Titus 
Popovici, Marin Preda, A). Rosettî, Ște
fan Roll, Roberto Sanesi, Eugen Simion, 
Marin Sorescu, Zaharia Stancu. Nichita 
Stănescu, Dimitrie Stelaru. Petre Stoi
ca, Szasz Janos, Virgil Teodoreseu, 
Gheorghe Tomozei, Constantin Țoiu, 
Nicolae Velea, Romulus Vulpescu, Mir
cea Zaciu, Victor Felea, Laurentiu Ful- 
ga, Ion Vlad, A- E, Baconsky, Constan
tin Chiriță, S Damian, Horia Lovineseu, 
Ion Pop. Cornel Regman, Nicolae Balo
tă, Emil-Botta. Constanta Buzea. Leonid 
Dimov, Mircea Dineseu, Aurel Rău și, 
cu acestea odată, o convorbire cu sine 
însuși.

I-am spus și vânătorului cele întîm- 
plate.

— Da. Are dreptate femeia... N-ai voie 
să te atingi de urs decît după ce-ți face 
o pagubă de circa optzeci mii de lei.

— Și dacă mănîncă un om ?
Și iarăși miraculosul vînător mă liniști, 

dacă se poate spune așa, într-un mod 
foarte înfricoșător. Cu cît dovedea mai 
mult bun-simț, cu atît băga o spaimă mai 
mare în mine.

— Ursul nu mănîncă omul decît Cînd îi 
e foame, altfel nu atacă omul... ADAS-ul 
plătește oaia.

— Dar omul ?
— Se plătește în rate, dar se plătește, 

mă liniști vînătoiul oarecum indignat de 
meschinăria întrebărilor mele. Ursul mai 
are încă o calitate, îl cunosc foarte bine.

Ce ființă îngerească și ursul cu pri
cina ! Mănîncă adulți, mănîncă adoles
cenți, mănîncă țînci și tot se mai găsesc 
admirabile trăsături de caracter.

— E foarte statornic, unde a mîncat 
o dată mănîncă și a doua oară. Am să 
vin la noapte să vedem ce are de gînd 
Moș Martin...

Vînătorul s-a ținut de cuvînt : ședeam 
în pridvor și așteptam înfricoșați și res
pectuoși vizita ursului. O vizită obișnuită, 
„de rutină", cum susțin diplomații.

— Credeți că vine ?
“ Ursul se ține întotdeauna de cuvînt...
Și intr-adevăr s-a ținut de cuvînt. Pe 

la ora unu noaptea a apărut, leneș și dis
prețuitor, halta de cîini care-1 însoțea 
mai mult îl plictisea decît îl stingherea ; 
clinii, altădată fioroși, altădată dințoși și 
necruțători — se transformaseră în niște 
anodine și dietetice muște sîeîitoare și 
atîta tot.

Cu gesturi elegante — ușor plictisit — 
ursul „monument al naturii" devoră 
cîteva mioare, cit ai clipi din ochi.

— Ce frumos înghite oaia, cu cită mo
destie și eu cît umor.

— Nu faceți nimic ? l-am întrebat eu 
respectuos pe temutul vînător.

— Nu...
— De ce ?
— N-a atins baremul, plafonul...
— Ce plafon ?
— Plafonul de pagubă stabilit de ADAS. 

Ar mai trebui să mănince o oaie, atunci 
aș putea să trag legal...

— Și dacă nu mănîncă o oaie ?
— N-am ce face... Așteptăm. N-au in

trat zilele-n sac...
Eu speram ca „monumentul naturii", 

înțelegînd situația noastră grea, să bine- 
voiască a mai sfîșia un mielușel. Nici o 
speranță. Se săturase.

— Nu poți să tragi ?
— Nu — mi-a răspuns ciudatul vînător. 

Nu s-a îndeplinit baremul — ce ești atît 
de greu de cap ? Dacă mă mai plictisești 
cu întrebări stupide, trag în dum
neata și te plătesc în rate...

Atunci ursul se urcă, greoi și încărcat 
de remușcări, pe firavele scări de lemn 
care duceau spre pridvor, și, cu o voce 
suavă de mezzosoprană, ne spuse, mai 
exact ne cîntă, răspicat :

— Am produs pagube de optzeci de 
mii de lei și șaptesprezece lei. Am înde
plinit plafonul, împușcați-mă, pe răs
punderea mea !

TEODOR MAZILU ■

Cenaclul Flacăra 
al Tineretului Revoluționar

Cronica
(348, 349, 353)

SÎMBÂTA

Prezența' Cenaclului „Flacăra" al 
Tineretului Revoluționar, organizat 
de C.C. al U.T.C. și revista „Flacă
ra". și condus de poetul Adrian 
Păunescu. in județul Ialomița, 
în zilele de 27 și 28 octom
brie. acum cînd culesul roadelor 
unei toamne cu adevărat bogate este 
pe sfîrșite, a însemnat atît pentru 
membrii cenaclului cît și pentru 
spectatorii ialomițeni un prilej de 
bucurie a spiritului, pe fondul stenic 
al celor care, priveau eu sentimen
tul că în spatele lor stă crescută și 
coaptă marea pîine a patriei. în 
prima zi a acestui de neuitat pe
riplu ialomițean, Cenaclul „Flacăra" 
a poposit în Slobozia, capitala aces
tui grînar al țării, pentru a da două 
reprezentații, una la orele 18,00 și 
cealaltă la orele 19.30, avîndu-i 
component! pe unii dintre cei mai 
fideli și mai străluciți membri ai 
săi: Adrian Ivanițchi, Mircea Vin- 
tilă, Doru Stănculescu, Zoie Alecu, 
Mircea Bodolan, Sorin Minghiat, 
Victor Socaciu, Maria Naghi. Prima 
întîmplare literar-artistică a avut 
aerul unei tatonări între scenă și 
sală,

De-abia spectacolul de la orele 
19.30 ajnsemnat însă adevărata cu
noștință cu publicul din Slobozia, 
care a apreciat la dimensiunile 
reale un cenaclu, gîncțind cu voce 
tare. Toți membrii cenaclului a- 
dresează sălii, de astă dată arhi
pline, cîntecul „La mul ți ani cu 
sănătate". Se stabilește imediat o 
temperatură înaltă, spirituală vrem 
să spunem, care va însoți întîm- 
plarea Hterar-artîstică pe toată des
fășurarea ei. Am urmărit în
deaproape chipurile celor cîtorva 
sute de tineri participanti la ce
naclu. Mulți știau pe dinafară ver
surile spuse pe scenă, semn al 
marii popularități de care se bucură 
tot ceea ce se rostește prin el. Erau 
chipurile- celor care trudesc în capi
tala pîinii. Mîinile lor aplaudînd 
aveau una din fîlfîîrea întinselor 
lanuri de porumb și de gri®. Ne-am 
despărțit de Slobozia remarcînd 
marea ospitalitate a oamenilor de 
aici, buna lor organizare, ceea ce 

■ ne-a convins din nou că oamenii 
care muncesc aici au nevoie de 
eîntec, de poezie, ca de însuși 
glasul lor liber, de necohfundat.

DUMINICA

Extraordinară primirea făcută 
membrilor cenaclului duminică la 
Călărași ! în sala sporturilor din 
localitate peste 2 000 de tineri en
tuziaști și mari iubitori ai poeziei și 
muzicii tinere au contribuit la rea
lizarea unei atmosfere cît se poate 
de favorabile pentru desfășurarea 
unui spectacol cum de mult n-a 
mai dat Cenaclul „Flacăra". Multi 
dintre ei lucrează la Combinatul 
siderurgic Călărași și este semnifi
cativă dorința lor de a se întîlni cu 
arta și chiar de a participa- Ia crea
rea ei. Au fost numeroase mo
mente în care publicul a eîntat și 
a recitat împreună cu interpret® și 
actorii de pe scenă fără a fi nevoie 
de nici un impuls în acest sens. Ei 
au simțit imediat cu câtă dra
goste au fost întâmpinați — orga
nizatorii trebuie felicitați pentru 
modul exemplar în care au rezolvai 
dificultățile legate de- o reprezen
tație de anvergură — și âu dat. 
cum se spune, măsura întreagă a 
talentului lor. Alături de cei aflați 
pe scenă la Slobozia în seara pre
cedentă, au fost de data această și 
actorii Florian Pittiș și Mihail Stan, 
care, sîmbătă. fuseseră reținuți la 
teatrele lor. S-aw interpretat unele 
dintre cele sa îndrăgite piese din 
repertoriul cenaclului. Programul 
— extrem de dens și de calitate, cu 
o durată de două ore și douăzeci de 
minute, cu cincizeci de minute mai 
mult decît se prevăzuse — a avut 
un efect sigur asupra spectatorilor 
care au cerut ca o astfel de repre
zentație să se repete cît mai curînd 
la Călărași. Promisiunea de a re
veni aici a fost smulsă cu ușurință.

Acest spectacol a dat o mare în
credere în forțele lor membrilor 
cenaclului, dovedind că fenomenul 
muzicii tinere nu este depășit și că 
trebuie doar căutate cele mai firești 
și mai directe căi de comunicare cu 
publicul, întotdeauna capabil să în- 
tîmpine cu generozitate pe emisarii 
artei autentice.

GEORGE ARION B

ANUL XXVIII - Nr. 44 (1 273) - 1 noiembrie 1979 Flacăra pagina 19



SPORT

Șansele echipelor noastre în cupele europene
• Scurte dialoguri cu cei patru antrenori •

„Nottingham 

nu-i o echipă invincibilă"

— Tovarășe Florin Halagian, prima 
impresie e că nu sînteți prea vesel ! 
Așa-i ?

— Victoria din meciul cu Steaua, chiar 
dacă obținută eu greu, mi-a mai descre
țit fruntea, dar mai rămîn o sumedenie 
de probleme de rezolvat înaintea retu
rului cu Nottingham.

— De pildă ?
— înlocuirea lui Zamfir care, eliminat 

în Anglia, nu va juca la Pitești. Cred

că locul lui va fi luat de Bățbulescu. 
Apoi, reintrarea lui Radu II, pe al cărui 
aport contăm mult în obținerea Victoriei 

, și, de ce nu, a calificării. Radu a primit 
avizul doctorului Octavian Ptiiu, și-a re
luat antrenamentele, pare capabil să re
vină cu repeziciune, dar e încă prematur 
de dat un verdict- Doctorul a făcut tot 
ce i-a stat în putință, de-acum e rîndul 
lui Radu să procedeze la fel.

— Ce impresie v-a lăsat campioana de 
cluburi a Europei ‘l

— Nottingham e, fără. discuție, o echi
pă de elită, foarte puternică, dispunînd 
de jucători capabili să tranșeze în fa
voarea lor orice meci, deopotrivă acasă 
sau în deplasare. Asta nu vrea să însem
ne că Nottingham e oechipă invincibilă ! 
Ca atare, vom face totul,, vom depune 
toate eforturile spre a cîștiga la Pitești, 
luînd în considerație și varianta califi- 

, cării. Vă asigur însă câ nu va fi simplu.

— Toată lumea știe că nu va fi simplu, 
asta e clar ! Dar posibil e, tovarășe 
Halagian ?

— în fotbal, cum se zice, totul e posi
bili '

-N-ajunge! Aveți în vedere măsuri 
speciale pentru partida de Ia Pitești ?

— Firește. împreună cu antrenorul fe
deral Cornel Drăgușin, eu și Oțet vom 
pune la punct o tactică adecvată, urmă
rind, în primul rînd, să nu primim gol și, 
apoi, să înscriem cît mai multe. Dacă 
se va putea, să înscriem chiar 3! Din 
motive lesne de înțeles, nu voi intra în 
amănunte. Sper că, miercurea viitoare, 
Argeșul seva găsi în maximum de for
mă; după cum mai sper, trecînd la o altă 
idee, că minunatul public piteștean, care 
ne-a purtat de atîtea ori spre succese ră
sunătoare, va fi de partea echipei cura 
n-a mai fost niciodată, cu dăruire și 
înflăcărare, partida cu campioana Angliei 
fiind, repet, cea mai grea din cîte a 
-avut de susținut pînă acum formația , 
noastră.

— Tovarășe Halagian, fără a mai lung! 
vorba, sînteți optimist sau nu ?

pred.în ea-! BinȘ-ar fi ca Victoria de la. 
Piteșți să . însemne și calificarea Arge
șului. .

— Aveți dreptate, bine-ar fi !

OVIDIU IOANIȚOAIA ■

STEAUA

„Cred că Steaua poate obține 

mult mai mult

decît o victorie la limită"

— Tovarășe Gheorghe Constantin, îa- 
tă-ne, din nou, față în față. De data 
aceasta sînteți, cred, mai liniștit.

— Da de unde !
— Cine vă neliniștește, F.C. Nantes sau 

propriii dumneavoastră jucători ?
— în primul rînd, echipa franceză, o 

echipă valoroasă, cu jucători tehnici, buni 
cunoscători ai jocului cu balonul rotund. 
Să nu uităm că Michel și compania au 
întors rezultatul de la 1—2 la 3—2 în nu
mai cî.teva minute.

— Este adevărat, la Nantes, Steaua a

„Eintracht poate primi gol

și pe teren propriu"

— Stimate Angelo Niculescu, cum apre
ciati acest 2—0 cu care s-a încheiat prima 
manșă a dublei confruntări dintre Dina
mo și Eintracht Frankfurt ?

— 2—0 este un rezultat bun, care ne 
obligă mai cu seamă să jucăm, adică să 
muncim exemplar pe teren pentru obți
nerea calificării în al treilea tur. Cu 2—0 
am fost la Budapesta, pe cînd eram la 
„Poli", și ne-am calificat în fața lui 
M.T.K. Tot cu 2—0 a plecat acum cîțiva 
ani Dinamo la Jena, cîștigînd și returul 
cu Karl Zeiss cu 1—0...

— Pînă actim previziunile dumnea
voastră, exprimate peste tot în presă, 
s-au adeverit, deși nimeni nu poate spu

pierdut, cu 2—3, dar cele două goluri 
înscrise în deplasare contează dublu la 
o adică. Așa că...

— Așa că abia acum începe greul.
— Cum așa ?
— Simplu. Un meci nu este niciodată 

dinainte jucat, am mai spus-o.
— Intr-adevăr, dar oricum am lua-o, 

tot Steaua are cele mai mari șanse de a 
se califica.

— Teoretic vorbind, aveți dreptate.
— Am.
— Dar acolo, pe teren, nu-i bine să 

zici hop...
— Pînă n-ai sărit ! Vă gîndițî, probabil, 

la faptul că în minutul 64, la Nantes, 
ați avut 2—1.

— Mă gîndesc mai ales la faptul că nu 
F.C. Nantes a cîștigat. Noi, Steaua, am 
pierdut ! Mă gîndesc la marile ratări din 
prima repriză și la acea nefastă deco
nectare care intervine în jocul echipei 
tocmai atunci cînd nu trebuie. Dacă am 
fi terminat în avantaj primele 45 de 
minute de joc, sînt sigur câ n-am fi 
pierdut această primă manșă. Acum tre
buie să jucăm cu foarte multă atenție în 

ne că n-ar fi fost dintre cele mai opti
miste ! Datoria noastră este însă de a 
vă mai întreba încă o dată: se va cali
fica- Dinamo în fața lui Eintracht ?

— Așa cum am spus, a venit vremea 
să nu ne mai speriem de „firme". Păre
rea mea este că avem șanse reale de ca
lificare în fața lui Eintracht, care a do
vedit că nu este imposibil de eliminat. 
Acum, în plus, cunoaștem destul de bine 
echipa vest-germană, iar eu consider că 
Eintracht poate primi gol și pe terenul 
propriu ! într-un fel, meciul retur va fi 
mai. ușor pentru noi. Nu o să mai fie ne
voie să alergăm noi, să ne impunem jocul 
— asta vor fi nevoiți s-o facă ei, jucă
torii adverși.

— Dar Dinamo a pierdut la Tîrgovîște 
cu 3—1. E mai bun C.S.-ul decît Ein
tracht ?!

— Am disputat meciul de la Tîrgovîște 
la numai 3 zile după efortul partidei cu 
Eintracht. O parte dintre jucători au acu
zat o vizibilă stare de oboseală, iar C.S., 
echipa care ne-a învins, s-a arătat a fi o 
formație alcătuită din jucători foarte 
harnici; avînd în plus și sansa de partea

Dumitru rămîne în continuare mijlocașul 
nr. 1 al echipei sale

apărare și cu mult. calm în atac. Chiar și 
un singur gol este, ^îteodată, greu de 
înscris.

— Să trecem la cea de-a doua, tova
rășe Constantin. Steaua poate obține 
acel 1—0 necesar calificării ?

lor. Nu-mi fac probleme din această în-. 
frîngere.

— Mai există la Dinamo probleme de 
efectiv ?

— Nu pot conta, in continuare, pe Dudu 
Georgescu și Draghea. Dudu a început să. 
alerge, dar părerea mea este că el for
țează, numai pentru a nu pierde contac
tul cu echipa. Are o entorsă de genunchi, 
dar poate fi suspectat și de menise, mo
tiv pentru care îl vom lua cu noi la 
Frankfurt, unde va fi consultat de un spe
cialist. Dragnea și-a- reluat și el antre
namentele. Sper din toată inima ca și cei 
doi selecționabili care au făcut deplasarea 
în Iugoslavia, Dinu și Mulțescu, să vina 
înapoi perfect sănătoși. în aceste condiții, 
ultima verificare pentru meciul cu Ein
tracht va fi cel cu F.C.M. Galați, de 
sîmbătă.

— Vor fi ceva noutăți în alcătuirea 
„U“-lui dinamovist ?

— Aș vrea să încerc un lucru nou : să 
jucăm cu Mulțescu în vîrful liniei de atac! 
Dar pentru asta va trebui să nu survină 
nici un fel de probleme cu linia de mij

— Fără doar și poate. Am încredere în 
puterea de luptă, a tuturor jucătorilor 
mei. Și .dacă, ‘ la Nantes, Sameș, Du
mitru și Marcel Răducanu au făcut o 
partidă foarte bună, la București, sper 
ca toți cei unsprezece jucători să evo
lueze la nivelul maxim al posibilităților 
lor. E plăcut să fii aplaudat la scenă des
chisă- atunci cînd joci peste hotare, 
dar e de 6 mie de ori mai bine ca aici, 
la noi, pe „Ghencea" să poți oferi acestui 
minunat public o victorie pe care toți o 
doresc.

— Tovarășe Constantin, cum stațî cu 
pregătirile ? Ce probleme aveți în cadrul 
lotului, dacă aveți ?

— Avem probleme, cum să n-avem, 
lordache are întindere, iar Nițu, Stoica 
și lordănescu sînt și ei accidentați. Asta 
ca șă vorbim numai de indisponibilități.

— Un pronostic nu vă mai cer, în 
schimb, vă pot da unul : victorie a Stelei 
la două goluri diferență. Ce ziceți ?

— Nu mai zic nimic.

CORNEL CATANÂ ■

loc, mă refer desigur Ia accidentări. In 
intenția mea, Dinamo va alinia la Frank
furt următoarea linia de atac : Țălnar, 
Mulțescu, Apostol. Cu care, cum am mai 
spus, sper să marcăn și noi un gol !

DUMITRU GRAUR ■

„Dacă marcăm un gol, 

ne calificăm!"

— Din nou sînteți îngîndurat, tovarășe 
Valentin Stăneseu ! Pentru meciul de Ia 
Leeds sau pentru cel, tocmai pierdut, dc 
la Satu Mare ?

— Și pentru unul și pentru celălalt, 
fiind string legate între ele. Din păcate, 
la Satu Mare, echipa s-a arătat în scă
dere de formă, jucătorii acuzînd ritmul 
accelerat din ultima vreme, cu meciuri 
la intervale scurte. Numai că așa e piesa 
și va trebui șă ne conformăm. Sper, că 
lecția de la .Satu Mare va prinde bine la 
Leeds

■— Să sperăm. In altă, ordine de idei, ce 
formație preconizați pentru partida retur 
din Anglia ? ■

— Deocamdată, Craiova avînd 8 fotba
liști convocați la loturile naționale, 3 la A 
și 5 la tineret, mi-e greu să mă pronunț, 
așteptînd ca ei să revină, în plenitudinea 
forțelor. în orice caz, Tilihoi și Crișan nu 
vor juca la Leeds. Primul a fost eliminat 
la Craiova, iar cel de al doilea a primit 
cartonaș galben, după ce mai primise 
unul, tot la Craiova, cu Viena. Iată deci 
că greșelile, cît de mici, se plătesc!

— Cine le va lua locul, tovarășe Stă- 
nescu ?

— în apărare, va intra Bumbescu, Ne- 
grilă trecînd fundaș dreapta. în atac, 
avem mai multe soluții. Vom alege, pro
babili între Geolgău, Irimescu și Țicleanu.

— Sincer, vă temeți pentru calificare?
— Da, dar cred câ o vom obține ! Pe 

de o parte. Leeds nu mai e ce-a fost, s-a 
văzut clar la Craiova, pe de alta, echipa, 
noastră mi se pare capabilă să păstreze 
tin avantaj de două goluri. în plus, după 
cum' i-am văzut jucînd pe teren propriu, 
englezii' se vor năpusti în atac, cu toți 
jucătorii, ceea ce va crea ofensivei noas-

Baîaci, autorul primului gol al Univer
sității în partida cu Leeds

tr.e spații largi, convenabile. Dacă ypjm 
marca un gol. nii vom mai putea pierde 
calificarea, de asta .sînt convins. . ,

— Păcat că n-a fost 3—0 la Craiova !

Dacă Bekleanu n-ar fi ratat lovitura de 
la li metri, alta ar fi fost situația !

— Nu Cred că trebuie să dăm vina pe 
Beldeanu, cu atît mai mult cu cît, în faza 
respectivă, mijlocașului nostru i-a alune
cat piciorul de. sprijin, fapt care putea să 
i se întîmple oricui. Dacă el ar fi trans
format, la 0—2. poate că englezii ar fi 
ieșit mai deciși la atac și ar fi reușit și 
ei un gol. Oricum 2—0 e mai bun decît 
3—1, nu-i așa ?

— Cu siguranță, dar și 3—0 e mai bun 
decît 2—0, ce ziceți ?

— Zic că ce-a fost a fost și că nu 
trebuie sa ne. pară rău c-a ieșit cum a 
ieșit. Prima șanșă . rămîne, judecind rea
list, de partea Craiovei, fără ca asțș. să 
însemne că meciul de la Leeds nu va fi 
foarte, foarte greu. Cu .atît mai greu 
cu cît, sîmbătă, în campionatul englez, 
Leeds. a cîștigat în deplasare, ■ arătîndu-se 
în revenire de formă. O eventuală cali
ficare, în dauna Craiovei, le-ar reface 
adversarilor noștri moralul.

ANDRE! GEORGESCU ■
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TIMPUL LIBER

& O pretisare
Tovarășul Ștefan Augustin Doinaș, pu

blicist comentator la Secolul 20, a pu
blicat în România literară, nr. 43, din 25 
octombrie a.c„ articolul „Alergia la cul
tură" și „Complexul urnei". Intr-o scri
soare adresată directorului R.L. tovarășul 
Șt. A. D. arată că acest text, trimis re
vistei „Flacăra", în replică la articolul 
lui Mihai Ungheanu „Un orator printre 
scriitori" (nr. 41 din 11 octombrie) n-a 
apărut „așa cum s-ar fi cuvenit — în nr. 
42 din 18 octombrie".

E drept, articolul tovarășului Șt. A. D. 
n-a apărut în numărul respectiv „deși 
cules" (dovadă șpaltul trimis autorului). 
Și el n-a apărut — dovadă chiar șpaltul 
—. pentru că nu putea, pentru că nu 
avea cum să apară. Lucrînd la o publi
cație al cărei număr din ianuarie iese de 
sub tipar tocmai in octombrie, tovarășul 
Șt. A. D. pretinde revistei noastre o 
promptitudine de care Secolul 20 n-a dat 
niciodată probă. Tovarășul Șt. A. D. pre
tinde revistei noastre să-i publice 
miercuri un articol predat luni spre prînz. 
Cum se poate bănui, cum orice publicist 
ar trebui s-o știe, o revistă are un grafic- 
de apariție ferm și „Flacăra" își respectă 
graficul. Obligat de acesta,, o revistă mai 
are un grafic al predărilor și unul al ti
pografiei. Lucrînd astfel. Flacăra apare 
Ia timp. Dacă am fi lucrat pe voia tova
rășului Șt. A. D., n-am fi apărut la timp. 
Respectul nostru pentru cititori se con
cretizează și în acest chip : fiind cu re
vista la chioșcuri în fiecare joi, în zori. 
Dacă tovarășul Stefan Augustin Doinaș ar 
fi încercat să-și publice articolul în re
vista la care lucrează, articolul ar fi ajuns 
la cititor — după un calcul foarte simplu — 
în august 1980. Dacă tovarășul Șt. A, D. ar 
fi gvut amabilitatea să nu-și retragă ar-

Iul înainte ca el să poată fi efectiv 
tipărit, acesta ar fi apărut în „Flacăra". 
Respectînd Legea presei am respectat în
totdeauna și dreptul la replică. Un mo
tiv am fi avut să ezităm, e adevărat, și 
motivul este următorul : tovarășul Șt. A. 
D. nu este Dan Hăulică. Tovarășul Șt. 
A. D. n-a fost niciodată tovarășul Dan 
Hăulică. Tovarășul Șt. A. Doinaș si to
varășul Dân Hăulică sînt persoane de 
sine stătătoare. Articolul lui M. Ungheanu 
„Un orator printre scriitori" îl privea pe 
tovarășul Dan Hăulică. Cum se poate ve
dea lesne, două chestiuni diferite.

încă o precizare : în articolul trimis re
dacției „Flacăra", cîteva fraze mai abrup
te priveau persoana și nu opiniile lui M. 
Ungheanu. în consecință, redacția „Flacă
ra" i-a solicitat lui Șt. A. Doinaș un 
dram de moderație, plecînd de la consi
derentul că noi obișnuim să publicăm 
opinii, nu insulte.

Că sfatul redacției a fost cel bun o do
vedește chiar textul apărut în România 
literară, text revăzut la sugestia revistei 
„Flacăra". Dacă el nu răspunde obiecți
ilor de fond ale articolului Iui M. Un
gheanu este de acum o altă treabă. Cum 
altă treabă este aceea — și e util să o 
reamintim — că Șt. A. Doinaș, publicist co
mentator la Secolul 20, nu a fost, nu 
este și, foarte sigur, nu va fi niciodată 
Da- Hăulică, redactor șef al numitei 
reviste.

Tovarășe redactor șe£.
Considerăm că lipsa de obiectivitate 

a unor cronicari, ambiguitatea unor 
aprecieri la adresa echipelor comba
tante (fără a deranja pe vreuna) sau 
frazele sforăitoare, de tămîiere a unor 
formații sau jucători „cu firmă", nu 
fac nici un serviciu fotbalului româ
nesc, deja intrat in a.4-a grupă valo
rică a fotbalului european.

Ne referim la meciul din 20.10.1979 
tăcut de „puștii" băcăuani pe Ghencea 
cu Steaua și la articolul plin de su
biectivism și lipsă de gratitudine față 
de cea mai tînără echipă a campio
natului nostru, scris de reputatul cro
nicar sportiv Mircea Tudoran.

Această „puștime" a Bacăului care 
și-a mîncat in multe recreații piinea 
cu magiun pe terenurile Liceului de 
fotbal din Bacău, supravegheată de 
niște oameni competenți și grijulii 
față de soarta fotbalului băcăuan, a 
scos pe Ghencea un 4—4 dar nu prin 
niște merite ale lor, ci prin modul 
cum „s-au jucat steliștii cu ei" și cum 
i-au „ridiculizat" jucătorii militari.

Din articolul tov. M.T. din Sportul 
se desprind cam următoarele con
cluzii :

— Băcăuanii nu ar fi mareat nici un 
gol dacă nu ar fi greșit bietul Rică 
Hăducanu sau dacă nu ar fi deviat 
balonul de către Aglu, sau dacă 
Steaua nu „s-ar fi jucat alc-a defen
siva" „ridiculizînd" pe băcăuani.

— De-abia la 3—3 și 4—3 pentru 
Steaua s-a „restabilit ordinea pe te
ren". (Ne întrebăm : oare numai 
atunci cînd Steaua conducea era or
dine oe te-en ? — intr-adevăr, cam 
„dezordonați" au fost acești eonii 
„Wbraznici" ai Bacăului care au în
drăznit chiar ne Ghencea să „strice" 
„ordinea" si să egaleze în mîn. 88.)

— Golurile stelistilor au fost su
perbe, ca urmare a „amețelii" care 
i-a cunrins pe jucătorii băcăuani șî 
a ioneierilor ech-nei Steaua.

In schimb, golurile băcăuanilor au 
venit „din senin" — aceștia neavînd 
nici un merit in marcarea lor.

Jenant articol pentru un cronicar 
sportiv cu firmă ca Mircea Tudoran 
care — abia acum vedem explicația — 
a nlecat cu Steaua în Franța la 
Nantes.
Semnează un grup de oameni 

ai muncii din Bacău

Turna.

...ploaia în noaptea aceea ca un bles
tem... Bezna nu ne slăbea, ne înfășură 
în orbecăialâ contopindu-ne cu ea. Nu 
ne vedeam nici pe noi. între noi. Alu
necam prin noroi, căzînd. ridieîndu-ne. 
ea niște prizonieri de război ce mărșă- 
luiesc in noapte după visul cald al 
unei luminițe... în speță semafoarele 
micuței gări, rătăcită în cîmp și în 
burnița amară a lui noiembrie, la 
Gura Humorului. Voronețul era pe-a- 
proape, cu azurul cerului în ochii sfin
ților de pe catapeteasmă. Dulcea Bu
covină iși scuturase toate grădinile... 
Demult se dusese la Dumnezeu Aron 
Pumnul, cel ce stîrnise viitorului lu
ceafăr, Mihai Eminescu, patima de fru- 
musețele literelor. Eram, pe urmele 
Vlăaicești’or și Fani Tardini...

Cărăușul care ne adusese decorurile 
la sală, căruia-i onorasem și transpor
tul de după spectacol, ca să fim siguri, 
n-a mai venit. Zadarnic, bătuți de 
ploaie și mușcati de beznă, bătuserăm 
din poartâ-n poartă să-l găsim, Proba
bil. „ars" de alte trupe în momentul 
plecării vagonului de turneu, își luase 
satisfacția lăsîndu-ne mofluzi, cum și 
el altădată de către altii. Neavînd altă 
soluție — atașarea vagonului fusese fi-# 
xată la un mărfar, cu manevră, pentru 
1.20 — am luat decorurile și bagajul 
]a spinare. Plouă pe sufletele noastre, 
să ni le înece, definitiv. întreaga tru
pă, murată pînă la piele și băgîndu-și 
degetele-n ochi, iși trage picioarele 
din clisă cu întreaga „montare" in 
spinare. în drum spre gară... Cei mai 
vin joși poartă cu greu, cînd în mâini.

Cronica șoselei

Cauze obișnuite, 

efecte dramatice
Cei care în ziua de 15 octombrie, în ju

rul orelor 19.00. au trecut pe artera de 
centură a Capitalei, pe sectorul cuprins 
între Bragadiru și autostradă, au rămas 
puternic impresionați de accidentul puțin 
obișnuit pe care l-au văzut. Un autotu
rism Dacia-1 300 complet strivit și patru . 
oameni — o întreagă familie, tată (37 
ani), mamă (30 de ani) și doi copii, unul 
de 7 și altul de 8 ani — decedați pe loc.

Stefan Dragnea, șoferul autoturismului 
16-B-2331, se întorcea spre casă după o 
vizită făcută unor rude dintr-o comună 
din apropierea Capitalei. Circula corect, 
regulamentar, pe șoseaua destul de puțin 
circulată la acea oră. Ce-i drept, era mal 
bine dacă își planifica călătoria de întoar
cere înainte de lăsarea întunericului, cînd 
siguranța deplasării e incomparabil mai 
mare decît în condiții de noapte, însă dis
tanța ce o avea de parcurs era redusă.

La km 63 I- 800 de pe artera sus-men- 
ționată, fără a putea schița măcar cea 
mai mică manevră de evitare, a fost sur
prins de virajul brusc făcut spre stînga 
de către autobasculanta nr. 35-B-2700 con
dusă de Costică Capbun — aparținînd în
treprinderii Metrou București. Acest pu
ternic autovehicul intrînd pe sensul opus 
a distrus pur și simplu autoturismul.

„Am intrat în depășirea unei căruțe și 
nu am observat autoturismul care venea 
din sens opus, deoarece nu avea lumini". 
Aceasta este explicația dată de șoferul y 
autobasculantei în legătură cu comiterea 
accidentului, versiune care bineînțeles nu

Definite 
pe lumină...

ORIZONTAL : l) Apus., la capăt de 
zi! — Zi-lumină. 2) Zi și noapte. 3) 
Semn de lovitură — Soarele după 
apus. 4) Ordine de zi — Lumini peri
ferice ! — Soare pentru copt. 5) O zi 
cu soare! 6) înmănunchează toată 
tristețea lumii... — Alaiul stelelor. 7) 
Era cît p-aci să se stingă — Umbrele 
la soare (sing.). 8) Prezent spune trom
peta — Derulînd o zi ! — O rază oare
care. 9) Final intr-un spectacol de su
net si lumină — Licăre ! 10) Faclă !

VERTICAL : 1) Luminății (sîng.) — 
Tunde scurt! 2) Iese la lumină... de 
obicei noaptea — A da o strălucire de 

cînd pe umeri, la întimplare. flancuri
le decorurilor, zbătute, să se frineă. în 
vijelie și trîmbe... Plouă pe ele nemi
los. spălînd rece pictura. Ca într-o 
vreme de apocalips, nimeni nu vorbeș
te. stația fiind parcă și mai departe... 
Căruțașul o sforăi, băut bine. — a avut 
eu oe —.în paiele umede ale grajdu
lui. lingă căluții hutănești. bătînd. cînd 
pe-un picior, cînd pe altul, tact som
nului mort. Si noi nu mai ajungem 
odată...

...lumina vagonului pictura decoruri
lor nici nu se mai cunoaște. Mâine la

poate fi luată în considerare. Pe o șosea 
situată în afara localității, complet neilu
minată, un autoturism nu poate literal
mente să se deplaseze fără lumini, dar- 
mite cu „viteză mare", așa cum susținea 
în continuare șoferul autovehiculului 
greu.

Cercetările au stabilit că autobasculan
ta — care dealtfel nu a suferit decît 
avarii extrem de ușoare ca urmare a ac
cidentului — corespundea din punct de 
vedere tehnic, exduzîndu-se astfel ipoteza 
unui eveniment rutier din pricina unor 
defecțiuni tehnice.

Rămîn în picioare trei ipoteze care nu 
micșorează cu nimic vina șoferului auto
basculantei pentru accidentul produs : I) 
— neasigurarea autovehiculului greu la 
depășirea vehiculului cu tracțiune animală 
și pătrunderea pe sensul opus de mers 
la o distanță atit de mică în fața auto
turismului incit nu i-a dat șoferului aces
tuia posibilitatea să întreprindă nimic 
pentru evitarea coliziunii ; II) — schim
barea bruscă a direcției autobasculantei 
spre stînga ca urmare a neatenției din 
partea conducătorului autobasculantei și 
intrarea în plin în autoturism ; III) — 
pătrunderea autobasculantei „în scurt" pe 
sensul opus de mers avînd ca rezultat co
liziunea cu autoturismul, ca urmare a ați
pirii acestuia la volan — ipoteză puțin 
plauzibilă dacă avem în vedere că șofe
rul care lucra în schimbul II efectuase 
doar o singură cursă, iar înainte de a in
tra în serviciu se odihnise suficient.

Controlul efectuat la garajele sus-men- 
ționatei întreprinderi a scos la iveală 
preocupări reduse pentru îndrumarea, in
struirea și controlul șoferilor din partea 
factorilor de conducere in domeniul trans
porturilor auto. Semnificativ este însuși 
faptul că șeful coloanei în subordinea că
ruia se afla șoferul implicat în accident 
este de profesie., contabil și se ocupă în 
exclusivitate cu tinerea la zi a evidențe

suprafață. 3) Un om care nu are nimic 
comun cu numele ce-1 poartă — Zilele! 
4) Nu prea dau buzna — Epici ! 5) Așe
zat la apus ! — Alunecă pe o rază. 6) 
A țese... pentru a destrăma. 7) După ele 
apare... luna — Jocul apelor. 8) Ei și 
soarele ! — O vreme închisă — Mijloc 
de radiație 1 9) O măsură... la cîntare 
— Lipsit de strălucire. 10) Stă între 
ace ! — Jocul mării cu soarele și luna.

VICTORIA CRISTESCU 
ți EUGEN DIRADURiAN »

Dezlegările jocului „Convergențe" 
apărut in nr. trecut :

PONDERABILI ; ACAR ; ARUNCA; 
HUMORISTA : S ; ALIBI ; IONIC ; 
RAL ; MOCNITA ; RĂSAD ; IMA ; 
PI ; ATOM ; ALA ; E ; STOR ; STIL ; 
NATURALA ; EB ; ARAR ; NIMENI ; 
RIȘNIT ; ARIEI.

Suceava, la „Dom Polski". spectatorii 
or să se întrebe ce vrea să însemne 
decorul... Impiegatul de serviciu, cu 
felinarul în mină, corn pasionează foar
te trupa., baltată de noroi, cocoșată de 
povara stricată, catrafuse. lăzi, coman
dată de eroica disperată Mania Anto
nova. în vagon, o nosnâială de căldu
ră, căznită de Nicolae însoțitorul, și 
lumină tulbure, acumulatorii descăr
cati. E cum e mai bine...

Turneu] merge nu prost, lamentabil. 
Nici un bilet vindut la sosirea în ora
șe. La fel „Kont.usbvca Palace" cu Ti- 
mică. deși numeroase fracuri si toalete 
pe scenă. Găsind carnetele de bilete 
intacte, în agenție, fugi la cazarmă, la 
școli și din prăvălie in prăvălie, pînă 
fa prînz să reușești banii de orăpelniță 
pentru cei în letargie, la vagon. Avan
sează ceva bani pentru ofițeri inten- 
dantul si îți aprobă muzica militară 
comandantul regimentului, să cînte în 
fata teatrului seara. Asa se mai adună 
cîte cineva. Altfel ești pierdut.

în felul ăsta ne-am tîrît de la Chilia 
la Bălti, piesa jucîndu-se cu sfințenie, 
cu credință, cu dăruire. în pauzele 
magistral tăcute de Mania, numai la 
ea nu se auzea țăcănitul semințelor, 
ce. in final, acopereau scindările sălii, 
covor. Bietul Ghiță Soare, spicher în 
piesă, — mai tîrziu crainic la Radio- 
Bueurești —. trecea artritele în spina
re. de pe un trotuar ne altul, trăgîn- 
du-și greu încălțările 46 din noroaie
le infernale ale ulițelor. Iar nenoroci
tul de impresar, trebuie s-o mărturi
sească. n-a mai putut înapoia restau
rantului gării Bălti cratita luată cu 
japca (iahnie de cartofi), garnitura pu- 
nîndu-se în mișcare...

...turneul l-am dus oină la capăt — 
68 de orașe Fără nici o subvenție, 
fără stat care plătește, ea acum.

GABY MICHAILESCU ■

lor, fiind complet străin de problemele 
tehnice, de conducere auto, pe care le ri
dică activitatea specifică a unei asemenea 
subunități auto.

Dintre cele 163 autovehicule controlate, 
28 au fost depistate cu defecțiuni la sis
temele de frînare, direcție, iluminare, ru
lare etc. Deși majoritatea șoferilor știau 
că la cele două garaje se efectuează con
trol, unii dintre aceștia s-au prezentat la 
serviciu sub influența alcoolului. încălcă
rile comise de unii șoferi ai întreprinderii 
sus-mentionate pe trasee, dintre care 
(inele grave — depășiri periculoase, ne- 
ăcordări de prioritate, exces de viteză și 
chiar accidente —. nu se prelucrează decît 
sporadic și superficial in colectivele de 
muncă.

Un factor care favorizează indisciplina 
Ia aceste garaje este spiritul de tole
ranță față de o serie de abateri grave, 
cum ar fi de pildă parcările nelegale ale 
autovehiculelor unității Ia domiciliul șo
ferilor, al unor rude ori cunoștințe ale 
acestora, cursele „negre" efectuate de că
tre unii șoferi cu mașinile și carburanții 
statului etc. Aproape că nu există noapte 
cînd mașini aparținînd , sus-menționatei 
întreprinderi să nu fie găsite parcate pe 
străzile Capitalei si nu Ia locurile de ga- 
rare stabilite..

Faptul că șoferul Costică Capbun avea 
la activ două încălcări grave comise în 
ultima perioadă (conducere sub influența 
alcoolului și exces de viteză! trebuia să 
constituie un motiv în plus pentru ca șefii 
respectivi să-l controleze și să-l îndrume 
mai mult. Răspunderea pentru acest de
osebit de grav accident în care a pierit o 
întreagă familie revine îp mare măsură 
conducerii garajului, după cum am văzut 
total dezinteresată despre ce se întîmplă 
cu autovehiculele și șoferii acestora după 
ce părăsesc porțile unității sau incinta 
șantierului.

Colonel VICTOR BEDA ■
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Imperativul unor relații internaționale 

noi, al unei politici de deplină egalitate, 

respect și colaborare intre națiuni
__ iecare epocă istorică se în-

Lj 1 sene în marea cronică a
JL umanității printr-un anume

sens, pe care i-1 dau eveni
mentele și faptele oamenilor, printr-o
fizionomie în care se caută mai întîi
de toate devenirea idealurilor perma- 
nent-umane, legate de fericirea în pace a 
omului. Aflat incontestabil sub semnul 
progresului pe care l-a declanșat revolu
ția tehnico-științifică a secolului XX, 
timpul nostru se definește, profund 
și adevărat, mal profund și mai adevărat 
poate decît toate timpurile anterioa
re, prin marile mutații produse în 
conștiința popoarelor, prin aspirația 
vitală a tuturor națiunilor de a trăi 
în pace și bună înțelegere între ele. 
Tabloul lumii contemporane este unul 
extrem de mobil, cu evenimente care se 
succed accelerat, cu evoluții revoluțio
nare dar și contradictorii, cu fapte ce se 
cer a fi înregistrate, dar și descifrate. A 
fi contemporan cu marile procese isto
rice ale epocii noastre, a încerca să cu
prinzi într-o formulă ce reprezintă lu
mea de astăzi, cum va evolua ea și cum 
va arăta în viitor este ceva tulburător și 
de mare angajare.

într-o configurație istorică de mare com
plexitate, în care schimbările sînt multi
ple și profunde, iar evenimentele și fe
nomenele vieții internaționale prezintă 
ramificații și conexiuni cu largi implica
ții, politica externă a României socia
liste, elaborată și dirijată de Partidul Co
munist Român, își are trăinicia și-și fun
damentează perspectiva tocmai pe cu
noașterea și înțelegerea legilor obiective 
care acționează în societate, pe exami
narea de profunzime a felului în care 
acestea se reflectă în mersul evenimen
telor, pe analiza științifică a multiplelor 
și variatelor deplasări ce se produc in 
lume, a evoluției raportului de forțe pe 
plan mondial. Pornind de la răspunderea 
față de propriul popor și față de inte
resele întregii lumi, gîndind de pe a- 
ceastă poziție progresistă perspectivele 
internaționale. România înțelege să și ac
ționeze în conformitate cu acest înalt 
ideal.

în lumea de astăzi, mai mult ca nici
odată în istorie o lume a interdependen
țelor, analiza materialist-dialectică și 
istorică a cursului evenimentelor inter
naționale evidențiază intensificarea unui 
proces aflat în plină afirmare în viața 
lumii: procesul de așezare a relațiilor 
dintre state pe baze noi. Este aceasta o 
tendință a lumii in care trăim izvorîtă 
din legități obiective, în conformitate cu 
dialectica socială și cu cerințele progre
sului, care reclamă cu putere făurirea 
unei lumi a dreptății sociale și națio
nale, atît în cadrul fiecărui stat cît și pe 
plan mondial. Criza din ce în ce mai 
persistentă pe care o trăiește lumea oc
cidentală în toate compartimentele sale 
structurale reprezintă proba cea mai

Tinerii trebuie sâ știe

Dicționar de lagăr

Luge

Aproape toate cuvintele și ex
presiile din acest Dicționar le-am 
învățat auziridu-le răcnite de SS- 
iști. Kapo, Block — și Legeral- 
țeste-ri. Le răcneau la nesfîrșit și le 
însoțeau, de fiecare dată, cu lovituri. 
Așa că întîi le-am memorat și abia 
apoi le-am deslușit înțelesul. Cî
teva, foarte puține, neflind decît 
rar și pe ascuns rostite, le-am de
prins tîrziu, după ce m-am lovit de 
mii de ori de semnificația lor. Prin
tre acestea se numără și cuvîntul 
Liige. minciună.

Cînd a început lichidarea ghe
toului din Cluj, ni s-a comunicat 
oficial și solemn de către un lo
cotenent horthyst, însoțit de unul 
SS-ist : „Veți fi transportați în 
Dunăntul, *) într-un lagăr de mun
că modern, unde, în condiții mult 
mai bune decît aici, veți putea 
presta o activitate utilă".

Aflîndu-se că nimeni nu poate 
lua din avutul său mai mult decît 
poate duce pe spate pînă la gară, 
în ghetou a început o agitație ve

evidentă a adevărului că vechile relații 
interne și internaționale nu mai cores
pund noilor forțe de producție, nu mai 
pot oferi soluții corespunzătoare proble
melor economice, sociale, politice, cores
punzătoare cu interesele maselor largi, 
populare, ale progresului. Acestea impun, 
dimpotrivă, nu relații de subordonare in
tre indivizi și între popoare, ci relații în
temeiate pe respectarea principiilor de
plinei egalități în drepturi, respectului in
dependenței și suveranității naționale, ne
amestecului în treburile interne, avanta
jului reciproc, ale renunțării la forță și la 
amenințarea cu forța. Promovarea reală a 
intereselor naționale aie fiecărui popor, 
ale fiecărui stat nu se poate realiza în 
afara destinderii și conlucrării internațio
nale, pentru progresul și bunăstarea fie
căruia și al tuturor.

, cesta este cadrul istoric
A complex în care România

Z*.. este angajată cu toate for
țele și cu toate resursele 

în edificarea societății socialiste multi
lateral dezvoltate, treapta noastră ’ spre 
societatea comunistă.

în întreaga sa activitate internațională, 
țara noastră oferă, prin relațiile sale bune 
cu toate statele lumii, indiferent de orîn- 
duire, un exemplu a cărui valoare teore
tică și practică primește în permanență 
confirmarea vieții. Se confirmă în acest 
fel justețea și valabilitatea orientărilor 
stabilite de cel de-al XI-lea Congres al 
Partidului Comunist Român. Cursul vieții 
internaționale, fenomenele și tendințele 
prezente în viața politică mondială se a- 
daugă argumentației științifice și clar- 
viziunii cu care au fost definite și stabi
lite orientările de politică externă ale 
României socialiste în urmă cu cinci ani. 
Spiritul de prietenie și de conlucrare ac
tivă cu numeroase țări ale lumii — 
atît în probleme de interes reciproc, cît 
și în probleme ce privesc viața lumii în 
ansamblu — trăiește viu în relațiile inter
naționale pe care țara noastră le-a dez
voltat și numeric și calitativ cu toate 
țările socialiste, cu țări în curs de dez
voltare și nealiniate, țările capitaliste dez
voltate. în prezent, numărul statelor cu 
care România întreține relații diplomatice 
este de 132, cu 14 mai multe comparativ 
cu anul 1974. Să reamintim aici „amă
nuntul" că în 1945 țara noastră avea re
lații diplomatice doar cu 16 state. Numă
rul țărilor cu care avem relații economice 
depășește cifra 140. Dinamismul activității 
pe plan extern a statului român este ilus^- 
trat și de foarte activa participare la dez
baterile și acțiunile internaționale: Româ
nia face parte din aproximativ SO de or
ganizații internaționale guvernamentale și 
participă la activitatea a peste 700 de or
ganizații neguvernamentale, cu aproape 
200 mai multe față de anul desfășurării 
celui de-al XI-lea Congres al P.C.R.

cină cu panica. Ni s-a transmis un 
nou comunicat : „Toți care pleacă 
își vor împacheta întreg avutul in 
lăzi și baloturi, pe care își vor scrie 
numele. Literele, vor fi scrise cu 
tuș negru și cît mai citeț, pentru a 
nu produce greutăți autorităților 
în transportarea și repartizarea ul
terioară a lucrurilor"

După plecarea primului transport 
de 3 000 de oameni, la 26 mai 1944, 
la cîteva zile au și sosit primele 
cărți poștale, care descriau condi
țiile favorabile ale lagărului mo
dern din Dunăntul.

Totul n-a fost decît eine Luge, o 
minciună.

Realitatea : cei ce părăseau ghe
toul, o dată îmbarcați în vagoane 
pentru vite, nu mai coborau decît 
pe rampa de triere de la Birkenau- 
Auschwitz. Iar de la rampa de 
triere și pînă la camerele de gazare 
distanța era mai mică de un kilo
metru.

în lagărele de concentrare nazis
te, die Liige, minciuna — ducerea 
în eroare — a fost ridicată la prin
cipiu de conducere și dusă aproape 
de perfecțiune.

S.S.-Untersturmfuhrer- J)ul dr. 
Becker, responsabil cu primele du
be folosite pentru exterminarea prin 
gazare, raporta : „Am dat ordin ca 
autovehiculele din grupa „D“ să

O ntărirea raporturilor poli
tice, amplificarea și diversi- 

1 ficarea colaborării econo
mice, larga conlucrare pe 

plan internațional — tot atîtea elemente 
definitorii pentru rodnicia și valabilitatea 
politicii noastre externe — sînt legate in
disolubil, in conștiința noastră, in con
știința lumii, de numele președintelui 
Nicolae Ceausescu, de activitatea susți
nută și consecventă desfășurată de con
ducătorul partidului și statului nostru în 
slujba promovării și afirmării unui climat 
de pace și bună conlucrare între popoare. 
Intr-o jumătate de deceniu — cit a tre
cut de la Congresul al XI-lea — tovară
șul Nicolae Ceaușescu a dus mesajul de 
prietenie și dorință de conlucrare al po
porului român pe toate meridianele lu
mii : a întreprins 48 de vizite oficiale și 
întîlniri prietenești în țări din aproape 
toate continentele, a purtat 16 convor
biri bilaterale la nivel înalt cu prilejul 
unor reuniuni internaționale, scurte vi
zite sau escale. România primind, în 
aceeași perioadă, pe pămîntul ei 87 de 
vizite oficiale ale unor șefi de stat și 
guvern. Dialogurile la nivel înalt purtate 
de conducătorul partidului și statului ro
mân s-au firializat în documente de mare 
importanță politică și practică: tratate de 
prietenie și cooperare, declarații solemne 
comune, acorduri generale de colaborare 
cu un număr de 50 de state. La toate 
aceste acțiuni am adăuga importantele 
inițiative românești în direcții de mare 
actualitate și de importanță majoră în 
politica mondială : securitatea europeană, 
dezarmarea, noua ordine economică in
ternațională.

A
rmonia deplină între vorbă 
și faptă, unitatea dintre po
zițiile de principiu și acti
vitatea practică desfășurată 
de România probează nu numai conținutul 
extraordinar de dinamic și de angajant al 

politicii noastre externe, ci demon
strează, cum, în condiții atît de diverse 
și complexe cum sînt astăzi în lume, este 
posibil, respectînd principiile noi ale re
lațiilor între state să se statornicească și 
să se dezvolte continiiu între state ra
porturi prietenești și de încredere, de co
laborare și avantaj reciproc. „Trebuie să 
nu uităm niciodată — spunea tovarășul 
Nicolae Ceaușescu la Adunarea festivă 
consacrată anul acesta sărbătorii noastre 
naționale — că, dintotdeauna, socialismul 
s-a manifestat ca o concepție nouă de re
lații internaționale, umanitare, ca o con
cepție ce militează ca războaiele să fie 
eliminate definitiv din viața omenirii". 
Prin tot ceea ce gîndește și face România, 
președintele Nicolae Ceaușescu, fac să 
trăiască acest înalt și nobil ideal, apropie 
lumea de acea înfățișare pașnică și 
prosperă la care au visat, de-a lungul seco
lelor, toți marii iluminați, toți marii 
vizionari, revoluționarii din primele rîn- 
duri.

DOINA IOVĂNEL ■

fie camuflate cu autovehicule de 
locuit și în acest scop am dispus ca 
la cele mai mici să se facă cite o 
ferăstruică de fiecare parte, iar la 
cele mari cîte două ferestruici, ase
menea celor pe care le vedem ade
sea pe la casele țărănești".

La Mauthausen, cei destinați a fi 
lichidați prin asfixiere erau trans
portați la instalațiile de gazare de 
la castelul Hartbeim în autobuze 
poștale cărora li s-au montat fe
restre false și au fost vopsite în 
albastru pentru a li se da un „aer 
mai vesel".

SS-iștii ne-au mințit în fiecare zi, 
la fiecare pas.

La 27 aprilie 1945, comandantul 
lagărului Landsberg ne-a adunat pe 
platou pe toți Hăftling-ii și ne-a 
comunicat, pentru prima oară pe 
un ton solemn, fără să răcnească : 
„A intervenit o înțelegere între SS 
și Crucea Roșie internațională. în 
coloană de marș ne vom îndrepta 
spre granița Elveției unde veți fi 
predați. Vă cer ordine, disciplină, 
supunere. Cine rămîne de coloană 
va fi împușcat".

A fost ultima Luge, minciună. în 
realitate, coloana trebuia să ajun
gă la Dachau unde sosise de-acum 
ordinul lui Himmler pentru lichi
darea. fără excepție, a tuturor de- 
ținuților.

Coloana a fost eliberată de tru
pele americane cînd se afla la 
cîteva zeci de kilometri de Dachau.

OLIVER LUSTIG ■ 
fostul Hdftling nr. 112 398

') Provincie din vestul Ungariei
2) Sublocotenent in S.S.

Ochii și urechile lumii

0 pianistă
...Poate că știți cum arată o pțo- 

fesoară de oian. dar nu știți ce în
seamnă. Profesoarele de pian pot 
fi Văzute în tramvai, pe balcoane, 
între_ flori, stînd la Aprozar să ia 
varză, dar ele nu înseamnă deloc 
asta, ele înseamnă o ruptură în 
ziua aceea cînd cumperi bomboane 
și cărbuni, cărți de Jules Verne și 
de trigonometrie, mărci pentru co
lecție și un bloc de desen, deodată, 
într-o asemenea zi, cînd ți se pră
pădește un unchi și divorțează o 
mătușă. în cea mai obișnuită viață 
de puber cînd părinții încă-ți mai 
controlează ce citești și nu te lasă 
să bați mingea cît vrei. într-o anu
me clipă a acestei zile, o voce — 
în clasă, sau pe drumul spre casă, 
sau exact cînd îți apare o fată cu’ 
care ai vrea să te joci — o voce 
mai altfel decît toate vocile. îți 
spune : „După masă, ai pian !“. și 
atunci, oriunde te-ai 1 afla. într-o 
librărie sau ascuns într-o pivniță, 
la „urma scapă turma", simți că 
intri într-o altă viață, extrem de 
abstractă, nu neapărat feerică fiind
că în ea vor fi si lacrimi și frică, 
dar o viață care nu mai are nimic 
comun cu tot ce te înconjoară, pe 
care nimeni — nici halvițarul. nici 
vatmanul, nici gunoierul, nici tata, 
nici mama care au ținut morțiș să 
faci pian, mergînd pînă la sacrifi
cii bănești ! — nimeni n-o noate 
înțelege, un mister se ascunde '< 
ea, un mister care sună mai înt^ați 
monoton ca o gamă din Hanon. 
prea puțini din lumea asta știu ce 
înseamnă o gamă din Hanon. pen
tru ca peste cîteva clipe, să te stră
bată gîndul că. orice-ar fi. lumea 
asta nu poate fi a pianiștilor, pia
niștii prea sînt altceva, prea vor 
altceva, cînd totul în jur. pe a- 
ceastă stradă, este atît de precis, 
cînd tot ce porți în ghiozdan nu are 
nici o notă muzicală, ci e doar 
istorie, algebră, o echipă de nas
turi și un sandviș cu șuncă pe care 
nu l-ai mîncat, fiindcă în toate 
recreațiile ai avut în cap groaza 
că nu știi sonata de Mozart, pentru 
după-amiază. ce-ai să-i spui ?. cum 
ai s-o minți ?, cum te vei descurca?

și-atunci apărea cea mai îngrozi
toare minune — aceea că profesoa
ra de pian nu putea fi niciodată 
mințită fiindcă nu exista, în fond 
în fondul acelui mister, nici un 
interes ca s-o minți, era singurul 
om pe care n-aveai de ce-1 minți, 
fiindcă ea nu se ocupa cu lumea 
asta în care aveai atîtea interese 
ca să minți, să înșeli, ca să scapi 
de una. de alta, cu ea n-aveai de 
ce scăpa, ea te învăța ceva care 
n-avea nici o legătură cu minciuna 
fiindcă, oricît de prost erai, înțe
legeai că la o sonată de Mozart nu 
se poate minți, și nu puteai- spu " 
despre ea nici minciuni, și nici 
exactități,

O profesoară de pian e un om 
care-ți cîntă monoton și misterios, 
fără cuvinte, că există o lume a 
acestei lumi unde nu se poate minți 
fiindcă acest termen nu se poate 
folosi. La 18 ani am abandonat-o, 
zicîndu-i că e ireală. Profesoara 
mea mi-a zîmbit. Ieri, la 92 de ani. 
a murit, la Paris, Nadia Boulanger, 
o profesoară a lui Dinu Lipatti. și 
dacă nu știți ce înseamnă Nadia 
Boulanger, ascultati un vals de 
Chopin în interpretarea lui Dinu 
Lipatti.

RADU COSAȘU ■
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Mondo umana ?

Un fel de prosperitate

Vorbeam de curînd despre neli
niștea de sub cedrii libanezi, de
spre faptul că printre crengile lor, 
cite or mai fi rămas, zboară gloanțe 
și nu păsări, se văd adesea obuze si 
mai puțin cerul acela tulburător, 
cînd era (cît o fi de atunci 1) calm 
și pace. De curînd, o revistă săptă- 
mînală din Beirut scria pe larg 
despre noi implicații ale lipsei li
niștii. Se insista in mod deosebit 
asupra acestui paradis al contra
bandiștilor, care a devenit tara 
dezorganizată de război. Firesc, 
comerțul tradițional și-a văzut ci
frele de afaceri scăzute puternic. 
La fel statul care, nemaiputînd con
trola situația, își vede casele de 
bani cum se golesc cu lentoare.

în primul rînd, conflictul a gene
rat o contrabandă cu arme greu de 
imaginat sau de sugerat, date fiind 
dificultățile unei investigații cît de 
cît sumare. Oricum, martori oculari 
vorbesc de mici porturi controlate, 
fiecare, de forțele aflate în conflict 
sau de alte persoane ce rămîn to
tuși în umbră. însă fenomenul s-a 
răspîndit asupra tuturor produselor 
și exemplele nu lipsesc. Revista 
„An Nahar Arabe et International" 
arăta că aproape toate cele zece mii 
de televizoare în culori din țară au 
fost achiziționate prin contrabandă !

Au trecut deci vremurile cînd 
contrabandiștii „se limitau" să- 
procure țigări americane sau un 
anume fel de băutură, activitatea 
lor .tradițională s-a extins azi atît 
de mult. Curaj ? Inventivitate ? Nici 
una, nici alta, ci acea dezorganizare 
de care vorbeam care a dus la 
trista realitate de azi, cînd 80 lă 
sută din importurile libaneze intră 
în țară pe calea contrabandei — 
cum constată publicația citată. Apoi, 
după ce antrepozitele din marele 
port Beirut au fost jefuite și dis
truse în martie 1976 micile porturi 
(personale aproape) au proliferat 
intr-un ritm accelerat. „An Nahar 
Arabe et International" susținea că 
recent în țară au intrat fără a fi 
supuse vreunui control vamal măr
furi în valoare de- trei miliarde 
dolari.

Dealtfel, zilnic, pe coastele liba
neze (cunoscute, e adevărat, încă 

. din antichitate ca loc de comerț și 
de tranzit al mărfurilor) acostează 
șase-opt nave care debarcă produse 
de contrabandă. Mai mult, afaceriș
tii respectivi au mers pînă acolo 
incit au birouri în principalele por
turi străine din Mediterana de 
unde dirijează armatorii spre „por
turile lor". Apoi, odată ajunse pe 
„piața respectivă" mărfurile își au 
drumul lor, îmbogățesc fulgurant pe 
^ușii-dar și provoacă dificultăți se
rioase marilor comercianți locali 
care nu pot suporta la nesfîrșit 
această „concurență". Nici statul nu 
rămîne mai prejos care, în primele 
cinci luni ale anului n-a obținut 
din taxe decît 250 milioane lire li
baneze (90 milioane dolari) cînd se 
conta pe o sumă cu mult mai mare. 
Cu cîteva decenii în urmă se sus
ținea, poate forțat, că acest teritoriu 
era o veritabilă placă turnantă a 
schimbului de știri și informații. 
Azi, el a devenit un paradis al con
trabandei. Cui prodest ? Aceasta e 
întrebarea !

DUMITRU CONSTANTIN ■

Lumea se amuză

Note de drum din U.R.S.S.

La Kiev, pe urmele lui Șevcenko
E adevărat. împărăția verdelui este o 

realitate a Kievului și poate de aceea cei 
care scriu despre capitala Ucrainei simt 
cel mai adesea nevoia să apeleze la me
tafora „oraș-grădină". Am ajuns noaptea 
în orașul de pe malurile Niprului și pri
ma impresie a fost aceea de tihnă, de 
nesfîrșită liniște. Frapa, apoi, modul în 
care cîmpia își reverberează aici aromele, 
semn că natura se afla într-o sublimă ar
monie cu omul, că generozitatea sa fusese 
cîștigată.

Acesta era, ca să parafrazez un mare 
poet, Kievul deocamdată. Kievul care îmi 
furase somnul, Kievul care mă invita 
parcă imediat pe străzile și pe colinele 
sale. Numai că o tulburătoare întîmplare 
avea să mă determine să-i observ mai 
întîi oamenii, să încerc să pătrund sufle
tul locuitorilor acestor meleaguri. Eram 
după un drum lung, eram într-unul din 
saloanele elegantului hotel „Ucraina", 
eram, asemeni tuturor celor care sosesc 
în locuri necunoscute noaptea, dornic să 
arunc cît mai repede o privire afară, să 
mă amestec puțin printre oameni, să-i ră
pesc orașului măcar un fragment de exis
tență. La un moment dat, era dimineața, 
în restaurantul hotelului a intrat, ca Un 
stol de porumbei, un grup de copii, care 
numai copii să fi fost și tot îți atrăgeau 
imediat atenția. Dar copiii aceștia erau 
extraordinar de frumoși, cu bluzițele, cu 
fundițele și cu șepcuțele lor albe și erau 
așa de cuminți încît, dacă nu le-ai fi pri
vit fețele destinse, ai fi crezut că vin din 
cine știe ce obositoare călătorie. Ei bine, 
copiii aceștia s-au ridicat la un moment 
dat în picioare și au spus ceva. Ceva pu
țin rostit, puțin cîntat, cel mai scurt și 
mai impresionant recital pe care mi-a fost 
dat să-l aud vreodată. Felul în care au 
spus ei „Mulțumim pentru masă |“ — acele 
cuvinte simple ce mi-au adus imediat în 
minte propria-mi -copilărie, și nu numai 
copilăria — mi-a . întărit sentimentul că 
mă aflu printre niște oameni cu suflet 
bun, plini de respect și de cumsecădenie. 
Pentru că altfel cum pot fi cei cărora cei 
mici știu să. le mulțumească pentru ma

Asasinatul de la Saraievo (IV)

Duminică 15/28 iunie, ora 11
1

Vorbind de măcelul de la Panade, arhi
ducele exclamă : — Ce grozăvie, să stră
pungă ei femei și copii !

Dr. Bunea : — A fost tragic, Alteță. Eu 
am văzut victimele, căci satul Pana.de 
este aproape de Blaj.

Dr. Cristea.: — Soldatii cari au tras, 
Alteță, au fost honvezi ! Armata comună 
e mai cinstită, se poartă mai bine, chiar 
și la alegerile parlamentare.

Alteța Sa : — Da, mi-a spus deputatul 
dr. Vaida ce grozăvii fac la alegeri, cum 
țin pe alegători cu ceasurile în zăpadă, 
în frig.

Dr. Cristea : — Ba și cu zilele. Alteță ! 
Așa este. Președintelui- partidului nostru 
național român i-au spart capul cu un 
drug de fer. El a căzut jos amețit și plin 
de sînge, iar jandarmii, în loc să-l apere, 
au stat cinici și nemișcati. Dacă denunți 
în ziare aceste banditisme, te bagă în 
temniță. închisorile statului sunt pline 
cu ziariști români.

Dr. Bunea : — Pînă și ziarele moderate 
ale ambilor .mitropoliți sunt urmărite. în 
Blaj e Unirea și în Sibiu Telegraful ro
mân. Ei bine, redactorii ambelor ziare 
sunt condamnați la închisoare.

Dr. Cristea : — Și cele ce au scris, sunt 
cele mai nevinovate lucruri.

Alteța Sa : — Va fi altfel pe viitor. Eu 
cunosc toate nedreptățile. Am simpatie 
pentru naționalități și în special față de 
Români. Eu iubesc pe Români, care sunt 
un popor frumos și brav. Am la inimă 
pe acei țărani sănătoși și frumoși, cari 
locuiesc în munți și nu cunosc nici o 
boală. îmi place mult costumul națioiyl, 
minunatele jocuri naționale, ca și frumo
sul și lungul păr al Româncelor.

Dr. Cristea : — Unele jocuri sunt foar
te vechi, de origine romană.

Alteța Sa : — Da. în comuna Ecica- 
Română am asistat la o nuntă și le-am 
văzut. Și limba este frumoasă și armo
nioasă. Cînd citesc — însă încet — un 
ziar românesc, atunci înțeleg mult, căci 
se aseamănă cu latina și italiana".

în sfîrșit, după ce audiența a continuat 
pe probleme de un interes mai mult sau 
mai puțin formal, în final „Alteța Sa ne 
asigură din nou în cuvintele cele mai 
calde despre simpatia sa, despre iubirea 
sa pentru poporul român (sublinierea a- 
parține autorului acestor note, Miron 
Cristea — n.n.) ne roagă să asigurăm po
porul despre aceasta, dar cu grijă, și ne 
mulțumește din nou că am venit...".

După cincisprezece luni de la această 
audiență moștenitorul tronului habsbur- 
gic era așteptat la Sinaia. De această vi
zită erau legate multe speranțe în Ardeal.

Dar nu mai mică era importanța acor
dată în regat : „Prin întreaga sa făptură 
morală și prin toată plămădeala spiritu
lui său — scria Viitorul, oficiosul guver

rea valoare a gestului lor simplu de a le 
pune plinea pe masă ? Am privit apoi tot 
timpul Kievul prin ochii copiilor săi.

Este impresionant apoi modul cum kie- 
venii știu să păstreze memoria înaintași
lor și îndeosebi pe cea a unuia dintre cei 
mai iluștri. Și Universitatea, și Teatrul de 
operă și balet, și unul dintre cele mai 
mari bulevarde ale orașului, și o „uli
cioară" poartă numele lui Taras Șevcenko, 
bardul național al ucrainenilor și unul 
dintre cei mai mari poeți ai lumii. Și-a 
iubit poporul mai mult decît orice pe lu
me. Născut, la începutul secolului trecut, 
într-o familie de țărani iobagi, Șevcenko 
avea să-și închine în întregime scurta, dar 
atît de intensa sa viață eliberării sociale 
și naționale a poporului său. în biografia 
sa există elemente care te răscolesc. Din 
cei 47 de ani pe care i-a trăit, 24 s-au 
scurs în serbie, 10 în surghiun și 13 sub 
supravegherea poliției. Și-a amînat. către 
bătrînețea de care n-a mai avut parte, 
întemeierea unei familii. A fost descope
rit ca desenator de boierul pe a cărui mo
șie se afla și a fost răscumpărat din io
băgie contra unei sume fabuloase la vre
mea respectivă —- 2 500 ruble, grație in
tervenției altor doi mari artiști ai vremii, 
pictorul Briullov și poetul Jukovski. în 
modesta casă de pe „ulicioara" care-i 
poartă numele, kievenii își încetinesc par
că pasul, se opresc din vorbit, iar gestul 
lor seamănă cu o reculegere perpetuă în 
amintirea celui căruia îi datorează atît de 
mult. „Sînt singur. La ea mă gîndesc, / 
Mi-e gîndul numai la ea". Adică la Ucrai
na lui dragă, al cărei dor îl trăia 
cu intensitate în depărtare, pentru că una 
dintre interdicțiile făcute poetului era 
aceea de a nu putea reveni în locurile na
tale. Se spune că în Ucraina nu există 
casă în care copiii să nu-și înceapă în
vățătura silabisind versurile lui Șevcenko, 
atît de puternice sînt popularitatea poe
tului și pioșenia față de el. Și vizitînd 
muzeul care-i este închinat la Kiev, lucrul 
devine pe deplin explicabil. E adevărat, 
marea Iui vitalitate n-a încăput în desene 
și- pentru aceasta a trebuit să aleagă cu- 

nului liberal, în numărul său din 13 iulie 
1909 — arhiducele Francisc-Ferdinand 
era făcut să ne înțeleagă și înțelegîn- 
du-ne să ne judece cu dreptate și bună 
inimă. El este un om care va fi într-o zi 
mai mult decît un domnitor : un călăuzi
tor. Mai mult decît un călăuzitor : un 
îndreptător".

Aluzia finală era suficient de transpa
rentă : de la viitoarea domnie se aștepta 
îndreptarea stării populației române din 
Transilvania. Partidul național român de 
peste munți ținea foarte mult să fie pre
zent la această vizită. Bineînțeles că pre
zența la Sinaia a tînărului lider al aces
tuia, dr. luliu Maniu. era o imposibilitate 
fără riscul de a fi trimis în pușcărie de 
autoritățile de la Budapesta. Memoriul 
doleanțelor românilor aflați sub apărarea 
coroanei habsburgice ajunse insă la Si
naia gratie consulului general al Româ
niei la Budapesta, George Derussi.

Speranțele sînt visele oamenilor treji, 
dar nu toate visele pot deveni realități, 
în ciuda insistențelor și a rugăminților 
adresate de dr. Augustin Bunea lui Ni
colae îorga, de a influenta opinia publică 
în sensul unei bune primiri, acesta nu-și 
făcea iluzii. Și nu era deloc printre cei 
puțini.

în articolul Două politice în viața ro
mânilor de dincolo, publicat în Neamul 
românesc din 21 iunie 1909, Nicolae îorga, 
în vîrstă atunci de 38 de ani, scria : „Cum 
va fi primit arhiducele Francisc-Ferdi- 
nand, au întrebat unii. Ba s-a găsit cine 
să dea sfaturi ca nu cumva un incident 
străin de vizită și de legăturile obicinuite 
între două state aliate să înrîurească 
primirea, pe care arhiducele, în calitatea 
sa oficială, în calitatea de prieten cunos
cut al românilor, dar mai ales în calita
tea de oaspete al nostru, are dreptul s-o 
aștepte.

Să nu-și facă gînduri diplomații țârei 
și ai nației. în România este un singur 
fel de a primi și anume de a primi foar
te bine — întrucît, bineînțeles, rațiuni 
de stat — o, cît de adinei — îngăduie ca 
și altă lume decît cea inițiată în tainele 
sfinte ale protocolului să ia parte la pri
mire (...). Cînd românii, cu toate jertfele 
lor din 1848, au fost dați la 1867 «fără 
frază» pe mîna ungurilor, durerea lor a 
protestat. Și un om sincer din Viena le-a 
spus verde : «Nu sunteți un factor po
litie, nu ne-am putut hotărî pentru dv.».

Aici este nodul întregei chestiuni. Vom 
fi tari, se va hotărî despre noi cu noi ; 
vom fi slabi, se va hotărî, ca și pînă 
acum, despre noi fără noi.

Chestia românească nu este o chestie 
de alianțe, de prietenii, de bunăvoințe. 
Ci, ca orice chestie politică astăzi, chestie 
de forță.

Și mă întreb atunei : Ce s-a făcut din

vîntul, dar liniile șl culorile tablourilor 
sale sînt făcute din lacrimi.

E puțin soare în creația sa. chiar și 
atunci cînd pictează chipul deosebit de 
frumos al ucrainencelor (în 1839. în gu
bernia Kiev, 37 de fete seduse și-au pus 
capăt zilelor I). A fost un mare visător 
Șevcenko. „Și pe pămînt de bună sea
mă / Nu va mai fi dușman sau monstru / 
Va fi un fiu. Va fi o mamă / Si omul om 
pe globul nostru". Așa gîndea el cu mal 
bine de un secol în uțmă și. din păcate, 
credința lui n-a devenit încă realitate. 
„Cînd voi muri, prieteni dragi / Să-mi 
■nalte un gorgan în taină / Peste întinde
rile largi, / în neuitata mea Ucraina. I 
Din groapă vreau ca să cuprind / Cîmpia. 
Niprul să-l aud, / Cum între maluri clo
cotind / Aleargă mugetul lui crud". Aceas
ta a fost ultima dorință a marelui poet, 
dorință care i-a fost, nu fără multe difi
cultăți, împlinită. Aduse din Petersburg, 
rămășițele lui pămîntești au fost purtate 
pînă pe colina Kanev în nlină iarnă, din sat 
în sat, de mii de obidiți ai pămintului 
Ucrainei. La mormîntul lui de lîngă Nipru, 
ei veneau să-și aline durerile si se spune 
că erau atît de mulți încît politia țarului 
trebuia să-i împrăștie. Ce poate să întreacă 
în intensitate numeroasele semne de pio
șenie față de memoria mare’ui poet decît 
gestul simplu al acelor copii care mul
țumeau pentru masă !

A fost multă durere la Kiev. secolul, 
acesta de neliniști l-a marcat profund și 
poate că simbolul marilor încercări prin 
cafe a trecut este culoarea rn«ie în care e 
vopsit exteriorul imensei clădiri a Uni
versității. Strălucind puternic în soare, 
purpuriul clădirii, pe lîngă care nu poți 
trece fără a trăi o intensă emoție, e 
un teribil memento. *

La Kiev, am avut tot timpul sentimen
tul că felul în care' este perpetuată me
moria marelui Șevcenko este o garanție 
că frumosul rămîne aici veșnic.

DUMITRU AVRAM ■

colo ca să fim mai tari ? Prea puțin, va 
recunoaște oricine. Și dacă este așa, decît 
cu flori în mină la marginea drurnurilor, 
mai bine acasă la muncă !“

înțelepte cuvinte și profetice prevestiri 
pe care istoria ce avea să vină le va con
sacra întru totul.

Acum, în ajunul zilei seci în eveni
mente, cum se aștepta la Casa ziariștilor 
din Viena să fie ziua de duminică 28 iu
nie 1914, nu se împliniseră încă cinci ani 
de la vizita făcută de arhiducele Franz- 
Ferdinand în România, la Sinaia. Multe 
se petrecuseră în acest răstimp nu numai 
în politica împărăției, nu numai în politi
ca externă a României dar și sub cerul 
pașnic al Europei. Dar mai întîi să vedem 
ce s-a putut întîmpla în ziua de duminică 
28 iunie 1914. Nu. mortii lui Franz-Iosef. 
așteptată de ani și ani de zile, ca pîinea 
caldă de către ziariști, nu-i venise încă 
rîndul.

Cu șase ani în urmă Bosnia și Herțe- 
govina fuseseră anexate brutal de către 
Austro-Ungaria. în una din aceste noi 
provincii ale lacomei împărății, se afla în 
vizită moștenitorul coroanei habsburgice. 
Vizita fusese larg comentată de presa eu
ropeană, mai ales datorită întîlnirii îm
păratului Wilhelm îl al Germaniei cu 
arhiducele la Konopîșt. în Boemia. Gaze
tarii descifraseră îh această întrevedere 
cu acea intuiție care intra în calitățile 
profesiei lor, punerea la cale a unei alte 
tîlhării imperialiste : lichidarea indepen
denței Serbiei și anexarea ei cu aceleași 
mijloace brutale. Si pentru ca actul pus 
la cale să nu rămînă echivoc, arhiducele 
hotărî să asiste la manevrele corpului XV 
al armatei austro-ungare. aflat în Boemia, 
armată căreia îi revenea misiunea lichi
dării regatului sîrbesc. în ciuda insisten
țelor făcute de anturajul său împotriva 
acestei vizite — din cauza marilor fier
beri locale pricinuite de anexarea comisă 
— arhiducele nu se lăsă intimidat și-și 
continuă vizita în capitala Bosniei, Sara
ievo, împreună cu soția sa care nu voia 
să-l priveze de îngrijirile cu care era 
obișnuit dar, mai ales; știindu-1 slab de 
înger în fața femeilor? tiu voia să-l piardă 
din mîini. (Dealtfel, ch'ar , la Sinaia, 
Franz-Ferdinand. u^or inr’m»pi’, făcuse o 
mare pasiune pentru Melania Ionescu, 
fiica unui notar din Ciucu. si nu uitase 
de marile eforturi făcute de ea ca porni
rea arhiducelui să nu se dezvolte, rămî- 
nînd doar o platonică «i romantică idilă.)

Deși toată lumea era conștientă de 
riscurile acestei călător», paradoxal, mă
surile de securitate fură minime. Astfel. 
Bilinsky, ministrul comun de. finanțe al 
Austro-Ungariei. în sarcina căruia cădea 
administrarea Bosn’ei «i Hertegovinei, 
nu-1 autoriză pe generalul Potiorek, co
mandantul corpului al XV-lea de armată, 
ca să ia măsurile de siguranță în jurul 
perechii arhiducale.

VARTAN ARACHELIAN ■
(Din cartea de evocare istorică Toamna pă
timirii noastre, aflată în curs de apariție la 
Editura „Eminescu")
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Sucurile de fructe există!
Toamna e toamnă. Chiar dacă noaptea 

ninge, amiaza zilei care vine ridică peste I 
creștetul orașului un soare neînvins. Dar 
toamna este toamnă, mai ales cînd e 
bogată și cînd lumina-ei ajunge-în oraș. 

■ topită în bucate îngrămădite pe tone- 
tele din colțurile . străzilor, închisă în 
borcane și în cutii de tablă, sau răstig
nită pe tarabele din piețe. Vom fi noi 
despuiați de tot de romantism, dar parcă 
preferăm lumina acestui gen de soare, 
cînd este toamnă cu adevărat. Și, iată, 
am descins în Piața Amzei : firma For
tuna, cu reputație consolidată, bine gos
podărită aici de Ștefan Sameș, desface 
zilnic mărfuri valorind între 140 000 și 
160 000 lei, adică circa 200 tone legume 

- de sezon, conserve și fructe așteptate, 
într-o singură zi, la 25 octombrie 1979, 
s-au îmbulzit peste barierele. București
lor 352 tone mere, 355 tone cartofi, 517 
tone legume etc. în toată Capitala, în 
junii magazinelor specializate, mai func
ționează peste 180 de puncte de desfa
cere și oamenii care le . întrețin tempe
ratura, în felul lor, sînt niște mici eroi : 

> nu e ușor să umpli, să cîntărești și să 
; înghesui în sacoșe, de dimineața pînă 
• seara, câteva mii de pțmgi...
i' Date exacte privind invazia aceasta 
■ pașnică și binefăcătoare pe care o su- 
i portă Capitala ne-a oferit și Emil Teo- 
i dorescu, director în Direcția generală 
i economică și comercială a horticulturii 
j din ministerul de resort. E limpede : 
j aprovizionarea cu fructe, și legume tra- 
j vcrsează în această toamnă un reviri- 
i mi nt notabil..Dincolo de ceea ce se vede 
• pe tarabe și in rafturi, adică dincolo de 
! fructul crud și de leguma frustă, efor- 
I tul celor ce răspund de bunăstarea din 
ț cămările orașului ș-a concentrat și spre 
i în uulțicea sortimentelor de fructe și le- 
1 gu ne conservate, de sucuri și siropuri.
1 Din punctul acesta, de vedere, doi oa- 
1 meni avizați, ing. Cornelia Manea și 
■ economistul Marin Milita.ru, de la nivelul 
j aceleiași direcții, ne oferă date supli- 
$ mentare, al căror adevăr se și verifică, 
i Ia fata locului, în magazine și în 
i chioșcuri, și nu doar scriptic. S-a diver- 
; sifleat considerabil producția de conserve 
> de legume, printre noutăți numărîndu-se 
‘ morcovii in saramură, spanacul în frun- 
j ze, urzicile tocate, zarzavaturile pentru 
j supe, și ciorbe, stufatul etc.,în fața unora 
ț dintre aceste noutăți, o firească reticență 

: îl face pe cumpărător să șovăie. E drep- 
: tul lui. Dar mult mai stranie, consideră 
i interlocutorii noștri, e uneori chiar ati- 
: tudmea' organelor care răspund de bu

nul mers al comerțului de toată ziua. 
Ele acceptă, hai să zicem, cîteva zeci 

> de tone de conserve realizate într-o re
țetă nouă, , le înghesuie de preferință în- 

’ tr-un număr restrâns de magazine, nu 
le însoțesc nici măcar cu umbra unei 

. reclame, așază cumpărătorul în fața 
unei etichete enigmatice, înaintea căreia 
nu ne risipește nedumerirea nici cea 
mal vagă explicație, și, după aista, chiar 
se miră că noutatea nu are căutare. De 
pildă, o ciudată rezistență întâmpină 
produsele grupate sub marca Babyfood, 

; destinate sugarilor, o altă noutate a do- 
i meniului : fabrica pusă pe roate în ca- 
, drill I.L.F. Chiajna, intrată în produc

ție în acest an, are o capacitate de 2 000 
tone. Cu chiu cu vai, Ministerul Comer- 
țulul Interior a acceptat să desfacă prin P. MIHAi £

rețeaua sa 1 000 tone de soteuri, creme, 
pilafuri și piureuri de fructe și legume, 
unele' în combinație cu carne și ficat de 
vită, produse de felul lor cu largă cău- 

. tare. - __
Din vorbă în vorbă, jur-imprejur pe 

piața amintită, pe, str. • Amzei nr. 5, tre- 
cern pragul Magazinului de prezentare 
și desfacere a produselor răcoritoare,- 
gestionat de Dumitra Simion și Lucia 
Brusture. Intr-adevăr,- e așezat cam pes
te mină, e. singur în întreaga Capitală, 
numele lui nu e deosebit de atractiv, nu 
e nici anotimpul în care răcoritoarele 
s-ar bucura de o căutare deosebită. Cu 
toate acestea, nu ni se pare normal ca 
cele patru vinzătoare — Elena Pîrvu-' 
lescu, Elena Lupu, Georgeta Zamfiraclie 
și Lucreția Ungureanu — să' realizeze o 
vânzare zilnică de cel mult 9 000 lei. Cu 
atî-t mai mult cu cit și depozitul încăpă
tor al magazinului inaugurat în iulie 
a.c., și frigiderele, și rafturile lui sînt 
pline de produse care pînă mai ieri au 
fost pentru noi doar simple promisiuni.

E vorba de diverse sucuri și siropuri 
cărora de ani de zile le-am dus dorul : 
suc de struguri, Mero, Mentala, suc de 
fructe de pădure Codruț, Migdala, Ro

seola, siropuri Fructo, pe bază de leCitinâ 
și plante aromatice, Romanța, suc de 

-trandafiri și fragi, Vermutină, sucuiri de 
vișine și zmeură, sau nectar de piersici, 
în care celula fructului continuă să ră
mînă cum a fost, intactă în structura ei. 
De fapt, sînt sucuri șl siropuri pentru 
toate anotimpurile. Sînt toate rodul efor
turilor stăruitoare ale lucrătorilor direc
ției la care ne-am referit, din cadrul 
Ministerului Agriculturii și al Industriei 
Alimentare, care au luat în serios indi
cațiile conducerii superioare de partid 
și de stat privind dezvoltarea susținută a 
producției de gen pe baza concentratelor 
din fructe și plante Indigene. Și aceste 
eforturi continuă : au fost recent omolo
gate băuturile răcoritoare dietetice Mal- 
țeta și Tropicala, cocteilurile Olteanca și 
Caro, sucurile din must de struguri 
combinat eu lămâie Vitls și Flores. O 
altă băutură întăritoare, Uvolemona, este 
în curs de omologare. în 1979, ponderea 
produselor realizate din fructe și plante, 
indigene s-a ridicat la 45 la sută și va’ 
atinge 55 la sută în 1980, 62 la sută în 
1982, 72" la sută în 1985. Și avem toate 
motivele să fim convinși că nu este 
vorba doar de calcule ale hîrtiei. Rit
mul în care se legitimează noutățile, 
aici, este din ce în ce mai viu.

Cu toate astea, după ce am găsit ani 
' de zile mii de cusururi învechitelor o- 
ranj ăde și citronade, cofetăriile care in
sistă în a le desface încă gem de lume, 
în schimb, în magazinul amintit din 
strada Amzei rar se strecoară cite un 
cumpărător. Și, totuși, ani de zile am 
pledat pentru această diversificare, pe 
care magazinul o etalează convingător, 
pentru că are' de unde, cu gust și pri
cepere.

Ei bine, iată, surprizele există și în 
acest domeniu atât de disputat, viu cri
ticat în urmă cu numai câțiva ani. Dar, 
uneori, surprizelor li se întoarce spa
tele. De ce ?

În fiecare zi, prin 

magazinul „Unirea" trece 

populația unui oraș 

cu 100000 de locuitori
După un sondai al studenților de la 

Academia de studii economice, frecvența 
medie zilnică a cumpărătorilor la Maga-. 
zinul universal „Unirea" este de circa 
100 009. După trei ani de zile de la des
chidere (2 septembrie 1976), . „Unirea" 
raportează cu ocazia jubileului amintit o 
•substanțială depășire a planului : mai 
bine de 100 de milioane de lei ! Astfel, 
beneficiile pe care le înregistrează între
prinderea comercială de stat „Central" 
(de care ține „Unirea") sînt în fiecare an 
aproape duble față de calculele prelimi
nare. Calculată să fie recuperată în 5 am

Care este

cea mai frumoasă 

piață a Capitalei?
Iată o întrebare, la care nu se poate 

răspunde prea ușor, la acest titlu concu- 
rind, după părerea noastră cu șanse egale, 
Piața Unirii, Oborul, Mătache, poate și 
Progresul și încă altele, mai cu seamă 
acum, în sezonul aprovizionărilor de 
iarnă. După părerea intendentului Vasile 
Nițuleasa însă, cea mai frumoasă piață a 
Bucureștiului este în momentul de față 
Piața Âmzei, pe care dînsul o conduce 
de 6 ani. într-adevăr, modernizările pe 
care piața amintită le-a suferit în ultimul 
timp sînt evidente (închiderea copertinei, 
instalație electrică de curățire, magazii 
spațioase, între care una șl pentru pro
ducătorii liberi, ca și alte amenajări), 
investiția ridieîndu-se la peste 1 milion 
și jumătate de lei. S-a calculat însă că 
această investiție va fi recuperată în
tr-un an de zile, dacă nu chiar mai re
pede. în privința aprovizionării, cifrele 
din caietul lui Vasile Nițuleasa sînt edi
ficatoare. în ziua în care am vlzitat-o din 
nou, piața conținea, între altele : 41 tone 
cartofi, 20 t ceapă, 13 t varză albă, 2,5 t 
roșii, 2 t salată, 4 t carne de porc șl 3,5 t 

și jumătate, investiția necesară ridic \ . 
uriașului magazin din fața Pieței Unirii 
va fi deci, înapoiată fondului de stat in
tr-Un termen mult mai scurt, din banii 
cumpărătorilor care varsă la casele ma
gazinului aproximativ 4 milioane de lei 
zilnic. După calculele directorului coordo
nator al magazinului universal, Nicolae 
Lupan, în cei trei ani de cînd există, 
„Unirea" a primit mai bine de 100 0004)00 
de oameni, fiecare avînd desigur dorința 
de a cumpăra ceva.- Zilnic, la „Unirea" 
se descarcă 60 de camioane de marfă, 
magazinul avînd de asemenea strînse 
relații cu alte magazine universale din 
țările socialiste, cum ar fi „Centrum"- 
Berlin, „1 Mai“-Praga, „Skala“-Buda- 
pesta, „Beogradinka“-Belgrăd. sau „Cen- 
trum“-Varșovia. Nicolae Lupan nu e deloc 
surprins de o asemenea avalanșă de cum
părători. Zice : „Bucurestenii, dar nu nu
mai, ei, fiindcă magazinul este vizitat âe 
o mulțime de oameni și din provincie, 
ba chiar din străinătate, și-au dat seama 
de. un lucru simplu : banii curg, dar cum
părăturile rămîn !“

carne de vită, 10 t păsări, 35 000 de ouă, 
60 t mere, 3 t pere, 5 t struguri și așa 
mai departe, chiar mult mai departe dacă 
vreți, din toate pentru toți cu alte cu
vinte, roade pentru cămări și pivnițe, 
roade ale unei îmbelgușate toamne, săr
bătorită peste tot,-ca și în Amzei, dumi
nică, de Ziua Recoltei. A fost în fapt 
ziua în care fiecare dintre cele 42 de 
piețe ale Capitalei, mai mari sau mai 
mici, au arătat mai frumos decît în ori
care altă zi, au arătat de fapt atît de 
frumos cum ne-am dori să arate în toate 
cele 365 de zile ale anului.
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